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Αθήνα, σήµερα στις 3 Απριλίου 2025, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού
µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και του Υπουργείου Τουρισµού, Ταχυδροµείων, Συνεργασίας και
Εκθέσεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κύρωσης της
συµφωνίας για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπόθεση
ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους Οµά-
δας. Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Πριν δω ποιοι συνάδελφοι θέλουν τον λόγο, θα ήθελα να κάνω

µία ανακοίνωση.
Ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από τις 4 Ιου-
λίου του 2025 έως και την Κυριακή 27 Ιουλίου του 2025.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπα-

θήσω να είµαι σύντοµος. Η σύµβαση αυτή µε το Σαν Μαρίνο, η
οποία έρχεται τέσσερα χρόνια µετά να υλοποιηθεί είναι µία σύµ-
βαση που την µελετήσαµε µετά την επιφύλαξη. Δεν βρίσκουµε
λόγους να πούµε ότι είµαστε αντίθετοι. Παρόλο που το Σαν Μα-
ρίνο, όπως είπαµε και στη µοναδική επιτροπή που έγινε, δεν νο-
µίζουµε ότι έχει να προσφέρει κάτι στον Έλληνα ταξιδιώτη.

Ελπίζουµε να έχουµε οφέλη από την πλευρά τους προς την Ελ-
λάδα. Έτσι κι αλλιώς είναι ένα πλούσιο κρατίδιο. Ελπίζουµε να
υπάρχουν οι προϋποθέσεις να θεσπίσουµε πιο έντονη τουριστική
ανταλλαγή µεταξύ της χώρας αυτής, του κρατιδίου και της Ελ-
λάδος.

Να πούµε και λίγα πράγµατα για τον τουρισµό επί τη ευκαιρία
που είστε εδώ και ανοίγει η σεζόν στην Ελλάδα. Πρέπει να δούµε
τα προβλήµατα που έχουν υπάρξει και ακούω ότι γινόµαστε απο-
δέκτες κάθε µέρα από ανθρώπους που εντάσσονται στην
εστίαση ή στα ξενοδοχεία. Τα προβλήµατα που έχουν προκύψει
µε την ψηφιακή αυτή κάρτα εργασίας, η οποία αρχικά φαινόταν
να λύνει προβλήµατα, φαίνεται ότι δηµιουργεί περισσότερα τώρα
και, ήδη πολλά καταστήµατα, ειδικά εστίασης, λένε ότι θα υπο-
λειτουργούν, δεν θα µπορούν να ανοίγουν όσες ώρες άνοιγαν.
Ειδικά στα νησιά είναι θέµατα τα οποία πρέπει να δούµε πώς θα
λυθούν, γιατί έχουν πρόβληµα ακόµα και οι οικογένειές τους να
εργαστούν.

Και επίσης να δούµε το θέµα του υπερτουρισµού που έχει γίνει
πλέον µια κατάσταση άσχηµη, ειδικά στην Αθήνα, µε αυτά τα
Airbnb που υπάρχουν και άλλα είναι πραγµατικά, άλλα άθλια.
Ήδη εκκρεµεί πάλι η προσφυγή τους στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας για να µην εφαρµοστεί ο νόµος που τα χαρακτηρίζει του-
ριστικά καταλύµατα.

Αυτό είναι πάντα ένα πρόβληµα στην Ελλάδα, βγαίνει ένας
νόµος, µετά διαιωνίζεται στα Συµβούλια Επικρατείας και στον
Άρειο Πάγο µέχρι να βγει η απόφαση, µετά ξανά προσφυγή. Κά-
ποτε πρέπει να τηρούµε τους νόµους που βγαίνουν. Αφού βγήκε
και πρέπει να τηρηθεί, να το τελειώνουµε, γιατί δεν µπορεί ένα
γκαράζ και ένα πρώην κατάστηµα, όπως εδώ στη Μητροπόλεως
ή σε µέρη που γνωρίζω να γίνονται Airbnb. Το να τρέχουν στους
δρόµους τουρίστες µε τροχήλατες βαλίτσες, να πέφτει ο ένας
πάνω στον άλλον δεν είναι τουρισµός, είναι άσχηµη κατάσταση
για τους πολίτες, ειδικά στο κέντρο των Αθηνών. Το ίδιο πιστεύω
και σε µικρότερο βαθµό γίνεται στα νησιά.

Ένα άλλο θέµα που πρέπει να δούµε είναι το θέµα της στέγα-
σης, που προβλέφθηκε στο τελευταίο νοµοσχέδιο, των υπαλλή-
λων των ξενοδοχειακών επιχειρήσεων ή των γιατρών ή των
αξιωµατικών ή αυτών που πάνε στα νησιά. Είπαµε ότι ψηφίστηκε
αυτή η ρύθµιση που θα δίνει το δικαίωµα να στεγάζονται σε ξε-
νοδοχεία ή σε άλλους χώρους που θα βρεθούν. Μακάρι να µπο-
ρέσει να γίνει αυτό και να µη δούµε πάλι τους υπαλλήλους να
στεγάζονται σε κοντέινερς ή να τους βάζουν στοιβαγµένους σε
ένα σπιτάκι χωρίς καν πολλές φορές ούτε τα βασικά είδη, όπως
τουαλέτες κ.λπ., για να µπορέσουµε να δούµε όχι µόνο τον του-
ρισµό, αλλά και ανθρώπους που ασχολούνται στον τουρισµό να
έχουν αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης για να µπορέσουν να

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’

Πέµπτη 3 Απριλίου 2025



αποδώσουν στην εργασία τους, αλλά το κυριότερο να αισθάνον-
ται άνθρωποι και όχι ζώα, τα οποία χρησιµοποιούµε και στύβουµε
σε κάποιες άθλιες συνθήκες.

Είµαστε υπέρ αυτής της σύµβασης, κυρία Υπουργέ.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει από την Πλεύση Ελευθερίας η κ. Γεωργία

Κεφαλά.
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλους.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε την εµπειρία µου από την τέχνη. Δεν

σας µαλώνουµε για τις συµβάσεις που παίρνουν πάρα πολύ
χρόνο επειδή δεν είσαστε επιµελείς, αλλά επειδή χάνουµε το
παρόν. Και η εµπειρία µου στην τέχνη αυτό ακριβώς µου δείχνει,
ότι η τέχνη δεν µπορεί να συµβεί σε άλλο χρόνο εκτός από τον
παρόντα χρόνο. Και αυτό είναι και το ενδιαφέρον της, ότι η τέχνη
δίνει αυτή τη βιωµατική εµπειρία που πραγµατικά λείπει από την
πολιτική. Δηλαδή, η πολιτική µελετά το παρελθόν για να σχεδιά-
σει το µέλλον, µε αποτέλεσµα να µη συµβαδίζει η ανάγκη του πο-
λίτη µε τον σχεδιασµό των πολιτικών. Μια µικρή παρατήρηση, σε
σχέση µε τη σηµερινή µας σύµβαση.

Και σε αυτήν την περίπτωση, λοιπόν, έχουµε µία σύµβαση που
έχει υπογραφεί από το 2021 και κυρώνεται από τη Βουλή σή-
µερα. Θα ήθελα να πω για τα προβλήµατα που έχει ο τουρισµός
στη χώρα µας, τα οποία όπως ξέρουµε όλοι είναι µεγάλα. Είχαµε
καταστροφές στην Πάρο και σε διάφορα άλλα νησιά των Κυκλά-
δων και οι καταστροφές αυτές έχουν να κάνουν µε την κακή
χρήση του περιβάλλοντος ουσιαστικά ή µάλλον µε τη µη κατα-
νόησή του.

Έχουµε, λοιπόν, στην Πάρο, στη Νάουσα δύο ρέµατα. Στο ένα
ρέµα έχει µπει ο οικισµός της Νάουσας και έχει αλλάξει τη δια-
δροµή του. Και το άλλο, το πιο δυτικό ρέµα, έχει µέσα του µερικά
πεντάστερα ξενοδοχεία. Όπως καταλαβαίνετε σε µία περίοδο
που οι πληµµύρες και η λειψυδρία θα είναι τα δύο φαινόµενα που
θα έχουµε να αντιµετωπίζουµε κάθε χρόνο, αποφάσεις, όπως το
να επεµβαίνουµε µε τέτοιον τρόπο στη φύση, θα τις πληρώνουµε
κάθε φορά.

Αυτό που παρατηρούµε στο µικρό κρατίδιο του Σαν Μαρίνο
είναι ότι ο τουρισµός και ο σχεδιασµός που κάνουν για τον του-
ρισµό έχει κεντρικό άξονα τη φύση, τη διατήρηση των φυσικών
τους τοπίων και τον σεβασµό απέναντι στα υπέροχα τοπία που
έχουν, στην άγρια ζωή, στην πανίδα, στη χλωρίδα. Αυτό είναι κάτι
το οποίο θα µπορούσαµε να αντιγράψουµε από το µικρό αυτό
κρατίδιο, γιατί πραγµατικά το έχουµε ανάγκη, τη στιγµή που χά-
νουµε εξαιρετικής οµορφιάς νησιά όπως είναι η Σαντορίνη, η Μύ-
κονος και άλλοι τόποι µας που χρειάζονται προστασία.

Να σας πω κάτι που µου έκανε πολλή εντύπωση, το οποίο το
γνωρίζουµε όλοι, αλλά προέρχεται από µια φιλοκρατική εφηµε-
ρίδα. Σε ένα άρθρο της «Καθηµερινής» στις 26-6-2024 ένα άρθρο
µε τίτλο: «Έλλειψη σχεδιασµού, µια ελληνική παθογένεια» περι-
γράφεται το ελληνικό φαινόµενο τού να ξεφυτρώνουν µεγάλες ξε-
νοδοχειακές µονάδες, αµφιλεγόµενης στην καλύτερη περίπτωση
αισθητικής, στα νησιά. Οι περισσότεροι το βλέπουν αυτό µε καλό
µάτι, µε την ελπίδα της αναβάθµισης του τουρισµού, της ποιότη-
τας των τουριστών και µε το ότι θα υπάρξει οικονοµική, ας πούµε,
εισροή στο νησί, αλλά αυτό που βλέπουµε τελικά είναι η έλλειψη
πρόνοιας στο να φιλοξενηθούν οι εργαζόµενοι. Πρόκειται για ένα
τεράστιο πρόβληµα και δεν καταλαβαίνουµε γιατί δεν επεµβαίνει
η Κυβέρνηση για να το λύσει. Μαζί µε την άδεια λειτουργίας θα
µπορούσαν να υποχρεώνονται οι κατασκευαστές στις κατασκευές
κτιρίων, ώστε να υπάρχει λύση σε αυτό το τεράστιο θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και µιας και είπα, λοιπόν, πόσο σηµαντικός είναι ο παρών χρό-
νος, να πούµε για τον Άγιο Μαρίνο, ο οποίος έχει µόλις τριάντα
τέσσερις χιλιάδες κατοίκους, ότι στο άρθρο 6 θα µπορούσε να
προστεθεί µία ρήτρα που να εξασφαλίζει ότι οι επενδύσεις θα
έχουν άµεσα οφέλη για τις τοπικές κοινωνίες. Είναι κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό. Θα µπορούσαν να δηµιουργηθούν θέσεις εργα-

σίας, να βελτιωθούν οι υποδοµές, όπως είπαµε πριν, και να υπάρ-
ξει υποστήριξη για τις τοπικές επιχειρήσεις.

Σχετικά µε το άρθρο 7 θα ήθελα να πω τα εξής. Όπως είπαµε
και στην επιτροπή, η Ελλάδα θα µπορούσε να ζητήσει πιο συγ-
κεκριµένες δεσµεύσεις για την υποστήριξη των ελληνικών θέ-
σεων σε διεθνείς οργανισµούς και φόρα, να διασφαλίσει δηλαδή
ότι ο Άγιος Μαρίνος θα υποστηρίζει ελληνικές προτάσεις και πο-
λιτικές, όπως έχουµε και άλλα διεθνή παραδείγµατα.

Όσον αφορά το άρθρο 9, για τη διευθέτηση τυχόν διαφορών
που µπορεί να προκύψουν, όπως ξέρουµε ότι συµβαίνει αυτό
πολύ συχνά–και δεν ξέρω αν έχει προβλεφθεί κάτι στη σύµβαση-
υπάρχει ένας µηχανισµός, κάτι αντίστοιχο προσφέρει ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Εµπορίου, ο οποίος επιτρέπει την οµαλή επί-
λυση εµπορικών διαφορών µεταξύ των χωρών.

Να πούµε επίσης ότι πρέπει να δώσουµε προτεραιότητα στα
ελληνικά προϊόντα στις τουριστικές αγορές. Έχει προβλεφθεί,
άραγε, κάτι γι’ αυτό στη σύµβαση; Επίσης, προστασία από τον
αθέµιτο ανταγωνισµό µε ενσωµάτωση µηχανισµών που θα προ-
στατεύουν τις ελληνικές επιχειρήσεις. Καθορισµός αυστηρών
όρων για τις επενδύσεις που προέρχονται από τον Άγιο Μαρίνο
και για τη βιωσιµότητα και την ανάπτυξη των…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ. Είστε στα επτά λεπτά αντί για τα πέντε.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ενίσχυση, λοιπόν, της προστασίας των πολιτιστικών αξιών και

των µνηµείων της Ελλάδας επίσης, ενώ στον κεντρικό άξονα θα
βάζαµε την περιβαλλοντική προστασία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής κ. Δελβερούδης από

τη Νίκη.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει λεχθεί για

το κράτος του Αγίου Μαρίνου ότι είναι φορολογικός παράδεισος.
Αυτή τη διµερή συµφωνία δηλαδή θα µπορούσαµε να τη χαρα-
κτηρίσουµε ως τη συµφωνία του φορολογικού παραδείσου του
Αγίου Μαρίνου µε τη φορολογική κόλαση της µεταµνηµονιακής
Ελλάδας.

Θα ήταν πραγµατικά ευχής έργο να µπορεί ο µέσος Έλληνας
να πάει στον Άγιο Μαρίνο, αλλά µε τα οικονοµικά δεδοµένα που
του έχετε επιβάλει δεν ξέρω αν µπορεί να πάει και µέχρι τη Σα-
λαµίνα. Οι τιµές των βασικών προϊόντων ανεβαίνουν, το κόστος
διαβίωσης έχει φτάσει σε δυσθεώρητα ύψη, οι νέοι µετανα-
στεύουν ή παραµένουν στο σπίτι των γονιών τους χωρίς να µπο-
ρούν να δηµιουργήσουν τη δική τους οικογένεια.

Αντίστοιχα, στο κράτος του Αγίου Μαρίνου το µέσο εισόδηµα
είναι πολύ µεγαλύτερο από το ελληνικό, παρότι ο Άγιος Μαρίνος
δεν είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως κρατίδιο. Αν θέλουµε να
ωφεληθούµε σε κάτι από το κράτος του Αγίου Μαρίνου, ας µε-
λετήσουµε το οικονοµικό τους µοντέλο, τη χαµηλή φορολογία
και έπειτα, βεβαίως, να ασχοληθούµε και µε τον τουρισµό του.

Φυσικά δεν λέµε «όχι» στις διακρατικές τουριστικές συµφω-
νίες, αρκεί αυτές να είναι µελετηµένες και να µην επαναπαυόµα-
στε σ’ αυτές, αλλά να φροντίζουµε να βελτιώνουµε το επίπεδο
των τουριστικών υπηρεσιών στη χώρα και φυσικά και το βιοτικό
επίπεδο των Ελλήνων, ώστε να επωφελούνται και οι ίδιοι από
αυτές τις διακρατικές τουριστικές συµφωνίες.

Με αφορµή, λοιπόν, αυτή τη συµφωνία µε το κράτος του Αγίου
Μαρίνου, γεννάται οι εξής απορία: Έχουµε ολοκληρωµένο σχέδιο
τουρισµού; Έχουµε αξιολογήσει όλες τις διεθνείς συµφωνίες µας
στον τουριστικό τοµέα; Έχουµε πλάνο τουρισµού για τα επόµενα
χρόνια; Έχουµε επαρκή πρόσβαση στις τουριστικές υπηρεσίες
για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες; Έχουµε ικανοποιητικού επιπέδου
τουριστική εκπαίδευση; Καλύπτουµε τις ανάγκες σε προσωπικό
στις τουριστικές µονάδες; Και κάτι ακόµα πιο σηµαντικό. Έχουµε
µέριµνα για τη σωστή κατανοµή του τουρισµού; Υπάρχουν πολύ
ωραία µέρη της Ελλάδας που παραµένουν τουριστικά αναξιοποί-
ητα, ενώ νησιά όπως η Σαντορίνη και η Μύκονος βουλιάζουν σε
τέτοιο βαθµό που οι τουριστικές τους υπηρεσίες δεν είναι στο
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υψηλό επίπεδο που αναλογεί στη φυσική οµορφιά αυτών των
τόπων, οι δε τιµές τους πολλές φορές αγγίζουν και τα όρια της αι-
σχροκέρδειας εξαιτίας του υπερτουρισµού.

Ωραίες, λοιπόν, οι διµερείς συµφωνίες, εύκολες και ανώδυνες.
Ας προχωρήσουµε, όµως, στην ουσία και ας καταρτήσουµε επι-
τέλους ολοκληρωµένο µακρόπνοο σχέδιο τουρισµού. Ο τουρι-
σµός είναι καλώς ή κακώς ο βασικός πνεύµονας της ελληνικής
οικονοµίας, η «βαριά βιοµηχανία» µας, όπως ορθά έχει χαρακτη-
ριστεί. Αυτό, λοιπόν, τον πολύτιµο και ζωτικό τοµέα για την Ελ-
λάδα θα πρέπει να τον δούµε πιο σοβαρά, µε υπευθυνότητα και
µε εθνική σύµπνοια.

Και µόνο το γεγονός ότι αυτή η συµφωνία εκκρεµούσε στο
συρτάρι του Υπουργείου για κάποια χρόνια, αποδεικνύει ότι δεν
έχει δοθεί στον τουρισµό η βαρύτητα που του αναλογεί ως ο ση-
µαντικότερος τοµέας οικονοµικής ανάπτυξης του τόπου µας.

Αν, λοιπόν, υπήρχε εθνικό σχέδιο για τη λελογισµένη ανάπτυξη
του τουρισµού, θα είχαµε αποφύγει πολλά µοιραία λάθη για τον
τουρισµό µας. Ένα από αυτά τα µοιραία λάθη ήταν η µονοµερής
κήρυξη πολέµου από τον κύριο Πρωθυπουργό και την Κυβέρ-
νησή σας απέναντι στη Ρωσία. Θα πρέπει επιτέλους να πάψει
αυτή η αυτοκαταστροφική µας στάση απέναντι στην οµόδοξη
χώρα της Ρωσίας, η οποία κοστίζει πάρα πολύ στην Ελλάδα και
κοστίζει και στον τουριστικό τοµέα, αφού πριν από τα θλιβερά
γεγονότα του ουκρανορωσικού πολέµου, είχε αναπτυχθεί σηµαν-
τικά ο θρησκευτικός τουρισµός από Ρώσους τουρίστες, ιδιαίτερα
στη βόρεια Ελλάδα, από όπου και κατάγοµαι, η οποία είχε τονω-
θεί οικονοµικά και η οποία δεν µπορεί φυσικά να συγκριθεί οικο-
νοµικά µε τις Κυκλάδες, το Ιόνιο, την Κρήτη και άλλα παγκοσµίως
γνωστά τουριστικά θέρετρα της πατρίδας µας. Θα ήταν πραγ-
µατικά πολύ χρήσιµο να γινόταν ένας απολογισµός της οικονο-
µικής ζηµιάς που υπέστη η βόρεια Ελλάδα από τη µεγάλη µείωση
των Ρώσων τουριστών από το 2022 και έπειτα.

Όχι µόνο ο τουριστικός τοµέας, αλλά γενικότερα η ελληνική
οικονοµία επλήγη ισχυρά από τις απερίσκεπτες πρωτοβουλίες
σας στα διεθνή θέµατα και τους λεονταρισµούς απέναντι σε µια
υπερδύναµη του µεγέθους της Ρωσικής Οµοσπονδίας.

Τελικά, αφού αποδείχτηκε ότι δεν βρεθήκατε στη σωστή
πλευρά της ιστορίας, προσπαθήστε έστω και την ύστατη στιγµή
να µαζέψετε ό,τι µπορείτε και ας αρχίσουµε από τον τουρισµό
και µετά ας κάνουµε κι άλλες προσεγγίσεις µε τη Ρωσία και µε
άλλες χώρες, οι οποίες θα είχαν πολύ περισσότερα οφέλη να
αποδώσουν στην Ελλάδα από ότι το συµπαθές κράτος του Αγίου
Μαρίνου, διότι είναι σηµαντική µία συµφωνία µε ένα κράτος
τριάντα τεσσάρων χιλιάδων κατοίκων, αλλά είναι απείρως σηµαν-
τικότερη η επαναπροσέγγιση µιας χώρας εκατόν σαράντα έξι
εκατοµµυρίων κατοίκων.

Άλλωστε, όπως ειπώθηκε και από τον εισηγητή της Πλειοψη-
φίας στην επιτροπή, η σηµασία αυτής της κύρωσης δεν είναι
µόνο νοµική. Είναι πρωτίστως πολιτική και οικονοµική. Η Ελλάδα
επιδιώκει να αναδείξει τον ρόλο της ως κόµβος διεθνών συνερ-
γασιών στον τουρισµό, αναζητώντας συµµαχίες και αλλαγές που
ενισχύουν τη βιωσιµότητα, την ποιότητα και τη διαφοροποίηση
του τουριστικού µας προϊόντος.

Συνυπογράφουµε τη δήλωση του συναδέλφου και προσθέ-
τουµε ότι η Ελλάδα οφείλει να είναι και σε διπλωµατικό και σε
πολιτικό επίπεδο φιλική µε όλα τα κράτη γιατί µια τέτοια στάση
είναι προς το συµφέρον της πατρίδας µας.

Όσον αφορά την υλοποίηση των δράσεων, δεν υπάρχει καµία
πρόβλεψη στην παρούσα συµφωνία. Είναι άγνωστο πώς θα υλο-
ποιηθεί και από τα δύο µέρη η συµφωνία, γι’ αυτό και το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους αναφέρει ότι από τις προτεινόµενες δια-
τάξεις ενδέχεται να προκληθεί δαπάνη σε βάρος του κρατικού
προϋπολογισµού, το ύψος, όµως, της οποίας δεν δύναται να
προσδιοριστεί.

Αν η συµφωνία µείνει στα χαρτιά και δεν υλοποιηθεί ποτέ,
πράγµα πολύ πιθανό εφόσον δεν προβλέπεται κάποια υποχρέ-
ωση των µερών ή η σύσταση κάποιας επιτροπής µε µέλη και από
τα δύο κράτη που θα τρέχει την υλοποίηση της συµφωνίας, τότε
απλά µαζευόµαστε και υπογράφουµε συµφωνίες επί συµφωνιών
για να περνά η ώρα.

Γι’ αυτό, όπως είπα και πριν, θα πρέπει να αξιολογούνται όλες

αυτές οι συµβάσεις, ώστε να γνωρίζουµε κι εµείς αν επιτύχαµε
κάτι καλό για τη χώρα ή αν ασχολούµαστε µε ανούσια πράγµατα. 

Μια τέτοια αξιολόγηση θα είναι ένα χρήσιµο εργαλείο για τις
επόµενες διακρατικές συµφωνίες που θα είναι πιο βελτιωµένες,
µελετηµένες και στοχευµένες.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αοριστίας και ασάφειας είναι το
άρθρο 8, που αναφέρει ότι τα µέρη ορίζουν τα σηµεία επαφής
που θα είναι υπεύθυνα για την παρακολούθηση της προόδου της
σύµβασης χωρίς, όµως, να υπάρχει συγκεκριµένη πρόβλεψη. Με
αυτή την αόριστη διατύπωση είναι εξαιρετικά πιθανό να µην πα-
ρακολουθείται καθόλου η πρόοδος της σύµβασης από τα κράτη,
ειδικά από την Ελλάδα που είναι και αρκετά δυσκίνητη στον δη-
µόσιο τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, θέλω να κάνω µια τελευταία αναφορά και στο άρθρο

4. Ήδη προηγουµένως ανέφερα τον θρησκευτικό τουρισµό, ο
οποίος είναι ένα σηµαντικό κοµµάτι του εθνικού µας τουρισµού,
καθώς στην πατρίδα µας υπάρχουν ιερά προσκυνήµατα και σε-
βάσµατα για όλη την χριστιανοσύνη. Είναι σοβαρή η έλλειψη του
θρησκευτικού τουρισµού στο άρθρο 4 της συµφωνίας, όπου ορί-
ζονται οι ειδικές µορφές τουρισµού, για τις οποίες θα υπάρχει
συνεργασία και ανταλλαγή τεχνογνωσίας µε το αντισυµβαλλό-
µενο κράτος.

Επειδή δεν θέλω να ξεπεράσω τον χρόνο και να φανώ ανακό-
λουθος σε αυτό που είπα και στον Πρόεδρο, για ένα λεπτό, θα
πω ότι συµπερασµατικά και καταληκτικά είµαστε θετικοί στην
προς ψήφιση συµφωνία, αλλά ζητάµε περαιτέρω προσπάθειες
για σοβαρή και υπεύθυνη ανάπτυξη του τουριστικού τοµέα, µε
µακρόπνοο σχέδιο και αξιολόγηση των διεθνών συµφωνιών, αυτό
είναι το ζητούµενο και των έως σήµερα πεπραγµένων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 4
Απριλίου 2025.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 740/27-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα: «Αφαίρεση και Διαχείριση Αποβλήτων
Αµιάντου στη Χίο».

2. Η µε αριθµό 743/28-3-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Ασφυκτιά η Γαλατινή
από την ανεξέλεγκτη αδειοδότηση των ΑΠΕ».

3. Η µε αριθµό 724/24-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών µε θέµα: «Κατάργηση εκδοτηρίων σε τριάντα τέσσερις
σιδηροδροµικούς σταθµούς σε όλη την Ελλάδα».

4. Η µε αριθµό 753/31-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς
κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Δηµιουργία Μητροπολιτικού Πάρκου Πρα-
σίνου στον χώρο της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης».

5. Η µε αριθµό 734/27-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών µε θέµα: «Τελικά τι συµβαίνει µε τα συστήµατα
ασφαλείας στον σιδηρόδροµο;».

6. Η µε αριθµό 737/27-3-2025 επίκαιρη ερώτηση της ανεξάρτη-
της Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών κ. Ραλλίας Χρηστίδου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Τελωνεία Έβρου:
ανάγκη για άµεση και αποτελεσµατική λύση στα µεγάλα προβλή-
µατα».
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Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 747/29-3-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς την Υπουργό
Πολιτισµού µε θέµα: «Αναγκαία η διατήρηση της αρχιτεκτονικής
κληρονοµιάς της Λάρισας: Η περίπτωση του Μεγάρου και της
Οικίας Αλεξάνδρου».

2. Η µε αριθµό 744/28-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Απαράδεκτη εξαί-
ρεση θυµάτων του εγκλήµατος στα Τέµπη από τη διαδικασία των
αποζηµιώσεων».

3. Η µε αριθµό 745/28-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κορινθίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Γεώργιου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Άρση
επικινδυνότητας για το χωριό της Βρίσας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 377/22-10-2024 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Αναστάσιου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών
µε θέµα: «Καθιέρωση της 16ης Σεπτεµβρίου ως Ηµέρα Μνήµης
των θυµάτων της Β’ Βουλγαρικής Κατοχής (1916-1918) στην Ανα-
τολική Μακεδονία (Νοµοί Δράµας, Καβάλας και Σερρών)».

2. Η µε αριθµό 3144/6-2-2025 ερώτηση του Βουλευτή Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Προ-
γράµµατα της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (ΔΥΠΑ) για
τους απολυµένους της ΛΑΡΚΟ».

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά
ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θέλουµε εξαρχής να εκφράσουµε τη συµπαράσταση και
την αλληλεγγύη µας στους κατοίκους των Κυκλάδων, στη Πάρο,
στη Μύκονο, αλλά και στα άλλα νησιά του Αιγαίου, που δοκιµά-
στηκαν ετούτες τις ηµέρες από την κακοκαιρία και τα τοπικά
πολύ έντονα φαινόµενα. Αποδείχθηκε η τεράστια ανάγκη που
υπάρχει για έργα υποδοµής, έργα αντιπληµµυρικής θωράκισης
και πολιτικής προστασίας, για προστασία από τα ακραία καιρικά
φαινόµενα. Έργα για τα οποία, δυστυχώς, η Κυβέρνηση θα συ-
νεχίζει προκλητικά να αδιαφορεί. Έργα αντιπυρικής θωράκισης
που φτάσατε µέχρι και να απεντάξετε από το Ταµείο Ανάκαµψης
για να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα. Και τον λογα-
ριασµό πάντα τον πληρώνουν οι τοπικές κοινωνίες. Τώρα οι Κυ-
κλάδες µε τις πληµµύρες, πρόπερσι η Ρόδος και ο Έβρος µε τις
φωτιές και ας µην ξεχνάµε τη Θεσσαλία µε τον «Daniel» που
ακόµα µετρά τις πληγές της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα
προς ψήφιση τη συµφωνία συνεργασίας στον τοµέα του τουρι-
σµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελλάδος και του
Υπουργείου Τουρισµού Ταχυδροµείων, Συνεργασίας και Εκθέ-
σεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου. Για να έχει µια εικόνα
ο κόσµος που µας ακούει, το κράτος του Αγίου Μαρίνου που
αποτελεί το έτερο µέρος της συµφωνίας, έχει συνολικό πληθυ-
σµό µικρότερο από τον πληθυσµό των κατοίκων της πόλης της
Ξάνθης.

Το γεγονός ότι η εν λόγω συµφωνία έχει υπογραφεί το µακρινό
2021 και εσείς τη φέρνετε προς ψήφιση σχεδόν τέσσερα χρόνια
µετά, µάλλον επιβεβαιώνει πως άλλοι λόγοι κρύβονται πίσω από
αυτή την κύρωση.

Στο κείµενο της συµφωνίας γίνεται λόγος για την ανάγκη δηµι-
ουργίας του απαραίτητου νοµικού πλαισίου για τη συνεργασία
στον τοµέα του τουρισµού µεταξύ των δύο χωρών και αναφέρεται
µεταξύ άλλων η συνεργασία στον τοµέα των διεθνών οργανισµών
και η ανταλλαγή τεχνογνωσίας µε έµφαση στον πολιτιστικό, γα-

στρονοµικό και αθλητικό τουρισµό και πολλά ακόµα. 
Σε µια πρώτη ανάγνωση κανείς δεν διαφωνεί µε όλα αυτά. Ανα-

ρωτιόµαστε, όµως, για ποιον τουρισµό και για ποιο τουριστικό
προϊόν µιλάµε, όταν οι ίδιοι οι πολίτες αυτής της χώρας αδυνα-
τούν πια να επισκεφτούν τους θερινούς µήνες κάποιο νησί, ακρι-
βώς επειδή οι τιµές έχουν εκτοξευθεί στα ύψη σε όλα τα επίπεδα
στα ακτοπλοϊκά, στη διαµονή, στην εστίαση, παντού. Ας µην ξε-
χνάµε άλλωστε πως η Ελλάδα και επίσηµα πια, σύµφωνα µε τα
τελευταία στοιχεία της Eurostat, είναι στην προτελευταία θέση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο κατά κεφαλήν ΑΕΠ σε όρους αγο-
ραστικής δύναµης. Μόνο πάνω από τη Βουλγαρία είµαστε. Έργο
της δικής σας Κυβέρνησης είναι αυτό.

Αναρωτιόµαστε για ποιον τουρισµό και για ποιο τουριστικό προ-
ϊόν µιλάµε όταν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στον κλάδο τον εγκαταλεί-
πουν µαζικά, καθώς δεν αντέχουν άλλο σε συνθήκες εργασιακής
γαλέρας, που η Κυβέρνησή σας ανοιχτά εδώ και καιρό επιτρέπει,
ανέχεται κι επενδύει σε αυτές, χάριν εξυπηρέτησης συµφερόντων.
Προφανώς σας ενδιαφέρουν µόνο οι τουρίστες από το εξωτερικό
ή µάλλον -για να το πω σωστότερα- σας ενδιαφέρει απλά να γεµί-
ζουν συγκεκριµένες τσέπες. Τους υπόλοιπους θεωρείτε πως µπο-
ρείτε να µας αντιµετωπίζετε εσαεί περίπου ως ιθαγενείς. 

Το πώς ακριβώς αντιλαµβάνεστε τον τουρισµό και την τουρι-
στική ανάπτυξη το είδαµε στο Σαρακίνικο στη Μήλο, όπου
µπουλντόζες επιχείρησαν να χτίσουν πολυτελές ξενοδοχείο,
γκρεµίζοντας αυτόν τον σπάνιας οµορφιάς τόπο. Η Κυβέρνησή
σας έκανε πως δεν έβλεπε µέχρι να λάβουν µεγάλη έκταση οι
καταγγελίες. Τα πάντα γίνονται θυσία στον βωµό του κέρδους.
Ασυδοσία παντού! 

Το βλέπουµε και σε άλλα νησιά που τα εγκαταλείπετε δίχως
δασκάλους τον χειµώνα και δίχως γιατρούς τα καλοκαίρια, παρά
τις χιλιάδες των επισκεπτών. 

Βλέπουµε το πώς αντιλαµβάνεστε τον τουρισµό και το τουρι-
στικό προϊόν και στην περίπτωση της Θάσου όπου, χωρίς καµία
ενηµέρωση, χωρίς καµία διαβούλευση µε την τοπική κοινωνία,
επιχειρείτε να µετατρέψετε τις πανέµορφες ακτές του νησιού σε
µια απέραντη δεξαµενή αποθήκευσης διοξειδίου του άνθρακα.
Οι κάτοικοι του νησιού έχουν βγει στον δρόµο και διαδηλώνουν
δηλώνοντας την πλήρη αντίθεσή τους. Να γνωρίζετε ότι αυτό δεν
θα σας περάσει.

Είδαµε πώς εννοείτε τον τουρισµό και στην περίπτωση της Λή-
µνου και του Άη-Στράτη που επιτρέψατε να σταµατήσει η τόσο
απαραίτητη ακτοπλοϊκή σύνδεση των δύο αυτών νησιών µε το λι-
µάνι της Καβάλας και έρχεστε σήµερα για δήθεν πανηγυρισµούς
και συµφωνίες µε τον Άγιο Μαρίνο, ενώ «αποκεφαλίζετε» βασικές
διασυνδέσεις των νησιών µας µε την ηπειρωτική χώρα.

Αντίστοιχα, θα µπορούσα να πω και για την κατάργηση για
πρώτη φορά εδώ και αρκετά χρόνια του καθηµερινού δροµολο-
γίου που συνδέει την Αλεξανδρούπολη µε τη Σαµοθράκη. Ανα-
ρωτιέµαι πώς τα επιτρέπετε όλα αυτά. 

Κλείνοντας, οφείλετε να µας εξηγήσετε γιατί φέρνετε µε κα-
θυστέρηση τεσσάρων χρόνων τη σηµερινή συµφωνία. Πριν λίγες
ηµέρες, σε άλλη κύρωση συµφωνίας, όπου τοποθετήθηκα κι εκεί
ως ειδικός αγορητής της Νέας Αριστεράς, µας φέρατε να ψηφί-
σουµε µια συµφωνία µεταξύ Ελλάδας και Αργεντινής αθλητικού
περιεχόµενο που είχε υπογραφεί το 2023. Σήµερα µας πάτε
ακόµα πιο πίσω, στο µακρινό 2021. Χρειάζεται µια εξήγηση όλο
αυτό από µεριάς σας.

Το βασικότερο, όµως, είναι ότι χρειάζεται να εξηγήσετε στην
ελληνική κοινωνία που σταθερά απαντά µε συντριπτικά ποσοστά
σε όλες τις µετρήσεις πως η χώρα κινείται σε λάθος κατεύθυνση,
τους λόγους που επιλέγετε να φέρετε προς ψήφιση σε αυτή τη
συγκυρία µε τα τόσα προβλήµατα που περιτριγυρίζουν την ελ-
ληνική κοινωνία, νοµοσχέδια σαν το σηµερινό.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση κ. Σοφία

Ασηµακοπούλου. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
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Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε
σήµερα για ακόµη µια ξεχασµένη από το 2021 σε κάποιο συρτάρι
συµφωνία στον τοµέα του τουρισµού, αυτή τη φορά µεταξύ της
Ελλάδας και του Αγίου Μαρίνου. Ως προς το πεδίο εφαρµογής
της ως άνω συµφωνίας, λέτε ότι θα µπορούν να εµπλουτιστούν
οι τοµείς συνεργασίας µε αµοιβαία συµφωνία. Με ποια κριτήρια
θα αποφασιστούν αυτοί οι τοµείς;

Ιδιαίτερα γενικό είναι και το άρθρο που αναφέρεται στη θε-
σµική συνεργασία χωρίς να προβλέπεται το πλαίσιο υλοποίησής
της. Ως προς την ανάπτυξη συνεργασίας και µέσω της ανταλλα-
γής τεχνογνωσίας για τις ειδικές µορφές τουρισµού, όπως τονί-
σαµε και κατά τη διάρκεια της επιτροπής, εµείς ως Ελληνική
Λύση θέλουµε τουρισµό υψηλής προστιθέµενης αξίας και
έχουµε αναπτύξει πολλές φορές τη σηµασία της ανάπτυξης των
εναλλακτικών µορφών τουρισµού, όπως τον πολιτιστικό και αρ-
χαιολογικό τουρισµό, τον θρησκευτικό-προσκυνηµατικό, τον του-
ρισµό υγείας, τον αγροτικό τουρισµό και λοιπά.

Η ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε τις επενδύσεις, τις
επενδυτικές ευκαιρίες και τα προγράµµατα κινήτρων σε καθεµία
από τις δύο χώρες, πώς ακριβώς θα πραγµατοποιείται; Κυριαρ-
χεί µια ασάφεια. Είναι σαν να πρόκειται για µία έκθεση ιδεών.

Το ίδιο ισχύει και για την αµοιβαία προβολή των δύο χωρών µε
στόχο την αύξηση της διµερούς τουριστικής κίνησης. Τι έχει υλο-
ποιηθεί από το 2021 µέχρι σήµερα για τα ως άνω;

Κάνετε λόγο και για ενθάρρυνση της συνεργασίας των κρατών
στο πλαίσιο του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και άλλων
διεθνών οργανισµών που σχετίζονται µε τον τουρισµό. Με ποιους
άλλους διεθνείς οργανισµούς θα υπάρχει συνεργασία; 

Ως προς τα σηµεία επαφής τα οποία θα είναι υπεύθυνα για την
προώθηση της συνεργασίας των δύο χωρών και για την παρα-
κολούθηση της προόδου εφαρµογής της, ποιοι θα είναι υπεύθυ-
νοι από την πλευρά της Ελλάδας και βάσει ποιων κριτηρίων;

Η κυρία Υφυπουργός κατά τη συζήτηση ως προς την κύρωση
της συµφωνίας στην επιτροπή έκανε λόγο για προσβάσιµες πα-
ραλίες, για την ενίσχυση της προσβασιµότητας σε παραθαλάσ-
σιες περιοχές, ώστε να είναι ασφαλής και εύκολη η πρόσβαση
από όλους τους επισκέπτες.

Ξέρετε πόσες ακτές είναι κλειστές και µη προσβάσιµες όχι
µόνο για άτοµα µε αναπηρίες αλλά για όλο τον κόσµο, ενώ δεν
θα έπρεπε; Μια βόλτα από τον Φλοίσβο ως το Σούνιο θα σας πεί-
σει. Οι περισσότερες οργανωµένες παραλίες έχουν περίφραξη,
καταστρατηγούν δηλαδή την καταχώριση του αιγιαλού και της
παραλίας ως δηµόσιο αγαθό. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η
κλειστή οργανωµένη παραλία µε την ονοµασία «Ακτή του Ήλιου»
στον Άλιµο. Η πρόσβαση στην παραλία γίνεται από τρεις εισό-
δους, οι οποίες φρουρούνται από υπαλλήλους εταιρείας φύλα-
ξης. Σύµφωνα µε καταγγελίες πολιτών, η πρόσβαση στην
παραλία είναι ανέφικτη και όταν ζητούν από τους φύλακες να
τους υποδείξουν µε ποιο τρόπο µπορούν να προσεγγίσουν την
παραλία, δέχονται ακόµα και απειλές.

Γι’ αυτό κάναµε ερώτηση τον Μάιο του 2024, αριθµός πρωτο-
κόλλου 4813/21-5-2024. Η απάντηση από τη Γενική Διεύθυνση
Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Περιουσιών του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ανέφερε ότι η πε-
ριοχή του Αλίµου, στην οποία βρίσκεται η κλειστή οργανωµένη
παραλία µε την ονοµασία «Ακτή του Ήλιου», έχει χαρακτηριστεί
τουριστικό δηµόσιο κτήµα, του οποίου τη διοίκηση και διαχείριση
έχει η ΕΤΑΔ Α.Ε.. 

Η ΕΤΑΔ µάς απάντησε µε ένα κείµενο που µάλλον θα πρέπει
να τεθεί ως παράδειγµα κακοποίησης της ελληνικής γλώσσας
στα δηµοτικά σχολεία και στα γυµνάσια της χώρας. Σύµφωνα,
λοιπόν, µε την ΕΤΑΔ, εξυπηρετείται πλήρως ο συνταγµατικά θε-
σµοθετηµένος κανόνας της εξυπηρέτησης της κοινής χρήσης
του πράγµατος, αφού εκτός των άλλων έχει ληφθεί µέριµνα,
ώστε µεταξύ της οργανωµένης ακτής Αλίµου να µεσολαβεί εκα-
τέρωθεν ικανός ελεύθερος χώρος ακτής για την εξυπηρέτηση
του κοινού, δηλαδή µεταξύ της οργανωµένης ακτής στην παρα-
λία του Αλίµου –που σύµφωνα µε το δήµο είναι η «Ακτή του
Ήλιου»- θα µεσολαβεί εκατέρωθεν ικανός ελεύθερος χώρος.

Σύµφωνα µε την απάντηση της Διεύθυνσης του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας, που µέσω της υπουργικής απόφασης πα-

ραπέµπει στην παράγραφο 1 του άρθρου 19 και την παράγραφο
10 του άρθρου 22 του ν.5092/2024, θα έπρεπε να επιβληθούν οι
νόµιµες κυρώσεις και όχι να λέει η ΕΤΑΔ στον κόσµο «πηγαίνετε
παραδίπλα ή κάπου αλλού». Ευτυχώς δηλαδή που ο Άγιος Μα-
ρίνος δεν έχει παραλίες και έτσι δεν θα χρειαστεί να ενηµερώ-
σουµε τις τοπικές αρχές µε ποιους τρόπους παρακάµπτουµε το
Σύνταγµα και τους νόµους του κράτους σχετικά µε την καταπά-
τηση των αιγιαλών.

Εµείς στην Ελληνική Λύση δεν πιστεύουµε ότι ο τουρισµός
αποτελεί βαριά βιοµηχανία. Χρειάζεται σωστός προγραµµατι-
σµός, δεδοµένου ότι οι πρώτες επιπτώσεις του υπερτουρισµού
έχουν, ήδη, κάνει την εµφάνισή τους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα της Ελλάδας, ο κ. Κατσώτης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση στην Ολοµέλεια για την κύρωση της συµφωνίας

µε το κράτος-φορολογικό παράδεισο «Άγιος Μαρίνος» γίνεται
µπροστά στην έναρξη της νέας τουριστικής περιόδου.

Ως ΚΚΕ δεν είµαστε αντίθετοι γενικά µε τις διακρατικές συµ-
φωνίες, που αυτές βέβαια πρέπει να υπηρετούν, να διευκολύ-
νουν ανάγκες των εργαζοµένων, να ενισχύουν τους δεσµούς
φιλίας των λαών. Ωστόσο οι συµφωνίες που γίνονται από τις
αστικές κυβερνήσεις αφορούν καθαρά επιχειρηµατικούς οµίλους
που δραστηριοποιούνται στον τουρισµό.

Στη χώρα µας και στον τουρισµό έχουµε πολλά παραδείγµατα
τέτοιων συµφωνιών, που η προσέλκυση επιχειρηµατιών των συµ-
βαλλοµένων χωρών, αξιοποιώντας όλο το φιλικό επενδυτικό πε-
ριβάλλον που διαµόρφωσαν οι αστικές κυβερνήσεις, κερδίζουν
από τη σκληρή δουλειά, από τη σκληρή εκµετάλλευση των ερ-
γαζοµένων, την περαιτέρω επιδείνωση της θέσης τους. 

Προβάλλετε όλοι σας το πόσο καλά πάει ο τουρισµός, τα δισε-
κατοµµύρια ευρώ των εσόδων και κερδών και αποκρύπτετε ή απο-
σιωπάτε ότι η πολιτική σας οδήγησε σε µισθούς που βρίσκονται
στα επίπεδα του 2011, µε δουλειά δώδεκα και δεκατριών ωρών,
επτά µέρες την εβδοµάδα, χωρίς ρεπό όλη τη σεζόν, µε συνθήκες
υπερεντατικοποίησης, µε διαµονή σε τρώγλες ή σε υπόγεια µερι-
κών τετραγωνικών µέτρων, µε ισχνό επίδοµα ανεργίας για τους
εποχικά εργαζόµενους και µικρής διάρκειας και τώρα µε την προ-
πληρωµένη κάρτα που χειροτερεύει τους όρους επιβίωσης. Έτσι
βγαίνουν τα αµύθητα κέρδη των µεγάλων του κλάδου. 

Τα δισεκατοµµύρια, λοιπόν, ευρώ των κερδών δεν αλλάζουν
ούτε την κατάσταση των µικρών ούτε την καθηµερινότητα των
κατοίκων των τουριστικών περιοχών. Η κατάστασή τους επιδει-
νώνεται µε τη µεγάλη ακρίβεια σε όλα τα είδη πρώτης ανάγκης,
ρεύµα, νερό, το κόστος των ακτοπλοϊκών εισιτηρίων, την κατά-
σταση των δοµών υγείας σε πολλές τουριστικές περιοχές, µε τις
µεγάλες ελλείψεις γιατρών, νοσηλευτών και ιατροτεχνολογικού
υλικού, την έλλειψη στέγης για µακροχρόνια ενοικίαση, την εκτό-
ξευση των ενοικίων. Καθηγητές, δάσκαλοι, γιατροί και άλλοι δη-
µόσιοι υπάλληλοι δεν µπορούν να βρουν σπίτι σε πολλές
τουριστικές περιοχές και αν βρουν, θέλουν ένα µηνιάτικο για µια
γκαρσονιέρα. Η ρύθµιση που ψηφίστηκε τελευταία ότι θα µπο-
ρούν να µένουν σε δωµάτια προσωπικού, ήταν µία πρόκληση
ενάντια στους εργαζόµενους συνολικά στο Δηµόσιο.

Έργα υποδοµής που δεν έχουν να κάνουν µε τον τουρισµό δεν
µπαίνουν καν στη συζήτηση, όπως σχολεία, νοσοκοµεία, δρόµοι,
αντιπυρική και αντιπληµµυρική προστασία. Έτσι είδαµε πρό-
σφατα το παραλιακό µέτωπο στην Αθηναϊκή Ριβιέρα να πληµµυ-
ρίζει όχι µόνο από νερό, αλλά και από λύµατα, τη Ρόδο, τη
ναυαρχίδα του τουρισµού, να καίγεται και να πνίγεται από την
έλλειψη τέτοιων έργων, όπως και η Πάρος, η Μύκονος, η Κρήτη
προχθές να πνίγονται και να βουλιάζουν στις λάσπες.

Αντισεισµική θωράκιση δεν γίνεται. Οι εργαζόµενοι πάντα κα-
λούνται να πληρώνουν τις συνέπειες αυτού του φαινοµένου,
όπως στη Σαντορίνη, που οι σεισµοί οδήγησαν στη συντριβή των
εισοδηµάτων των εργαζοµένων µε την αναστολή των συµβάσεων
και αµοιβή 534 ευρώ µεικτά. 
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Οι φυσικές καταστροφές όπως σεισµοί, πληµµύρες, καύσωνες
και ιδιαιτέρως οι πόλεµοι κάνουν τον τουρισµό ευάλωτο και
έχουν άµεση επίδραση, αφού ο κόσµος δεν κάνει ταξίδια κάτω
από ανασφαλείς συνθήκες. 

Ο εµπορικός πόλεµος που είναι σε εξέλιξη –ακούσαµε χθες
για τους δασµούς που επιβάλλονται συνολικά στον κόσµο- και
κυρίως η στροφή στην πολεµική οικονοµία µε δαπάνες για εξο-
πλισµούς 800 δισεκατοµµυρίων ευρώ που θα πληρώσουν οι λαοί
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα έχουν συνέπειες στο
εισόδηµα και κατ’ επέκταση περιορισµό των δαπανών για διακο-
πές. 

Η τουριστική ανάπτυξη πατάει στην όξυνση της εκµετάλλευ-
σης των εργαζοµένων στον κλάδο, οδηγεί σε µεγάλη επιβάρυνση
του φυσικού περιβάλλοντος, επιτείνει την ακρίβεια στον επισιτι-
σµό και στα ξενοδοχεία. Το περιβάλλον από αυτή την ανάπτυξη
πληρώνει βαρύ τίµηµα. Βουνά, θάλασσα, αιγιαλοί, παραλίες πα-
ραδίδονται όλα για επιχειρηµατική δράση. 

Σε πολλές περιοχές η φέρουσα ικανότητα των υποδοµών, σε
σχέση µε την υπέρµετρη ανάπτυξη, δηµιουργούν σοβαρά προ-
βλήµατα στους κατοίκους. Οι υδροδοτικές και αποχετευτικές
υποδοµές δεν ανταποκρίνονται στο µέγεθος των αναγκών. Η
αξιοποίηση της γης για τουριστική δραστηριότητα εκτινάσσει το
κόστος της λαϊκής στέγης των ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών, των
µεταφορών γενικότερα, γονατίζει όπως είπαµε τις υποδοµές
ύδρευσης, απορριµµάτων, υγείας, ενέργειας στους τουριστικούς
προορισµούς. 

Τα συµφέροντα του λαού µε την κερδοφορία του κεφαλαίου
δεν µπορούν να συναντηθούν. Η πολιτική του ποιοτικού τουρι-
σµού που ακολουθήσατε όλοι σας υπηρετεί τον κόσµο των
λίγων, αυτόν της υπέρµετρης χλιδής, των ελικοπτέρων αναψυ-
χής και των γιοτ, των δωµατίων-σουίτες µε τζακούζι και πισίνα,
των πεντάστερων ξενοδοχείων, των παραλιών ιδιωτικής χρήσης
µε τραπεζάκια έως το κύµα. 

Η θέση όλων των εργαζοµένων και του λαού είναι στον αγώνα,
για να δοθεί µαζική και αποφασιστική απάντηση, να συγκεντρω-
θούν δυνάµεις για την ανατροπή αυτής της πολιτικής. Ήδη πολ-
λές οργανώσεις εργαζοµένων, σε συνέχεια της συγκλονιστικής
απεργίας και της µαζικότητας των απεργιακών συγκεντρώσεων
σε όλη την Ελλάδα, συνεχίζουν µε νέα απεργία στις 9 του
Απρίλη. 

Καλούµε συνολικά τους εργαζόµενους και ιδιαίτερα τους ερ-
γαζόµενους στον τουρισµό-επισιτισµό σε µαζική καθολική συµ-
µετοχή στην απεργία και τις συγκεντρώσεις, να βουλιάξει όλη η
χώρα από όλους όσους ασφυκτιούν, να πάρουν και να δώσουν
οξυγόνο σπάζοντας τη θηλιά που µας πνίγει, τις «κοιλάδες των
Τεµπών» που µας σκοτώνουν, διεκδικώντας να πληρώσουν όλοι
οι ένοχοι για το έγκληµα των Τεµπών και για όλα τα εγκλήµατα
σε βάρος της πλειοψηφίας των εργαζοµένων του λαού. 

Το ΚΚΕ είναι στην πρώτη γραµµή αυτών των αγώνων για την
όλο και µεγαλύτερη αµφισβήτηση αυτού του σάπιου συστήµα-
τος, για τη συµπόρευση των εργατικών λαϊκών δυνάµεων στον
αγώνα για την ανατροπή του. Το ΚΚΕ ψηφίζει αρνητικά στη συµ-
φωνία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ η ειδική αγορήτρια κ. Καλλιόπη

Βέττα. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στήριξη του τουρισµού και

των ανθρώπων του πρέπει να είναι ύψιστη προτεραιότητα για
όλους µας, καθώς η συµβολή και το αποτύπωµά του στην οικο-
νοµία, την κοινωνία, το περιβάλλον, παντού, είναι µεγάλη και αυ-
ξανόµενη. 

Ακριβώς γι’ αυτό δεν µπορεί να παραµείνει χωρίς σταθµίσεις,
ρυθµίσεις και σχέδιο. Οι αυξανόµενες εντάσεις στο κοινωνικό
πεδίο, οι συνέπειες στον στεγαστικό τοµέα, το περιβάλλον, τις
υποδοµές, τη δόµηση, τα εργασιακά δικαιώµατα, είναι µερικοί
µόνο τοµείς που αποδεικνύουν ότι ο τουρισµός όσο δεν εντάσ-
σεται σε ευρύτερη στρατηγική, θα οδηγηθεί αναπόφευκτα σε δύ-

σκολα µονοπάτια και θα ναρκοθετήσει το µέλλον του µε βαρύ-
τατες συνέπειες για τη χώρα µας και τους πολίτες. 

Τι παρατηρούµε, όµως, σήµερα από την Κυβέρνηση; Μια ανά-
πτυξη, µια διόγκωση -καλύτερα να πω- η οποία αφ’ ενός αφορά
µόνο τους αριθµούς και εντείνει τα προβλήµατα που σας είπα
περιληπτικά προηγουµένως, αλλά κυρίως αφορά λίγους και
εκλεκτούς, δηλαδή, τα µεγάλα συµφέροντα, τους ξενοδοχει-
ακούς οµίλους και τους tour operators. Όµως για την ανάπτυξη,
την ανθεκτικότητα και βιωσιµότητα του ελληνικού τουρισµού και
για να αποδίδει υπέρ της οικονοµίας αλλά και των ανθρώπων,
απαιτείται η συµµετοχή όλων µας στα οφέλη του και ένας προ-
σεκτικός και µακροχρόνιος σχεδιασµός µέσω ενός εθνικού σχε-
δίου βιώσιµης ανάπτυξης. 

Έχουµε κάτι τέτοιο από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Προφανώς και δεν έχουµε. Όλα είναι στον αυτόµατο, µόνο
αποσπασµατικές και εµβαλωµατικές ρυθµίσεις χωρίς κανένα
πλαίσιο ολιστικής ανάπτυξης. Για παράδειγµα η παρούσα συµ-
φωνία την οποία καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε, αν και προ-
άγει τις διµερείς επαφές µε µια άλλη χώρα, στερείται κι αυτή
εξειδίκευσης και στρατηγικής.

Και παραβλέποντας τη µεγάλη καθυστέρηση των τριάµισι
ετών, επί της ουσίας δεν προσδιορίζονται οι τοµείς πιθανής συ-
νεργασίας των δύο κρατών, δεν αναφέρονται οι δράσεις και οι
συγκλίσεις, δεν αποτιµάται το κόστος που θα προκληθεί στον
κρατικό προϋπολογισµό. Αυτά είναι σηµάδια βιασύνης, προχει-
ρότητας και διεκπεραίωσης. Αόριστη είναι επίσης και η πρό-
βλεψη για το ποια θα είναι τα όργανα που θα επιβλέπουν την
πρόοδο της υλοποίησης της συµφωνίας. 

Υπάρχει µόνο µακροχρόνια στόχευση που απαιτεί στρατηγική,
που δεν έχετε, οργάνωση που δεν διαθέτετε και µια συνήθη πα-
ραποµπή στο απώτερο µέλλον. Σας ενδιαφέρουν µόνο τα οικο-
νοµικά ρεκόρ και αδιαφορείτε για το αρνητικό αποτύπωµα των
εφαρµοσµένων πολιτικών. Η πολιτική σας δεν έχει επίκεντρο τον
άνθρωπο και την κοινωνία, την προστασία του περιβάλλοντος,
τη διατήρηση των πόρων φυσικών και πολιτιστικών. 

Τα πρόσφατα γεγονότα µε τις κατασκευές σε Μήλο, Ίο και Μύ-
κονο -αναφέροµαι ενδεικτικά στα νησιά αυτά- η υπερδόµηση και
σχεδόν στο διπλάσιο των νόµιµων κτισµάτων κατασκευή παρά-
νοµων στη Σαντορίνη, είναι το αποτέλεσµα της διοικητικής σας
ανικανότητας και του στρεβλού µοντέλου τουριστικής ανάπτυξης
που προωθείτε. Παρά τις εξαγγελίες για ένα βιώσιµο και ανθε-
κτικό τουρισµό, στην πράξη ενθαρρύνετε το µοντέλο του µαζικού
τουρισµού και των µεγάλων κατασκευών, καθώς δεν προχωρείτε
σε θεσµικές παρεµβάσεις που να τον περιορίζουν. Τίποτα από
αυτά που κατά καιρούς εξαγγέλλετε, δεν έχετε ακόµη εφαρµό-
σει. Για τον µετριασµό των συνεπειών από την κλιµατική αλλαγή
και την προσαρµογή σε αυτήν, τη βιώσιµη χρήση και προστασία
των υδάτων και θαλάσσιων πόρων, τη µετάβαση σε κυκλική οι-
κονοµία και την πρόληψη και έλεγχο της ρύπανσης, καθώς και
την προστασία και αποκατάσταση της βιοποικιλότητας και των
οικοσυστηµάτων, όπως και την ενίσχυση των µικρών κατηγοριών,
τουριστικών επιχειρήσεων, την αντιµετώπιση του αυξηµένου κό-
στους λειτουργίας τους και την ενεργειακή τους αναβάθµιση, για
τη µεγάλη φυγή των εργαζοµένων από τον κλάδο, για τη στήριξη
και αναβάθµιση των σχολών τουριστικής εκπαίδευσης την οποία
απαξιώνετε. 

Δεν υπάρχει µέχρι σήµερα ικανό δίκτυο µεταφορών και υπο-
δοµών που να διαφοροποιεί το τουριστικό προϊόν, να βελτιώνει
την τουριστική εικόνα των προορισµών και να προωθεί τη διαδι-
κασία της τουριστικής ανάπτυξης. Πώς µπορεί να αναπτυχθεί ο
τουρισµός και κυρίως ο εναλλακτικός θεµατικός και η εθνική µας
οικονοµία χωρίς παράδειγµα ικανό και κυρίως ασφαλές σιδηρο-
δροµικό δίκτυο;

Υπόσχεστε ας πούµε καλύτερες αµοιβές, καταπολέµηση της
ανεργίας και άµβλυνση του δηµογραφικού προβλήµατος. Στη
χώρα µας, όµως, σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, το ωριαίο
κόστος εργασίας είναι κατά  50% λιγότερο, µικρότερο του ευρω-
παϊκού µέσου όρου. 

Επίσης όσο για το δηµογραφικό, βρισκόµαστε µπροστά σε µια
δηµογραφική κατάρρευση, που οφείλεται σε µεγάλο βαθµό στο
αυξηµένο κόστος ζωής και στην εργασιακή αβεβαιότητα. 
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Τέλος, δεν πρέπει να ξεχνάµε τους εργαζόµενους. Η θεωρη-
τική παραδοχή ότι ο ελληνικός τουρισµός είναι οι άνθρωποί του,
δεν εµποδίζει την Κυβέρνηση να τορπιλίζει σε κάθε ευκαιρία το
πλαίσιο των εργασιακών σχέσεων και τις αµοιβές των εργαζοµέ-
νων. Ταυτόχρονα η δηµόσια τουριστική εκπαίδευση και η παρα-
γωγή καταρτισµένου εργατικού προσωπικού έχει απαξιωθεί, αν
και αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση της ποιοτικής αναβάθµι-
σης του παρεχόµενου τουριστικού προϊόντος. 

Τέλος και εξίσου σηµαντικό, το αγαθό των διακοπών επί των
ηµερών σας γίνεται ολοένα και πιο σπάνιο µε πάνω από τους µι-
σούς πολίτες της χώρας µας να µην µπορούν να κάνουν ολιγοή-
µερες διακοπές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σας είπα και στην επι-
τροπή, είµαστε θετικοί σε κάθε µορφή συνεργασίας πόσο µάλ-
λον σε διµερείς συµφωνίες που αποσκοπούν σε θεσµική
συνεργασία και σε ανταλλαγή πληροφοριών και τεχνογνωσίας
αλλά και συνεργασία στον τοµέα των διεθνών οργανισµών. Οι
πολιτικές όµως επιλογές της Κυβέρνησης και οι επικοινωνιακού
χαρακτήρα κυβερνητικές ανακοινώσεις για δήθεν προώθηση
ενός νέου ανθεκτικού παραγωγικού µοντέλου στον τουρισµό πα-
ραµένουν µόνο στα λόγια. 

Τελειώνοντας, η χώρα και οι πολίτες της, ο τουρισµός, οι ερ-
γαζόµενοι και οι µικροί και µεσαίοι επιχειρηµατίες παλεύουν να
επιβιώσουν και να εξασφαλίσουν ένα καλύτερο µέλλον γι’ αυτούς
και τις µελλοντικές γενιές. Χρειάζονται ένα άλλο µοντέλο ανά-
πτυξης, το οποίο εσείς κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, απο-
δεικνύετε συνεχώς ότι ούτε µπορείτε, ούτε θέλετε να
σχεδιάσετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Ολοκληρώνουµε τις εισηγήσεις µε την εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ

κ. Σπυριδάκη.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις κα-

θυστερήσεις η κύρωση της συµφωνίας µε τον Άγιο Μαρίνο µας
βρίσκει σύµφωνους, καθώς πρόκειται για µία πρωτοβουλία µε
θετικό πρόσηµο. Αν αξιοποιηθεί σωστά, µπορεί να µας προσφέ-
ρει πολλά. Η ανταλλαγή τεχνογνωσίας, η κοινή συµµετοχή σε
διεθνείς οργανισµούς, η συνεργασία σε τοµείς όπως η πολιτι-
στική προβολή, ο θεµατικός τουρισµός είναι πεδία στα οποία η
Ελλάδα έχει και να διδαχθεί αλλά και να διδάξει. 

Δεν µπορούµε όµως να παραβλέψουµε το ποια είναι η µεγάλη
εικόνα του ελληνικού τουρισµού. Από τη µία έχουµε τα ρεκόρ
αφίξεων και από την άλλη τη µείωση της µέσης κατά κεφαλήν
δαπάνης. Από το 2022 παρατηρείται σταθερή φθίνουσα πορεία,
που φέτος έφτασε τα 5,1%. Και αυτό σηµαίνει ότι το µοντέλο των
ποσοτικών ρεκόρ έχει ξεπεράσει τα όριά του. Χρειαζόµαστε µια
σοβαρή στροφή στην ποιότητα.

Για να λάβει χώρα όµως αυτή η αλλαγή παραδείγµατος από
την ποσότητα στην ποιότητα, υπάρχουν κάποιες βασικές προ-
ϋποθέσεις και πρώτη και θεµελιώδης είναι οι υποδοµές. Αλήθεια,
µιας και µιλάµε για υποδοµές, θα χρησιµοποιήσω το παράδειγµα
της Κρήτης. Ποια είναι η στρατηγική σας λοιπόν για την Κρήτη,
για ένα νησί που το 2024 τα δύο µεγάλα αεροδρόµιά του δέχτη-
καν πάνω από 5,3 εκατοµµύρια επισκέπτες και ένα νησί το οποίο
είναι το πρώτο σε τουριστικές εισπράξεις µε πάνω από 5,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, πάνω από χίλια εξακόσια ξενοδοχεία και σχε-
δόν διακόσιες χιλιάδες κλίνες;

Κι όµως πίσω από αυτά τα εντυπωσιακά νούµερα κρύβεται µια
καθηµερινότητα γεµάτη αντιφάσεις. Ένας ΒΟΑΚ που καρκινοβα-
τεί και στοιχίζει ζωές -µόλις χτες χάσαµε έναν ακόµα δεκαεννιά-
χρονο αγόρι- ένας ΝΟΑΚ που δεν υπάρχει πουθενά στις
προτεραιότητές σας, δοµές υγείας που υπολειτουργούν, κατά-
σταση εκτάκτου ανάγκης λόγω λειψυδρίας, καθαριότητα που δεν
λειτουργεί λόγω υποχρηµατοδότησης και υποστελέχωσης των
δήµων, ένα αεροδρόµιο Ηρακλείου το µεγαλύτερο του νησιού,
που δεν τιµά τους επισκέπτες του.

Για το νέο αεροδρόµιο στο Καστέλι που προµηνύεται ότι θα

έχουµε το 2027, είναι όµορφο στα σχέδια αλλά χωρίς δρόµους,
χωρίς ύδρευση, χωρίς σύνδεση µε την κοινωνία που θα το φιλο-
ξενήσει. Τι να το κάνεις;

Αν δεν αντιµετωπίσουµε τη µεγάλη εικόνα, αν δεν στηρίξουµε
τις υποδοµές, τους ανθρώπους και τις υπηρεσίες, τότε χτίζουµε
απλώς παλάτια στην άµµο και η Κρήτη και ειδικά το Λασίθι δεν
αντέχει άλλη αδιαφορία. Το είδαµε και πρόσφατα µε τα ακραία
καιρικά φαινόµενα στα νησιά µας. Ποια είναι η ανταποδοτικότητα
του τουρισµού στην Πάρο, στη Σαντορίνη, στη Μύκονο; Λάσπες
υποσχέσεων και δήθεν αντιπληµµυρικά έργα, όταν ένα ολόκληρο
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έµεινε µια αναξιοποίητη
ευκαιρία για την πραγµατική ανθεκτικότητα των προορισµών
µας, εκείνων όπου καλούνται να στηρίξουν και να σηκώσουν το
µεγαλύτερο βάρος της τουριστικής δραστηριότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε όµως να µιλάµε
για τουρισµό χωρίς να έχουµε στο µυαλό µας τους ανθρώπους
που τον στηρίζουν. Έχουµε πάνω από ογδόντα χιλιάδες κενές
θέσεις εργασίας, επαναπροσλήψεις µε µείωση στο 10% και ανα-
ρωτιέµαι: Ποιος θα υποδεχτεί τους επισκέπτες µας; Ποιος θα
δώσει τη µοναδική αυθεντική εµπειρία της ελληνικής φιλοξενίας;
Αν δεν επενδύσουµε σοβαρά στο ανθρώπινο δυναµικό, αν δεν
του προσφέρουµε αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας, κίνητρα και
προοπτική, τότε ολόκληρη η στρατηγική µας για τον τουρισµό
παραµένει στον αέρα. Γιατί ο τουρισµός είναι οι άνθρωποί του
και χωρίς αυτούς τίποτα δεν στέκεται. Η εκπαίδευση λοιπόν και
η κατάρτιση είναι ο δεύτερος πυλώνας. Άλλωστε τη στιγµή που
µιλάµε για εκπαίδευση και κατάρτιση, οι ΑΣΤΕ έχουν προβλή-
µατα και ελλείψεις σε αίθουσες, προσωπικό ή τα ΣΑΕΚ τουρι-
σµού δεν έχουν τα βασικά εργαστήρια, εξοπλισµό, σταθερούς
εκπαιδευτές. Και την ίδια ώρα το Υπουργείο Εργασίας γυρνά την
πλάτη στους ξενοδοχοϋπαλλήλους µε επίδοµα σε επίπεδα µνη-
µονίου, µε εµµονική µη παροχή του εφάπαξ στην εικοσαετία και
µε τις εποχικά εργαζόµενες γυναίκες να είναι εκτός του επιδό-
µατος µητρότητας. 

Πώς θα εµπνεύσουµε τους νέους να µπουν στον κλάδο, όταν
βλέπουν απαξίωση αντί για προοπτική;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε αυτό το πλαίσιο δεν
µπορούµε να ξεχνάµε ότι για να γίνουν οι προορισµοί µας πόλοι
έλξης ποιοτικότερου και µεγαλύτερης κατά κεφαλήν δαπάνης
και αγοραστικής δύναµης τουρισµού, θα πρέπει το προϊόν που
προσφέρουµε να είναι ανταγωνιστικό µε υψηλής προστιθέµενης
αξίας και διαφοροποιηµένο. Και σε αυτό θα επαναφέρω πάλι το
παράδειγµα της Κρήτης, δηλαδή, τη σύνδεση αγροδιατροφής
µε τουρισµό. Είναι ένας δρόµος για βιώσιµη, ποιοτική τουριστική
ανάπτυξη µε βαθύτερο αποτύπωµα στην τοπική κοινωνία, ανά-
δειξης τοπικών προϊόντων, διαµόρφωση µιας ενιαίας ταυτότητας
ενίσχυσης της ποιότητας µέσω στρατηγικού σχεδιασµού που
συνδέει την παράδοση µε την καινοτοµία. Όλα αυτά µπορεί να
αποτελούν τα βασικά χαρακτηριστικά όταν έχεις όραµα, όταν
βλέπεις την Κρήτη του 2030 και όχι την Κρήτη το 2025.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο επισκέπτης ζητά εµπειρία,
ζητά την περιπέτεια της ανακάλυψης, της ανακάλυψης της ταυ-
τότητας, της ιστορίας, της κουλτούρας, του αφηγήµατος στον
προορισµό µας. Αυτό είναι το πλεονέκτηµά µας, δεν πουλάµε
απλώς ήλιο και θάλασσα. Προσφέρουµε ιστορία, γεύσεις, µνήµη
και συναίσθηµα. Πουλάµε εµπειρίες που µένουν και γι’ αυτό ο
τουρισµός µας πρέπει να είναι κάτι παραπάνω από ένας ισχυρός
οικονοµικός τοµέας. Πρέπει να είναι εργαλείο ενδυνάµωσης των
τοπικών κοινωνιών, µοχλός περιφερειακής ανάπτυξης, καταλύ-
της µεταµόρφωσης, πεδίο για να λάµπουν τα προϊόντα, οι άν-
θρωποι και οι αξίες µας.

Αυτό είναι το πραγµατικό στοίχηµα, η σύναψη ενός νέου κοι-
νωνικού αναπτυξιακού συµβολαίου για τον τουρισµό. Εµείς οφεί-
λουµε να το κερδίσουµε µε όραµα, µε συνέπεια, µε σχέδιο και
µε πίστη στον τόπο µας. Και αν εσείς δεν µπορείτε να το κάνετε,
εµείς µπορούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
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Περνάµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Τον λόγο
έχει ο κ. Γερουλάνος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και αµέ-
σως µετά ο κ. Παππάς.

Παρακαλώ, κύριε Γερουλάνε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιοι από εσάς θυµόσαστε την

εποχή της λαδωµένης χαρτοπετσέτας; Αν όχι, καλά θα κάνουµε
να τη θυµηθούµε γρήγορα, γιατί ήταν η εποχή που οδήγησε την
Ελλάδα στη χρεοκοπία. Και οι οµοιότητες µε το σήµερα είναι θα
έλεγα βαθύτατα ανησυχητικές.

Εκείνη λοιπόν η εποχή, η εποχή του Κώστα Καραµανλή, χαρα-
κτηρίστηκε από ένα πράγµα κυρίως και αυτό είναι η έλλειψη σχε-
διασµού. Ήταν όλα στον αυτόµατο, κανένα όραµα, κανένα
σχέδιο, κανένας στόχος. Ήταν η εποχή που, αφού κερδίσαµε το
Euro στην Πορτογαλία και οργανώσαµε τους πιο εντυπωσιακούς
Ολυµπιακούς Αγώνες που είχαν γίνει ποτέ, εθνικός στόχος έγινε
η οργάνωση της Eurovision, µεγάλα επιτεύγµατα! 

Και έµεινε µε τη ρετσινιά τότε αυτήν την εποχή ο Υπουργός
Οικονοµικών διότι πήγαινε στην Ευρώπη και έγραφε τους στό-
χους της εθνικής µας οικονοµίας σε λαδωµένες χαρτοπετσέτες
-το θυµόσαστε;- ο κατά τα άλλα συµπαθέστατος κ. Παπαθανα-
σίου. Σήµερα βεβαίως ακούγεται γραφικό, λες και βγήκε από
καµία ταινία του Κωνσταντάρα, αλλά καλά θα κάνουµε να πά-
ρουµε την εικόνα πολύ σοβαρά, διότι την πληρώσαµε πάρα πολύ
άσχηµα και την πληρώνουµε ακόµα. 

Μάθαµε, άραγε, τίποτα από τότε; Έτσι έµοιαζε, αλλά δεν νο-
µίζω. Και γιατί είµαι τόσο απόλυτος; Διότι ο κ. Μητσοτάκης ανα-
κάλυψε λεφτόδεντρα, αυτά που µας έλεγε ότι δεν υπήρχαν.
Ξέρετε, το λεφτόδεντρο δεν είναι µια πηγή εξωγενών πόρων την
οποία την ξοδεύεις χωρίς κανέναν σχεδιασµό. Και τίποτα δεν
συµβολίζει το λεφτόδεντρο του κ. Μητσοτάκη, όπως το Ταµείο
Ανάκαµψης. Έργα µπαίνουν, βγαίνουν, δεν τα µαθαίνει κανείς,
χωρίς κανέναν σχεδιασµό, χωρίς κανέναν στόχο. 

Παρά τα δισεκατοµµύρια που µοιράστηκαν –εσείς λέτε ότι µοι-
ράστηκαν πολύ παραπάνω- η Ελλάδα παραµένει εκεί, κολληµένη
προτελευταία σε αγοραστική δύναµη του νοικοκυριού. Η αισχρο-
κέρδεια παραµένει εκεί, κολληµένη, να περιµένει κάθε Έλληνα
και κάθε Ελληνίδα στο ράφι, στο νοίκι, σε κάθε λογαριασµό. Οι
ξένες επενδύσεις που αφήνουν κάτι δηµιουργικό στον τόπο; Επί-
σης κολληµένες στο real estate και στην εξαγορά υποδοµών. Το
παραγωγικό µοντέλο µας δεν έχει αλλάξει. Όπως παρήγαµε, πα-
ράγουµε, µε τις ίδιες στρεβλώσεις και τα ίδια αδιέξοδα. 

Το κράτος παραµένει ακόµα εχθρικό και βουτηγµένο στην πε-
λατειακή λογική. Τρεις στις τέσσερις συµβάσεις σήµερα που µι-
λάµε είναι µε απευθείας ανάθεση. Όλα στον αυτόµατο, κανένα
όραµα, κανένα σχέδιο, κανένας στόχος δεν υπάρχει. 

Και αν αυτό το φωνάζουµε µήνες τώρα σε ό,τι αφορά το σχέ-
διο ανάκαµψης, ο κ. Μητσοτάκης ήρθε χθες και το επιβεβαίωσε
µε την οµιλία του για το στράτευµα. Πού είναι η επικαιροποι-
ηµένη πολιτική εθνικής άµυνας; Ποτέ άλλοτε δεν είχε αγνοηθεί
σε αυτόν τον βαθµό η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, η Βουλή για
τα εξοπλιστικά, ακόµα και ο ρόλος των γενικών επιτελείων στον
σχεδιασµό των αποφάσεων. Κάτι ψέλλισε χθες ο κύριος Πρωθυ-
πουργός για νέες τεχνολογίες, τα βαριά drones, τα ελαφριά
drones. Πραγµατικά χωρίς κανένα σχέδιο µας είπε ότι θα µας τα
πει στη ΔΕΘ. Ε, τότε γιατί κάναµε τη συζήτηση χθες; Ολοκληρω-
µένη πρόταση δεν έφερε ποτέ για να συζητηθεί, για να αποφα-
σιστεί, για να συµβάλουµε και εµείς, εάν θεωρείτε ότι έχουµε
οποιεσδήποτε γνώσεις πάνω στα θέµατα.

Και επειδή έβγαλαν γλώσσα τις τελευταίες µέρες κάποιοι
Υπουργοί της Κυβέρνησης και κάποιοι πρώην σύντροφοι του
ΠΑΣΟΚ που υπουργοποιήθηκαν, έπαθαν αµνησία, θέλω να υπεν-
θυµίσω ότι η Ελλάδα δεν χρεοκόπησε όταν χτίζαµε κοινωνικό
κράτος ή κάναµε µεγάλα έργα. Χρεοκόπησε όταν πορευτήκαµε
χωρίς σχέδιο την εποχή της λαδωµένης χαρτοπετσέτας.

Τώρα, γιατί τα λέω όλα αυτά σε µία κύρωση τουριστικής συµ-
φωνίας µε το Σαν Μαρίνο; Γιατί, όπως πολύ σωστά είπε η ειση-
γήτριά µας, η κ. Σπυριδάκη, στον τουρισµό δεν πρέπει να
υποτιµούµε καµία συνεργασία µε κανένα κράτος, διότι από
όλους µπορούµε κάτι να µάθουµε. Και αν υπάρχει η θετική µας
ψήφος σήµερα µε τη συµφωνία του Σαν Μαρίνο, είναι διότι περι-

µένουµε από αυτήν τη συµφωνία κάτι να µάθουµε και να µην µεί-
νει στα χαρτιά. 

Υπάρχει τίποτα που µπορούµε να µάθουµε από το Σαν Μαρίνο;
Σίγουρα µπορούµε να µάθουµε πολλά σε ό,τι αφορά τη βιώσιµη
τουριστική ανάπτυξη και την ποιοτική τουριστική ταυτότητα. Κυ-
ρίως όµως αξίζει να δούµε το Σαν Μαρίνο γιατί αναπτύσσει του-
ρισµό σε µικρή κλίµακα. 

Γιατί είναι σηµαντικό αυτό για µας; Γιατί έχουµε ξεχάσει ότι ο
τουρισµός στην Ελλάδα αναπτύχθηκε και θα αναπτύσσεται σε
µικρή κλίµακα. Μην κοιτάτε τώρα που µετράµε βραχιολάκια σε
εκατοµµύρια κεφάλια. Ο ελληνικός τουρισµός αναπτύχθηκε στην
Ίο, στη Μύκονο, στη Σαντορίνη, σε µικρές κλίµακες και σήµερα
ακόµα έχουµε τέτοια επιτυχηµένα παραδείγµατα, όπως µε αναρ-
ριχητές στην Κάλυµνο. Αν θέλουµε, λοιπόν, να αναπτύξουµε τον
ελληνικό τουρισµό σε κάθε γωνιά της Ελλάδας που σήµερα δεν
έχει τουρισµό, για να µπορεί να προσελκύει επισκέπτες όλον τον
χρόνο και να µοιράζει τον πλούτο δίκαια, ο µόνος τρόπος να το
κάνουµε είναι σε µικρή κλίµακα. Ο τουρισµός µικρής κλίµακας
είναι να αναπτύξουµε τον τουρισµό στη Θράκη, να κάνουµε
αγροτουρισµό στη Θεσσαλία, να αναπτύξουµε περιπατητικό και
αναρριχητικό τουρισµό στον Όλυµπο, να οργανώσουµε καζάνια
στη Ήπειρο. Ελπίζω να τα γράφετε, γιατί τα λέω κάθε φορά και
δεν µε ακούτε. Να φτιάξουµε τουρισµό ευεξίας στη Στερεά Ελ-
λάδα ή τουρισµό περιπέτειας στη Μακεδονία. 

Και αν αυτά µοιάζουν µικρής κλίµακας, επειδή έχουν µικρά
έσοδα, φανταστείτε τι σηµαίνει για αυτές τις περιοχές κάθε µία
από τις οποίες σήµερα ερηµώνει. Μπορεί για εσάς διακόσιες χι-
λιάδες επισκέπτες να µην είναι µεγάλη υπόθεση, αλλά διακόσιες
χιλιάδες επισκέπτες στον Όλυµπο λύνουν το θέµα της Κατερί-
νης, της Ελασσόνας, του Λιτόχωρου, περιοχές που σήµερα αγω-
νιούν να κρατήσουν τα παιδιά τους. 

Αλλά αυτό βέβαια θέλει σχέδιο, θέλει στόχους και γι’ αυτό δεν
θα σταµατήσουµε να το λέµε. Όσο βλέπουµε τις περιοχές να
ερηµώνουν εµείς θα το λέµε. Και ευτυχώς αξιώθηκαν κάποιοι
Βουλευτές σας να µιλήσουν για την ερήµωση του Έβρου. Πόσο
καιρό σας λέµε ότι ερηµώνει ο Έβρος και κατεβαίνει ο κόσµος
κάτω στην Αλεξανδρούπολη, επειδή δεν έχετε κάνει περιφερει-
ακό σχεδιασµό; Σήµερα έχετε την ευκαιρία να αναπτύξετε του-
λάχιστον τουρισµό στη Θράκη. 

Λοιπόν εµείς ακόµα και στις συµφωνίες κύρωσης τουρισµού
µε το Σαν Μαρίνο θα συνεχίσουµε να επιµένουµε, διότι µόνο έτσι
θα αναπτυχθεί η περιφέρεια και µόνο έτσι θα σταµατήσει η ερή-
µωσή της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-

θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές
και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο και 2ο

Δηµοτικό Σχολείο Μαλίων Ηρακλείου Κρήτης. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον

ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρούµε ότι οι εξελίξεις στα καιρικά φαινόµενα και οι συνέ-

πειες που έχουν παραγάγει τις τελευταίες µέρες έχουν δείξει ότι
έχουµε φτάσει στα όρια της αντοχής των υποδοµών µας, αλλά
και των ανθρώπων, και αυτό πρέπει να είναι ένα µεγάλο µάθηµα.
Διότι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας και στον τουρισµό φαί-
νεται ότι ακολουθεί την πεπατηµένη και τις συντεταγµένες της
γενικότερης οικονοµικής πολιτικής, που λέει «πολλά σε λίγους».
Το ελληνικό τοπίο είναι µοναδικό, είναι το πιο όµορφο στον
κόσµο, και αδικείται από την τακτική και τη στρατηγική της υπερ-
συγκέντρωσης της οικονοµικής δραστηριότητας σε πολύ λίγους

10128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προορισµούς.
Κυρία Καραµανλή, δίπλα σας θα έπρεπε να κάθεται ένας άν-

θρωπος του οικονοµικού επιτελείου σήµερα. Πολύ φοβάµαι ότι
η Κυβέρνηση µε την τακτική της συµβάλλει στο να υπάρχει µια
εικόνα στον κόσµο ότι η Εθνική Αντιπροσωπεία περί άλλων τυρ-
βάζει. Έχει καταλάβει η Κυβέρνηση τι συνέβη χθες; Ανακοινώ-
θηκαν δασµοί εξωφρενικοί από την Κυβέρνηση των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής. Πριν λίγες µέρες είχα επίκαιρη ερώτηση
προς το Υπουργείο Οικονοµικών, απάντησε ο κ. Κώτσηρας. Ξέ-
ρετε ποια ήταν η απάντησή του; Ότι παρακολουθεί η Ελληνική
Κυβέρνηση τις εξελίξεις. 

Με συγχωρείτε, αλλά ένας δηµοσιογράφος µπορεί να παρα-
κολουθεί τις εξελίξεις. Μία κυβέρνηση είναι για να σχεδιάζει, να
προλαµβάνει και να λαµβάνει µέτρα, ούτως ώστε να αποτρέψει
δυσµενείς συνέπειες διεθνών εξελίξεων. Ειλικρινά, πιστεύει κα-
νένας εδώ, στην Αίθουσα, ότι έχει η Κυβέρνηση σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων ως προς την προετοιµασία, την εγρήγορση, τα
µέτρα, την περίσκεψη, την αντίδραση που πρέπει να έχει για
αυτό το συγκλονιστικό παγκόσµιο οικονοµικό γεγονός; Δεν δι-
καιούται η Εθνική Αντιπροσωπεία µία ενηµέρωση για το τι προ-
τίθεται να κάνει η Κυβέρνηση µε τις πρωτογενείς και
δευτερογενείς συνέπειες που θα υποστεί η ελληνική οικονοµία; 

Θα έρθει νέο κύµα ανατιµήσεων, αυτό έχει καταγραφεί ιστο-
ρικά. Όταν ξεκινάει εµπορικός πόλεµος εσωτερικεύονται τα φαι-
νόµενα του πληθωρισµού. Δεν θα την πληρώσει δευτερογενώς
η Ελλάδα, επειδή έχει λίγες εξαγωγές προς τις Ηνωµένες Πολι-
τείες. Υπάρχει κίνδυνος πληθωριστικών πιέσεων στις κεντρικές,
στις µεγάλες οικονοµίες της Ευρώπης. Τι κάνετε; Που είστε; Δη-
λαδή πώς προετοιµάζεστε; 

Ακόµα και χτες σε αυτό το Βήµα για τα θέµατα των αµυντικών
δαπανών µίλησε ο κ. Μητσοτάκης, τίποτα, σαν να µη συµβαίνει
τίποτα, σαν να µην πρόκειται να ανακοινωθεί τίποτα. Παρακολου-
θούµε, λέει, τις εξελίξεις και ακούµε τι θα πει η Κοµισιόν. Μάλι-
στα η Κοµισιόν θα πει. Η Ελλάδα; Η Ελλάδα πώς προετοιµάζεται;
Έχει να πει τίποτα στις µικρές επιχειρήσεις του τουρισµού καλή
ώρα για το πώς θα τους µειώσει το ενεργειακό κόστος, το κό-
στος πρώτων υλών, των προµηθειών που κάνουνε δυστυχώς µε
εισαγωγές; Έχετε κάποια εκτίµηση, έχετε κάνει κάποια µελέτη
ποιοι κλάδοι θα επηρεαστούν άµεσα, πώς θα αντιδράσει η ελλη-
νική πολιτεία; Τίποτα! Τρίτο κύµα ανατιµήσεων µετά τον κορω-
νοϊό, µετά τη ρωσοουκρανική σύγκρουση και το µόνο που κάνει
η Ελληνική Κυβέρνηση είναι να αφήσει και αυτό το κύµα ανατι-
µήσεων να πέσει στο κεφάλι των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων, να πέσει στο κεφάλι των νοικοκυριών. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία σάς έχει πει πάρα πολύ
συγκεκριµένα πράγµατα: Δηµόσια τράπεζα για να µην υπάρχουν
υψηλά επιτόκια και να διευρυνθεί ο κύκλος των επιχειρήσεων
που έχει πρόσβαση στον δανεισµό. Δηµόσια επιχείρηση ηλεκτρι-
σµού, για να µην αυξάνεται η κιλοβατώρα, όπως δεν αυξήθηκε
ούτε ένα λεπτό επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ 2015-2019. Συλλογικές
συµβάσεις για να µην έχουµε και στον τουρισµό τα φαινόµενα
των εργατικών ατυχηµάτων και δυστυχηµάτων και της παραβία-
σης της εργατικής νοµοθεσίας. Ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους,
για να φύγει το µεγάλο βάρος από τα νοικοκυριά και τις επιχει-
ρήσεις και όχι εκχώρησή του σε ιδιώτες, για να βγάλουν και από
εκεί µπαχτσίσι. Αυτά είναι θεµελιώδη προβλήµατα της ελληνικής
οικονοµίας, τα οποία η δική σας Κυβέρνηση µε τις επιλογές της
πολλαπλασιάζει, τα βαθαίνει. Δεν είναι ότι δεν πήρατε κανένα µά-
θηµα από τις εξελίξεις των προηγούµενων ετών. Είναι ότι επιµέ-
νετε στην ίδια στρατηγική την οποία αξιοποιείτε ως ευκαιρία για
να συσσωρεύεται ισχύς οικονοµική σε όλο και λιγότερους. 

Αυτές είναι οι επιλογές σας στην οικονοµία, οι οποίες πάνε αγ-
καζέ µε ανάλογες επιλογές και στο επίπεδο των θεσµών. Διότι η
Κυβέρνησή σας επιθυµεί σε κάθε βήµα να υποβιβάζει οποιαδή-
ποτε άλλη εξουσία προβλέπεται από το Σύνταγµά µας. Και εξη-
γούµαι: Αθέµιτη επιρροή στη δικαιοσύνη. Πρωτοφανές, όλα τα
συλλογικά όργανα των λειτουργών της δικαιοσύνης έχουν κατα-
κεραυνώσει τις ιεραρχήσεις, τις πρακτικές και τις επιλογές της
ηγεσίας της δικαιοσύνης που επιλέξατε εσείς!

Σχετικά µε την Προεδρία της Δηµοκρατίας κάνατε µία επιλογή
συνταγµατικής αλλαγής η οποία σας επέτρεψε να προτείνετε για

την Προεδρία της Δηµοκρατίας έναν εν ενεργεία Βουλευτή σας,
οδυνηρή επιλογή και για τη δηµοκρατία µας. Σε κανέναν δεν
έκανε καλό που η εξέλιξη της εκλογής Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας παρήγαγε τέτοιες κοµµατικές συγκρούσεις. Αυτό το γεγο-
νός γεννήθηκε από τη δική σας επιλογή, από τη µεθόδευση να
υπάρχει απλή πλειοψηφία για την εκλογή Προέδρου της Δηµο-
κρατίας. 

Σας είπα για τη δικαιοσύνη, σας είπα για την Προεδρία της Δη-
µοκρατίας και έρχεται και το κερασάκι στην τούρτα µε τη Βουλή.
Θέλετε να την απαξιώσετε τη Βουλή εντελώς. Όχι γιατί δεν σας
νοιάζει να ασκείτε τα καθήκοντα και τα δικαιώµατα της Πλειοψη-
φίας. Θέλετε να ταπεινώσετε, θέλετε να καταστείλετε τα δικαιώ-
µατα της Μειοψηφίας. Γι’ αυτό φλερτάρετε και µε τον λαϊκισµό
που λέει ότι «η Βουλή δεν ξέρει». Γι’ αυτό επιλέξατε τον Τριαν-
τόπουλο να τον προστατέψετε και να µην τον αφήσετε να έρθει
στην προανακριτική επιτροπή, όχι γιατί δεν είχατε την πλειοψη-
φία, την είχατε την πλειοψηφία. Θα µπορούσατε να τα κουκου-
λώσετε µια χαρά µετά από την έρευνα, αλλά ο Τριαντόπουλος
εκεί και οι άλλοι µάρτυρες που προτείναµε, µε πρώτο τον Μη-
τσοτάκη, θα είχαν υποστεί τη βάσανο των ερωτήσεων της Μει-
οψηφίας. Αυτό ήταν το άγχος σας. 

Ο κ. Μητσοτάκης είναι προσωπικά υπεύθυνος για αυτή τη µε-
θόδευση, η οποία υπονοµεύει τα θεµέλια της οικονοµίας, τα θε-
µέλια των θεσµών και ένα µέλλον ευηµερίας για τον ελληνικό
λαό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Προχωράµε τώρα

στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νίκης κ. Βρεττό.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται µια τυ-

πική κύρωση συµφωνίας τουριστικής συνεργασίας µε το κρατί-
διο του Αγίου Μαρίνου, ενός κρατιδίου µε υψηλό κατά κεφαλήν
εισόδηµα που όµως για φέτος δεν προβλέπεται να ενεργοποι-
ήσει αυτήν τη συνεργασία τουλάχιστον στη Σαντορίνη, τη Ρόδο,
την Πάρο, τη Μύκονο. Ήδη είναι γνωστό ότι στη Σαντορίνη έχουν
παρουσιαστεί τα στοιχεία µείωσης των κρατήσεων της τάξεως
του 11%. 

Το µείζον όµως θέµα είναι η ανικανότητα της Κυβέρνησης να
στηρίξει την οικονοµική ανάπτυξη στη σταθερή τροχιά της δηµι-
ουργίας του πρωτογενούς τοµέα και του τουριστικού όµως µε
προϋποθέσεις και όχι σε µια εποχικότητα υψηλού ρίσκου των αρ-
πακτικών επενδυτών της υπερτουριστικοποίησης, της ακραίας
αυτής µορφής, πρακτικής και ευκαιριακής ανάπτυξης. 

Και το αβίαστο ερώτηµα που τίθεται είναι µέχρι πότε θα ανέ-
χεται η ελληνική κοινωνία αυτήν την Κυβέρνηση της ανικανότη-
τας, µέχρι πότε θα βλέπουµε τα σπίτια µας να πνίγονται στις
λάσπες και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη να κάνει ότι δεν καταλαβαί-
νει. Πληµµύρισε η Πάρος, πληµµύρισε η Μύκονος, πληµµύρισε
η Ρόδος, είχαν προηγούµενα πληµµυρίσει η Καρδίτσα, ο Βόλος,
η Θεσσαλία ολόκληρη, και ποια η αντίδραση της Κυβέρνησης,
ποια η πρόληψη, ποια η αξιολόγηση κινδύνου, ποια η προστασία;
Ελέω Θεού η µη απώλεια ανθρώπινης ζωής στην Πάρο. Μόνο
αδιαφορία, αδυναµία, ανικανότητα και σκοπιµότητα µιας ευκαι-
ριακής ανάπτυξης και µετά έρχονται οι ωραιοποιήσεις και υπο-
σχέσεις του αέρα. 

Και το χειρότερο; Όταν η Κυβέρνηση αποτυγχάνει να προστα-
τεύσει τους πολίτες, όταν οι εικόνες καταστροφής κάνουν τον
γύρο του κόσµου, ποια είναι η δικαιολογία της; Η κλιµατική αλ-
λαγή φταίει για πάσα νόσο και πάσα ατυχία, που λέει. Πόσο βο-
λικό; Όταν πρόκειται να γίνουν προληπτικά έργα, όταν πρέπει να
ενισχυθούν οι υποδοµές, ξαφνικά η κλιµατική αλλαγή δεν υφί-
σταται. Αλλά τότε είναι η ώρα των εργολάβων. Όταν όµως έρχε-
ται η καταστροφή τότε µετατρέπεται στη µαγική λέξη που
δικαιολογεί την αδιαφορία τους. Μας λένε πως τα φαινόµενα
είναι ακραία, πρωτόγνωρα, αναπάντεχα. Πώς γίνεται όµως να
είναι αναπάντεχα όταν οι ίδιοι οι επιστήµονες και οι ειδικοί φω-
νάζουν εδώ και χρόνια ότι η Ελλάδα χρειάζεται καλύτερη αντι-
πληµµυρική θωράκιση; Πού πήγαν τα λεφτά για τα
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αντιπληµµυρικά έργα και το γκρέµισµα των αυθαιρεσιών; Διότι
εκεί δεν έγιναν έργα προστασίας, δεν γκρεµίστηκαν αυθαιρεσίες.

Γιατί; Να σας πω εγώ ποια είναι η δική µου εξήγηση. Γιατί
αυτοί εδώ, εσείς δηλαδή της Κυβέρνησης, δεν ενδιαφέρεστε για
τους πολίτες. Ενδιαφέρεστε για τους καλούς φίλους, τον τουρι-
σµό και για τα µεγάλα συµφέροντα. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
έχει µία και µόνη προτεραιότητα, να εξυπηρετεί τους µεγαλοε-
πιχειρηµατίες που λυµαίνονται τη χώρα. Να πού πάνε τα χρήµατα
που προορίζονται για την προστασία των πολιτών. Δισεκατοµµύ-
ρια σε τουριστικά έργα και ψίχουλα για αντιπληµµυρική θωρά-
κιση. Επενδύσεις στην υπερτουριστικοποίηση των αρπακτικών,
των τουριστικών αυτών οµίλων. Επενδύσεις στη Natura εντός του
Σαρακήνικου για να γίνει το πεντάστερο. Επενδύσεις στη Ρόδο,
γιατί η προϊσταµένη της Πολεοδοµίας µπορεί να χτίζει ξενοδο-
χεία χωρίς άδεια.

Αυτή η πολιτική επιλογή είναι συνειδητή επιλογή και τελικά δεν
αποτελεί ανικανότητά σας. Η όποια αντίδραση είναι η επιτοµή
της υποκρισίας. Αυτή είναι η Κυβέρνηση που αφαιρεί τα αντι-
πληµµυρικά έργα από το Ταµείο Ανάκαµψης. Πώς είναι δυνατόν
να επικαλείστε συνέχεια την κλιµατική αλλαγή και ταυτόχρονα
να υπονοµεύετε κάθε προσπάθεια πρόληψης; Η Ευρωπαϊκή
Ένωση έδωσε κεφάλαια για έργα υποδοµής και ανθεκτικότητας,
αλλά η Κυβέρνηση προτίµησε να διοχετεύσει τα χρήµατα αλλού,
εκεί που καλλιεργούν τη διαφθορά. Αντί να ενισχύσει τις υποδο-
µές και να θωρακίσει τα νησιά µας, ρίχνει χρήµα στα µεγάλα ξε-
νοδοχειακά συγκροτήµατα και σε επενδύσεις φίλων και
κολλητών. 

Αυτή η διαφθορά, η υποστήριξή της και η συγκάλυψή της δεν
είναι άλλωστε η αιτία του εγκλήµατος των Τεµπών; Αυτά τα ίδια
ευρωπαϊκά προγράµµατα χρηµατοδότησης για ασφαλή σιδηρο-
δροµικά δίκτυα και τρένα δεν κατέληξαν στις τσέπες των τρω-
κτικών «ηµετέρων» εργολάβων; Πού ήταν το κράτος; Πού ήταν
η ΕΑΔ, η Εθνική Αρχή Διαφάνειας; Πού ήταν το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο; Πού ήταν και είναι η δικαιοσύνη; Πού ήταν η Κυβέρνηση;
Πού ήταν ο Πρωθυπουργός; Μόνο ψέµατα θανάτου. «Διασφαλί-
ζουµε την ασφαλή µετακίνηση» ήταν η επωδός.

Και αν τολµήσει κάποια εισαγγελέας να επιτελέσει το καθήκον
της, τότε αποµακρύνεται για την «ξεκουράσουν», αφού προηγου-
µένως δεν είχε φοβηθεί µόνη της για να φροντίσει να αποσυρθεί.
Το τίµηµα βέβαια βαρύ, ανθρώπινα ασήκωτο και οι ταγοί της δι-
καιοσύνης να εξαντλούνται στα δελτία Τύπου και στις παρεµβα-
τικές δηλώσεις πως δεν συσχετίζονται εξόφθαλµα περίεργοι
θάνατοι µε το έργο εισαγγελικών και δικαστικών λειτουργών.
Φαίνεται, όταν έρχεται η ώρα να εξεταστούν αυτοί οι περίεργοι
θάνατοι από το Τµήµα Ανθρωποκτονιών, γίνεται γιατί η δουλειά
του Τµήµατος είναι να εξετάζει περιπτώσεις αυτοκτονιών και αυ-
τοχειριασµού. Φαίνεται, δουλειά του Ανθρωποκτονιών είναι να
εξετάζει περιπτώσεις παθολογικών θανάτων. Έτσι και στην Πάρο
συνέβη να κινδυνεύσουν άνθρωποι και να βλέπουν τις περιουσίες
τους να χάνονται. 

Εποµένως, αυτή η Κυβέρνηση, για να κλείσω, συµπερασµα-
τικά, δεν κυβερνά. Εκτελεί τη νοµιµότητα, την παρακάµπτει τη
νοµιµότητα υπέρ των ισχυρών. Και αυτό δεν είναι µια τυχαία
στιγµή, αλλά είναι µια διαδικασία την οποία δεν µπορεί να την
αποφύγει και από την οποία δεν µπορεί να διασωθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Υπάρχουν δύο Κοινοβουλευτικοί ακόµα που έχουν ζητήσει τον

λόγο, ο κ. Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες και θα κλείσει ο κ.
Μηταράκης. 

Παρακαλώ, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ

στην παρούσα σύµβαση, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά σε δύο
επετείους που συνδέονται άµεσα και µε την Ελλάδα. Η πρώτη
έγινε προχθές. Την 1η Απριλίου, λοιπόν, του 2025 συµπληρώθη-
καν εβδοµήντα χρόνια από τον αγώνα της ΕΟΚΑ. Από τότε που
στην αγγλοκρατούµενη Κύπρο οι Ελληνοκύπριοι, µια οµάδα µα-
χητών υπό την ηγεσία του Γεωργίου Γρίβα Διγενή, έκαναν έναν
ηρωικό, έναν παλλαϊκό αγώνα για να αποτινάξουν τον βρετανικό

ζυγό. Επρόκειτο για µία εποποιία, η οποία έγινε υπό το σύνθηµα
«Ελλάς - Κύπρος - Ένωσις». Έτσι το κατέγραψε η ιστορία. Γι’
αυτόν τον λόγο, ξέρετε, θυσιάστηκαν οι Αυξεντίου, Μάτσης, Δρά-
κος, ακόµα και ο Ευαγόρας Παλληκαρίδης, ο οποίος απαγχονί-
στηκε το 1957 σε ηλικία µόλις δεκαεννέα ετών. 

Χρέος µας, λοιπόν, είναι να τιµήσουµε τη µνήµη τους. Θα πρέ-
πει, στο όνοµα της ένδοξης επετείου, πρώτον, να πιέσουµε την
Τουρκία διπλωµατικά, ώστε να αποσύρει τα κατοχικά στρατεύ-
µατα από τη βόρεια Κύπρο, ακόµα και επιβάλλοντας κυρώσεις.
Διότι δεν µπορεί, ξέρετε, η Ευρωπαϊκή Ένωση να επιβάλει κυρώ-
σεις στην Ουκρανία που δεν είναι µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και την ίδια στιγµή την Τουρκία που κατέχει έδαφος
χώρας-µέλους να την αφήνει ανενόχλητη. Είναι µέγιστη υποκρι-
σία. Θα πρέπει, λοιπόν, ως Ελλάδα να πιέσουµε να επιβληθούν
κυρώσεις. Θα πρέπει αυτό το αίσχος του «Αττίλα» να τελειώσει
και της κατοχής της βόρειας Κύπρου. Και, βέβαια, πρέπει να συ-
σφίξουµε τις σχέσεις µε την Κύπρο, να αναβιώσουµε το ενιαίο
αµυντικό δόγµα. Η Κύπρος είναι ελληνική, δεν είναι κάτι άλλο και
οι Ελληνοκύπριοι είναι αδέλφια µας και εµείς θα πρέπει να µην
τους αφήσουµε αβοήθητους. 

Δεύτερον, την 6η Απριλίου συµπληρώνονται εβδοµήντα τέσ-
σερα χρόνια από το 1941, όταν τα γερµανικά στρατεύµατα κα-
τοχής εισέβαλαν στην Ελλάδα. Τότε, λοιπόν, στις 6 Απριλίου του
1941 ειπώθηκε από την κυβέρνηση του Αλεξάνδρου Κορυζή το
δεύτερο «Όχι». Το πρώτο έγινε 28η Οκτωβρίου και το δεύτερο
την 6η Απριλίου. Χρέος µας, λοιπόν, είναι εις µνήµην όλων αυτών
που πολέµησαν τους Γερµανούς και εις µνήµην όσων σφαγιά-
στηκαν από τα γερµανικά στρατεύµατα κατοχής να διεκδική-
σουµε τις γερµανικές αποζηµιώσεις. Διότι, ξέρετε, δεν µπορεί η
Γερµανία να µας κουνάει το δάχτυλο συνεχώς για τα µνηµόνια
και την ίδια στιγµή να µη µας δίνει αυτά που µας χρωστάει. Θα
πρέπει, λοιπόν, αν θέλουµε να έχουµε καλές σχέσεις συµµαχίας,
να µας αποδώσει τα χρωστούµενα κάποια στιγµή και όχι να τα
παραβλέπει. Αυτό, λοιπόν, είναι χρέος µας και αυτό συνιστά πα-
τριωτική και εθνική πράξη. 

Επίσης, θα ήθελα να πω και κάτι άλλο µε αφορµή τη χθεσινή
συζήτηση. Επειδή µιλήσαµε για εθνική άµυνα, ναι, όντως θα πρέ-
πει η Ελλάδα να εξοπλίζεται, διότι έχουµε απέναντί µας την Τουρ-
κία, έχουµε µία απειλή. Συµφωνώ. Όµως, ξέρετε, θα πρέπει
επίσης να διαφυλάσσουµε και την περιουσία µας στο εσωτερικό.
Τι εννοώ; Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε στη Θράκη και στο ανατο-
λικό Αιγαίο διάφορες τουρκικές εταιρείες αγοράζουν συνεχώς
ακίνητα. Έχω κάνει και ερώτηση για τον Έβρο. Τα κατήγγειλε ο
Δήµαρχος Αλεξανδρούπολης. Τι θα γίνει; Θα ερευνήσουν οι
αρχές τι συνέβη µε αυτές τις αγοραπωλησίες; Ποιοι κρύβονται
από πίσω;

Δεύτερον, χάνονται περιουσίες Ελλήνων, πρώτες κατοικίες,
από τα αλλοδαπά funds, από κάποιες εταιρείες σκιώδεις που
εδρεύουν στην Ιρλανδία, που υφαρπάζουν έναντι πινακίου φακής
τις περιουσίες των Ελλήνων. Δεν µπορεί, λοιπόν, ξέρετε, να εξο-
πλιζόµαστε για να φυλάξουµε τα σύνορά µας -και ορθώς το κά-
νουµε- και την ίδια στιγµή στο εσωτερικό να χάνεται η χώρα
χωρίς πόλεµο. Χάνονται περιουσίες αυτήν τη στιγµή και αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Ξέρετε ότι αυτό συνιστά εθνική
άµυνα. Πρέπει να αµυνθούµε για τις περιουσίες των Ελλήνων και
για τη δηµόσια περιουσία. Έχουµε δώσει τους σιδηροδρόµους
στους Ιταλούς, έχουµε δώσει τα λιµάνια στους Κινέζους, έχουµε
δώσει τα αεροδρόµια στους Γερµανούς. Δεν γίνεται αυτό το
πράγµα. Αµύνεσαι για κάτι που είναι δικό σου.

Έρχοµαι στα προβλήµατα του τουρισµού. Εµείς υπερψηφί-
ζουµε τη σύµβαση, όµως ο τουρισµός έχει δύο µεγάλα προβλή-
µατα. Ειπώθηκαν από τον αγορητή µας, τον κ. Κόντη. Το πρώτο
είναι ο υπερτουρισµός, που, δυστυχώς, αλλοιώνει τη φυσιογνω-
µία των νησιών και εκτινάσσει τα πάντα στα ύψη ειδικά µε το
Airbnb. Το δεύτερο, ξέρετε, έχει να κάνει µε τις εργασιακές συν-
θήκες των παιδιών που πάνε και δουλεύουν σεζόν. Βέβαια, δεν
είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου, καθαρά είναι αρµοδιότητα
του Υπουργείου Εργασίας, όµως, να πω ότι έχω ακούσει πάρα
πολλά παιδιά που πηγαίνουν σεζόν και δεν ξαναπηγαίνουν γιατί
οι συνθήκες είναι άθλιες. Τους βάζουν σε κάτι κοντέινερ, δεν
τους δίνουν τρόφιµα, δεν τους καλύπτουν τα γεύµατα και, δυ-

10130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στυχώς, δεν ξαναπάνε. Ως αποτέλεσµα, έχουµε πάρα πολλά
κενά. 

Ας φροντίσουµε, λοιπόν, να βελτιώσουµε τις συνθήκες εργα-
σίας στον τουριστικό τοµέα και να ξέρουµε ότι οι Έλληνες θα
πάνε να δουλέψουν, αλλά πρέπει να έχουν ανθρώπινες συνθή-
κες. Δεν είναι, ξέρετε, ούτε ζώα ούτε αντικείµενα οι εργαζόµενοι.
Αυτά τα δύο πράγµατα θα πρέπει να τα προσέξουµε. Ναι µεν να
κάνουµε διακρατικές συµβάσεις, ναι µεν να αναπτύσσουµε τον
τουρισµό, όµως, θα πρέπει να γίνει µε κάποιες προϋποθέσεις. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Ανακοινώνω εκ νέου τη σειρά των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων. Τον λόγο τώρα έχει από την Πλεύση Ελευθερίας ο κ. Κα-
ζαµίας. Ακολουθεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας και
κλείνει η Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Καζαµία, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εχθές στη Βουλή, στην Ολοµέλεια, είχαµε µία συζήτηση σε

επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων για την αµυντική πολιτική, στην
οποία ακούσαµε τον κ. Μητσοτάκη να µας λέει πολλά για τις δα-
πάνες που προβλέπει να έχει ο προϋπολογισµός τα επόµενα χρό-
νια σχετικά µε τους εξοπλισµούς. Όµως, µας είπε πολύ λίγα για
τα ζητήµατα που του έθεσε η Πλεύση Ελευθερίας σχετικά µε τις
ελληνοτουρκικές σχέσεις, σχετικά µε το Κυπριακό και σχετικά µε
την επίσκεψη που πραγµατοποίησε την περασµένη Κυριακή στο
Ισραήλ. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι η προσέγγιση της Κυβέρνη-
σης στα ζητήµατα της αµυντικής πολιτικής, ιδίως όσον αφορά
στη λεγόµενη Κοινή Ευρωπαϊκή Αµυντική Πολιτική είναι ιδιαιτέ-
ρως προβληµατική. 

Η Λευκή Βίβλος, η οποία υιοθετήθηκε πριν από µερικές ηµέρες
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ένα κείµενο είκοσι τριών σελίδων,
κάνει λόγο για ευρωπαϊκή άµυνα στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ, βέβαια,
και όχι ανεξάρτητα εντελώς από το ΝΑΤΟ, αλλά µε δυνατότητα,
αν χρειαστεί -λέει η Λευκή Βίβλος-, να δράσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση στον αµυντικό τοµέα και µόνη της. 

Αυτή η Λευκή Βίβλος κάνει λόγο για την προστασία των συνό-
ρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και τα σύνορα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, βεβαίως, περιλαµβάνουν τα σύνορα των κρατών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θέσαµε στην Κυβέρνηση -αναφερθήκαµε και εχθές πάλι- το
ζήτηµα της απουσίας οποιασδήποτε αναφοράς από τη Λευκή
Βίβλο στην κατοχή της Κύπρου από το 1974. Την ίδια στιγµή, η
Λευκή Βίβλος κάνει πάνω από ογδόντα αναφορές στην εισβολή
της Ρωσίας στην Ουκρανία. Η Κύπρος, όµως, είναι µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και δεν αναφέρεται η κοινή ευρωπαϊκή άµυνα
σε αυτό, ενώ αναφέρεται διαρκώς στη ρωσική εισβολή στην Ου-
κρανία. 

Και ρωτάµε γιατί η Κυβέρνηση δεν έχει θέσει επιτακτικά αυτό
το ζήτηµα στις συναντήσεις κορυφής, ιδίως στην πρόσφατη στην
οποία πήγε ο Πρωθυπουργός και η οποία συζήτησε τα ζητήµατα
της κοινής ευρωπαϊκής άµυνας; Σιγή ιχθύος από την Κυβέρνηση!
Και εχθές πάλι στη συζήτηση που είχαµε στην Ολοµέλεια δεν
ακούσαµε απολύτως τίποτα. 

Θέσαµε, επίσης, στον κ. Μητσοτάκη και στην Κυβέρνηση το
ζήτηµα της πρόβλεψης της Λευκής Βίβλου να εντάσσεται και η
Τουρκία, που δεν είναι κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
σε µια ενιαία δοµή άµυνας και ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Και ρωτήσαµε γιατί η Ελληνική Κυβέρνηση δεν έχει εκφρά-
σει έντονες ενστάσεις, όχι µόνο για το γεγονός ότι η Τουρκία δεν
είναι κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο είναι ήδη
ένα ζήτηµα, αλλά για το γεγονός ότι πρόκειται για ένα µη κρά-
τος- µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης το οποίο κατέχει ένα άλλο
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και πάλι δεν ακούσαµε
τίποτα από τον Πρωθυπουργό. 

Επιπλέον, τον ρωτήσαµε εχθές στη συζήτηση αυτή για την επί-
σκεψη του στο Ισραήλ. Διαβάσαµε στον Τύπο τα ρεπορτάζ. Εί-
δαµε, βεβαίως, και τις φωτογραφίες των εναγκαλισµών του κ.
Μητσοτάκη µε τον καταζητούµενο για εγκλήµατα κατά της αν-

θρωπότητας κ. Νετανιάχου στην Ιερουσαλήµ. Διαβάσαµε για
στρατηγική συνεργασία σε πολλαπλά επίπεδα. Ακούσαµε εχθές
από τον κύριο Πρωθυπουργό ότι η Κυβέρνησή του αγοράζει
όπλα από το Ισραήλ, αλλά δεν ακούσαµε τίποτα για τους λόγους
για τους οποίους δεν αναφέρεται στη γενοκτονία στη Γάζα. 

Σας ξαναλέµε ότι όσο είναι στενές οι σχέσεις της Κυβέρνησης
µε την κυβέρνηση του Ισραήλ, αυτό σηµαίνει συνενοχή στη γε-
νοκτονία. Και είναι κάτι που φαίνεται ότι, όχι µόνο δεν πειράζει
την Κυβέρνηση, αλλά πως η Κυβέρνηση θέλει να το πραγµατο-
ποιεί και µπροστά στις κάµερες. Δεν έχει άλλη εξήγηση το γεγο-
νός ότι ο κ. Μητσοτάκης πηγαίνει και εναγκαλίζεται µε τον κ.
Νετανιάχου, έναν καταζητούµενο για εγκλήµατα κατά της αν-
θρωπότητας, και, ταυτόχρονα, δεν συναντάται και µε τον Πρό-
εδρο της Παλαιστινιακής Αρχής και δεν κάνει δηλώσεις για τη
γενοκτονία στη Γάζα. 

Υπάρχει και πλήρης αποδοχή και συνενοχή. Και θεωρούµε ότι
αυτές είναι καταστροφικές επιλογές για την εξωτερική πολιτική
µας και για την αµυντική πολιτική. 

Είµαστε κατά της αγοράς εξοπλισµών από το Ισραήλ, ιδίως δε
που ακούσαµε εχθές πάλι αναφορές στον θόλο τον οποίο απο-
βλέπει µακροπρόθεσµα η Κυβέρνηση να σχηµατίσει, έναν anti-
drone και αντιπυραυλικό ρόλο, πιθανότατα αγοράζοντας
τεχνολογία πάλι από το Ισραήλ, παρά το γεγονός ότι η τεχνολο-
γία αυτή αµφισβητείται. 

Η Κυβέρνηση, όµως, φαίνεται πως έχει πάρει έναν µονόδροµο
στο πλαίσιο της πολιτικής εξάρτησης που έχει από τις Ηνωµένες
Πολιτείες. Προσπαθεί, µε άλλα λόγια, να πραγµατοποιήσει έναν
περιφερειακό ρόλο, ο οποίος επεκτείνει, αν θέλετε, τις επιθυµίες
των Ηνωµένων Πολιτειών για συνεργασία ανάµεσα στην Ελλάδα
και στην κυβέρνηση γενοκτόνο του Νετανιάχου, ούτως ώστε να
διατηρείται ένας έλεγχος πάνω στην περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου και της Μέσης Ανατολής στο πλαίσιο των επιδιώξεων
της Ουάσιγκτον. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι η χώρα µας πρέπει να επα-
νέλθει στην τροχιά µιας ανεξάρτητης εξωτερικής πολιτικής, η
οποία να µην εξυπηρετεί συµφέροντα τα οποία είναι ενάντια στο
εθνικό συµφέρον, αλλά να σέβεται το Διεθνές Δίκαιο και εκεί
όπου παραβιάζεται κατάφωρα, όπως στην περίπτωση της γενο-
κτονίας της Γάζας, να το καταγγέλλει: να παίρνει τις αποφάσεις
που υποχρεούται να πάρει όσον αφορά στην ανακοίνωση ότι ο
κ. Νετανιάχου, καταζητούµενος από το Διεθνές Ποινικό Δικαστή-
ριο, θα συλληφθεί αν έρθει στη χώρα µας. Και, βεβαίως, έχουµε
προ πολλού προτείνει τη διακοπή των διπλωµατικών σχέσεων
ανάµεσα στην Ελλάδα και στο Ισραήλ µέχρι να σταµατήσει η γε-
νοκτονία στη Γάζα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το γεγονός ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει

σαν να µη συµβαίνει απολύτως τίποτα στη Μέση Ανατολή δείχνει
ότι δεν ενδιαφέρεται ούτε να τηρήσει το Διεθνές Δίκαιο, παρά το
γεγονός ότι διακηρύσσει πως το υπερασπίζεται ούτε, βεβαίως,
να προασπίσει τα πραγµατικά συµφέροντα της χώρας, που είναι
η πιστή εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου. Διότι αυτό είναι το βα-
σικό εργαλείο µέσα από το οποίο η Ελλάδα διεκδικεί τα δίκαιά
της στην Κύπρο και στο Αιγαίο. Και όσο δεν το κάνουµε αυτό,
όσο παραβιάζουµε το Διεθνές Δίκαιο, αδυνατίζουµε τη θέση µας
απέναντι στην Τουρκία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές
και µία συνοδός εκπαιδευτικός από το 2ο Αρσάκειο Δηµοτικό
Σχολείο Ψυχικού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΚΚΕ, ο κ. Καραθανασόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Αναφέρθηκε ο εισηγητής µας αναλυτικά στα ζητήµατα του
τουρισµού, αλλά και στη σύµβαση τη διακρατική σε τουριστικό
επίπεδο. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στη µεγάλη εικόνα η οποία προ-
κύπτει από τους δασµούς που επέβαλε ο Πρόεδρος των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών, ο Τραµπ, σε ολόκληρο τον πλανήτη. Αποτελεί µία
ακόµα πράξη στην κλιµάκωση ενός πολύ σκληρού και αδυσώπη-
του εµπορικού πολέµου ανάµεσα στα µεγάλα ιµπεριαλιστικά κέν-
τρα, η οποία θα οδηγήσει σε γενικευµένη ακρίβεια σε όλες τις
περιοχές του πλανήτη. Αυτόν τον εµπορικό πόλεµο θα τον πλη-
ρώσουν πανάκριβα οι λαοί µε µια περαιτέρω επιδείνωση της
θέσης τους και ακόµα µεγαλύτερες δυσκολίες στο να µπορούν
να ικανοποιήσουν τις στοιχειώδεις τους ανάγκες. 

Το µεγάλο ερώτηµα είναι γιατί προχώρησε ο Τραµπ σε αυτήν
την επιλογή. Είναι φανερή η απάντηση. Η κλιµάκωση των δασµών
είναι µία απάντηση στον σκληρό ανταγωνισµό ο οποίος υπάρχει
σε παγκόσµιο επίπεδο για την προστασία αφενός των αµερικα-
νικών µονοπωλίων και των πολυεθνικών των Ηνωµένων Πολιτειών
από τον ανταγωνισµό που δέχονται από άλλα µονοπώλια και συ-
νολικότερα για την πρωτοκαθεδρία στην ιµπεριαλιστική αλυσίδα
στο παγκόσµιο ιµπεριαλιστικό σύστηµα η οποία απειλείται σή-
µερα από την Κίνα, να διατηρήσουν, δηλαδή, την πρωτοκαθεδρία
οι Ηνωµένες Πολιτείες.

Αυτή η σφοδρότατη όξυνση των αντιθέσεων ανάµεσα στα µε-
γάλα ιµπεριαλιστικά κέντρα φέρνει ακόµα πιο κοντά την εκδή-
λωση µιας νέας βαθύτερης καπιταλιστικής κρίσης και την
κλιµάκωση των υφεσιακών φαινοµένων, τα οποία ήδη είναι υπαρ-
κτά σε σηµαντικές οικονοµίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι
µόνο την κρίση, αλλά και την κλιµάκωση των ιµπεριαλιστικών
συγκρούσεων σε όλον τον κόσµο. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
και η ταχύτατη στροφή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην πολεµική
οικονοµία µε τη διάθεση ενός τερατώδους ποσού 800 δισεκα-
τοµµυρίων για εξοπλιστικά προγράµµατα και µε στήριξη της πο-
λεµικής βιοµηχανίας σε βάρος των κοινωνικών δαπανών και των
αναγκών των λαών για να γίνουν πολεµοφόδια, ούτως ώστε να
σκοτώνονται ακόµα πιο εύκολα οι λαοί για του αφέντη το ψωµί. 

Στο πλαίσιο αυτό εχθές συζητήσαµε τους νέους σχεδιασµούς
της ελληνικής αστικής τάξης, όπως την έκφρασε η Κυβέρνηση
και συµφώνησε στις κατευθύνσεις αυτές και η πλειοψηφία των
υπολοίπων κοµµάτων ή δεν την αµφισβήτησαν και τα υπόλοιπα
κόµµατα, για εξοπλιστικά προγράµµατα 25 δισεκατοµµυρίων για
τα επόµενα χρόνια.

Αυτή και µόνο η εικόνα αναδεικνύει τη σκληρή πραγµατικό-
τητα, τη βαρβαρότητα του καπιταλιστικού συστήµατος που όλες
οι προσπάθειες να εξανθρωπιστεί ο καπιταλισµός έχουν πέσει
στο κενό και δεν πρόκειται κανένας σωτήρας και κανένας µεσ-
σίας να απαλλάξει αυτό το σύστηµα από τον βάρβαρο χαρα-
κτήρα του. Το σύστηµα αυτό δεν εξανθρωπίζεται, αλλά αντίθετα
θα γίνεται όλο και πιο απάνθρωπο και θα γίνεται όλο και πιο φα-
νερό στα ευρύτερα λαϊκά στρώµατα ότι στον βωµό των κερδών
του κεφαλαίου θα θυσιάζονται όχι µόνο οι ανάγκες, αλλά και οι
ζωές των ανθρώπων.

Έτσι, λοιπόν, το ερώτηµα το οποίο προκύπτει είναι τι κάνουµε.
Η διέξοδος από αυτήν την κατάσταση της βαρβαρότητας είναι,
ακριβώς, µόνο ο σοσιαλισµός που αποτελεί το νέο, το σύγχρονο
και το ελπιδοφόρο για τον λαό της χώρας µας, τη νέα γενιά, αλλά
και όλου του πλανήτη, όλου του κόσµου, γιατί µέσα από το σο-
σιαλιστικό σύστηµα η οικοδόµηση του σοσιαλισµού θα οδηγήσει
στην απάλειψη των αιτιών της ραγδαίας επιδείνωσης της θέσης
της εργατικής τάξης και της λαϊκής οικογένειας, που είναι το κέρ-
δος, γιατί κίνητρο της οικονοµικής ανάπτυξης στον σοσιαλισµό
θα είναι η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. Θα οδηγήσει στην
απάλειψη της αιτίας της όξυνσης των αντιθέσεων, οι οποίες αν-
τιθέσεις οδηγούν σε κρίσεις -ο σοσιαλισµός είναι ένα σύστηµα
απαλλαγµένο από τις κρίσεις- και στην απάλειψη της αιτίας των
σφοδρότατων ανταγωνισµών που οδηγούν στους πολέµους, που
οδηγούν στην ιµπεριαλιστική ειρήνη «µε το πιστόλι στον κρό-
ταφο» σε βάρος των λαών. 

Έτσι, λοιπόν, αυτό το οποίο απαιτείται σήµερα είναι να γενι-

κευθεί ακόµα περισσότερο το ρεύµα αµφισβήτησης της κυρίαρ-
χης πολιτικής, να γενικευθεί το ρεύµα αµφισβήτησης στο εχ-
θρικό αστικό κράτος και στα θεσµικά του όργανα και στους
µηχανισµούς του, όπως αυτός της δικαιοσύνης, που δεν κάνουν
τίποτε άλλο παρά να θωρακίζουν το καπιταλιστικό κέρδος και την
εξουσία της αστικής τάξης. 

Η ανατροπή της εξουσίας της αστικής τάξης και το πέρασµά
της στα χέρια της εργατικής τάξης και των υπόλοιπων λαϊκών
στρωµάτων αποτελεί την προϋπόθεση για µια οικονοµία που στο
επίκεντρο θα έχει την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και θα
απελευθερώνει τον άνθρωπο από την εκµετάλλευση. 

Αυτό, λοιπόν, σήµερα είναι το απαραίτητο, είναι το αναγκαίο
και σε αυτήν την κατεύθυνση το ΚΚΕ θα συγκεντρώσει τις δυνά-
µεις του προς αυτό, βάζοντας, ταυτόχρονα, εµπόδια στην κλιµά-
κωση της αντιλαϊκής πολιτικής και στην επιδείνωση της ζωής του
λαού, δίνοντας όλες του τις δυνάµεις για την επιτυχία της απερ-
γίας της 9ης Απριλίου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει -και ολοκληρώνουµε µε τους Κοινοβου-

λευτικούς Εκπροσώπους- ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μηταράκης. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς ένα σχόλιο επί της

διαδικασίας. Η κύρωση συµβάσεων γίνεται µε µια ειδική διαδικα-
σία που προβλέπει ο Κανονισµός της Βουλής και στην Ολοµέλεια
δίνεται ο λόγος στους εισηγητές των κοµµάτων που εξέφρασαν
επιφυλάξεις ή διαφωνούν µε την κύρωση της σύµβασης στην επι-
τροπή. Τα τελευταία χρόνια παρατηρούµε το φαινόµενο όλα τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης να δηλώνουν επιφυλάξεις στην επι-
τροπή για να πάρουν τον λόγο στην Ολοµέλεια, αλλά εκεί συµ-
βαίνει το εξής παράδοξο, να µιλάνε οι εισηγητές όλων των
κοµµάτων εκτός από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας που δεν έχει
το δικαίωµα από τον Κανονισµό να τοποθετηθεί, καθώς στην επι-
τροπή, προφανώς, ως συµπολιτευόµενος Βουλευτής έχει ταχθεί
υπέρ της κύρωσης της συµφωνίας.

Ως προς τα θέµατα που έθεσαν οι συνάδελφοι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι, προφανώς αυτό που συνέβη εχθές το βράδυ
από τις Ηνωµένες Πολιτείες, η κήρυξη ενός εµπορικού πολέµου
µε υψηλούς δασµούς στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δη-
µιουργεί µια παγκόσµια αβεβαιότητα και, προφανώς, αυτό είναι
µια µεγάλη πρόκληση για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεν είναι η πρώτη εξωγενής οικονοµική κρίση που έρχεται να
αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Σας θυ-
µίζω ότι αντιµετωπίσαµε την πανδηµία του κορωνοϊού, αντιµετω-
πίσαµε τις επιπτώσεις του πληθωρισµού από την παράνοµη
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία, αλλά σε κάθε κρίση η ελληνική
Κυβέρνηση, µε τη βοήθεια και της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη
δηµιουργία του Ταµείου Ανθεκτικότητας, µπόρεσε να αντιµετω-
πίσει τις επιπτώσεις αυτών των εξωγενών κρίσεων στην ελληνική
κοινωνία. Θα επηρεαστούν οι χώρες και πρωτογενώς και δευτε-
ρογενώς, πρωτογενώς περισσότερο οι χώρες που στο µείγµα
εξαγωγών στηρίζονται στην εξαγωγή αγαθών προς τις Ηνωµένες
Πολιτείες, λιγότερο οι χώρες που στηρίζονται στην εξαγωγή υπη-
ρεσιών όπως ο τουρισµός στην περίπτωση της Ελλάδας. Όλες
οι χώρες θα επηρεαστούν στο θέµα των εισαγωγών. Είναι ένα
αβέβαιο περιβάλλον και περιµένουµε την αντίδραση συνολικά
τώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Απαιτείται ψυχραιµία και συντο-
νισµός. 

Όµως, αυτές οι εξελίξεις σηµατοδοτούν τη σηµασία για την
Ευρώπη να αποκτήσει περισσότερη αυτονοµία σε κρίσιµους το-
µείς. Η τοποθέτηση εχθές του Πρωθυπουργού στην Ολοµέλεια
της Βουλής για το θέµα της άµυνας, όπου η χώρα µας επενδύει,
όπως όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην αµυντική δυνατότητα και
στην αµυντική θωράκιση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι ιδιαί-
τερα σηµαντική. Η δηµιουργία στη χώρα µας οικοσυστηµάτων
αµυντικής τεχνολογίας που παρουσίασαν εχθές και ο Πρωθυ-
πουργός και ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, προφανώς, είναι θέ-
µατα που κινούνται στην ίδια κατεύθυνση. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η θωράκιση της χώρας µας, η αυτο-
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νοµία σε θέµατα ενεργειακά. Είναι πάρα πολύ σηµαντική η εξέ-
λιξη µε τη Chevron νότια της Κρήτης που προχωρά στην εξερεύ-
νηση τεµαχίων για να δούµε αν υπάρχει και σε τι ποσότητες
φυσικό αέριο στη χώρα µας. 

Επίσης, ιδιαίτερα σηµαντική -το είχε τονίσει ο Πρωθυπουργός
στην οµιλία που είχε κάνει προ µηνών στη Νάξο- είναι η επένδυση
που η χώρα µας κάνει στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Η Ευρώπη αναγκάζεται στις νέες συνθήκες να γίνει πιο αυτό-
νοµη και αυτό είναι κάτι που στρατηγικά, από την πρώτη στιγµή,
η χώρα µας έχει προτάξει.

Δεν µπορώ να µη σηµειώσω τη φράση του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του πρώην
Υπουργού κ. Γερουλάνου, που είπε ότι χρεοκοπήσαµε όταν η
χώρα µας δεν είχε σχέδιο και αυτό είναι πάρα πολύ σωστό. Πολύ
καλή τοποθέτηση. Μου θύµισε την περίοδο του 2010, την κυβέρ-
νηση Γεωργίου Παπανδρέου, η οποία εξελέγη σε µια εποχή διε-
θνούς οικονοµικής κρίσης. Όταν η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά
είχε προειδοποιήσει ότι είναι ιδιαίτερα περιορισµένος ο δηµοσιο-
νοµικός χώρος και ότι απαιτείται «πάγωµα» µισθών και συντά-
ξεων για να ανταπεξέλθουµε, εξελέγη η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
µε τα «λεφτόδεντρα» τότε και το «λεφτά υπάρχουν», στους πρώ-
τους µήνες διακυβέρνησης οι ενέργειες που έκανε για την αύ-
ξηση δαπανών και τη µείωση φορολογικών εσόδων οδήγησαν
στον εκτροχιασµό των ελλειµµάτων και αυτή η έλλειψη σχεδίου,
τελικά, οδήγησε στο πρώτο µνηµόνιο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Πώς φτάσαµε εκεί, όµως;
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μου θύµισε επίσης το 2015, όταν τις

εκλογές κέρδισαν οι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ-Πλεύση Ελευθερίας-Νέα Αρι-
στερά και τι κάνανε; Νοµίζανε ότι θα κάνουν µια περήφανη δια-
πραγµάτευση και ότι θα αλλάξει το παγκόσµιο οικονοµικό
γίγνεσθαι, αναγκάστηκαν να υποχωρήσουν µε πολύ τραγικές δη-
µοσιονοµικές συνέπειες για τη χώρα µας, για τη δηµόσια περι-
ουσία, για τις τράπεζες, για την ύφεση και προχωρήσαµε σε
µείωση µισθών και συντάξεων. Άρα, πράγµατι σ’ αυτήν τη χώρα
χρεοκοπήσαµε όταν δεν είχαµε σχέδιο.

Εδώ έρχεται σε αντιδιαστολή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη που µε σχέδιο το 2025 η ελληνική οικονοµία αναπτύσ-
σεται σε ρυθµό ιδιαίτερα αυξηµένο σε σχέση µε το µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου προχωράµε σε αύξηση του κατώτα-
του µισθού κατά 6%, ενώ ο πληθωρισµός προβλέπεται στο 2,1%,
άρα προχωράµε στην πραγµατική σύγκλιση των εισοδηµάτων.

Θα κλείσω µε µια ειδική αναφορά επ’ αφορµής ενός σχολίου
που έκανε ο κ. Παπάς που, βέβαια, δεν αναφέρθηκε σε αυτό που
θα αναφερθώ εγώ. Αναφέρθηκε στους θεσµούς. Πράγµατι, οι
θεσµοί αποτελούν τη βάση της σύγχρονης δηµοκρατίας. Και η
ελευθερία του Τύπου αποτελεί ένα από τα σηµαντικότερα συ-
στατικά της θεσµικής θωράκισης της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Την κ. Σοφία Γιαννακά δεν την ήξερα. Ήταν παλαιότερα Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ πριν εκλεγώ εγώ το 2012. Τη γνώρισα όταν η
κ. Γιαννακά το 2019 έγραψε ένα πάρα πολύ σκληρό άρθρο εναν-
τίον µου, για τη δική µου δράση ως, τότε, Υφυπουργός Εργα-
σίας. Ιδιαίτερα σκληρό και η αλήθεια είναι ότι µε στεναχώρησε
εκείνο το άρθρο. Προφανώς, ήταν δικαίωµά της να κρίνει το έργο
µου και το διάβασα µε σεβασµό. Μου κάνει τροµερή έκπληξη
που αυτοί που είναι οι θεµατοφύλακες της προστασίας της ελευ-
θερίας του Τύπου, οι ίδιοι οι δηµοσιογράφοι, η ένωσή τους, δεν
παίρνει όλα τα αναγκαία µέτρα η ίδια όχι να διώξει, αλλά να προ-
στατέψει τους δηµοσιογράφους που µε ευπρέπεια και σεβασµό,
µε σκληρό τρόπο, τοποθετούνται είτε υπέρ είτε κατά κυβέρνη-
σης, κοµµάτων, δηµοσίων προσώπων. 

Αυτή είναι η πεµπτουσία της δηµοκρατίας. Εγώ ήµουν αντικεί-
µενο σκληρής κριτικής από την κ. Γιαννακά, αλλά σέβοµαι το δι-
καίωµά της να εκφράζεται ελεύθερα σε µια δηµοκρατική χώρα
όπως είναι η Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµιλιών των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων και η συνεδρίαση ολοκληρώνεται µε την οµιλία της
Υφυπουργού Τουρισµού κ. Άννας Καραµανλή. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να κυρώσουµε σή-

µερα τη διµερή συµφωνία συνεργασίας στον τοµέα του τουρι-
σµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Τουρισµού, Ταχυδροµείων, Συ-
νεργασίας και Εκθέσεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου.
Πρόκειται για την εισαγωγή θεσµικού πλαισίου συνεργασίας που
εδραιώνει τη φιλία και την τουριστική σύµπραξη των δύο χωρών.
Μια συµφωνία που διευρύνει τα πεδία επαφής και συνεργασίας,
προάγει την ανταλλαγή τεχνογνωσίας και στρατηγικές βιώσιµης
τουριστικής ανάπτυξης, τις εξελίξεις στον τουρισµό των δύο
χωρών, στατιστικά δεδοµένα, επενδυτικές ευκαιρίες, ενισχύει την
τουριστική εξωστρέφεια και τις ειδικές µορφές τουρισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τουριστική ανάπτυξη αποτελεί
κεντρικό πυλώνα της ελληνικής οικονοµίας. Η χώρα µας διανύει
µία περίοδο σηµαντικής ανόδου στον τουριστικό τοµέα µε τις
αφίξεις και τα έσοδα να διατηρούνται σε υψηλά επίπεδα. Η Κυ-
βέρνηση συνεχίζει να επενδύει στρατηγικά στον βιώσιµο τουρι-
σµό προωθώντας πολιτικές που ενισχύουν τις υποδοµές,
στηρίζουν τη διαφοροποίηση του εθνικού χαρτοφυλακίου τουρι-
στικών προϊόντων και αξιοποιούν σύγχρονες τεχνολογίες. Στο
πλαίσιο αυτό η συνεργασία µε το Σαν Μαρίνο αποτελεί ένα
ακόµα βήµα ανάπτυξης εξωστρεφούς συνεργασίας. 

Η συµφωνία περιλαµβάνει πέντε βασικούς άξονες, την ενί-
σχυση της θεσµικής συνεργασίας των εθνικών τουριστικών
αρχών και οργανισµών, των φορέων εκπροσώπησης ενώσεων
ταξιδιωτικών πρακτόρων και τουριστικών γραφείων, καθώς και
των φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης των δύο χωρών. Επίσης, την
ανταλλαγή πληροφοριών και τεχνογνωσίας σε θέµατα τουριστι-
κής πολιτικής, νοµοθεσίας, στατιστικών δεδοµένων, έρευνας και
ανάπτυξης, νέων τουριστικών προϊόντων και υπηρεσιών. 

Αυτή η συνεργασία αφορά και στην ανταλλαγή τεχνογνωσίας
για τις ειδικές µορφές τουρισµού, όπως ο πολιτιστικός στον
οποίο µε την ευρεία έννοια εντάσσεται και ο θρησκευτικός του-
ρισµός, ο γαστρονοµικός τουρισµός, ο οινοτουρισµός, ο τουρι-
σµός υπαίθριων δραστηριοτήτων, ο αθλητικός τουρισµός, ο
τουρισµός εκδηλώσεων καθώς και ο προσβάσιµος τουρισµός.
Ιδιαίτερη σηµασία έχει η ανταλλαγή τεχνογνωσίας για τον προ-
σβάσιµο τουρισµό, όπως ανέφερα και στη συζήτηση που είχαµε
στην επιτροπή. Το Σαν Μαρίνο µε την εµπειρία του σε διεθνείς
δράσεις προσβάσιµου τουρισµού µπορεί να προσφέρει πολύτι-
µες γνώσεις και βέλτιστες πρακτικές. Η Ελλάδα από την πλευρά
της καταβάλλει συνεχή προσπάθεια βελτίωσης των τουριστικών
υποδοµών για άτοµα µε αναπηρία και µειωµένη κινητικότητα µε
στόχο τη δηµιουργία ενός τουριστικού προϊόντος φιλικό προς
όλους. 

Πρέπει να επαναλάβω σε ποιες σηµαντικές δράσεις προσβα-
σιµότητας έχουµε ήδη προβεί. Μιλάµε για την πρωτοβουλία δη-
µιουργίας ολοκληρωµένων τουριστικών προσβάσεων θαλάσσιων
προορισµών η οποία υλοποιήθηκε από δήµους σε παραθαλάσ-
σιους προορισµούς της χώρας και η οποία περιλαµβάνει την ενί-
σχυση της προσβασιµότητας σε πάνω από διακόσιες πενήντα
παραλίες µε την κατασκευή ραµπών πρόσβασης και διαδρόµων
στην παραλία, λυόµενων αποδυτηρίων, χώρων σκίασης και προ-
στασίας των λουοµένων αλλά και χώρων στάθµευσης για άτοµα
µε αναπηρία. Στόχος είναι η διασφάλιση της προσβασιµότητας
στη θάλασσα ατόµων µε αναπηρία αλλά και ατόµων που έχουν
περιορισµένη κινητικότητα, όπως είναι άτοµα µε κινητικές δυσκο-
λίες, έγκυες γυναίκες, ηλικιωµένοι. 

Επίσης, το υποέργο «Προσβάσιµες Παραλίες» το οποίο χρη-
µατοδοτείται από το Ταµείο Ανάκαµψης, αρµοδιότητας του
Υπουργείου Τουρισµού, το οποίο στοχεύει στην περαιτέρω ενί-
σχυση της προσβασιµότητας σε παραθαλάσσιες περιοχές, ώστε
να είναι ασφαλής και εύκολη η πρόσβαση από όλους τους πολί-
τες. Ανταλλαγή τεχνογνωσίας προβλέπεται και στο πλαίσιο της
ενίσχυσης της συνεργασίας στον τοµέα του πολιτιστικού τουρι-
σµού µέσω της πολιτιστικής διαδροµής «The Lovely Places» µε
επικεφαλής εταίρο τη Δηµοκρατία του Σαν Μαρίνο στην οποία
προβάλλονται οι περιφερειακές ενότητες Φλώρινας και Καστο-
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ριάς αναδεικνύοντας τη φυσική οµορφιά και την πολιτιστική κλη-
ρονοµιά των περιοχών. Ακόµα τη διευκόλυνση των τουριστικών
επενδύσεων µέσω ανταλλαγής πληροφοριών για επενδυτικές ευ-
καιρίες και κίνητρα ενισχύοντας έτσι την επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα. Επίσης, τη συνεργασία για την τουριστική προβολή και
την ενίσχυση της εικόνας των δύο χωρών ως προορισµών υψη-
λής ποιότητας. Και τέλος, τη συντονισµένη συνεργασία στο πλαί-
σιο διεθνών τουριστικών οργανισµών όπως ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Τουρισµού, καθώς η χώρα µας επιδιώκει σταθερά
να συµµετέχει ενεργά στα καταστατικά όργανά του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία αυτή δεν αφορά
µόνο σε θεσµικά ή τεχνικά ζητήµατα. Αποτελεί σε µια πλατφόρµα
ανταλλαγής ιδεών, εµπειριών και κοινών δράσεων. Μέσω αυτής
ενισχύουµε την εξωστρέφεια του ελληνικού τουρισµού και δηµι-
ουργούµε ευκαιρίες για συνέργειες. Η συµφωνία αυτή ενδυνα-
µώνει τις διεθνείς συνεργασίες µας και προάγει έναν τουρισµό
που στηρίζεται στη βιωσιµότητα, την ποιότητα και την πολυµορ-
φία. 

Το στοίχηµα της επόµενης ηµέρας είναι ένας τουρισµός που
προσφέρει εµπειρίες, που είναι ανθεκτικός, που στηρίζει τις το-
πικές κοινωνίες και που επενδύει στο µέλλον. Γι’ αυτό σας καλώ
να υπερψηφίσετε προκειµένου να προχωρήσουµε προς ένα
ακόµα πιο δυναµικό και ανταγωνιστικό ελληνικό τουριστικό προ-
ϊόν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Του-
ρισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας για συνεργασία στον τοµέα του
τουρισµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Τουρισµού, Ταχυδροµείων, Συ-
νεργασίας και Εκθέσεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας για συνεργασία στον τοµέα του του-
ρισµού του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και Υπουργείου Τουρισµού Ταχυδροµείων, Συνεργασίας και Εκ-

θέσεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας για
συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού µεταξύ του Υπουργείου
Τουρισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Του-
ρισµού, Ταχυδροµείων, Συνεργασίας και Εκθέσεων της Δηµο-
κρατίας του Αγίου Μαρίνου» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας για συνεργασία στον τοµέα του
τουρισµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Τουρισµού, Ταχυδροµείων,
Συνεργασίας και Εκθέσεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρί-
νου

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο πρώτο Κύρωση Συµφωνίας
Συµφωνία για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού µεταξύ

του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Τουρισµού, Ταχυδροµείων, Συνεργασίας και Εκθέ-
σεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου

Άρθρο 1 Αντικείµενο
Άρθρο 2 Πεδίο εφαρµογής

Άρθρο 3 Θεσµική συνεργασία
Άρθρο 4 Ανταλλαγή πληροφοριών και τεχνογνωσίας
Άρθρο 5 Τουριστικές επενδύσεις
Άρθρο 6 Τουριστική προβολή
Άρθρο 7 Συνεργασία στο πλαίσιο διεθνών οργανισµών
Άρθρο 8 Σηµεία επαφής
Άρθρο 9 Διευθέτηση διαφορών
Άρθρο 10 Έναρξη ισχύος
Άρθρο 11 Τροποποιήσεις
Άρθρο 12 Διάρκεια και λήξη ισχύος
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Συµφωνίας

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία για συνεργασία στον τοµέα του
τουρισµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Τουρισµού, Ταχυδροµείων, Συ-
νεργασίας και Εκθέσεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου,
που υπογράφηκε στην Αθήνα, στις 3 Ιουνίου 2021, το πρωτότυπο
κείµενο της οποίας στην ελληνική και την αγγλική γλώσσα έχει
ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 10
αυτής.

Αθήνα,................................2025

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της ση-
µερινής συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Διακόπτουµε για λίγα λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

5. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 6. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην
ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών: συζήτηση και λήψη από-
φασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και τα άρθρα
43Α και 83 του Κανονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης
ασυλίας των Βουλευτών κυρίων Παναγιώτη Δουδωνή και Οζγ-
κιούρ Φερχάτ.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος
Βενιζέλος», είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Κοκκίνη Χάνι Ηρακλείου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση στις 12 Μαρτίου του 2025
σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν κατά
πλειοψηφία την άρση της ασυλίας του κ. Παναγιώτη Δουδωνή.
Επίσης, από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευ-
τικής Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση στις 12 Μαρτίου του
2025 σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν
κατά πλειοψηφία την άρση της ασυλίας του κ. Οζγκιούρ Φερχάτ.
Να σηµειώσω εδώ ότι και οι δύο συνάδελφοι στην επιτροπή δή-
λωσαν ότι επιθυµούν την άρση της ασυλίας τους. 

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής κατά τη διαδι-
κασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο δεύτερο. Ο λόγος
δίνεται πάντα εφόσον ζητηθεί στον Βουλευτή στον οποίο αφορά
η αίτηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
ή στους αναπληρωτές τους.

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 7ης Μαρτίου του 2018 για τη διαδικασία αυτή έχει
ενεργοποιηθεί το σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας. Σας υπενθυµίζω επίσης ότι η ψήφος σας αφορά το αίτηµα
του εισαγγελέα, δηλαδή όσοι επιθυµούν ψηφίζουν υπέρ ή κατά
της άρσης ασυλίας. Για όποιον το επιθυµεί µπορεί να ψηφίσει
«παρών». Αφού λοιπόν ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περι-
πτώσεων της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχω-
ρήσουµε σε ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία, όπως σας
προανέφερα. 

Η πρώτη υπόθεση αφορά στον συνάδελφο κ. Παναγιώτη Δου-
δωνή. Επί της πρώτης αιτήσεως υπάρχει συνάδελφος που ζητά
τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;

Τον λόγο ζητά ο κ. Δουδωνής.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Ο Κανονισµός

προβλέπει πέντε λεπτά. Θα έχετε τη σχετική ανοχή, αν το επιθυ-
µήσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα να βρω καλύτερη ευκαιρία για να
συνοψίσουµε τι έχει κάνει ο καθένας, αλλά και τι έχει πάρει ο κα-
θένας, από τη συζήτηση για την αναστολή της χρηµατοδότησης
των κοµµάτων, από αυτή την µήνυση που µου κατέθεσε ο Πρό-
εδρος των Σπαρτιατών, ο κ. Στίγκας. Ως εκ τούτου νοµίζω ότι
είναι µια εξαιρετική στιγµή, µε την οποία µπορούµε να θυµη-
θούµε κάποια πράγµατα. 

Σας υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι στις 11 Σεπτεµβρίου του 2023 η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κατέθεσε τροπολογία στο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, µε την οποία ζητούσε
την αναστολή της χρηµατοδότησης κόµµατος του οποίου η
πραγµατική ηγεσία ασκείται από καταδικασµένο για εγκληµατική
οργάνωση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, έχουµε αίτηση άρσης ασυλίας. Δεν θέλω να µιλάει
κανένας. Σεβαστείτε τον συνάδελφο.

Ελάτε, συνεχίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αυτή ήταν η τροπολογία που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής στις 11 Σεπτεµβρίου 2023 και της οποίας ήµουν ο εισηγη-
τής. Μυστηριωδώς αυτή η τροπολογία αγνοήθηκε από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και έτσι εγώ πάλι, ο οµιλών,
στις 13 Σεπτεµβρίου 2023 έλεγα από το Βήµα ότι δεν έχω ακού-
σει ούτε µια κουβέντα από τη Νέα Δηµοκρατία και ότι είναι ευ-
θύνη απέναντι στους θεσµούς και στον ελληνικό λαό, του οποίου
τα χρήµατα κινδυνεύουν να γίνουν άθυρµα στα χέρια καταδικα-
σµένων εγκληµατιών. 

Όπως έγινε δεκτό από τον Άρειο Πάγο στις 24 Απριλίου του
2024, διαβάζω, «προέκυπτε σαφώς ότι ο Ηλίας Κασιδιάρης ασκεί
τουλάχιστον από τις 8 Ιουνίου του 2023 την πραγµατική ηγεσία
του κόµµατος Σπαρτιάτες, του οποίου οργάνωσε και τον προ-
εκλογικό αγώνα µε επανειληµµένες αναρτήσεις του στο διαδί-
κτυο παρ’ ότι κρατούµενος». Αυτά τα λέει ο Άρειος Πάγος. 

Στις 16 Οκτωβρίου του 2024, γιατί εδώ θα τα ακούσετε όλα,
επανήλθα προσωπικώς µε ερώτησή µου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, τον οποίο ρώταγα γιατί δόθηκε στις 18 Σεπτεµβρίου
2024 -προσέξτε, δηλαδή πέντε µήνες µετά την απόφαση του
Αρείου Πάγου που έβρισκε τον Κασιδιάρη πραγµατικό αρχηγό
και πως οργάνωνε την προεκλογική εκστρατεία των Σπαρτιατών-
ποσό 788.000 ευρώ κρατικής επιχορήγησης στους Σπαρτιάτες
και ποσό περίπου και λίγο πάνω από 1 εκατοµµύριο συνολικά
από τον Απρίλιο του 2024. 

Στις 17 Οκτωβρίου του 2024 το ΠΑΣΟΚ επανήλθε µε τροπο-
λογία, µε την οποία ζητούσε να µην δοθούν χρήµατα στους
Σπαρτιάτες. Την τροπολογία εισηγήθηκα εγώ, αγνοήθηκε επίσης
µυστηριωδώς η τροπολογία από την Κυβέρνηση. Και µόλις στις
17 Δεκεµβρίου 2024, εν όψει του κινδύνου να υπάρξει λαϊκή κα-
τακραυγή διότι θα δινόταν και άλλη δόση στους Σπαρτιάτες, η
Κυβέρνηση κατέθεσε και πέρασε τη σχετική τροπολογία για ανα-
στολή της χρηµατοδότησης των Σπαρτιατών.

Ξαναλέω, εν όψει του να δοθεί νέα δόση στους Σπαρτιάτες,
πάνω από το 1 εκατοµµύριο το οποίο ήδη είχε δοθεί. 

Ας είµαστε λοιπόν καθαροί, αν δεν υπήρχαν οι πρωτοβουλίες
του ΠΑΣΟΚ, τις οποίες και εισηγήθηκαν προσωπικά, οι Σπαρτιά-
τες και σήµερα θα ελάµβαναν χρήµατα του ελληνικού λαού.
Χάρη στο ΠΑΣΟΚ ανεστάλη η χρηµατοδότηση των Σπαρτιατών
αναδεικνύοντας το θέµα συνεχώς µε επανειληµµένες τροπολο-
γίες και ερωτήσεις.

Ήδη οι Σπαρτιάτες, παρά την τροπολογία της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έλαβαν 995.000 ευρώ τα οποία είναι αγύριστα χρήµατα του
ελληνικού λαού. Μην ψάχνετε λοιπόν άλλους λόγους για τη
δίωξή µου. Αυτές οι αστείες κατηγορίες δεν είναι τίποτα άλλο
παρά η προσπάθεια φίµωσής µου ως συνταγµατολόγου και πο-
λιτικού, εν όψει της απόφασης του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστη-
ρίου για τους Σπαρτιάτες, αλλά και η εκδίκηση γιατί στέρησα
από τους Σπαρτιάτες πολύτιµα γι’ αυτούς εκατοµµύρια.

Για να δούµε όµως τι έλεγε ο κ. Στίγκας για κοµβικές επιλογές
της Κυβέρνησης σχετικά µε την επιλογή του κ. Τασούλα ως νέου
Προέδρου της Δηµοκρατίας. Ο κ. Στίγκας ανέφερε: «Συγχαρητή-
ρια στον αξιότιµο Πρόεδρο της Βουλής κ. Τασούλα µετά την πρό-
ταση του κόµµατός του για να ανέλθει στο ανώτατο πολιτειακό
αξίωµα». Αυτά λέγονταν όταν ο κ. Τασούλας θεώρησε σκόπιµο να
παρέµβει σε συζήτηση για αναστολή της χρηµατοδότησης των
Σπαρτιατών και να απευθυνθεί στη Βουλή. Η συζήτηση ήταν για
την αναστολή της χρηµατοδότησης. Και συνεχίζει: «Προσωπικά
θεωρώ ότι είναι ένας άνθρωπος χαµηλών τόνων, ένας άνθρωπος
που έχει µεγάλη πολιτική εµπειρία, µε καλή αίσθηση του χιούµορ
και θεωρώ ότι θα ανεβάσει αρκετά επίπεδα την Προεδρία της Δη-
µοκρατίας. Θα είναι ένας Πρόεδρος όπως αρµόζει στην Ελλάδα.».

Κατατίθεται στα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε να δούµε όµως και τι έλεγε για την πρόταση µοµφής ο
κ. Στίγκας. Δήλωνε λοιπόν στην ύψιστη κοινοβουλευτική διαδι-
κασία πρόεδρος κόµµατος που δεν ανήκει στην κυβερνητική
πλειοψηφία, ακούστε τι έλεγε, δεν έχουν ξαναγίνει αυτά τα πράγ-
µατα: «Όλα αυτά γίνονται…» δηλαδή η πρόταση µοµφής «…για
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κοµµατικά οφέλη. Κάποιοι, θέλοντας να ανέβουν πολιτικά, προ-
σπαθούν µε τέτοιες ενέργειες να διχάσουν τον ελληνικό λαό και
να ρίξουν την Κυβέρνηση. Αυτό είναι το µόνο µέληµά τους. Αυτοί
που δηµιούργησαν το χάος, θέλουν να ρίξουν την Κυβέρνηση.».
Αυτά λέει πρόεδρος κόµµατος της Αντιπολίτευσης. Και συνεχίζει:
«Όλοι αυτοί που κουνάνε σήµερα το δάχτυλο είναι συνυπεύθυνοι
στο έγκληµα. Ας κάνουµε λοιπόν πρόταση µοµφής και κατά της
Αντιπολίτευσης.».

Το καταθέτω στα Πρακτικά για να βγάλει ο καθένας τα συµ-
περάσµατά του.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα πράγµατα είναι νοµίζω σαφή.
Τώρα, ως προς τη δίωξη λογαριάζουν χωρίς εµένα και τον χα-

ρακτήρα µου. Για µένα η δίωξη είναι παράσηµο στον αγώνα µου
για τη συνταγµατική νοµιµότητα, µια µοναδική τιµή που µου έκα-
ναν οι Σπαρτιάτες. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµα-
στε όλοι ίδιοι. Εγώ δεν είµαι Καραµανλής, για να κρύβοµαι πίσω
από την ερµηνεία διατάξεων του Συντάγµατος και να ζητώ ασυ-
λίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Δεν είµαι επίσης και Τριαντόπουλος, για να ζητώ να µην γίνει
η προανακριτική για να µην βαρύνει η κατηγορία και να µην επε-
κταθεί και σε άλλους Υπουργούς.

Εγώ στέκοµαι απέναντί σας, ζητώ την άρση της ασυλίας µου
και σας λέω ότι στο ποινικό δικαστήριο οι Σπαρτιάτες δεν θα
έχουν απέναντί τους µόνο εµένα, θα έχουν το συνταγµατικό δί-
καιο αυτής της χώρας. Στέκοµαι λοιπόν απέναντί σας και ζητώ
την άρση της ασυλίας µου για να αντιµετωπίσω αυτούς τους κυ-
ρίους στα ποινικά δικαστήρια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς):Έχουν ζητήσει τον

λόγο δύο Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Κατά τον Κανο-
νισµό, δίνεται πάντα ο λόγος στους Προέδρους των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, όταν αυτός ζητείται. Έχει ζητήσει ο κ. Στίγκας.

Θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Στίγκα, απλά το Κοινοβούλιο
δεν µπορεί να γίνει αίθουσα δικαστηρίου. Το κατανοείτε αυτό.
Οπότε, σας παρακαλώ στην τοποθέτησή σας να σεβαστείτε απλά
αυτή την παράκληση από την πλευρά του Προεδρείου.

Έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πολύ σύντοµος. Δεν θέλω να σας κουράσω, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι. Θα είµαι σχεδόν λακωνικός. Συγκινήθηκα
από το παραλήρηµα του κ. Δουδωνή που εγκαλεί τους Σπαρτιά-
τες ότι τρώµε τα χρήµατα του ελληνικού λαού. 

Θέλω να σας πληροφορήσω ότι από την πρώτη στιγµή που
µπήκαµε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο και τα πρώτα χρήµατα που
πήραµε όλα υπόκεινται σε έλεγχο ορκωτών λογιστών. Μέχρι σή-
µερα και σε τακτά χρονικά διαστήµατα οι ορκωτοί λογιστές
έχουν ελέγξει το κόµµα µας και δεν έχουν βρει καµία µα καµία
παρατυπία. Και γι’ αυτό σας πληροφορώ ότι είµαι πάρα πολύ
υπερήφανος, όταν υπάρχουν κόµµατα εδώ -και η Νέα Δηµοκρα-
τία βεβαίως- αλλά κυρίως το ΠΑΣΟΚ που κάνει όλη αυτή τη φα-
σαρία.

Κύριε Δουδωνή, γιατί δεν κάνετε, όπως πολύ σωστά είχα πει,
µοµφή και προς τον εαυτό σας; Γιατί κόπτεστε τόσο πολύ για τα
χρήµατα του ελληνικού λαού; Τα 500 εκατοµµύρια που έχετε ξε-
κοκαλίσει, που έχετε φάει, που δεν πρόκειται ποτέ να επιστρέ-
ψουν στα δηµόσια ταµεία γιατί δεν τα επιστρέφετε; Αν τα
επιστρέψετε αύριο το πρωί, εγώ δηλώνω δηµοσίως ότι δεν θα
δεχθώ ούτε ένα ευρώ κρατική χρηµατοδότηση από τα δηµόσια
ταµεία.

Όµως, έχετε υπερβεί τα εσκαµµένα. Και να ξέρετε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι βρίσκοµαι πραγµατικά στη δυσάρεστη
θέση να µηνύω δύο συναδέλφους, γιατί ακολουθεί και η µήνυση

που έχω κάνει στον κ. Μάντζο για τα ίδια πράγµατα που είπε
όπως και ο κ. Δουδωνής.

Βρισκόµαστε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο για να νοµοθετούµε
και για να δίνουµε το καλό παράδειγµα στους πολίτες που µας
βλέπουν. Αν όµως κάποιοι επιχειρούν «χτυπήµατα κάτω από τη
ζώνη» και προσβάλλουν προσωπικότητες, τότε, όπως εγώ, φαν-
τάζοµαι έτσι και ο καθένας, θα πρέπει να αποτανθεί στην ελλη-
νική δικαιοσύνη για να βρει το δίκιο του και για να σώσει την τιµή
και την αξιοπρέπειά του. 

Ήδη εγώ προσωπικά, ως Αρχηγός των Σπαρτιατών, έχω πλη-
γεί πάρα πολύ από δηµοσιεύµατα, από εφηµερίδες, από sites.
Με έχουν χαρακτηρίσει ό,τι µπορεί να φανταστεί ένας άνθρωπος
µε βαρύτατους χαρακτηρισµούς που έχουν αντίκτυπο κυρίως
στην οικογένειά µου και στην προσωπικότητά µου. Τι σκέπτεται
ένας ψηφοφόρος όταν ακούει ότι ο Στίγκας έχει στείλει χρήµατα
στο Δοµοκό ή οπουδήποτε αλλού, στην Κολοµβία και δεν ξέρω
πού αλλού; Όταν εκτοξεύονται τέτοιες  προσβολές, όταν εκτο-
ξεύεται τέτοια λάσπη θα πρέπει αυτός που εκτοξεύει τη λάσπη
να έχει το θάρρος να πάει στη δικαιοσύνη.

Αυτά που είπε ο κ. Δουδωνής -ο οποίος δεν ξέρω αν είναι και
συνταγµατολόγος µε αυτά που λέει- δεν ξέρω αν θα µπορέσει
να αποδείξει στη δικαιοσύνη, εάν δηλαδή εγώ στέλνω χρήµατα
οπουδήποτε. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πληροφο-
ρήσω ότι είναι ήδη έτοιµος ο ισολογισµός του κόµµατός µας για
το 2024 και είµαστε στην ευχάριστη θέση, όπως και πρόπερσι,
να µην χρωστάµε ούτε ένα ευρώ σε κανέναν, σε τρίτους, σε ερ-
γαζόµενους, στη ΔΕΗ. Πουθενά δεν χρωστάµε ούτε ένα ευρώ.
Είµαστε πολύ υπερήφανοι που διαχειριζόµαστε µε τον καλύτερο
τρόπο τα χρήµατα του ελληνικού λαού. Όµως, στο ΠΑΣΟΚ δεν
µπορεί να αισθάνονται υπερήφανοι όταν χρωστάνε 500 εκατοµ-
µύρια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ζητήσει και η κ. Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας.
Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ, οι τοποθετήσεις, επειδή είναι

κάτω από επτά λεπτά, είναι πέντε λεπτά, γίνονται από τα έδρανα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, αλλά οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
µιλούν πάντα από το Βήµα. Το γνωρίζετε αυτό. Νοµίζω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εδώ πρόκειται για
παρέµβαση ουσιαστικά, δεν είναι οµιλία. Ακούστε µε λίγο. Σε
κάθε περίπτωση, µπορείτε να µιλήσετε από εδώ, αλλά θα τηρηθεί
ο χρόνος να ξέρετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πόσο σας ενοχλούµε και πόσο τα ίδια πράγµατα δεν τα
κάνετε στους Σπαρτιάτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Κωνσταντο-
πούλου, εάν δούµε τους χρόνους που έχετε µιλήσει, θα δείτε ότι
δεν σας αδικεί κανένας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, σταµατήστε να το κάνετε αυτό γιατί
εκτίθεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, όταν µιλάτε θα
απαντάω πάντα. Δεν µπορείτε να λέτε ότι σας στερούν το δι-
καίωµα του λόγου σε αυτή την Αίθουσα, όταν µιλάτε πολύ περισ-
σότερο από οποιονδήποτε άλλο καθ’ υπέρβαση του χρόνου.
Εµένα µε ενδιαφέρει η υπέρβαση του χρόνου που γίνεται, τίποτα
άλλο. 

Λοιπόν, µηδένισα τον χρόνο, παρακαλώ ξεκινήστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν έχω ξεκινήσει να µιλάω. Είναι πραγµατικά αποκα-
λυπτικό αυτό που σας συµβαίνει και το βλέπει όλος ο κόσµος. 

Η συζήτηση που γίνεται σήµερα πράγµατι περιποιεί τιµή στον
κ. Δουδωνή, ο οποίος βρίσκεται υπό την διαδικασία άρσης ασυ-
λίας και λέει ότι «Θέλω να αρθεί η ασυλία µου», µολονότι θα µπο-
ρούσε να επικαλεστεί και το γεγονός ότι υπάρχει πρόδηλη
παραγραφή στην περίπτωσή του και το γεγονός, βεβαίως, ότι µι-
λάµε για µία πρόδηλη πολιτική δίωξη. 
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Η Πλεύση Ελευθερίας από το 2019, από τις πρώτες εκλογές
στις οποίες συµµετείχαµε, ως ένα µικρό αυτοδηµιούργητο κί-
νηµα, χειροποίητο, ναι -που κάποια κυρία το αποκάλεσε εργό-
χειρο, για να προσβάλλει τις γυναίκες; Δεν ξέρω-, από την πρώτη
στιγµή πάντως που δηµιουργήθηκε, στην ιδρυτική της διακήρυξη
µιλά για την ανάγκη κατάργησης των προνοµίων του πολιτικού
προσωπικού έναντι της δικαιοσύνης, για την ανάγκη κατάργησης
της βουλευτικής ασυλίας, του νόµου περί ευθύνης Υπουργών
πίσω από τον οποίο κρύβεστε, κύριοι των εξουσιών, και βεβαίως
για την κατάργηση του διορισµού της ηγεσίας της δικαιοσύνης
από την πολιτική εξουσία. 

Αυτές είναι καταγεγραµµένες θέσεις µας από την έναρξη της
πορείας µας, της Πλεύσης µας από το 2016 και επίσηµες δε-
σµεύσεις µας από το 2019, στις πρώτες εκλογές στις οποίες συµ-
µετείχαµε, τότε που κάποιοι µας χλεύαζαν. 

Σήµερα έρχεται ένας Βουλευτής και λέει: «Να άρετε την ασυ-
λία µου, διότι εγώ δεν είµαι σαν και εσάς» και η Πλεύση Ελευθε-
ρίας, επειδή ακριβώς αυτή την λογική και στάση ζωής
ακολουθούµε, µε τον ίδιο τρόπο έχουµε τοποθετηθεί σε όλες τις
διαδικασίες άρσης ασυλίας Βουλευτή που έχουν έρθει στην Ολο-
µέλεια της Βουλής από την έναρξη αυτής της Κοινοβουλευτικής
Περιόδου. 

Προσωπικά και στις δύο φορές που ήρθε στην Ολοµέλεια αί-
τηση άρσης ασυλίας µου και τις δύο φορές ζήτησα εγώ να αρθεί
η ασυλία µου, µολονότι επρόκειτο για δύο περιπτώσεις ξεκάθα-
ρης πολιτικής στοχοποίησης που επισηµάνθηκε από άλλα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης, η µία περίπτωση επειδή υπερασπίζοµαι
κατοίκους που µάχονται για το περιβάλλον και τη δηµοκρατία
στον Βόλο απέναντι στον φασίστα Δήµαρχο Μπέο και η άλλη
επειδή υπερασπίζοµαι δεκαπέντε χρόνια τώρα τη µνήµη του Αλέ-
ξανδρου Γρηγορόπουλου, του δολοφονηµένου δεκαπεντάχρο-
νου παιδιού από διπλή βολή από χέρι αστυνοµικού, ειδικού
φρουρού, που ακόµη δεν έχει γίνει αµετάκλητη η επιβολή ποινής
και αύριο συνεδριάζει ξανά στο Μικτό Ορκωτό Εφετείο της Λα-
µίας.

Κύριε Δουδωνή, εµείς θα ψηφίσουµε θετικά για την άρση της
ασυλίας σας όχι γιατί πιστεύουµε -και γι’ αυτό πήρα τον λόγο,
για να είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά- ότι έχετε διαπράξει
οποιοδήποτε αδίκηµα. Το αντίθετο πιστεύουµε. Πιστεύουµε ότι
πρόκειται για µια ξεκάθαρη στοχοποίηση από πλευράς ενός µορ-
φώµατος που εδώ µέσα πρεσβεύει τον ρατσισµό, τη µισαλλοδο-
ξία, την ξενοφοβία, την οµοφοβία, την τρανσφοβία, τις διακρίσεις
και εν γένει την αµφισβήτηση της ισότητας όλων ενώπιον του
νόµου. Δεν αναγνωρίζουν ότι είµαστε όλοι ίσοι. 

Θα ψηφίσουµε θετικά γιατί είµαστε συνεπείς σε αυτό που λέµε
ότι δεν θα έπρεπε να υπάρχει ειδική προστασία για τους Βου-
λευτές. Και θα ψηφίσουµε θετικά και για άλλον ένα λόγο, γιατί
αυτή τη στιγµή που έρχεται αυτή η αίτηση άρσης ασυλίας εδώ -
και τώρα θα γίνει δεκτή-, την ίδια στιγµή ο κ. Μητσοτάκης και ο
κ. Τριαντόπουλος και ο κ. Καραµανλής κρύβονται πίσω από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, κρύβονται πίσω
από τις διαδικασίες ασυλίας. Την ίδια ώρα µεθοδεύονται διαδι-
κασίες συγκάλυψης στην Προανακριτική Επιτροπή, τα µέλη της
οποίας από τη Νέα Δηµοκρατία δεν παίρνουν ούτε τον λόγο.
Ούτε τον λόγο δεν πήραν! Τόσο πολύ δεν µπορείτε να στηρίξετε
αυτή την επιλήψιµη διαδικασία στην οποία επιδίδεστε. 

Και βεβαίως είναι αποκαλυπτικό -και θέλω και αυτό να κατα-
γραφεί στα Πρακτικά- ότι στην ακροδεξιά ως δεκανίκι, είτε ως
αυτοτελές µόρφωµα, είτε µέσα στην Κυβέρνηση, στηρίζεται
αυτή τη στιγµή ο κ. Μητσοτάκης, έχοντας βάλει στο Υπουργείο
Μετανάστευσης και Ασύλου τον Βορίδη.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Ξεκίνησε να µιλάει για την χώρα και για τις διαδικασίες µετα-
νάστευσης και ασύλου, λέγοντας ότι «δεν είναι µπάτε σκύλοι αλέ-
στε»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε,
κυρία Πρόεδρε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …και ότι «θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας -αν
είναι δυνατόν!- για να µην είναι µπάτε σκύλοι αλέστε η χώρα».

Με αυτές τις ρατσιστικές κορώνες καταφέρατε να τροφοδο-
τήσετε τη Χρυσή Αυγή το 2011-2012, µε αυτή την ρατσιστική
εκτροπή…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

Όταν χαρακτηρίζετε έναν Υπουργό, µετά θα υπάρχουν και
απαντήσεις. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσάς δεν σας πειράζει ο ρατσισµός, σας πειράζουν
αυτοί που τον δείχνουν τον ρατσισµό. 

Δεν είναι εξάλλου τυχαίο -και µε αυτό θα κλείσω- ότι η µονα-
δική…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όχι, κύριοι, δεν είπα η µοναδική γυναίκα. Σας φαίνεται αστείο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μήπως πρέπει να ξαναπάρετε τον Κυριαζίδη µαζί σας;
Πάρτε τον µαζί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ µην απευθύνεστε στους Βουλευτές. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κι εσείς µην µε διακόπτετε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Η µοναδική αίτηση άρσης ασυλίας που δεν έχει γίνει δεκτή σε
αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο και είναι επ’ ανταλλάγµατι
που δεν έγινε δεκτή, η µοναδική αίτηση άρσης ασυλίας που ψη-
φίσατε να µην γίνει δεκτή, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν
για ρατσιστικής υφής αδίκηµα για τον κ. Βελόπουλο, αµέσως
αφότου σας συνέδραµε για να αλλάξει η σύνθεση της ΑΔΑΕ, την
ώρα που θα συνεδρίαζε για την υπόθεση των υποκλοπών. 

Είναι, λοιπόν, ξεκάθαρο το πού ποντάρετε. Είναι ξεκάθαρο ότι
εµείς ποντάρουµε στην αλήθεια και στη δικαιοσύνη. Η θετική µας
ψήφος σε καµία περίπτωση δεν είναι ψήφος αναγνώρισης ότι
υπάρχει αδίκηµα. Δεν υπάρχει! Είναι, όµως, ψήφος διατράνωσης
της ισότητας όλων ενώπιον του νόµου και διαµαρτυρίας για το
γεγονός ότι εσείς κρύβεστε και συνεχίζετε να κρύβεστε πίσω από
τις πάσης φύσεως ασυλίες που έχετε επινοήσει για τους εαυτούς
σας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δουδωνή,

πριν πάρετε τον λόγο, που θα σας τον δώσω για ένα µόνο λεπτό,
γιατί δεν προβλέπεται δευτερολογία -προβλέπεται µόνο επί προ-
σωπικού κι επειδή ειπώθηκε κάτι που προφανώς χρήζει µιας
απάντησης θα σας δώσω για ένα λεπτό-, ως Πρόεδρος της Επι-
τροπής Δεοντολογίας οφείλω δύο διευκρινίσεις για το Σώµα. 

Οι υποθέσεις…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν είστε πρόεδρος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε. Μιλήσατε

για ανταλλαγή. Λοιπόν ακούστε λίγο, πρέπει να απαντηθεί αυτό. 
Οι υποθέσεις που ήρθαν στην Επιτροπή Δεοντολογίας είναι

περίπου πενήντα συναδέλφων. Από τις πενήντα υποθέσεις στις
σαράντα εννέα από αυτές η επιτροπή -και πολλές φορές οµό-
φωνα µάλιστα- εισηγήθηκε υπέρ της άρσης ασυλίας και πολλές
φορές επίσης -πάρα πολλές- µε τη θετική γνώµη και των ίδιων
των αναφεροµένων Βουλευτών. 

Για τον κ. Βελόπουλο, που έγινε αναφορά, ήρθαν δύο υποθέ-
σεις. Στη µία έγινε δεκτή η αίτηση για την άρση ασυλίας του.
Στην άλλη, που είναι και η µοναδική από τις πενήντα στις οποίες
δεν έγινε δεκτή η άρση ασυλίας -και αυτό αποφασίστηκε από την
επιτροπή- η σκέψη και η λογική ήταν επειδή η µήνυση απευθυ-
νόταν προς τον κ. Βελόπουλο -που θα µπορούσε και σε οποιον-
δήποτε άλλον- από έναν κατονοµαζόµενο ως εθνικό µηνυτή, έναν
που κάνει συνεχώς µηνύσεις, παντού και όλο αυτό καταλαβαί-
νετε τι δηµιουργεί στο πολιτικό προσωπικό. Και το όνοµα αυτού
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είναι γνωστό και η συνέχεια της πορείας του είναι γνωστή. Αυτό,
λοιπόν, ως προς την Επιτροπή Δεοντολογίας. 

Κύριε Δουδωνή, έχετε ένα λεπτό µόνο επί προσωπικού, να µην
κάνουµε εδώ δίκη -το καταλαβαίνετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Δεν θα κάνω κατάχρηση του χρό-
νου, κύριε Πρόεδρε, δεν το συνηθίζω εξάλλου. 

Εγώ θέλω να πω κάτι πάρα πολύ σαφές. Το αίτηµά µου για
άρση της ασυλίας µας γίνεται για λόγους ανάδειξης του γεγο-
νότος ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι, γίνεται για λόγους ηθικής τά-
ξεως, γιατί πρέπει να αποδείξουµε στον ελληνικό λαό ότι δεν
κρυβόµαστε πίσω από οποιουδήποτε είδους παρερµηνεία των
συνταγµατικών διατάξεων. Γι’ αυτό και ανεφέρθην στα δύο πα-
ραδείγµατα ξεκάθαρης διαστρέβλωσης των διατάξεων του Συν-
τάγµατος από τον κ. Καραµανλή και από τον κ. Τριαντόπουλο.

Όσον δε αφορά στα υπόλοιπα που είπε ο κ. Στίγκας, το αίτηµά
µου γίνεται και για το λόγο ότι στο ποινικό δικαστήριο οι κατή-
γοροι µου θα καταστούν κατηγορούµενοι και τότε να µην επικα-
λεστούν όσα παρελκυστικά επικαλούνται στη δίκη για εξαπάτηση
εκλογέων, την επίσης ποινική δίκη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): «Λεφτά
υπάρχουν»!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Να µην τα επικαλεστούν. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Το θυµά-

σαι; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Υπάρχουν 995.000 που πήρατε

εσείς, κύριε Στίγκα -χρήµατα του ελληνικού λαού- και το κόµµα
των Σπαρτιατών από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας!

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Τα πράγµατα είναι
σαφή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): «Λεφτά
υπάρχουν»! Είστε απατεώνες! Να κάτσεις στο σκαµνί!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι. Κύριε Στίγκα, παρακαλώ. Ακουστήκατε όλοι. 
Περνάµε στη δεύτερη υπόθεση. Η δεύτερη υπόθεση αφορά

στον συνάδελφο κ. Οζγκιούρ Φερχάτ.
Επί της δεύτερης αίτησης υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον

λόγο, κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα εδώ λέγονται αρκετές

αλήθειες και είναι ώρα να βάλουµε τα θεµέλια για µία ακόµα αλή-
θεια. Αν και θεωρώ ότι η τοποθέτησή µου µε λεπτοµερή στοιχεία
στην αρµόδια επιτροπή είναι αρκετή για την αποσαφήνιση του
εν λόγω ζητήµατος, αισθάνοµαι σήµερα την ύψιστη ανάγκη να
µιλήσω και από το Βήµα της Βουλής, προκειµένου να υπερασπι-
στώ την τιµή, την υπόληψη, το όνοµά µου και την προσωπικότητά
µου, την πολιτική µου παρουσία εντός του Ελληνικού Κοινοβου-
λίου, αλλά πρώτα και κύρια να υπερασπιστώ τις δηµοκρατικές
αξίες και την κοινωνία της Ροδόπης και πολύ περισσότερο τη µει-
ονότητα, την οποία εκπροσωπώ και από την οποία προέρχοµαι
κιόλας. 

Το εν λόγω ζήτηµα είναι ένα δυνατό παράδειγµα αηθών επι-
θέσεων, κεκαλυµµένων υπό τον µανδύα µιας υποτιθέµενης δη-
µοσιογραφίας, µε κύριο χαρακτηριστικό τη συγγραφή δηµο-
σιευµάτων, εν είδει µυθευµάτων, από έναν συγκεκριµένο δηµο-
σιογράφο, τον κ. Νίκο Αρβανίτη, ο οποίος αυτοαποκαλείται «σω-
τήρας της περιοχής», «ήρωας», «αναλυτής δηµοσιογράφος»
-πόσες ιδιότητες µπορεί να έχει ένας άνθρωπος;-, ιδιότητες οι
οποίες δεν έχουν ταυτοποιηθεί και χρησιµοποιώντας πληκτρο-
λόγιο κιτρινισµού προσπαθεί να επισύρει την περιοχή αλλά και
την τοπική κοινωνία -πλειονότητα και µειονότητα- επιτιθέµενος
σε εµένα και άλλους δεκαέξι εκπροσώπους της τοπικής κοινω-
νίας σε επικίνδυνες καταστάσεις, δίνοντας εθνικιστικό, ρατσι-
στικό, διχαστικό, τοξικό χαρακτήρα. 

Ο ίδιος παίζει το θύµα, καθώς ανακαλύπτει τον εαυτό του σε
ένα κείµενο που είχαµε συναποφασίσει το 2022 οι εκλεγµένοι και
όσοι πολιτεύονταν, ένα κείµενο στο οποίο διατυπώναµε σαφή
άποψη ότι δεν πρέπει να γίνεται πολιτική δίωξη και ότι δεν πρέπει

να στοχοποιούνται άτοµα µέσω των κοινωνικών δικτύων και να
φιµώνονται, χωρίς να γίνεται προσωπική αναφορά ή να κατονο-
µάζουµε κάποιον συγκεκριµένα. 

Το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι προσωπικό,
καθώς το εν λόγω κείµενο κάνει λόγο για πρακτικές και σε κα-
νένα σηµείο του δεν κατονοµάζει πρόσωπα, πολύ δε µάλλον δεν
αναφέρεται στον συγκεκριµένο ονοµαστικά. Καταδικάζει πρακτι-
κές και λέει ότι στη δηµοκρατία µας τέτοιες πρακτικές δεν πρέπει
να γίνονται ανεκτές. Όλοι σας εδώ µέσα πολύ πιθανό να γίνατε
κάποια στιγµή θύµατα των κοινωνικών δικτύων, αλλά όταν υπάρ-
χουν στοχευµένες επιθέσεις σε πολιτικά πρόσωπα, νοµίζω ότι ο
πολιτικός πρέπει να έχει την ευκαιρία να απαντήσει. 

Το ζήτηµα είναι κυρίως πολιτικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και ο συγκεκριµένος -όπως και άλλοι πιθανότατα πανελλαδικά-
προσπαθεί µέσω φαντασιόπληκτων δηµοσιευµάτων να πετύχει
κάποιου είδους πολιτικής µου δίωξης. Ο ηθικός, αξιακός, πολιτι-
κός µου κώδικας δεν συµπεριλαµβάνει έννοιες για οποιουδήποτε
είδους διώξεις πολιτών ή δηµοσιογράφων και γι’ αυτό το λόγο,
παρά τις συνεχιζόµενες αήθεις και αισχρές επιθέσεις, µέχρι σή-
µερα δεν είχα προχωρήσει σε ενέργειες που απορρέουν από τα
νόµιµα δικαιώµατά µου. 

Όµως, από τη στιγµή που ο θύτης προσπαθεί να το παίξει
θύµα υφαίνοντας µια φανταστική σεναριολογία και προκαλώντας
ανεπανόρθωτες βλάβες στις κοινωνικές σχέσεις, είµαι υποχρε-
ωµένος ως µέλος του Ελληνικού Κοινοβουλίου να βγω µπροστά
και να µην επιτρέψω τον εκφυλισµό, που προσπαθεί να περάσει
η συγκεκριµένη νοοτροπία που λειτουργεί µε όρους παρακρατι-
κούς. 

Πολλές φορές στην υβρεολογία του και στην προσπάθεια σπί-
λωσης και ατίµωσης του ονόµατός µου καταφερόταν µε λέξεις
όπως «εγκάθετος», «τρόφιµος», «Μαυρογιαλούρος». Η δολοφο-
νία του χαρακτήρα µου συνεχίστηκε µε εκφράσεις που δεν συ-
νάδουν µε τα στοιχεία της δηµοκρατίας µας, όπως -µε σχόλια
κάτω από τα δηµοσιεύµατα- «περάστε τον από το σφαγείο», «κα-
ταδικάστε τον», «απελάστε τον», «στείλτε τον στη γείτονα». 

Αν και προσωπικά µε τον εν λόγω κύριο δεν είχα ποτέ µου
καµία σχέση, ούτε καν το γνωρίζω, µε τα δηµοσιεύµατά του,
καθώς όπως ο ίδιος αναφέρει συνεργάζεται µε δικηγόρο που
ήταν µέλος της Χρυσής Αυγής -προσέξτε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι- καταφέρεται ενάντια στον κ. Βελόπουλο, στο κόµµα
και στους Βουλευτές, επειδή στις πρόσφατες εκλογές τού αρ-
νήθηκαν τη συµµετοχή του στα ψηφοδέλτια της Ελληνικής
Λύσης. 

Επιπλέον, δεν διστάζει να επιτίθεται σε πρώην Πρωθυπουργό,
τον Αλέξη Τσίπρα, και σε νυν Πρωθυπουργό και κυρίως στα δύο
κόµµατα που έχω θητεύσει, του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Αριστεράς,
µε έναν λυσσαλέο τρόπο όµως. Πρέπει να δείτε τα δηµοσιεύµατα
τα οποία τα έχω εδώ στο φάκελο και κάποια από αυτά θα τα κα-
ταθέσω. 

Επιτίθεται και στον κ. Ανδρουλάκη, δεν τον αφήνει εκτός. Ο
µόνος που δεν επιτίθεται είναι ο τοπικός Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής. Με ανοιχτή επιστολή µου, κυρίες και κύριοι
του ΠΑΣΟΚ, µε πολύ νηφάλιο τρόπο σας έχω διατυπώσει ότι
αυτή η αγαστή συνεργασία του κυρίου Βουλευτή σας δεν µπορεί
να περάσει απαρατήρητη από εσάς. Κύριε Χρηστίδη, κύριε Τσί-
µαρη, κύριε Μάντζο, αν συµφωνείτε µε αυτές τις πρακτικές, πρέ-
πει να βγείτε µετά την οµιλία µου και να το πείτε. Αλλιώς, θα είστε
συνυπεύθυνοι για όλο αυτό που γίνεται. 

Με όλα τα κοινωνικά δίκτυα, µε όλα τα likes, µε όλα αυτά που
περνάνε στον κόσµο, ο µειονοτικός σας Βουλευτής έχει χάσει
µάλλον την έννοια του αξιώµατος του Βουλευτή και παρασύρεται
πίσω από τέτοια δηµοσιεύµατα. Υπάρχει µια αγαστή συνεργασία,
η οποία θα φανεί και από τα δηµοσιεύµατα, καθώς και επιθέσεις. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να ευχαριστήσω την πλειοψηφία
των συναδέλφων από πολλές πτέρυγες, που αντελήφθησαν την
ουσία του ζητήµατος και έδειξαν τη συµπαράστασή τους ότι οι
Βουλευτές δεν πρέπει να διώκονται πολιτικά. Και όπως είπα, δεν
µου προκαλεί καµία εντύπωση η αγαστή συνεργασία και οι φιλι-
κές σχέσεις του συγκεκριµένου µε τον Βουλευτή Ροδόπης. Είναι
ένας από τους πολλούς -οι υπόλοιποι έχουν καταδικάσει τέτοιες
πρακτικές δηµοσιογραφίας- ο οποίος δεν δίστασε να αµφισβη-
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τήσει ακόµα και τη στάση µου, όταν διατύπωσα την επιθυµία µου
για την άρση της ασυλίας µου. Αυτό πιστεύω ότι δεν πέρασε
απαρατήρητο και από την αρµόδια επιτροπή. 

Όµως, το να γράφει κάποιος στα δικά του story στα τουρκικά,
για να µην το καταλαβαίνει ο Πρόεδρος του κόµµατός του, δεν
είναι αφέλεια. Είναι επικινδυνότητα ως προς το αξίωµα του Βου-
λευτή. Γι’ αυτό και εγώ προσωπικά πάντοτε όταν αναρτώ,
αναρτώ σε δύο γλώσσες και θα έπρεπε –θα σας παρακαλούσα-
να το δει το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

Ένα είναι το ζητούµενο, κύριοι συνάδελφοι -και τελειώνω- στη
Ροδόπη και σε αυτούς τους κύκλους δεν είναι ούτε ο πατριωτι-
σµός, ούτε η σωστή δηµοσιογραφία, ούτε η διαφανής πολιτική. 

Το ζητούµενο είναι η φίµωση και η εξόντωση του πολιτικού αν-
τιπάλου µέσω ψεµάτων και απαξιωτικών πρακτικών. Δεν αντέ-
χουν τις προοδευτικές φωνές που προσπαθούν για το καλό της
περιοχής. Τους έχουν πονέσει πάρα πολύ οι απανωτές πολιτικές
και εκλογικές ήττες, που έχουν υποστεί. Και δεν αναφέροµαι
µόνο στις εκλογές του 2023. Αυτό αφορά τη διαµάχη µας µε τη
Νέα Δηµοκρατία. Κρατάω εκτός αυτό το κοµµάτι. Γι’ αυτό και κα-
ταφεύγουν σε σκοτεινές πρακτικές αµαύρωσης και σπίλωσης χα-
ρακτήρων και προσωπικοτήτων.

Τους έχω, όµως, ένα νέο από εδώ, από το Βήµα της Βουλής
και το διατυπώνω. Δεν εκβιάζοµαι, δεν υποχωρώ, δεν υποτάσσο-
µαι, στις αρρωστηµένες ορέξεις τέτοιων ανθρώπων που προσπα-
θούν να αποσταθεροποιήσουν την πολιτική και κοινωνική ζωή του
τόπου. Θεωρώ ύψιστο καθήκον όλων µας την προστασία και δια-
φύλαξη της δηµοκρατίας και των ανθρωπίνων και κοινωνικών δι-
καιωµάτων. Η δηµοσιογραφία άσχετα, αν είναι καλή ή κακή
πρέπει να είναι ελεύθερη, αρκεί η κριτική που ασκείται να βασί-
ζεται σε πραγµατικά δεδοµένα και γεγονότα και όχι στις φαντα-
σιώσεις και εξάψεις του κάθε δηµοσιογράφου. Αυτό προφανώς
ισχύει και για µας που ασκούµε πολιτική κριτική. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η δηµοκρατία µας είναι µεγάλη και
ισχυρή. Και έχει αποδείξει ουκ ολίγες φορές ότι διαθέτει δικλίδες
ασφαλείας για να µην εκκολάπτονται εθνικιστικές µορφές, που
θα τραυµάτιζαν ανεπανόρθωτα την ίδια αλλά και κατ’ επέκταση
την κοινωνία. Κυρίαρχο µέληµά µας είναι η διαφύλαξη της στα-
θερότητας στην περιοχή της Θράκης, καθώς ουδέποτε οι δύο
κοινωνικές οµάδες, που συµβιώνουν αρµονικά, δεν έδωσαν το
παραµικρό δικαίωµα ώστε να δηµιουργείται κλίµα αποσταθερο-
ποίησης. 

Εγώ ο ίδιος προς τη διαφάνεια, προς τη νηφαλιότητα της υπό-
θεσης ζήτησα από την αρµόδια επιτροπή την άρση της ασυλίας
µου. Από εκεί και πέρα όµως είναι καθήκον όλων µας όλων µας,
όλων των Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου να πούµε ένα
µεγάλο όχι σε αυτές τις πρακτικές, τις σκοτεινές, που ανά πάσα
στιγµή ένας Βουλευτής λόγω του πολιτικού του λόγου µπορεί να
βρεθεί στην ίδια θέση µε µένα. 

Οπότε αν είµαστε ενωµένοι απέναντι σε τέτοιου είδους πρα-
κτικές, πιστεύω ότι η δηµοκρατία µας θα είναι ακόµα µεγαλύτερη
και ακόµα πιο ισχυρή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μηταράκης και στη συνέχεια το ΠΑΣΟΚ.

Παρακαλώ, κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ

που µου δώσατε τον λόγο. Δεν θα τοποθετηθώ επί των δύο άρ-
σεων ασυλίας όπου η Επιτροπή Δεοντολογίας έχει εισηγηθεί
στην Ολοµέλεια και οι δύο Βουλευτές ζήτησαν την άρση ασυλίας
τους.

Θα τοποθετηθώ, όµως, για τους απαξιωτικούς και προσβλητι-
κούς χαρακτηρισµούς της Προέδρου του κόµµατος της Πλεύσης
Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, η οποία ελλείψει θέσεων
συστηµατικά προσβάλλει την τιµή και την υπόληψη του Πρωθυ-
πουργού, των Υπουργών και των Βουλευτών της Συµπολίτευσης.
Η σηµερινή της τοποθέτηση ήταν απαράδεκτη και παρακαλώ οι
χαρακτηρισµοί της να απαλειφθούν από τα Πρακτικά. Όλοι οι
Υπουργοί της Κυβέρνησης, όλοι οι Βουλευτές της Κυβέρνησης,

έχουν ορκιστεί πίστη στο Σύνταγµα και προφανώς υπηρετούν το
δηµοκρατικό πολίτευµα. Οποιαδήποτε αναφορά στο εναντίον,
είναι εξόχως προσβλητική. 

Επίσης ως προς το θέµα του µεταναστευτικού, επειδή τοπο-
θετήθηκε και η κ. Κωνσταντοπούλου, η θέση της Κυβέρνησης
είναι ξεκάθαρη. Εφαρµόζει σαφώς τις προβλέψεις του Διεθνούς
και Ελληνικού Δικαίου. Δίνουµε άσυλο σε αυτούς που δικαιούνται
άσυλο βάσει των νόµων του κράτους και όσοι έχουν µπει παρά-
νοµα στη χώρα και κριθεί ότι δεν δικαιούνται άσυλο, σύµφωνα
µε τη διεθνή νοµοθεσία, την ευρωπαϊκή Οδηγία περί επιστροφών
και το Εθνικό Δίκαιο περί απελάσεων, πρέπει να επιστρέφουν στη
χώρα προέλευσης ή στη χώρα από την οποία ήρθαν. Αυτό προ-
βλέπει ο νόµος. Αυτό κάνει η Κυβέρνηση και προφανώς δεν είναι
ρατσιστικό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρηστίδης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Σε όσα είπε ο συνάδελφος πριν από λίγο, οφείλω να απαν-

τήσω. Ο Ιλχάν Αχµέτ έχει δώσει µε όλη του την πορεία, µε την
παρουσία του µέσα στη Βουλή, µε τις δηµόσιες τοποθετήσεις
του, απαντήσεις για όλα αυτά τα ζητήµατα και εποµένως µαθή-
µατα εµείς δεν δεχόµαστε. 

Οφείλω όµως να υπενθυµίσω, κύριε Πρόεδρε, προς όλους
όσους βρισκόµαστε εδώ, αλλά και γιατί νοµίζω ότι είναι ευθύνη
όλων µας µε βάση τα όσα έχει ζήσει η Ελληνική Δηµοκρατία τα
τελευταία δεκαπέντε χρόνια, το ποιος στάθηκε σε ποια πλευρά
και αν εκείνη πλευρά ήταν η σωστή πλευρά της ιστορίας, όταν η
δηµοκρατία µας κινδύνευσε επανειληµµένως τα τελευταία δεκα-
πέντε χρόνια.

Και όταν λέµε η δηµοκρατία µας κινδύνευσε, δεν εννοούµε
µόνο το πολίτευµα µας, αλλά εννοούµε κυρίως τους Έλληνες πο-
λίτες οι οποίοι κινδύνευσαν τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια και
από ακραίες φωνές και από εύκολες κουβέντες και από τον το-
ξικό διχασµό, τον οποίο κάποιοι καλλιέργησαν στη χώρα όσο
εµείς χάναµε ευκαιρίες και άλλες χώρες πήγαιναν µπροστά. 

Το λέω αυτό γιατί η ηρωική Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ το 2010 ήταν εδώ και έπαιρνε κρίσιµες αποφάσεις για
την πορεία της χώρας όταν κάποιοι ζητούσαν να καεί αυτός ο
χώρος. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ το 2012 αντιµε-
τώπιζε τις χρυσαυγίτικες λογικές, τις οποίες κάποιοι έσπρωχναν
µε πολλούς και διαφορετικούς τρόπους. Η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ το 2015 ήταν εκείνη που στάθηκε στο ύψος
των περιστάσεων υπερασπιζόµενη την πορεία της χώρας απέ-
ναντι σε διάφορους ακραίους, πολλοί εκ των οποίων σήµερα
είναι διάδοχοι εκείνων των δυνάµεων µέσα στην Ελληνική Βουλή.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ σύσσωµη µε µπροστά-
ρισσα τη Φώφη Γεννηµατά ήταν έξω από το εφετείο όταν γινόταν
η δίκη της Χρυσής Αυγής, των δολοφόνων οι οποίοι πήραν τη
ζωή του Παύλου Φύσσα µε τον τρόπο µε τον οποίο όλοι γνωρί-
ζουµε.

Και εποµένως καλό είναι ο κ. Στίγκας να αντιληφθεί ότι αν κά-
ποιος πρέπει να πληρώσει για τη δικιά του δήλωση περί καυσίµου
και ντεπόζιτου, είναι ο ίδιος και η Κοινοβουλευτική του Οµάδα.
Γιατί ο νόµος υπάρχει και πρέπει να υφίσταται και να λειτουργεί.
Και αυτό είναι κάτι, κύριε Πρόεδρε, το οποίο δεν µπορεί να το
ξεχνά κανένας από εµάς. Γιατί η δηµοκρατία είναι ζήτηµα διαρ-
κούς αγώνα. Είναι κάτι το οποίο απασχολεί κάθε γενιά της πα-
τρίδας µας και είναι και κάτι, το οποίο ανεξαρτήτως του ποιος
κυβερνά, πρέπει να το έχει κάθε Βουλευτής στο µυαλό του, γιατί
έχουµε ορκιστεί πάνω σε αυτό.

Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, κλείνοντας, οφείλω να επιση-
µάνω ότι δεν χωρούν και καθυστερήσεις στην εφαρµογή της δι-
καιοσύνης, στην εφαρµογή των νόµων, στην εφαρµογή σωστών
διατάξεων. Διότι είναι µια πραγµατικότητα ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας καθυστέρησε επί δύο χρόνια να φέρει τη διά-
ταξη, την οποία έχουµε επισηµάνει από την πρώτη στιγµή. Και
αυτό οδήγησε στο να αποταµιεύσει το κόµµα των Σπαρτιατών
πάνω από 900.000 ευρώ. Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο πράγ-
µατι και για τον Παναγιώτη Δουδωνή και για τον Δηµήτρη Μάντζο
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αλλά και για όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, για
κάθε µέλος και φίλο αυτής της παράταξης, περιποιεί τιµή η κόν-
τρα µας, η σύγκρουσή µας ο τρόπος µε τον οποίο αντιπαρατιθέ-
µεθα µε τους Σπαρτιάτες, τη Χρυσή Αυγή και όλα αυτά τα
ακροδεξιά µορφώµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι εννιά µαθήτριες και µαθητές, δε-
κατρείς συνοδοί και τρεις εκπαιδευτικοί από το 4ο Ελληνικό Σχο-
λείο του Μονάχου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα σας δώσω τον

λόγο επειδή αναφέρθηκε το όνοµά σας.
Απλά ήθελα να πω το εξής. Κοιτάξτε, είναι µια συγκεκριµένη

διαδικασία εδώ πέρα και δεν υπάρχει η δυνατότητα του αντίλο-
γου, όπως τον ξέρουµε στις άλλες συζητήσεις και µόνο επί προ-
σωπικού µπορεί να υπάρχει η δυνατότητα να ζητηθεί ο λόγος.
Εδώ έχουν γίνει κάποιες αναφορές, που δεν µπορώ να µη δώσω
τον λόγο για τις αναφορές αυτές. 

Θα παρακαλούσα, όµως, όποιον παίρνει τον λόγο, να σέβεται
και τη διαδικασία τη σηµερινή, η οποία είναι µόνο η αίτηση άρσης
ασυλίας επί συγκεκριµένου θέµατος, επί συγκεκριµένου προσώ-
που. Οτιδήποτε άλλο δηµιουργεί ζητήµατα, αλλάζει µετά τον χα-
ρακτήρα της παρούσας συνεδρίασης, που δεν µπορεί όµως να
είναι αυτός που βιώνουµε σήµερα.

Θα δώσω τον λόγο µε τη σειρά που έχει ζητηθεί.
Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας από την Ελληνική Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τι να πω; Πραγµατικά µου προκαλεί

πολύ µεγάλη εντύπωση. Σε δύο άρσεις ασυλίας που δεν έχουµε
καµία σχέση, έχει ακουστεί δύο φορές και στις δύο περιπτώσεις
το όνοµα του Προέδρου του κόµµατός µας. Πραγµατικά τι να
πω; Δηλαδή πώς τα συνδυάσετε αυτά και πώς τα καταφέρατε; 

Πάµε λοιπόν. Να καλωσορίσουµε την κ. Κωνσταντοπούλου
στις πολιτικές επιθέσεις της εναντίον της Ελληνικής Λύσης. Δεν
θα κερδίσετε κάτι. Εµείς σας καλωσορίζουµε στον δρόµο των
πολιτικών επιθέσεων εναντίον ηµών. Καλώς ήρθατε και εσείς. Το
κάνουν όλοι οι υπόλοιποι, κάντε το και εσείς. Είµαστε συνηθισµέ-
νοι σε αυτό. 

Έχει όµως ένα ενδιαφέρον να ακουστεί ποιον ακριβώς υπερα-
σπίζεστε. Γιατί ο εθνικός µηνυτής Δηµητράς από το 2019 έχει κα-
ταθέσει µια ντουζίνα µηνύσεις εναντίον της Ελληνικής Λύσης,
εναντίον του Προέδρου µας. Μου έχει ζητηθεί να πάω να κατα-
θέσω ως µάρτυρας. Θα πάω να καταθέσω. Μιλάµε για έναν άν-
θρωπο δικοµανή, ο οποίος ό,τι έχει να κάνει µε Ελλάδα, µε
σηµαία, µε την πατρίδα, το κυνηγάει. 

Έχει όµως ένα ενδιαφέρον να ακουστεί ποιον ακριβώς υπερα-
σπίζεστε. Γιατί ο εθνικός µηνυτής Δηµητράς από το 2019 έχει κα-
ταθέσει µια ντουζίνα µηνύσεις εναντίον της Ελληνικής Λύσης,
εναντίον του Προέδρου µας, εµένα του ίδιου µου έχει ζητηθεί να
πάω να καταθέσω ως µάρτυρας. Μιλάµε για έναν άνθρωπο δικο-
µανή, ο οποίος ό,τι έχει να κάνει µε Ελλάδα, µε σηµαία, µε πα-
τρίδα, το κυνηγάει. 

Έχει ένα ενδιαφέρον τώρα που η πολιτική µάχη φουντώνει και
τα φώτα είναι επάνω και σε εσάς να ακούνε οι Έλληνες πολίτες
ποιους ακριβώς υπερασπίζεστε. Η υπόθεση Δηµητρά είναι µια
µαύρη ιστορία. Ο άνθρωπος αυτός κυνηγάει όλον τον κόσµο και
ιδίως εµάς πάρα πολλές φορές. Όποια άλλη άρση ασυλίας έχει
έρθει ο ίδιος ο κ. Βελόπουλος, ο Πρόεδρός µας, έχει ζητήσει την
άρση ασυλίας του, αλλά εδώ µιλάµε για µια υπόθεση ενός δικο-
µανούς τύπου, ο οποίος κυνηγάει ό,τι έχει να κάνει µε Ελλάδα
και υπερασπίζεται τους λαθροµετανάστες και όχι µόνο. Ξέρουµε
ποιος είναι ο κ. Δηµητράς. 

Πάµε παρακάτω. Στη δεύτερη περίπτωση δεν κατάλαβα τον
συνάδελφο από τη Ροδόπη τι ακριβώς είπε και πώς αναφέρθηκε

πάλι σε εµάς. Πώς πάλι µπλεκόµαστε εµείς δεν το καταλαβαίνω
αυτό πραγµατικά. 

Αυτά όµως που µπορώ να πω και να τα µοιραστώ µαζί σας και
µε τους Έλληνες πολίτες είναι τα εξής δύο πράγµατα. Πρώτον,
µην προσπαθείτε να δώσετε µια πολιτική οντότητα στην πολιτική
σας ανυπαρξία, χτυπώντας την Ελληνική Λύση. Και, δεύτερον,
και στην Επιτροπή Δεοντολογίας της οποίας είµαι µέλος το ζή-
τησα δύο φορές από τον συνάδελφο, γιατί ακούστηκε µία λέξη,
και θέλαµε να µας πει συγκεκριµένα τι εννοεί. Τι εννοεί; Δύο
φορές το απέφυγε στην Επιτροπή Δεοντολογίας. Ίσως είναι ευ-
καιρία τώρα. Τι εννοεί µε τη λέξη «µειονότητα». Θα πει ακριβώς,
θρησκευτική µειονότητα. Η λέξη «µειονότητα» αφήνει πράγµατα.
Είναι καλό εδώ, στην Αίθουσα αυτή, στην Εθνική Αντιπροσωπεία
να ξεκαθαριστεί. Δύο φορές του το ζήτησα στην Επιτροπή Δε-
οντολογίας, αλλά δεν το έκανε πράξη. Ιδού λοιπόν πεδίο δόξης
λαµπρόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει ο κ. Τζανακόπουλος από τη Νέα Αριστερά.
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εντάξει, δεν πρόκειται να κάνω κατάχρηση της υποµονής των

συναδέλφων για να εξιστορήσω τα γεγονότα των αρχών της προ-
ηγούµενης δεκαετίας. Ούτως ή άλλως έχει καταγραφεί στη συ-
νείδηση του ελληνικού λαού ποιος ευθύνεται για τη χρεοκοπία
της χώρας την περίοδο 2009 - 2010 και 2011. 

Ωστόσο, µου κάνει εντύπωση η αλαζονεία µε την οποία ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ δήλωσε προς τη Νέα
Αριστερά και τον Βουλευτή της, τον Οζγκιούρ Φερχάτ, ότι δεν
δέχεται µαθήµατα δηµοκρατίας. Αυτό το οποίο ζητήσαµε είναι
να πάρει συγκεκριµένη θέση το ΠΑΣΟΚ για το αν υποστηρίζει τις
πρακτικές, οι οποίες καταγγέλλονται, του συγκεκριµένου Βου-
λευτή της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας. Ούτε κάναµε µαθή-
µατα δηµοκρατίας σε κανέναν, ούτε σκοπεύουµε να κάνουµε
µαθήµατα δηµοκρατίας σε κανέναν. Θα έλεγα ότι αυτή η υπερ-
χειλής αλαζονεία δεν ταιριάζει ούτε στο ΠΑΣΟΚ ούτε και σε κα-
νένα άλλο πολιτικό κόµµα του Κοινοβουλίου. 

Σχόλιο δεύτερο για τον κ. Μηταράκη. Κύριε Μηταράκη, πρέπει
να µάθετε να ανέχεστε την πολιτική κριτική όσο σκληρή και αν
είναι. Διότι ακόµα και οι χαρακτηρισµοί οι οποίοι ακούγονται σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα έχουν αποκλειστικά πολιτικό περιεχόµενο.
Το αν κάποιος είναι χουντικός, αποδεικνύεται από την πολιτική του
πορεία. Η συγκεκριµένη πολιτική πορεία του συγκεκριµένου
Υπουργού, ο οποίος αυτή τη στιγµή έχει το χαρτοφυλάκιο της µε-
τανάστευσης, έχει πολλά συγκεκριµένα δείγµατα γραφής. Υπήρξε
Γραµµατέας της νεολαίας της ΕΠΕΝ του δικτάτορα Παπαδόπου-
λου, έχει υπάρξει επικεφαλής ακροδεξιού φασιστικού πολιτικού
µορφώµατος τη δεκαετία του 1990 και, αν δεν κάνω λάθος, µέχρι
και τα µέσα της δεκαετίας του 2000 και αποδεδειγµένα έχει υπάρ-
ξει υποστηρικτής της χούντας και ταυτόχρονα έχει υπάρξει απο-
δεδειγµένα ρατσιστής. Δεν καταλαβαίνω τι σας πειράζει στους
συγκεκριµένους πολιτικούς χαρακτηρισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, αλλά το Προ-
εδρείο το ενοχλεί ότι όλοι αυτοί οι χαρακτηρισµοί γίνονται απόν-
τος του συγκεκριµένου προσώπου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και λοιπόν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα παρακαλέσω
λίγο σε αυτό, καταλάβατε; Δεν είναι αυτό το αντικείµενο της συ-
ζήτησης.

Όταν απόντος ενός συναδέλφου ακούγονται αυτοί οι χαρα-
κτηρισµοί το Προεδρείο πρέπει να το επισηµαίνει. Γιατί αντίλο-
γος αυτήν τη στιγµή δεν να υπάρξει επί αυτών των οποίων
αναφέρετε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Γεγονότα λέει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γεγονότα αναφέρω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, συνεχίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γεγονότα αναφέρω. Δεν

κάνω αξιολογικές κρίσεις. Αναφέρω τα γεγονότα και την πολιτική
ιστορία του συγκεκριµένου πολιτικού προσώπου. 
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Επίσης αναφορές γίνονται διαρκώς ενώ είναι απόντες Υπουρ-
γοί ή ακόµα και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Τι να κάνουµε; Έχει
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο η Νέα Δηµοκρατία, ας απαντήσει. 

Ζήτηµα τρίτο για τον κ. Μηταράκη, ο οποίος µας είπε ότι σε
ό,τι αφορά το µεταναστευτικό τηρούνται οι νόµοι. Βεβαίως τη-
ρούνται, αλλά ξέχασε ο κ. Μηταράκης να αναφέρει ότι πριν από
λίγες ηµέρες το Συµβούλιο της Επικρατείας αποφάσισε ότι η νο-
µοθεσία της Νέας Δηµοκρατίας µε την οποία χαρακτηριζόταν η
Τουρκία ασφαλής τρίτη χώρα χαρακτηρίστηκε αντισυνταγµατική.
Εποµένως, βεβαίως, εσείς ακολουθείτε τους νόµους τους οποί-
ους έχετε ψηφίσει µε το µοναδικό πρόβληµα και τη σηµαντική,
κατά τη γνώµη µου, υποσηµείωση ότι οι νόµοι αυτοί τυγχάνουν
αντισυνταγµατικοί, µε βάση τις αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Εποµένως, όταν κάνετε προγραµµατικές δηλώσεις
εδώ καλό είναι να εκθέτετε το σύνολο των πολιτικών γεγονότων. 

Σχόλιο τέταρτο και κλείνω: Θα πω το εξής, αντιλαµβάνοµαι τη
δυσπιστία την οποία πολλές φορές επιδεικνύουν ή έχουν οι πο-
λίτες και την καχυποψία απέναντι στο πολιτικό σύστηµα. Δεν
είναι εδώ η ώρα για να κάνουµε αυτήν τη συζήτηση. Θέλω µόνο
να επαναλάβω µια θέση αρχής. Η ασυλία των Βουλευτών ιδιαί-
τερα µετά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος του 2019 - 2020,
όπου µε την αναθεώρηση αυτή πλέον η ασυλία αίρεται σχεδόν
υποχρεωτικά µε µόνη εξαίρεση την περίπτωση µήνυσης ή έγκλη-
σης που υποκρύπτει πολιτική σκοπιµότητα, δεν αποτελεί, κατά
τη γνώµη µου, προνόµιο των Βουλευτών. Ξέρω ότι η άποψη αυτή
είναι αντιδηµοφιλής. Θεωρώ όµως ότι αποτελεί θεσµική εγγύηση
για τον αδέσµευτο και αποτελεσµατικό πολιτικό ρόλο που πρέπει
να ασκούν οι Βουλευτές, που ξέρετε ότι δεν εξαντλείται στα κοι-
νοβουλευτικά τους καθήκοντα και απλώς στις οµιλίες εντός του
Κοινοβουλίου. Βουλευτές στηρίζουν απεργίες, οι Βουλευτές στη-
ρίζουν κοινωνικά κινήµατα, οι Βουλευτές πολλές φορές βρίσκον-
ται στην πρώτη γραµµή κοινωνικών αγώνων και ακριβώς αυτό
είναι που σκοπεύει το Σύνταγµα να προστατεύει. Το αν προστα-
τεύεται µε τον ορθό τρόπο είναι ένα ζήτηµα το οποίο εµείς είµα-
στε ανοικτοί να το συζητήσουµε. Αλλά, επαναλαµβάνω, δεν
θεωρώ ότι η ασυλία αποτελεί προνόµιο του Βουλευτή. Είναι µια
δηµοκρατική κατάκτηση -γνωρίζω ότι είναι αντιδηµοφιλές αυτό
που λέω- είναι µια δηµοκρατική κατάκτηση και θεσµική εγγύηση
του πολιτεύµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστηκε νωρί-
τερα το όνοµα του κ. Ιλχάν Αχµέτ σε ένα συγκεκριµένο σηµείο. 

Σας δίνω τον λόγο για δύο λεπτά, γιατί µόνο επί προσωπικού
µπορείτε να αναφερθείτε. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί µου συνάδελφοι, έχω την τιµή πέντε θητείες, πέντε

φορές να µε έχουν εκλέξει οι συµπολίτες µου στη µειονότητα.
Σαφώς µε χωρίζει µία άβυσσος, ένα σύµπαν µε τον συνάδελφο
από τη Νέα Αριστερά.

Εγώ είµαι ένας ελεύθερος Βουλευτής που προσπαθώ για την
κοινωνική χειραφέτηση της µειονότητας, να µην απειλείται, να
µην εκβιάζεται, να µη χειραγωγείται και από την άλλη πλευρά
έχουµε µια εντελώς άλλη άποψη. 

Βέβαια, για τον κύριο Πρωθυπουργό -γιατί έκανε αναφορά ο
συνάδελφος στον κ. Μητσοτάκη, έκανε αναφορά στον κ. Τσίπρα-
έχω να πω το εξής µόνο. Ο Πρωθυπουργός µας, ο κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης, το 2023 στις εκλογές έκανε µια δηµόσια ως Πρω-
θυπουργός καταγγελία, η οποία ποια ήταν; Ότι έγινε παρέµβαση
στις εκλογές εις τη βούληση της µειονότητας στη Ροδόπη και
µάλιστα ανέφερε δηµοσίως ότι σχηµάτισε κι έναν φάκελο τον
οποίο είπε ότι θα το δώσει στον κ. Ερντογάν. Αυτά τα είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός.

Μετά αναφέρθηκε στον Αλέξη Τσίπρα. Είχε δύο µειονοτικούς
Βουλευτές, τον κ. Μουσταφά και τον κ. Καρά Γιουσούφ, οι οποίοι
ήταν αξιόλογοι συνάδελφοι, γνήσιοι αριστεροί, οι οποίοι…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: …οι οποίοι δεν είχαν αυτήν την τάση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ο καθένας την

ελευθερία της έκφρασής του. Παρακαλώ. Αξιολογούνται και οι
απαντήσεις και οι ερωτήσεις όλων εδώ και οι τοποθετήσεις. Πα-
ρακαλώ. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Οι πράξεις και οι παραλείψεις του δεν έχουν
αλλάξει, άρα αυτά είναι… δηµοκρατία έχουµε στη χώρα µας.
Έχουµε µια δηµοκρατία όπου ο καθένας δίνει τη µάχη του. Εγώ
δίνω αυτήν τη µάχη. Δεν είµαι εγώ δεσµευµένος σαν αυτόν. Είµαι
εγώ ελεύθερος. Απλά τα πράγµατα.

Από εκεί και µετά, όσο για το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Ανδρουλάκης µε τί-
µησε εµένα ως Τοµεάρχη Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Ισότητας
του κόµµατος. Νοµίζω, κύριε συνάδελφε, αυτό λέει πολλά για
εσάς, επειδή δίνω ακριβώς τον αγώνα των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, της ελευθερίας έκφρασης, της γνώµης και µη της χειρα-
γώγησης αυτής της µειονότητας από ξένα κέντρα ιδίως και από
παρεµβάσεις που ζηµιώνουν εξαρχής τις ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις και τη συνύπαρξη των µουσουλµάνων µε τους χριστιανούς
σε αυτήν την περιοχή. 

Οπότε δεν έχω να πω τίποτα σε µια υπόθεση που αφορά αυτόν
και έναν δηµοσιογράφο, που στο κάτω-κάτω θα κριθεί στο ποι-
νικό δικαστήριο. Να έρχεται σήµερα εδώ πέρα και να λέει αυτά
σε αντιδιαστολή µε τον κ. Ζεϊµπέκ -προς τιµήν του- και τον κ.
Μπουρχάν που δεν αναφέρθηκαν, διότι αυτοί κρατούν µια άλλη
στάση, δείχνει ακριβώς αυτό που επιδιώκει να κάνει εδώ. Όµως,
αυτό δεν θα περάσει. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, ακούστε

λίγο. 
Θα δοθεί ο λόγος στην κ. Κωνσταντοπούλου, στον κ. Παππά

και µετά σε εσάς για δύο µόνο λεπτά, γιατί µε τις τοποθετήσεις
δηµιουργούνται ζητήµατα. Και η αλήθεια είναι ότι θα συµφω-
νήσω µε το τέλος της παρέµβασής του που είπε ότι εδώ είναι µία
µήνυση ενός δηµοσιογράφου σε βάρος σας. Η εµπλοκή όλων
των ονοµάτων δηµιουργεί ζητήµατα. Καταλαβαίνετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι γίνεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τι θέλετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ανακοινώσατε µια σειρά και την έχετε

παραβιάσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Μα, κύριε Παππά,
ζήτησε τον λόγο Πρόεδρος και ο Πρόεδρος προηγείται. Αυτό,
τίποτε άλλο. 

Κυρία Κωνσταντοπούλου, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
Μετά ο κ. Παππάς. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Άκουσα καλά, κύριε Μηταράκη; Θα µας κάνετε µήνυση
για συκοφαντική δυσφήµιση του κ. Μητσοτάκη και του κ. Βορίδη;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Εγώ δεν είπα κάτι τέτοιο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Γιατί ήταν εχθές εδώ ο κ. Μητσοτάκης και όταν του είπα
κατάµατα -γιατί εγώ δεν τον αποφεύγω, ούτε κρύβοµαι, εκείνος
κρύβεται και φεύγει- όταν του είπα κατάµατα ότι «έχετε προσω-
πική ποινική ευθύνη για το έγκληµα των Τεµπών», δεν µου είπε
«θα σου κάνω µήνυση». Σηκώθηκε κι έφυγε, διότι έχετε µάθει στο
καθεστώς της ασφάλειας που εξασφαλίζετε στους εαυτούς σας. 

Εσείς, βέβαια, τώρα σας λέω τη λέξη «ασφάλεια» και είστε λίγο
πονεµένος, γιατί χρισθήκατε Υπουργός στις αρχές της διαδικα-
σίας αυτής της Κοινοβουλευτικής Περιόδου, Υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη µάλιστα, είχατε πάει για µπάνιο νοµίζω την ώρα
που είχαµε εµείς εδώ δουλειά και αποκεφαλισθήκατε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Είναι βαριά η καλογερική, που λένε και οι παλαιότεροι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εν πάση περιπτώσει, όµως, επειδή πήρατε τον λόγο, ο
µόνος λόγος που σας απαντώ είναι ο εξής. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ο κ. Στύλιος είναι που πετάγεται σαν πελταστής; Όχι εσείς.

Ποιος ήταν που το είπε; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ξέρω, ούτε το όνοµά σας δεν θυµάµαι, γιατί είστε
άφαντος!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, να ολοκληρώσουµε. Παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λοιπόν, κοιτάξτε, κάποιες οφειλόµενες απαντήσεις.

Επειδή πήρατε τον λόγο σε αυτήν εδώ την Αίθουσα που πρε-
σβεύει τη λαϊκή κυριαρχία και όλοι εδώ µέσα υπηρετούµε τον ελ-
ληνικό λαό και στο όνοµά του µιλάµε και επειδή κάποιοι, εν
αντιθέσει µε εσάς, όταν χρειάστηκε να υπηρετήσουν το καθήκον
τους δεν πήγαν για µπάνιο, αλλά έδωσαν και τη ζωή τους και την
ελευθερία τους και κάποιοι και την σωµατική τους ακεραιότητα
και πάλεψαν κατά της χούντας, διότι συµβαίνει να είµαι κόρη δύο
ανθρώπων που στερήθηκαν την ελευθερία τους, ο πατέρας µου
Νίκος Κωνσταντόπουλος τέσσερα χρόνια στη φυλακή για την αν-
τιδικτατορική του δράση και η µητέρα µου επίσης µε σκληρά βα-
σανιστήρια στο ΕΑΤ-ΕΣΑ, όταν λοιπόν θα παίρνετε τον λόγο στην
Αίθουσα αυτή, θα θυµάστε και θα τιµάτε το γεγονός ότι για να
έχουµε ελευθερία λόγου και για να έχουµε δηµοκρατία, κάποιοι
πάλεψαν, όχι ο κ. Βορίδης, κάποιοι άλλοι που έχουν τη δηµοκρα-
τία και τον ελληνικό λαό και την κοινωνία πάρα πολύ ψηλά.

Όταν θα εισηγείσθε στο Προεδρείο λογοκρισία των Πρακτι-
κών, να διαγραφούν από τα Πρακτικά δηλαδή αυτά που εγώ
είπα, θα ξέρετε ότι έτσι επιβεβαιώνετε τη νοοτροπία σας. Η λο-
γοκρισία αποτελεί πρακτική της χούντας. Η λογοκρισία αποτελεί
παραβίαση ενός ιερού δικαιώµατος, που είναι το δικαίωµα του
λόγου. Προσωπικά δεν έφερα ποτέ τον εαυτό µου στη θέση ούτε
να ανακαλέσω  κάτι που έχω πει, γιατί φροντίζω αυτά τα οποία
λέω να είναι θεµελιωµένα, ούτε φυσικά να συναινώ -αν είναι δυ-
νατόν!- για να διαγραφούν από τα Πρακτικά εκείνα τα οποία κα-
ταγγέλλω. Έχει εφαρµοστεί αυτή η πρακτική εδώ. Διαγράφηκε
από τα Πρακτικά και δεν γράφτηκε στα Πρακτικά το «όχι στη
συγκάλυψη» που είπα στη διαδικασία εκλογής Τασούλα. Διαγρά-
φηκαν από τα Πρακτικά οι καταγγελίες µου για τον Τασούλα.
Διαγράφηκε από τα Πρακτικά ο χαρακτηρισµός «…» και «…»
χωρίς τη συναίνεσή µου και θα δούµε τι θα γίνει µε τα Πρακτικά,
γιατί στη λαθροχειρία και στην πλαστογραφία έχετε διδακτορικό.
Και τώρα εισηγείσθε να ξαναδιαγραφούν αυτά από τα Πρακτικά.

Ακούστε, κύριοι. Με λαθροχειρίες, µε µπάζωµα, µε πλαστά
Πρακτικά, µε πλαστές βεβαιώσεις, µε φακέλους µέσα στους
οποίους θέλετε να βάζετε τις αποδείξεις, δεν πρόκειται να δια-
γράψετε την ιστορία. Αυτήν τη στιγµή η Κυβέρνησή σας, όχι
απλώς φλερτάρει, αλλά βασίζεται στα πιο σκοτεινά, ρατσιστικά
αντιδηµοκρατικά ένστικτα. Έχετε Υπουργό έναν «…» και έναν
άλλον που υπήρξε αρνητής του Ολοκαυτώµατος. Να τος, καλώς
τον, µπήκε, κατά φωνή!

(Θόρυβος - γέλωτες στην Αίθουσα)
Σε αυτούς βασίζεστε. Σε αυτούς βασίζεστε και επιχειρείτε και

επιθυµείτε να φιµώσετε όλους τους άλλους. Ε, δεν θα µας φιµώ-
σετε. Θα είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε κάθε ύπαρξη.

Και, βεβαίως, θα ήθελα να πω ότι, την ώρα που ακούµε τρο-
µακτικές κορώνες δήθεν πατριωτικής αντιπαράθεσης µε την κυ-
βέρνηση του Ερντογάν, που είναι µία κυβέρνηση η οποία
εγκληµατεί, την ίδια ώρα η Κυβέρνηση η δική σας, όπως και η
προηγούµενη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουµε αιτήσεις
άρσης ασυλίας και µιλάµε για κριτική στην Κυβέρνηση, γι’ αυτό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ενοχλεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν γίνεται εντός του
χρόνου, δεν µε ενοχλεί. Όταν γίνεται καθ’ υπέρβαση του χρόνου,
ενοχλεί το Προεδρείο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αφαιρώ τον χρόνο που µου αφαιρέσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι καθ’ υπέρβαση
του χρόνου ούτως ή άλλως, κυρία Πρόεδρε, που θα αφαιρέσετε
και τον χρόνο! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό που κάνετε είναι απλώς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είστε στα εξίµισι
λεπτά, έχοντας µιλήσει και οκτώ στην προηγούµενη παρέµβασή
σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι απλώς αποκρουστικό! Σας το έχω πει. Είναι απο-
κρουστικό σε αυτούς που…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, αναγνωρίζει όλον αυτόν τον
καιρό την Τουρκία, µε όλες τις παραβιάσεις των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, σαν ασφαλή τρίτη χώρα. Και υπάρχουν αφενός οι
πρόσφατες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, που
σας κατακεραυνώνουν και λένε ότι αυτές οι αποφάσεις αντίκειν-
ται στο Σύνταγµα και στο Διεθνές Δίκαιο και τις ακυρώνουν τις
αποφάσεις της Κυβέρνησής σας. Και, δεύτερον, υπάρχει και επί-
σηµη διαµαρτυρία της Ένωσης Διοικητικών Δικαστών για τις δη-
λώσεις του κ. Βορίδη µε τις οποίες ουσιαστικά απειλεί τους
δικαστές στην περίπτωση που εφαρµόσουν το Διεθνές Δίκαιο για
το κράτος δικαίου. Και διαµαρτύρονται οι διοικητικοί δικαστές,
λέγοντας ακόµη σοβαρότερα για τον κ. Βορίδη απ’ αυτά που
είπα εγώ µόλις τώρα, ότι δηλαδή σε καιρό δηµοκρατίας επιχειρεί
να επιβάλει ρατσιστικές πολιτικές στους δικαστές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Αν, λοιπόν, δεν αντιλαµβάνεστε πόσο επικίνδυνα, όχι για τη δη-
µοκρατία µόνο, αλλά και για την ιστορία της χώρας, είναι αυτά
που κάνετε, το µόνο θετικό είναι ότι πολύ σύντοµα, πιστεύω, πιο
σύντοµα απ’ ό,τι υπολογίζει ο κ. Μητσοτάκης, θα έχει την ευκαι-
ρία η κοινωνία να σας δείξει πόσο µακράν κείσθε εσείς από την
απαίτηση των πολιτών για δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Γίνεται γνωστό ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολου-

θούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος», τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Άργους Ορεστικού Καστοριάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Παππά, θα πω ότι το Προεδρείο
σε οποιονδήποτε χαρακτηρισµό προς οποιονδήποτε Βουλευτή
είναι ακραίος και προσβλητικός για τη δηµοκρατία µας θα φρον-
τίζει για τη διαγραφή των σχετικών χαρακτηρισµών από τα Πρα-
κτικά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με ποια διάταξη, κύριε Γεωργαντά, τα διαγράφετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παππά, έχετε
τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν είναι από τις καλές στιγµές στο Κοι-
νοβούλιο, πολύ φοβάµαι, κύριε Πρόεδρε. Και αν έχει αποδειχτεί
κάτι, είναι, ναι, ότι πραγµατικά µπορεί εναντίον πολιτικών προ-
σώπων να υπάρξουν µηνυτές οι οποίοι έχουν πολιτικά κίνητρα. 

Ακούω από διάφορες πτέρυγες διαµαρτυρίες για το γεγονός
ότι έχουµε ακροδεξιές φωνές εντός του Κοινοβουλίου οι οποίες
εµφανίζονται πάνοπλες ιδεολογικά και πολιτικά. 
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Θέλω να καλέσω κατ’ αρχάς τη Νέα Δηµοκρατία να µην εξε-
γείρεται. Ευθαρσώς ανοιχτά και δηµοκρατικά, όλα τα στελέχη τα
οποία υπηρέτησαν τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό πέρασαν
από την «είσοδο», µπήκαν στην «προθήκη» και τώρα ασκούν τη
διοίκηση της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι µία κανονικά διακηρυγ-
µένη επιλογή και θα έπρεπε να σας ενοχλεί. Δεν σας ενοχλεί, κυ-
ρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι απολύτως σαφές. 

Και τα στελέχη αυτά, συµπεριλαµβανοµένου και του κυρίου
Υπουργού, που µόλις ήρθε µέσα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας,
ήρθαν µε όλες τους τις «αποσκευές» στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν
άκουσα κανέναν απ’ αυτούς να λέει ότι τις αφήνουµε απ’ έξω και
µπαίνουµε για να ασκήσουµε πολιτική. 

Αυτό που προξενεί αλγεινή εντύπωση, όµως, είναι ότι παρά-
γονται αποτελέσµατα στην πολιτική εκφορά της Νέας Δηµοκρα-
τίας και παρήχθησαν κατά τις εκλογές του 2023, όπου τότε,
θυµίζω, κατηγορούνταν ο ΣΥΡΙΖΑ ως εθνική εξαίρεση, µε στοχο-
ποίηση συγκεκριµένων υποψηφίων. 

Και θα ήθελα πραγµατικά να ανακληθεί επισήµως από την πτέ-
ρυγα του ΠΑΣΟΚ η επανάληψη αυτών των τοποθετήσεων ρητά,
αλλιώς θα έχουµε µια επικίνδυνη διολίσθηση. Δεν µπορεί να επι-
καλούνται αυτές τις αθλιότητες που εκστόµισε τότε ο κ. Μητσο-
τάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Σηµείο δεύτερο, που αφορά τη δηµοκρατία στην Ελλάδα και
την επικείµενη συνταγµατική Αναθεώρηση. Προσέξτε, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Υπάρχει µία επικίνδυνη συνάντηση της δικής σας αντιθεσµικής
συµπεριφοράς, η οποία ψαλιδίζει αρµοδιότητες από το Κοινο-
βούλιο, µε πρόσφατο παράδειγµα το κλείσιµο άρον-άρον της
προανακριτικής επιτροπής, µε µία αντικοινοβουλευτική προπα-
γάνδα, που λέει ότι η Βουλή πρέπει να περιορίσει τις αρµοδιό-
τητές της. 

Κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου! Αυτή η συνάντηση θα
επιχειρήσει ενδεχοµένως στο τέλος του έτους να αποµειώσει τις
αρµοδιότητες της Βουλής. Θα έχετε ιστορική ευθύνη εσείς και
όποιος άλλος συναντηθεί µαζί σας σε µια πλειοψηφία που θα
πάει να επικυρώσει τις αρνητικές για τη δηµοκρατία και το Κοι-
νοβούλιο πρακτικές σας. 

Αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας: Υπήρχε περίοδος που
η Χρυσή Αυγή επιχείρησε να παρεισφρήσει στις λαϊκές κινητο-
ποιήσεις, το 2010. Απεβλήθη πανηγυρικά. Και όταν απεβλήθη πα-
νηγυρικά, έστησε και προβοκάτσιες για να τις διαλύσει αυτές τις
κινητοποιήσεις. 

Υπήρξε και περίοδος που δεν απεβλήθη από κινητοποιήσεις.
Ήταν η περίοδος των κινητοποιήσεων ενάντια στη Συµφωνία των
Πρεσπών, κύριοι, όπου η Χρυσή Αυγή «κολυµπούσε» όπως το
ψάρι µέσα στο νερό, όπου τότε βρήκε την ευκαιρία να γεµίσει τα
ιδεολογικά και πολιτικά της ντεπόζιτα και να εκλογικεύεται η προ-
παγάνδα της. 

Και φέρετε ιστορική ευθύνη και εσείς και όσοι καταψήφισαν
τη Συµφωνία των Πρεσπών και, βεβαίως, όσοι διαµαρτύρονται
ενάντια στην ακροδεξιά, αλλά δεν είχαν κανένα πρόβληµα να πο-
ρεύονται ώµο µε ώµο µαζί µε τους ακροδεξιούς απέναντι σε µία
καταφανώς επωφελή συµφωνία για τα εθνικά συµφέροντα. 

Αυτές είναι οι ιστορικές σας ευθύνες. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ρίξατε κυβέρνηση µε τη Χρυσή Αυγή! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καµία κυβέρνηση δεν ρίξαµε, κυρία

Βούλτεψη. Και µη µε διακόπτετε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εάν είχατε πείσει ένα δηµοκρατικό

κόµµα να στηρίξει την κοµµατική σας επιλογή, θα συνεχίζατε. 
Οι εκλογές του 2015, λοιπόν, αποτύπωσαν τη λαϊκή προσδοκία

για αλλαγή. Και εκλογές, επειδή όλοι εδώ µέσα θέλετε να το ξε-
χνάτε, έγιναν και τον Σεπτέµβριο του 2015. Και το 2018 η χώρα
βγήκε από τα µνηµόνια. Και αυτή εδώ η παράταξη ήταν που την
έβγαλε. Σας ενοχλεί αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να απευθύνεστε
στο Προεδρείο, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν θα σας αφήσουµε µόνους σας να

ξαναγράψετε την πρόσφατη ιστορία. Έχετε ιστορικές ευθύνες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Παππά. 
Η συζήτηση αφορά δύο αιτήσεις άρσεων ασυλίας και όχι συ-

ζήτηση επί πολιτικών θεµάτων. 
Τώρα πρέπει να δώσω τον λόγο για δύο λεπτά στον κ. Άδωνι

Γεωργιάδη, τον Υπουργό, γιατί αναφέρθηκαν σε αυτόν, και µετά
θα κλείσει µιλώντας για δύο λεπτά ο αναφερόµενος Βουλευτής. 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επί προσωπικού

µόνο θα δώσω τον λόγο, επί προσωπικού σε πρόσωπο. 
Δεν αναφέρθηκε το όνοµά σας, κύριε Χρηστίδη. Μόνο επί προ-

σωπικού! Δεν είναι µια συζήτηση στην οποία παίρνουν οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι τον λόγο, όπως το γνωρίζουµε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Για ένα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας δόθηκε ο

λόγος. Παρακαλώ, κύριε Χρηστίδη. Θα πάρουν τον λόγο µόνο ο
κ. Γεωργιάδης και ο αναφερόµενος Βουλευτής, ο κ. Φερχάτ.

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για να δώσετε
απάντηση σε ό,τι ακούστηκε και τίποτα περισσότερο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Επειδή ο κ. Παππάς µάλλον έχει µεγάλο κενό µνήµης…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κανένα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …η

Χρυσή Αυγή γεννήθηκε στην πλατεία των αγανακτισµένων παρέα
µε εσάς! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Άσε τα αυτά τώρα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Εσείς ήσασταν η µία πλατεία, η άνω, και η Χρυσή Αυγή ήταν η
κάτω. Και εµείς ήµασταν µέσα στη Βουλή, µαζί τότε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σταµάτα! Είσαι ψεύτης!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μη

µε διακόπτετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παππά, ακου-

στήκατε. Ας ακουστεί και ο Υπουργός. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

διέκοψα εγώ τον κ. Παππά. 
Εµείς τότε ήµασταν µε τους συναδέλφους Βουλευτές του

ΠΑΣΟΚ και δώσαµε τη µάχη για να µείνει η χώρα στο ευρώ, όταν
µαζί µε τη Χρυσή Αυγή ήσασταν εσείς απ’ έξω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είσαι άθλιος ψεύτης. Θα µας βρίζεις
εµάς, θα µας λες για τη Χρυσή Αυγή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παππά, παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε Πρόεδρε, πάλι είναι επί προσωπικού, γιατί µε υβρίζει, αλλά
οι ύβρεις από τον κ. Παππά για εµένα είναι έπαινος και τίτλος
τιµής. Επανέρχοµαι, λοιπόν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είσαι άθλιος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παππά, παρα-

καλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Όµως …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είπατε ό,τι είπατε.

Δεν θα ακουστεί η απάντηση; Παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Όµως, θα µπορούσε να υποθέσει κάποιος ότι «Ρε παιδιά, τι
φταίµε εµείς; Μαζεύτηκαν και εκεί οι χρυσαυγίτες, εµείς πολε-
µούσαµε το µνηµόνιο, την κυβέρνηση Παπανδρέου και µετά την
κυβέρνηση Παπαδήµου και τι να κάνουµε, ήταν και αυτοί». Όµως,
αυτό -προσέξτε- έγινε επίσηµη πολιτική συµµαχία κατά την ψη-
φοφορία για την εκλογή Προέδρου Δηµοκρατίας του Σταύρου
Δήµα …

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…όταν τότε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη Χρυσή Αυγή έριξαν την κυβέρ-

νηση!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ψέµατα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα,

λοιπόν, µη µας κοροϊδεύετε µπροστά στα µούτρα µας. Και όχι
µόνο ρίξατε την κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου µε τη Χρυσή Αυγή
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παρέα, αλλά στη συνέχεια συνέβησαν και τα εξής: Η τότε Πρό-
εδρος της Βουλής κ. Κωνσταντοπούλου, δική σας Βουλευτής
τότε και δική σας Πρόεδρος, όπως έχει πρώτα καταγγελθεί και
από το Κ.Κ.Ε. που θυµάται, υπήρξε η Πρόεδρος Βουλής που
υποστήριζε και προστάτευε τη Χρυσή Αυγή µέσα στο Κοινοβού-
λιο σε κάθε συνεδρίαση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και όχι µόνο έκανε αυτό η κ. Κωνσταντοπούλου, αλλά έφτασε

στο σηµείο να θέσει και ζήτηµα ορθής λειτουργίας του Κοινο-
βουλίου, γιατί κάποιοι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής ήταν τότε
προφυλακισµένοι. Για τέτοια συµµαχία και προστασία µιλάµε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεν έφτανε αυτό, κύριε Παππά, αλλά πέντε χρόνια κυβέρ-

νηση δεν βρήκατε και αίθουσα για να κάνετε το δικαστήριο. Με
το να έρχεστε, λοιπόν, εσείς -προσέξτε, είµαι ψεύτης, ε;- πάνε
αυτές οι χρονολογίες. Η δίωξη κατά της Χρυσής Αυγής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …
ως εγκληµατική οργάνωση έγινε επί κυβερνήσεως Σαµαρά-Βενι-
ζέλου µε Πρωθυπουργό τον Σαµαρά και είµαστε από το 2013. Το
αποτέλεσµα της δίκης βγήκε µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη το 2020. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τόσο πολύ πολεµήσατε τη Χρυσή Αυγή εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και

της Αριστεράς που πέντε χρόνια δεν καταφέρατε ούτε τη δίκη
να τελειώσετε, γιατί δεν βρίσκατε αίθουσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, λοιπόν, κύριε Παππά, το ποιος είχε πραγµατική πολιτική

συµµαχία µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα µε τη Χρυσή Αυγή, όσοι
υπήρξαµε Βουλευτές εκείνη την περίοδο, καλώς το θυµόµασταν
και ήσασταν εσείς και µάλιστα εσείς προσωπικά. Άρα, λοιπόν, σε
εµένα ύφος δεν σας παίρνει.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεύ-
τερον, ως προς την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου που µπαίνοντας
στην Αίθουσα µε ανακοίνωσε ως αρνητή του ολοκαυτώµατος…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ήσασταν ή όχι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …
ποτέ στη ζωή µου δεν έχω υπάρξει αρνητής του ολοκαυτώµατος.
Πράγµατι -και έχω ζητήσει εγώ συγγνώµη από την Εβραϊκή Κοι-
νότητα- είχα επιτρέψει να συνδεθεί το όνοµά µου µε το βιβλίο
του Κώστα Πλεύρη, το οποίο αποτάσσω µετά βδελυγµίας. Η
Εβραϊκή Κοινότητα Ελλάδος όχι µόνο µε έχει συγχωρέσει, αλλά
έκτοτε µε θεωρεί και πολύ καλό της φίλο. Άρα, δεν χρειάζεται να
δώσω εξετάσεις σε εσάς. Αντιθέτως, εσείς µέχρι σήµερα παρα-
µένετε σφοδρός αντισηµίτης. Υβρίζετε το κράτος του Ισραήλ σε
κάθε ευκαιρία. Δεν έχετε πει µία κουβέντα για τους οµήρους της
τροµοκρατικής οργάνωσης Χαµάς και στηρίζετε κάθε επίθεση
κατά του Ισραήλ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κλείνω. 
Επειδή όµως, κυρία Πρόεδρε, εµένα δεν µου αρέσει να µένουν

τα πράγµατα αναπάντητα και µας το παίζετε πάντα και πολύ δια-
πρύσιος προστάτης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, θέλω να σας
ρωτήσω κάτι για να µου το διευκρινίσετε: Υπήρξατε δικηγόρος
ή όχι του κ. Αλεξάντερ Βίνικ; Ήταν ο κ. Αλεξάντερ Βίνικ ο πρώτος
κρατούµενος που ζήτησε ο Πρόεδρος Πούτιν να επιστραφεί από
τις Ηνωµένες Πολιτείες και τις εκεί φυλακές στη Ρωσία; Ποια
είναι η σχέση σας, λοιπόν, µε το καθεστώς της Ρωσίας, το οποίο
επίσης καταγγέλλετε για σωρεία παραβιάσεων ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων και έχει πολλές καταδίκες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Διότι, κυρία Κωνσταντοπούλου, καλά σας αρέσει να κουνάτε δά-
κτυλο στους άλλους, αλλά όταν είναι να δείτε τον εαυτό σας
στον καθρέφτη, τον καθρέφτη αυτόν τον αποφεύγετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, λοιπόν, στη δικιά µας την παράταξη εσείς, η υποστηρί-

κτρια του πρώτου κρατούµενου που ζήτησε ο Πρόεδρος Πούτιν
να επιστραφεί από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, προ-
φανώς µαθήµατα περί πολιτικών κρατουµένων, περί παραβιά-
σεων ανθρωπίνων δικαιωµάτων και περί όλων των άλλων, εσείς
ειδικά, η δικηγόρος διαφόρων προηγούµενων σκοτεινών υποθέ-
σεων -το έχω αναφέρει και στο παρελθόν και το έχει καταγγείλει
και η Οµάδα Δικαιωµάτων του ΣΥΡΙΖΑ, βλέπε βιαστής των γυναι-
κών µε την τυρόπιτα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. Παρακαλώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …
εσείς τέτοιου είδους υποδείξεις σε εµάς δεν θα ξανακάνετε, για
να είµαστε συνεννοηµένοι. Δεν έχετε το ηθικό δικαίωµα να το κά-
νετε, κυρία µου. 

Αυτά και ελπίζω να το καταλάβετε και να µου ζητήσετε και συγ-
γνώµη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο, κύριοι
συνάδελφοι. Είναι τελείως εσφαλµένος ο τρόπος µε τον οποίο
διεξήχθη η διαδικασία σήµερα και προσβάλλει τους δύο αναφε-
ρόµενους Βουλευτές που έπρεπε µε προσοχή να ακούσουµε τις
όποιες απόψεις και θέσεις τους και µετά να τοποθετηθούµε. Το
Προεδρείο αισθάνεται άσχηµα για την εξέλιξη αυτήν, η οποία
όµως ξεκίνησε από συγκεκριµένους οµιλητές. 

Ακούστε µε λίγο. Οι γενικές πολιτικές τοποθετήσεις δεν ενδια-
φέρουν την παρούσα συνεδρίαση. Η Πρόεδρος κ. Κωνσταντο-
πούλου µόνο γι’ αυτό το τελευταίο που ετέθη ως ερώτηµα
-κακώς- από τον κύριο Υπουργό θέλει να απαντήσει επί προσω-
πικού αναγκαστικά, γιατί δεν υπάρχουν ούτε δευτερολογίες ούτε
τριτολογίες. Μετά θα κλείσει ο κ. Φερχάτ.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, σας δίνω τρία λεπτά για να απαντή-
σετε ό,τι εσείς κρίνετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε …

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κυρία

Πρόεδρε.
Ακούστε λίγο, κύριοι συνάδελφοι. Ξέρετε πολύ καλά ότι προ-

σπαθώ να τηρήσω τον Κανονισµό. Όταν υπάρχουν τέτοιες ανα-
φορές, εν είδει ερωτηµάτων µάλιστα, δεν γίνεται να µη δώσω τον
λόγο.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, στα τρία λεπτά που σας δίνω να
ολοκληρώσετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Γεωργιάδη, κατ’ αρχάς δεν ξέρω αν ευθύνοµαι
εγώ γι’ αυτή σας την κατάσταση και που έκλεισε η φωνή σας και
που είστε σε τέτοιον εκνευρισµό και που εχθές-προχθές επιτε-
θήκατε στους Βουλευτές µας και που αρχίσατε να λέτε ότι είναι
δήθεν σε κατάρρευση το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Γενικώς για
όλη αυτήν την εξαλλοσύνη δεν ξέρω αν ευθύνοµαι εγώ, αλλά θα
πρέπει να την αντιµετωπίσετε. Δεν πρέπει να έρχεστε εδώ στη
Βουλή σε αυτήν την κατάσταση. 

Δεύτερον: Έχω υπερασπιστεί πάρα πολλούς ανθρώπους που
τα δικαιώµατά τους βάλλονται και πάρα πολλούς ανθρώπους
που διεκδικούν απέναντι στις εξουσίες και στοχοποιούνται από
τις εξουσίες. Τα ξέρετε, θεωρώ. Ξέρετε ότι υπερασπίζοµαι τη
µνήµη του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου που τον δολοφόνησε ο
Επαµεινώνδας Κορκονέας, για τον οποίον, απ’ ό,τι ξέρω, δολο-
φόνο εσείς ενδιαφερθήκατε και ήταν µέλος της Χρυσής Αυγής
ο Κορκονέας. Η σύζυγος του Κορκονέα κατέθεσε στη δίκη ότι ο
µόνος άνθρωπος που στήριξε τον άντρα της ήσασταν εσείς, ο
Άδωνις Γεωργιάδης και υπάρχει και η φηµολογία ότι Κορκονέας
και Σαραλιώτης, πριν διαπράξουν τη δολοφονία, ήταν στο βιβλιο-
πωλείο σας. Δεν το έχετε ούτε διαψεύσει ούτε επιβεβαιώσει.
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(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι µία λαµπρή ευκαιρία να το διαψεύσετε ή να το επι-
βεβαιώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Νοµίζω ότι δόθηκαν
απαντήσεις ξεκάθαρες. Παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μη µε διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, σας διακόπτω,
γιατί µόνο επί προσωπικού δικαιούστε να πάρετε τον λόγο. Ό,τι
αφορά εσάς…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με όλα αυτά που ειπώθηκαν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Έχει
δώσει τις απαντήσεις του επί αυτού του θέµατος. Ό,τι αφορά
εσάς, παρακαλώ, απαντήστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, σοβαρά µιλάτε; Με όλα αυτά που ειπώθηκαν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, παρακαλώ! Σε
ό,τι αφορά εσάς! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με ποιο δικαίωµα µιλάει έτσι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Παππά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ο κ. Γεωργιάδης επί προσωπικού πήρε τον λόγο πριν
και εξαπέλυσε αυτόν τον οχετό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με ποιο δικαίωµα…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ηρεµήστε, κύριε, εσείς. Ηρεµήστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Παππά. Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έλεος! Προστατέψτε τη Βουλή από τον

φασισµό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παππά, παρα-

καλώ! Καθίστε κάτω, κύριε Παππά! Το Προεδρείο ξέρει τι πρέπει
να κάνει. Παρακαλώ, κύριε Παππά!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος µας προστατεύει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παππά, παρα-

καλώ. Αξιολογούνται και κρίνονται όλοι, αλλά σας παρακαλώ.
Έχει το δικαίωµα να απαντήσει. Σας παρακαλώ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος µας προστατεύει; Έχει βγάλει σε-
νάριο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παππά, παρα-
καλώ, καθίστε κάτω.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τελειώσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, δεν

χρειάζεται να απευθύνεστε στον κ. Παππά. Απευθυνθείτε στο
Προεδρείο. Παρακαλώ! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι µε κοιτάς έτσι; Τι συµπεριφορά είναι

αυτή; Σεβαστείτε το Σώµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι αναφορές επί

προσωπικού είναι ολιγόλεπτες. Παρακαλώ, κύριε Παππά!
Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ, απαντήστε επί του προσωπικού

για να ολοκληρώσουµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, είναι ξεκάθαρο ότι προσπαθείτε να µε
εµποδίσετε να απαντήσω. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Είναι ξεκάθαρο, επίσης, ότι προκαλείτε και µία τροµακτική

οχλαγωγία και επιθέσεις. Σας ευχαριστώ που µου είπατε το
όνοµα του κ. Παππά. Επειδή έρχεται ελάχιστα στη Βουλή δεν το
θυµόµουν. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ. Ολοκληρώσατε. Ολοκληρώσατε, κυρία Πρόεδρε. Απα-

ξιωτικούς χαρακτηρισµούς για συναδέλφους δεν θα επιτρέψω.
Παρακαλώ! 

Ο κ. Φερχάτ έχει τον λόγο που είναι ο αναφερόµενος Βουλευ-
τής σήµερα. Ξεχάσαµε ποιες υποθέσεις είχαµε να αναφέρουµε.
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Φερχάτ, σηκωθείτε, πάρτε τον λόγο για να ολοκληρώ-
σουµε.

Κυρία Πρόεδρε, δεν έχετε άλλο τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Από πού κι ως πού; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν έχετε τον λόγο.

Ολοκληρώσατε. Μιλήσατε τέσσερα λεπτά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ποια τέσσερα λεπτά; Τι λέτε τώρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ό,τι είπατε σ’ αυτά

τα τέσσερα λεπτά ήταν επιλογή σας. Δεν έχετε τον λόγο, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ντρέπεστε λίγο; Θα σας τα πω στην οµιλία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Φερχάτ έχει τον
λόγο για να ολοκληρώσουµε τη συνεδρίαση.

Κύριε Φερχάτ, παρακαλώ. 
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Λίγη αυτοσυγκράτηση, κύριοι συνάδελ-

φοι. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ούτε στη χούντα, κύριε Γεωργαντά, αυτά. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι ακούµε εδώ µέσα, κύριε Πρόεδρε;
Είναι δυνατόν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Φερχάτ, ο ανα-
φερόµενος Βουλευτής έχει τον λόγο. Σεβαστείτε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι να σεβαστούµε; Δεν ντρέπεστε λίγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, άµα
κάνετε συνεχείς παρεµβάσεις, άµα κάνετε τον τριπλάσιο χρόνο
από τον προβλεπόµενο, προκαλείτε και αντιδράσεις. Σκεφτείτε
το κι αυτό. Αν κάνετε τον τριπλάσιο και τετραπλάσιο χρόνο από
τον οριζόµενο από τον Κανονισµό και προσβάλετε και συναδέλ-
φους, προκαλούνται και αντιδράσεις. Λυπάµαι! 

Σεβαστείτε τον κ. Φερχάτ που είναι αναφερόµενος Βουλευτής. 
Κύριε Φερχάτ, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να µας δείρετε κιόλας, κύριε Γεωργαντά. 
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να τονίσω ότι σε καµία περίπτωση

στην οµιλία µου δεν είχα σκοπό να δώσω µαθήµατα δηµοκρατίας
σε κανένα κόµµα, ούτε σε κάποιο συνάδελφο. Προφανώς, κύριε
Χρηστίδη, για να µη βάζετε και το χέρι σας στη φωτιά για κάποι-
ους Βουλευτές σας που έχουν γυρίσει πέντε-έξι κόµµατα, όταν
µιλάτε για τον ιδεολογικό, αξιακό κώδικα του ΠΑΣΟΚ να αναφέ-
ρεστε πιο γενικά. Και όταν αναφέρεστε για µαθήµατα δηµοκρα-
τίας θα παρακαλούσα πάρα πολύ να µας πείτε αν η ηγεσία του
κόµµατός σας και ο προοδευτικός χώρος του ΠΑΣΟΚ ενστερνί-
ζεται αυτό που είχε γίνει το 2023 από τον κ. Μητσοτάκη, για εσω-
τερική κατανάλωση προφανώς, γιατί δεν αποδείχτηκε. Και
όποιος δεν αποδεικνύει τέτοια θέµατα προφανώς είναι κοινός
συκοφάντης. Ο δικός σας Βουλευτής, όµως, να το µεταφέρει
αυτό και να καταδικάζει, να κατηγορεί την ίδια τη µειονότητα της
Θράκης από την οποία προέρχεται; Αυτό παραπάει. Σε αυτό, νο-
µίζω, δεν έχετε κάτι να απαντήσετε, καθώς µην ξεχνάτε ότι το
ποσοστό του ΣΥΡΙΖΑ…

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Δεν είναι ένας Βουλευτής η µειονότητα. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα µιλήσει µόνο ο

κ. Φερχάτ και ο κ. Δουδωνής και θα κλείσουµε, παρακαλώ!
Κύριε Φερχάτ, παρακαλώ! 
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Προφανώς η αναπαραγωγή τέτοιων

αθλιοτήτων µετά από δύο χρόνια που να στοχοποιούν τη µειονό-
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τητα είτε κάποια άλλη κοινωνική οµάδα είτε όλη την κοινωνία της
Ελλάδας δεν µπορούν να γίνουν ανεκτές στο Ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Και η απάντηση δόθηκε από τους προοδευτικούς πολίτες µε
τα ποσοστά στις εκλογές δύο φορές. Νοµίζω ότι οι τρεις και οι
τέσσερις χιλιάδες του συγκεκριµένου συναδέλφου τον προδικά-
ζουν να λέει τέτοια πράγµατα και να λέει ότι η µειονότητα καθο-
δηγείται από κέντρα, από παράκεντρα και δεν ξέρω τι. Το
αποδεικνύετε; Το αποδεικνύετε αυτό ή απλώς κατηγορείτε τους
δεκαεφτά και δεκαοκτώ χιλιάδες ανθρώπους που ψήφισαν στη
Ροδόπη µε την ελεύθερη βούληση τους τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία και δώσανε µε τον σταυρό τους τη δύναµη σε µένα
προσωπικά, για να εκπροσωπήσω όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους και όχι µόνο, ακόµα και τους πιο πλειονοτικούς. Για να
έρθω εδώ για τα δίκαια αιτήµατά τους. Το αποδεικνύετε αυτό ή
είστε κοινός συκοφάντης; Μην κατηγορείτε. Μη στοχοποιείτε
άλλο τη µειονότητα από την οποία προέρχεστε κιόλας. Θα
έπρεπε να ντρέπεστε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. 
Ο λόγος µόνο στον κ. Δουδωνή για να αναφερθεί επί δύο

λεπτά. Οι δύο αναφερόµενοι Βουλευτές θα κλείσουν τη συνε-
δρίαση.

Παρακαλώ, κύριε Δουδωνή. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

ένα λεπτό. Μας λέει ότι κάνουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν τίθεται θέµα συ-

ζήτησης µε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Έδωσα τον λόγο
µόνο επί προσωπικού όπου τέθηκε θέµα. Όχι, παρακαλώ. Έδωσα
τη δυνατότητα στον συνάδελφο να απαντήσει επί προσωπικού.
Όχι, κύριε Χρηστίδη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή σας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Υπάρχει συγκεκρι-
µένος κανονισµός για τη συγκεκριµένη συνεδρίαση, τον οποίο
δυστυχώς δεν σεβάστηκαν όλοι. 

Κύριε Δουδωνή, έχετε το λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Φασισµός. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου, κύριε

Πρόεδρε, επειδή δεν θα µιλήσει από ό,τι καταλαβαίνω -κακώς,
κατά την εκτίµησή µου συνταγµατικά και κοινοβουλευτικά- ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος να πω ότι εµείς ως ΠΑΣΟΚ, ως
ένα δηµοκρατικό πατριωτικό κόµµα, θέλουµε µια ελεύθερη και
ακηδεµόνευτη θρησκευτική µειονότητα. Θα συµφωνήσουµε όλοι
σε αυτό, κύριοι; Αυτό είναι το ερώτηµα. Τόσο απλά, τόσο κα-
θαρά. Μια ελεύθερη και ακηδεµόνευτη θρησκευτική µειονότητα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Απευθύνοµαι κάπου συγκεκριµένα. 
Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να επισηµάνω το εξής. Από πλευράς

Κανονισµού της Βουλής θεωρώ ότι η διαδικασία έτσι όπως εξε-
λίχθηκε -και το δέχοµαι αυτό που είπατε- είναι απαράδεκτη. Δεν
είναι δυνατόν να έχουµε εδώ πέρα την ανάδειξη του ναρκισσι-
σµού του καθενός. Και λέω το εξής. Είµαι το πρόσωπο το οποίο
ζητά την άρση της ασυλίας του και µίλησα επτά λεπτά. Ο κ. Γε-
ωργιάδης µίλησε εξίµισι. Είναι αδιανόητο. Δεν µπορεί η Βουλή
να είναι το πεδίο της ανάδυσης των επιχειρηµάτων προσωπικής
προβολής του καθενός. Και αυτό απευθύνεται σε όλους. Τήρησα
απολύτως τον Κανονισµό και στην απάντηση επί προσωπικού
στον άνθρωπο που µου έχει κάνει µήνυση. Νοµίζω ότι ζητούµε
και απαιτούµε -ως απλός Βουλευτής το λέω- την τήρηση από
όλους του Κανονισµού της Βουλής και των διαδικασιών έτσι
όπως προβλέπονται. 

Σε ό,τι δε αφορά σε αυτό που είπε ο κ. Γεωργιάδης περί αγα-
νακτισµένων, επειδή είπε και ο Πρωθυπουργός πριν κάτι µέρες
περί Marfin, να σας θυµίσω ότι στα τότε γεγονότα πράγµατι εσείς

-γιατί δεν θέλω να αδικώ κανέναν- είχατε µια πολύ συγκεκριµένη
στάση για τη χώρα και την πορεία της. Όµως στα τότε γεγονότα
και της Marfin και των «Αγανακτισµένων» από τη µία ήταν το
ΠΑΣΟΚ και από την άλλη ήταν η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ,
αυτό που µετεξελίχθηκε στη Χρυσή Αυγή και όλοι οι υπόλοιποι
µαζί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ντροπή! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Αυτά για την αποκατάσταση της

ιστορικής αλήθειας. Όταν µιλάµε, λοιπόν… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ντροπή σας, κύριε Δουδωνή! Προσέξτε

µην µπείτε στον προθάλαµο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δουδωνή, πα-

ρακαλώ.  
Κύριε Δουδωνή, ο λόγος σάς δόθηκε για την προσωπική σας

υπόθεση. Επιλέξατε να κάνετε πολιτική αναφορά. Παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ναι, έχετε δίκιο. 
Είπα ποιοι ήταν στις πλατείες, κύριε Παππά. Γιατί ο κ. Μητσο-

τάκης και ο κ. Γεωργιάδης θα µας τρελάνουν. Νοµίζουµε ότι θα
ξαναγράψουµε την ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δουδωνή, πα-
ρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Συγγνώµη. 
Επανέρχοµαι στην αρχική µου τοποθέτηση για τη µειονότητα

µε πολύ µεγάλη έµφαση σε αυτό γιατί είναι για λόγους συγκε-
κριµένους. Δεν ξεχνούµε δε και τη στάση της κ. Μπακογιάννη µε-
ταξύ των εκλογών Μαΐου και Ιουνίου και την αντίληψη της για το
τι εστί ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δουδωνή,
ολοκληρώσατε παρακαλώ. 

Σας δόθηκε η δυνατότητα να µιλήσετε. Κύριε Δουδωνή, ολο-
κληρώσατε. Παρακαλώ καθίστε. Δεν γράφεται τίποτα στα Πρα-
κτικά. 

Σας δόθηκε η δυνατότητα να µιλήσετε για τρίτη φορά για να
µιλήσετε επί της προσωπικής σας υπόθεσης. Σε άλλα ζητήµατα
πάλι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι
εφτά µαθήτριες και µαθητές, επτά συνοδοί και πέντε εκπαιδευ-
τικοί από τα 1ο και 5ο ελληνικά δηµοτικά σχολεία του Μονάχου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε στην ψηφοφορία. 
Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει δύο πεδία.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφο-
ρίας.

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας, για να ψηφίσουν οι συνάδελφοι Βουλευτές επί των αιτή-
σεων άρσεων ασυλίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’Aν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-

µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα κατα-
χωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και θα συ-
νυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10155



10156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10157



10158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10159



10160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10161



10162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10163



10164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10165



10166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10167



10168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10169



10170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10171



10172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10173



10174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10175



10176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10177



10178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10179



10180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10181



10182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10183



10184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10185



10186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10187



10188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10189



10190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10191



10192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10193



10194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10195



10196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10197



10198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10199



10200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10201



10202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10203



10204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10205



10206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10207



10208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10209



10210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10211



10212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10213



10214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10215



10216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10217



10218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10219



10220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10221



10222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10223



10224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10225



10226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10227



10228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10229



10230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10231



10232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10233



10234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10235



10236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10237



10238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10239



10240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10241



10242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10243



10244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10245



10246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10247



10248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10249



10250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10251



10252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10253



10254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10255



10256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10257



10258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10259



10260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10261



10262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10263



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, υπάρχει κάποιος συνάδελφος στην Αίθουσα, ο οποίος
δεν ψήφισε ακόµα; Όχι. 

Εποµένως, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα αποτελέσµατα της

ψηφοφορίας θα τα ανακοινώσουµε κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης του νοµοσχεδίου.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Προχωρούµε στο δεύτερο νοµοσχέδιο της ηµερήσιας διάτα-
ξης. 

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
του Μνηµονίου Κατανόησης και Συνεργασίας στον Τοµέα της
Υγείας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Υγείας του Βασιλείου της Σαουδικής
Αραβίας». 

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως της
συµφωνίας για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εφόσον το επιθυµούν για πέντε λεπτά και µε την προϋπόθεση βέ-
βαια ότι δεν έχει µιλήσει ή δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής τους Οµάδας. Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το
τέλος της συζήτησης. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο επί της διαδικασίας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ψηφίσαµε κατ’ αρχήν «ναι»,

αλλά θέλουµε και µετά τη δευτερολογία του Υπουργού στην επι-
τροπή να τοποθετηθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα σας δώσω τον
λόγο, όπως συνηθίζεται.

Ο Κανονισµός λέει ότι παίρνουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρ-
ρηση.

Να πω ότι υπερψήφισε η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ψήφισε «κατά» το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και η
Πλεύση Ελευθερίας, ενώ επιφύλαξη εξέφρασαν η Ελληνική
Λύση, η Νέα Αριστερά, η Νίκη και οι Σπαρτιάτες. 

Εποµένως, θα ξεκινήσουµε τη διαδικασία όπως συνηθίζεται
από το τέλος προς την αρχή. Εν πάση περιπτώσει, η επιφύλαξη
δεν είναι αντίρρηση. Το έχω πει πολλές φορές, αλλά επειδή
έχουµε καθιερώσει αυτήν τη διαδικασία θα την συνεχίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δεκαεννέα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµο-
τικό Σχολείο της Σίφνου καθώς και δεκαεννέα µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Ανωγείων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Καλή πρόοδο και καλό Πάσχα.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµητριάδης ειδικός αγορητής των Σπαρ-
τιατών.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καλωσορίσω

και εγώ µε τη σειρά µου τα σχολεία και να τους ευχηθώ καλή
πρόοδο.

Θα µπω κατευθείαν στο σχέδιο νόµου. Με το παρόν σχέδιο
νόµου καλούµαστε να ψηφίσουµε την κύρωση ενός µνηµονίου
κατανόησης και συνεργασίας στον τοµέα της υγείας, µεταξύ του

Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Υγείας του Βασιλείου Σαουδικής Αραβίας. 

Είχαµε πει στην επιτροπή ότι ναι µεν, θέλουµε να υπάρχει µια
διακρατική συνεργασία και ναι να υπάρξει µια ανταλλαγή τεχνο-
γνωσίας, ναι βεβαίως να υπάρχει µια συνεργασία στον τοµέα της
υγείας µε άλλα κράτη. Είχαµε, όµως, εκφράσει κάποιες επιφυ-
λάξεις, τις οποίες θα πω και σήµερα και θα πω γιατί ψηφίζουµε
«παρών» στη συγκεκριµένη σύµβαση.

Πρώτον, το Βασίλειο της Σαουδικής Αραβίας, οι περισσότεροι
το γνωρίζουν αλλά θα το επισηµάνω πάλι, είναι ένα Βασίλειο, το
οποίο δεν φηµίζεται για τους αγώνες του για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα. Πρόκειται για ένα καθεστώς θεοκρατικό, ένα καθε-
στώς µε υπερβολικές ποινές, ένα καθεστώς, το οποίο έχει
επέµβει βάναυσα στον εµφύλιο πόλεµο της Υεµένης από το 2014
και εµείς έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις στο κατά πόσο πρέπει να
συνεργαζόµαστε µε ένα τέτοιο καθεστώς. Το λέω γιατί ξέρετε
ότι έχουν ειπωθεί πολλά για άλλα καθεστώτα, όπως της Ρωσίας
και θεωρώ -ξέρετε- διπροσωπία και υποκρισία να αναφερόµαστε
µόνο στις συγκεκριµένες χώρες και όχι σε άλλες. Γιατί η Σαου-
δική Αραβία έχει πράξει το ίδιο πράγµα και χειρότερο -να πω την
αλήθεια- από το 2014 στην Υεµένη. Πρέπει να τα λέµε όλα και
όχι τα µισά.

Δεύτερον, έχουµε µεγάλο πρόβληµα µε το άρθρο 3, στο οποίο
λέει ότι κάθε µέρος θα επιβαρύνεται από τα έξοδα της επίσκεψης
των εκπροσώπων του στη χώρα του άλλου µέρους. Ποια θα είναι
όµως αυτά τα έξοδα; Γιατί αυτά τα έξοδα θα τα πληρώσουν οι
Έλληνες φορολογούµενοι. Πίσω, ξέρετε, στην αιτιολογική έκ-
θεση, που µιλάµε για δαπάνες, λέει ότι προκαλείται σε βάρος του
κρατικού προϋπολογισµού δαπάνη αντιµετώπισης των εξόδων,
οργάνωση, διεξαγωγή συνεδρίων, σεµιναρίων και λοιπών σε συ-
νεργασία στον τοµέα της υγείας µεταξύ των συµβαλλοµένων
µελών, συµµετοχή ειδικών στον τοµέα της υγείας σε επιστηµο-
νικά συνέδρια και άλλες εκδηλώσεις για την υλοποίηση των σκο-
πών στην επικύρωση του µνηµονίου, µετακίνηση των Ελλήνων
εκπροσώπων και φιλοξενία των εκπροσώπων της Σαουδικής
Αραβίας στη χώρας µας.

Λέει βέβαια η αιτιολογική έκθεση ότι η ανωτέρω δαπάνη δεν
δύναται να προσδιοριστεί καθώς εξαρτάται από πραγµατικά γε-
γονότα, όµως πρέπει να έχουµε µια πυξίδα. Πόσο θα κοστίσει
περίπου στον Έλληνα φορολογούµενο; Πόσες περίπου θα είναι
οι µετακινήσεις που θα γίνονται ετήσια; Μία δύο, πέντε, δέκα;

Το λέω γιατί ξέρετε σήµερα άκουσα ιδιαίτερη ευαισθησία για
τη χρηµατοδότησή µας, τροµερή ευαισθησία, εδώ όµως δεν
βλέπω ανάλογη ευαισθησία. Κάποια στιγµή, λοιπόν, αυτά είναι
καλό να διευκρινίζονται. Γιατί όταν έρχεται ο Έλληνας φορολο-
γούµενος και µε ρωτάει εµένα ως Βουλευτή: «Πόσο θα µου κο-
στίσει αυτή η Κύρωση;» θα πρέπει να του δώσω µια απάντηση,
µια προσέγγιση, κάτι θα πρέπει να του πω. 

Αυτό για µας είναι εξαιρετικά σοβαρό και έχουµε πει πάρα
πολλές φορές ότι καλό θα είναι όταν έρχονται κυβερνητικά νο-
µοσχέδια οτιδήποτε και να είναι, είτε είναι κυρώσεις είτε είναι
συµβάσεις είτε σχέδια νόµου, θα πρέπει να διευκρινίζεται έστω
και κατά προσέγγιση η δαπάνη, το πόσο θα κοστίσει στον Έλ-
ληνα φορολογούµενο, γιατί ο Έλληνας φορολογούµενος τα πλη-
ρώνει αυτά. Γιατί είµαστε και σε µια χώρα που έχει και οικονοµική
κρίση ακόµα και σήµερα.

Οπότε, λοιπόν, θα πρέπει να υπάρχει σεβασµός στα χρήµατα
των φορολογουµένων και να υπάρχει ένας προσδιορισµός, έστω
κατά προσέγγιση, των δαπανών. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Δεν
µπορεί να ζητάµε από τον Έλληνα φορολογούµενο να πληρώνει
συνεχώς φόρους και να επιβαρύνεται και να έρχονται νοµοσχέ-
δια να µην υπάρχει καν πρόβλεψη ποια θα είναι η δαπάνη του
κόστους των νοµοσχεδίων. Αυτό το λέω γιατί είναι εξαιρετικά ση-
µαντικό. 

Ένα άλλο ζήτηµα τώρα. Στο άρθρο 9 αναφέρει πως οποιαδή-
ποτε διαφορά προκύψει στην ερµηνεία για την εφαρµογή του πα-
ρόντος µνηµονίου θα επιλύεται φιλικά µε διαβουλεύσεις µεταξύ
των µερών που εξυπηρετούν τα κοινά τους συµφέροντα µέσω
της διπλωµατικής οδού. Ναι, συµφωνώ ότι θα επιλύεται φιλικά.
Αυτό είναι καλό. Εάν, όµως, ο µη γένοιτο υπάρξει κάποια διαβού-
λευση, κάποιο θέµα που δεν υπάρχει φιλικός διακανονισµός, τι
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θα γίνει µετά; Τι θα συµβεί; Ναι, θα επικαλεστούµε το άρθρο Διε-
θνούς Δικαίου, αλλά εδώ πρέπει να προβλέπεται τι θα συµβεί, τι
θα γίνει. Δεδοµένου ότι ξέρουµε ότι η Σαουδική Αραβία είναι ένα
καθεστώς το οποίο, εκτός του ότι είναι θεοκρατικό και ισλαµι-
στικό, δεν είναι και φίλα προσκείµενο προς τη δική µας κουλ-
τούρα. Δεν ξέρω τι θα συµβεί. Αυτό µένει κενό. 

Σε γενικές γραµµές να πω ότι ναι µεν προβλέπεται µνηµόνιο
κατανόησης, όµως, όπως προείπα, θα πρέπει να συνοδεύεται
από έκθεση των δαπανών και να µη γίνεται κατάχρηση εις βάρος
των Ελλήνων φορολογουµένων και κυρίως να προβλέπεται τι θα
συµβεί σε περίπτωση µη φιλικής επίλυσης διαφωνίας. Γιατί ξέ-
ρετε, ναι, µεν, καλό είναι να προωθούµε τη φιλική επίλυση των
διαφορών µε άλλα κράτη, όµως, θα πρέπει να προβλέπεται τι θα
συµβεί και σε περίπτωση µη φιλικού διακανονισµού.

Υπάρχουν κάποιες ασάφειες και αοριστίες οι οποίες µας καθι-
στούν επιφυλακτικούς. Για όλους τους προαναφερόµενους λό-
γους θα ψηφίσουµε «παρών». Ναι, µεν θέλουµε διακρατική
συνεργασία, όµως θα πρέπει κάποια θέµατα να διευκρινιστούν.

Επίσης, να πω ότι δεν µπορεί να καταγγέλλουµε άλλες χώρες
κατά το δοκούν για παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωµάτων
και τώρα να θέλουµε να συνεργαστούµε µε µια χώρα σαν τη Σα-
ουδική Αραβία. Αυτό για µένα είναι διπροσωπία.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Πριν φύγει το σχολείο της Σίφνου, θα ήθελα να πω το εξής.

Μου υπενθύµισε ο συνάδελφός µας και Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ να πω κάτι για τα παιδιά της Σίφνου. Τόσο
ο κ. Γιαννούλης, όσο κι εγώ τις πολύ λίγες µέρες που έχουµε το
καλοκαίρι κάνουµε ολιγοήµερες διακοπές στη Σίφνο, εγώ για
πολλά χρόνια στην ωραία Σίφνο, χωρίς να περιφρονούµε τα Ανώ-
γεια.

Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον κ. Νικόλαο Παπαδόπουλο ει-
δικό αγορητή της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νίκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη φορά
θα ανέβω στο Βήµα µετά από τα γεγονότα της Πινακοθήκης.
Θέλω να αναφερθώ σε δύο πράγµατα µόνο σε σχέση µε την πα-
ρέλαση που έγινε και διώχθηκαν κάποιοι φοιτητές των σχολών
αυτών και σε συσχέτιση και µε τα γεγονότα της Πινακοθήκης.
Έχω, λοιπόν, να πω δύο πράγµατα. Όταν βλέπω σε αυτήν τη
χώρα να προσπαθεί ο Έλληνας, είτε σε θέµατα πίστεως είτε σε
θέµατα εθνικά να σηκώσει κεφάλι, ο σύγχρονος ραγιαδισµός
σπεύδει να του το κόψει. Έχουµε γεµίσει οσφυοκάµπτες, όπως
διαπίστωσα και από τη δική µου περιπέτεια µε τα βλάσφηµα έργα
στην Πινακοθήκη. Φοβισµένοι οσφυοκάµπτες, που έχουν εµµονή
µε καθετί ελληνικό µε καθετί ορθόδοξο, βάλθηκαν να µας τρε-
λάνουν, να µας πείσουν να ξεχάσουµε την ιστορία µας, την πίστη
µας και τις παραδόσεις. Ακόµα και την ηµέρα που µε λαµπρότητα
γιορτάζαµε την επανάσταση από τον βάναυσο οθωµανικό ζυγό,
αυτοί διαγωνίζονται εδώ πέρα στην Ελλάδα µην τυχόν και κακο-
καρδίσουν τον σουλτάνο, τον καλό µας φίλο, που συνεργαζόµα-
στε µαζί τους, φοβούµενοι τα διαβήµατα των Τούρκων.
Σχεδιάζουν και υλοποιούν ένορκες διοικητικές εξετάσεις για τα
παιδιά αυτά και αποτάξεις. Ντροπή. Παραγνωρίζουν όµως ότι µε
τέτοιες αντεθνικές ενέργειες, ουσιαστικά βάζουµε τα χέρια µας
και βγάζουµε τα µάτια µας.

Επίσης, έχω να πω ότι υπάρχουν ρεκόρ παραιτήσεων από
αυτές τις σχολές. Ας κοιτάξουν οι αρµόδιοι Υπουργοί τι θα κά-
νουν. Μην αφήσουν και τις στρατιωτικές σχολές εκθέτες µε τα
καµώµατά τους.

Επίσης, θέλω να πω για τον προσωπικό αριθµό και θα µπω κα-
τευθείαν στο νοµοσχέδιο. Κι εκεί εφαρµόζεται, κυρίες και κύριοι,
υποχρεωτικότητα στον προσωπικό αριθµό, ενώ πολλά ευρω-
παϊκά κράτη ξέρετε ότι δεν έχουν ούτε υποχρεωτική ταυτότητα.

Τι γίνεται εδώ; Ύπουλα το φέρατε πριν από λίγες µέρες σε ένα
άσχετο νοµοσχέδιο. Βλέπω ότι τίποτα δεν µπορεί να σταµατήσει
την κατρακύλα στην οποία έχετε πέσει. Θέλετε να υποχρεώσετε
τον προσωπικό αριθµό και να τον ενσωµατώσετε στις ηλεκτρο-
νικές ταυτότητες, δήθεν για την ψηφιακή διακυβέρνηση, την ώρα

που τα τρένα δεν έχουν συστήµατα ψηφιακής διακυβέρνησης
και συγκρούεται το ένα µε το άλλο, την ώρα που δεν έχουµε στα
αεροπλάνα και φωνάζουν οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας:
«Πάρτε και κάνα ραντάρ, ούτε µε τα Σκόπια δεν µπορούµε να
επικοινωνήσουµε»». Κι εκεί φοβόµαστε µην έχουµε αεροπορικά
Τέµπη και την ώρα αυτή έρχεστε εσείς και βάζετε υποχρεωτικό-
τητες και προσωπικούς αριθµούς. Κοιµάστε και ξυπνάτε µε το
όνειρο του πώς θα υποδουλώσετε ψηφιακά τον Έλληνα πολίτη.

Έχουµε και παράδειγµα τώρα. Τώρα είδα τον κ. Γεωργιάδη ο
οποίος θέλει να βάλει ψηφιακά βραχιολάκια –λέει- στους ασθε-
νείς που θα µπαίνουν στο νοσοκοµείο. Πόσα στοιχίζουν, κύριε
Γεωργιάδη, τα ψηφιακά βραχιολάκια; Για πέστε µας: Πόσους για-
τρούς, και πόσους νοσηλευτές θα µπορούσατε να προσλάβετε
µε αυτά τα πράγµατα; Για συνέλθετε λίγο.

Επίσης, να σας πω το παράδειγµα της πανδηµίας που υπήρχε
ένας ΑΜΚΑ µόνο. Ανέθεσαν στον έφορο, µέσω του ΑΜΚΑ, να
βάλει πρόστιµα στους συνταξιούχους. Έβλεπε δηλαδή ο έφορος
ποιος δεν είναι εµβολιασµένος και του έβαζε πρόστιµο.

Φανταστείτε τι έχει να γίνει τώρα! Τα διαγράψετε µετά από γε-
νική κατακραυγή, αλλά αυτούς που βγήκαν σε αναστολή δεν
τους δώσατε ούτε χρήµατα ούτε ασφαλιστικά δικαιώµατα. Είστε
έκθετοι στον ελληνικό λαό ακόµα. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Η παρούσα συµφωνία έχει
εδώ και τρία χρόνια που υπογράφηκε, τον Ιούλιο του 2022 κι έρ-
χεται σε ψήφιση. Μετ’ επιτάσεως ρώτησα τον Υπουργό ποια είναι
τα οφέλη για τον Έλληνα πολίτη. Δεν πήρα απάντηση. Ποιο είναι
το όφελος για το ΕΣΥ, για τους ασθενείς; Πάλι δεν πήρα απάν-
τηση. Περίµενε τριάντα τρεις µήνες από τότε που ψηφίστηκε να
την ολοκληρώσει. 

Αναρωτιέµαι, κύριοι της Κυβέρνησης, όλοι εµείς οι Βουλευτές
δεν ψηφιστήκαµε για να υπηρετούµε τις ανάγκες των Ελλήνων
και να διευκολύνουµε την καθηµερινότητα τους; Βλέπουµε ένα
ΕΣΥ, πράγµατι, να έχει τα χάλια του. Τα νοσοκοµεία και τα κέν-
τρα υγείας είναι υποστελεχωµένα. Τα ωράρια των γιατρών και οι
υπηρεσίες δεν βγαίνουν. Οι αµοιβές των γιατρών είναι απίστευτα
χαµηλές σε σχέση µε τους συναδέλφους στο εξωτερικό ή στον
ιδιωτικό τοµέα. Και οι πολίτες αναµένουν για τα χειρουργεία, ξέ-
ρετε πόσο! Επίσης, έχουµε και τις µαζικές αποχωρήσεις. 

Είναι µια διακρατική Συµφωνία µε το Βασίλειο της Σαουδικής
Αραβίας. Βέβαια, είµαστε υπέρ αυτών των διακρατικών συµφω-
νιών, αλλά επειδή ζήσαµε και µε τους Λίβυους τότε µε την «Αρα-
βική Άνοιξη» κάτι συµφωνίες –τότε κι εγώ συµµετείχα σε τέτοια
χειρουργεία, τα οποία πολύ ακριβά πλήρωνε ο Εµίρης του Κατάρ
και η Σαουδική Αραβία-, υποπτεύοµαι ότι αυτή η συµφωνία έχει
δύο αρνητικά: Πρώτον, υπάρχει κίνδυνος για αιµορραγία Ελλή-
νων επιστηµόνων, υγειονοµικών προς αυτές τις χώρες. Ήδη ξέ-
ρετε ότι συντονισµένα έρχονται στα ξενοδοχεία των Αθηνών και
ζητούν προσωπικό που αµείβεται πλουσιοπάροχα. Αυτό δεν είναι
θα µου πείτε άσχηµο, διότι βρίσκουν οι Έλληνες κάπου να πο-
ρευτούν. 

Δεύτερον, πιστεύω ότι θα δηµιουργηθεί µια γέφυρα µεταξύ
των ιδιωτικών ιδρυµάτων που θα πληρώνουν αδρά οι εµίρηδες
µια χειρουργική επέµβαση στα πολύ αξιόλογα ιδιωτικά ιδρύµατα
που έχουµε. Αλλά κι αυτό δεν είναι κακό. Κακό ξέρετε ποιο είναι,
κύριοι Υπουργοί; Είναι να δηµιουργηθεί ακόµα µεγαλύτερη διά-
σταση µεταξύ του δηµοσίου τοµέα και του ιδιωτικού τοµέα. Πρέ-
πει οπωσδήποτε να διασφαλίσουµε ένα δυνατό και δηµόσιο ΕΣΥ.
Νοµίζω ότι αυτό θα αυξήσει ακόµα το χάσµα µεταξύ αυτών των
δύο, του ιδιωτικού και του δηµόσιου τοµέα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, στη Νίκη δεν µπορούµε να ψηφίσουµε «ναι»
σε µια τέτοια Συµφωνία. Επίσης, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε
και «όχι», επειδή είναι µια διακρατική συµφωνία. Οπότε η απάν-
τηση, η θέση µας είναι το «παρών». 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Παπαδόπουλε. 
Θα καλέσω τώρα στο Βήµα την κ. Μαρία Αθανασίου, ειδική

αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης και µετά τον κ. Φερχάτ, όταν θα
είναι εντός της Αιθούσης. 

Ορίστε, κυρία Αθανασίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Συζητάµε σήµερα την κύρωση του Μνηµονίου µεταξύ της
χώρας µας και του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας. Φέρνετε
συνέχεια στη Βουλή τέτοιες κυρώσεις -έχουν υπογραφεί τρεις-
ακόµη και από δέκα χρόνια πριν µόνο και µόνο για επαίρεστε ότι
παράγετε νοµοθετικό έργο. 

Μιλάµε σήµερα για κρατική συνεργασία στον τοµέα της
υγείας. Επιδιώκουµε, λοιπόν, διακρατική συνεργασία όταν τα πε-
ρισσότερα νοσοκοµεία µας είναι υποστελεχωµένα και οι κτιρια-
κές τους εγκαταστάσεις παρουσιάζουν εικόνες τριτοκοσµικής
χώρας, τη στιγµή που οι γιατροί µας, οι νοσηλευτές και λοιπό
προσωπικό φτάνουν σε εξαντλητικά όρια στα όρια ακόµα και της
λιποθυµίας -τολµώ να πω- από τις ασταµάτητες εφηµερίες και
κάτω από απάνθρωπες και αντίξοες συνθήκες. 

Πρόσφατα στο Νοσοκοµείο Φλώρινας αναισθησιολόγος έκανε
είκοσι έξι εφηµερίες µέσα σε είκοσι οκτώ µέρες. Το καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αθανασίου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µου κάνει εντύπωση γιατί το έκανα και εγώ το 1989, 1990,
1991, 1892. Το έκανα στη Λήµνο χωρίς σταµατηµό, να περνούν
οι µήνες. Εκεί δεν µπορείς να πεις: «ξέρετε, δεν κοιµήθηκα, έχω
δυο, τρεις µέρες να κοιµηθώ» όταν έρχεται το έκτακτο περιστα-
τικό, όταν έρχεται η γέννα, όταν έρχεται η αιµορραγία. Πρέπει
να σηκωθείς, θέλεις ή δεν θέλεις, να το αντιµετωπίσεις και µετά
ξανά να κάνεις το οκτάωρό σου. 

Τώρα για να χειρουργηθεί κάποιος περιµένει µήνες ολόκλη-
ρους µε σοβαρά προβλήµατα υγείας. Υπάρχει πρόσφατο δηµο-
σίευµα που αναφέρεται σε περιστατικό που το ΕΚΑΒ που δεν
πρόλαβε να πάει ή άργησε να φτάσει, κανείς δεν ξέρει, κι ο άν-
θρωπος κατέληξε. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αθανασίου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι απαράδεκτο και ντροπιαστικό να συµβαίνουν τέτοια πε-
ριστατικά στην εποχή µας και είναι περιστατικά που δεν τιµούν
τη χώρα µας. Κι εµείς ψάχνουµε διακρατικές συµφωνίες. Επεν-
δύουµε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ στον τοµέα της εκπαί-
δευσης και της υγείας, την ίδια στιγµή που τα παιδιά µας,
τελειόφοιτοι της Ιατρικής Σχολής, αλλά και ειδικευµένοι, φεύ-
γουν στο εξωτερικό για ένα καλύτερο µέλλον. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στα νησιά µας, κύριε Υπουργέ, αφού
είναι το άλυτο ως επί το πλείστον πρόβληµα της υποστελέχωσης
από ιατρικό προσωπικό, αφού οι γιατροί µας δεν τα επιλέγουν.
Και πώς να τα επιλέξουν, όταν εκεί γνωρίζουν τι θα πει επιστη-
µονική αποµόνωση, αφού κάθε ειδικότητα καλύπτεται από έναν
και µόνο γιατρό; Τι θα πει «γεωγραφική αποµόνωση»; Για να δεις
την οικογένειά σου πρέπει να το πληρώσεις πολύ ακριβά. Δεν θα
αναφερθώ στην ακρίβεια των νησιών όταν πρέπει να προσθέσεις
και το ενοίκιό τους. Οπότε ή θα µένουν κενές οι θέσεις µε άγονες
προκηρύξεις, χωρίς κίνητρα, ή θα φεύγουν γρήγορα µόλις κα-
ταλάβουν την πραγµατικότητα. 

Από την άλλη, όσο µειώνεται το ιατρικό δυναµικό, τόσο υπο-
βαθµίζεται η παροχή στους κατοίκους αλλά και στους τουρίστες.
Ποιος νησιώτης, λοιπόν, θα µπορέσει να χτίσει µια σχέση εµπι-
στοσύνης µε τον γιατρό του, όταν αυτό θέλει χρόνο και κόπο;
Αυτό είναι αδύνατο στα νησιά µας. 

Βγάλτε εσείς τώρα συµπέρασµα και ελάτε να µιλήσουµε για
διακρατικές συµφωνίες, κυρώσεις και συνεργασία στον τοµέα
υγείας. 

Πάµε στα της συµφωνίας τώρα. Εκτός από τις επισηµάνσεις
µας και τις όποιες ενστάσεις εκφράσαµε στην επιτροπή, τις
οποίες δεν έλαβε υπ’ όψιν του ο κύριος Υπουργός, θα θέλαµε να
σηµειώσουµε τα εξής: Πρόκειται για µια άκρως τυπική συµφωνία
µεταξύ Ελλάδας και Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε τον τοµέα
της υγείας. Σίγουρα κάθε συµφωνία µε ένα άλλο κράτος δύναται
να συσφίξει της σχέσης αυτών ή να εξοµαλύνει τυχόν ασυµφω-
νίες στα πλαίσια εξωτερικής πολιτικής και στρατηγικής. 

Η ανωτέρω συµφωνία, εποµένως, θα µπορούσε να θεωρηθεί

ως άλλη µία τυπική συµφωνία που δηµιουργεί κατάλληλες προ-
ϋποθέσεις για µελλοντικές συµφωνίες µεταξύ των δύο χωρών,
όπως αυτή που είχε κυρωθεί το 2024 σχετικά µε τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις των δύο χωρών. Ωστόσο, είναι συνετό η συµφωνία αυτή
να αναλυθεί υπό το πρίσµα της εξωτερικής πολιτικής των δύο
χωρών. 

Αρχικά οι σχέσεις Σαουδικής Αραβίας µε την Τουρκία είναι
πολύ καλές, πράγµα το οποίο αποδεικνύεται και από τις επαφές
των δύο χωρών σε επίπεδο αµυντικό και επιχειρηµατικό και µε
τις συµφωνίες που υπογράφηκαν µετά από τις συναντήσεις της
αντιπροσωπείας υπό την ηγεσία του Τούρκου Προέδρου Ερντο-
γάν και του Σαουδάραβα διαδόχου Πρίγκιπα Σαλµάν στη σαου-
δική πόλη Τζέντα το 2023. Αυτό αποτέλεσε ένα βήµα ανοίγµατος
της Τουρκίας στα µουσουλµανικά κράτη του Περσικού Κόλπου. 

Επιπλέον, οι σχέσεις Σαουδικής Αραβίας και Ισραήλ φαίνονται
να περιπλέκονται, καθώς τον Ιανουάριο του 2024 εκφράστηκε
από τον Υπουργό Εξωτερικών της Σαουδικής Αραβίας η πρό-
θεση να εξοµαλυνθούν οι σχέσεις µε το Ισραήλ και να αναγνωρί-
σει αυτό, εφόσον το Ισραήλ αναγνώριζε την ίδρυση ενός
παλαιστινιακού κράτους. 

Εν κατακλείδι, θεωρούµε ότι αυτή η συµφωνία τη δεδοµένη
στιγµή µπορεί να περιπλέξει τη θέση της χώρας µας στο πλαίσιο
της εξωτερικής πολιτικής και δη να ψυχράνει τις σχέσεις µε το
Ισραήλ, που είναι βασικός σύµµαχος στη Νοτιοανατολική Μεσό-
γειο. 

Για όλα αυτά η Ελληνική Λύση καταψηφίζει το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αθανασίου και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Νέας Αριστεράς κ.

Οζγκιούρ Φερχάτ. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση για την κύρωση

της Σύµβασης Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελλάδας και του Υπουργείου Υγείας του Βασιλείου της Σαουδι-
κής Αραβίας δηλώνουµε ότι χαιρετίζουµε τις διακρατικές συµ-
φωνίες µε τρίτες χώρες εφόσον καλύπτουν τις αξιακές αρχές
µας και είναι σύµφωνες µε τις αντίστοιχες νοµοθεσίες. Μας εν-
διαφέρει ιδιαίτερα να εξασφαλίζεται απόλυτη διαφάνεια, σαφή-
νεια και να µην υπάρχουν περιθώρια παρερµηνείας, κάτι που δεν
βλέπουµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Για παράδειγµα, αποτελεί αο-
ριστία και ασάφεια «ο κάθε άλλος τοµέας κοινού ενδιαφέρον-
τος», προκειµένου να υπάρχει ευελιξία στη διµερή συνεργασία. 

Ταυτόχρονα, το θεωρούµε επιφανειακό και κενό ουσιαστικού
περιεχοµένου, καθώς δεν διασαφηνίζονται οι µορφές της συνερ-
γασίας µεταξύ των δύο µερών. Αν προσπαθήσουµε να σκιαγρα-
φήσουµε το υγειονοµικό σύστηµα στη Σαουδική Αραβία, αυτό
που µε βεβαιότητα µπορούµε να πούµε είναι ότι παρουσιάζει ελ-
λείψεις σε υποδοµές ιατρικής περίθαλψης και χαµηλή ποιότητα
παρεχόµενων υπηρεσιών, µε αποτέλεσµα την προσφυγή ασθε-
νών σε χώρες κυρίως του δυτικού κόσµου.

Για την αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου, µε πρωτοβουλία
του Πρωθυπουργού και Διαδόχου, του Μοχάµεντ Μπιν Σαλµάν,
ξεκίνησε στην Ευρώπη ένα τεράστιο σχέδιο προσέλκυσης επαγ-
γελµατιών υγείας µε στόχο µέχρι το 2030 να έχουν προσληφθεί
σαράντα τέσσερις χιλιάδες γιατροί και ογδόντα οκτώ χιλιάδες
νοσηλευτές. Πρόκειται για µία µαζική ένεση που έχει στόχο να
ανακόψει την έξοδο, τουλάχιστον, τριάντα χιλιάδων ασθενών από
χώρες του Κόλπου, µε συνολική δαπάνη άνω των 20 δισεκατοµ-
µυρίων. Για να το πετύχουν, δίνουν υπέρογκους µισθούς και προ-
νόµια, µε αποτέλεσµα να καθίσταται πιο δηµοφιλής η χώρα
ακόµη και από τους πιο παραδοσιακούς µέχρι τώρα προορι-
σµούς, όπως είναι η Ευρώπη και οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής. 

Από την άλλη, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στην Ελλάδα είναι
στη χειρότερη κατάσταση από ιδρύσεώς του. Το πρωτοφανές
κύµα παραιτήσεων µόνιµων υγειονοµικών, σε συνδυασµό µε την
άρνηση της Κυβέρνησης να προχωρήσει σε µαζικές προσλήψεις
µόνιµου προσωπικού ενώ θα µπορούσε να επωφεληθεί από τη
δηµοσιονοµική χαλάρωση λόγω της πανδηµίας, έχει ως αποτέ-
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λεσµα το ισοζύγιο της στελέχωσης του ΕΣΥ να είναι διαρκώς αρ-
νητικό. 

Κλινικές των νοσοκοµείων της περιφέρειας ψευτολειτουργούν
µε µετακινήσεις γιατρών από άλλες πόλεις, µέτρο που ωθεί σε
επιπλέον παραιτήσεις. Υπάρχουν νοσοκοµεία της περιφέρειας
χωρίς βασικές ειδικότητες, όπου τα τµήµατα επειγόντων περι-
στατικών λειτουργούν µε αγροτικούς µηδενικής εµπειρίας και γε-
νικούς ιατρούς αποσπασµένους από την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Οι χαµηλές αποδοχές και το κλίµα διάλυσης αποτρέπουν
τους νέους ιατρούς να υπηρετήσουν στο ΕΣΥ, µε αποτέλεσµα
προκήρυξης µόνιµων θέσεων να βγαίνουν άγονες. Οι γιατροί εγ-
καταλείπουν τη χώρα καθώς το medical brain drain έχει πλέον
λάβει µόνιµο χαρακτήρα. 

Τα σχέδια περί brain gain αποτελούν ανέκδοτο για τους υγει-
ονοµικούς και όσα περιορισµένα κίνητρα θεσµοθετήθηκαν για
την κάλυψη άγονων περιοχών είναι άνευ ουσίας, αφού το όποιο
επιπλέον επίδοµα δεν καλύπτει ούτε τα έξοδα ενοικίου, και οι
µέχρι τώρα νοµοθετικές παρεµβάσεις της Κυβέρνησης είναι εµ-
βλαλωµατικές, ανέξοδες, διαλυτικές και µε σταθερή προσήλωση
προς την κατεύθυνση της ιδιωτικοποίησης του ΕΣΥ. 

Δυστυχώς όµως, η συνεχιζόµενη υποβάθµιση και απαξίωση
του ΕΣΥ κοστίζει σε ανθρώπινες ζωές, γιατί σύµφωνα µε τον
Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας η καρδιά των συστηµάτων υγείας
είναι το ανθρώπινο δυναµικό τους και η επάρκεια υγειονοµικού
προσωπικού, σε µία χώρα σώζει ανθρώπινες ζωές. 

Φαίνεται όµως ότι τα παραπάνω δεν τα αντιλαµβάνονται τα κυ-
βερνητικά στελέχη. Στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων ο
Υπουργός Υγείας µας εγκάλεσε γιατί στις τοποθετήσεις µας µι-
λάµε για διάλυση του ΕΣΥ. Θεωρώ λοιπόν χρέος µου να απαν-
τήσω. 

Αρχικά µας είπε ότι µεσολάβησε, ώστε οι ογκολογικοί ασθενείς
να µην έχουν πρόβληµα στη συνταγογράφηση των εξετάσεων
τους, ζητώντας συγγνώµη για την καθυστέρηση. Θυµάστε ότι
στις 4 Σεπτεµβρίου του 2024 σε ανάρτησή του ανέφερε: «Σή-
µερα εκδίδω µια σηµαντική υπουργική απόφαση που διορθώνει
µια µεγάλη αδικία. Από την επόµενη εβδοµάδα αίρονται όλοι οι
περιορισµοί στην πρόσβαση για διαγνωστικές εξετάσεις για
όλους τους ογκολογικούς και αιµατολογικούς ασθενείς, τους
ασθενείς µε χρόνια νεφρική ανεπάρκεια, καρδιακές αρρυθµίες
καθώς και τις εγκύους. Όταν οι άλλοι φωνάζουν, εµείς καθηµε-
ρινά κάνουµε έργα για τη βελτίωση της πρόσβασης των πολιτών
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας».

Να υποθέσουµε ότι κάθε έξι µήνες ο Υπουργός παρεµβαίνει
ώστε να λύνει τα ίδια προβλήµατα που η Κυβέρνηση έχει δηµι-
ουργήσει. 

Μας είπε, επίσης, ότι τα ληξιπρόθεσµα των νοσοκοµείων, αρ-
χοµένου του έτους του 2025, είχαν πέσει στα 792 εκατοµµύρια
από 1,2 δισεκατοµµύριο το 2024. Σύµφωνα όµως µε στοιχεία της
Γενικής Κυβέρνησης, τον πρώτο µήνα του έτους τα ληξιπρόθε-
σµα χρέη άγγιξαν το ποσό των 1,3 δισεκατοµµυρίου ευρώ, ση-
µατοδοτώντας την αναστροφή της πτωτικής τάσης που είχε
καταγραφεί κατά τους τελευταίους µήνες του 2024 που είχαν πε-
ριοριστεί κάτω από το 1,2 δισεκατοµµύριο. 

Να θυµίσουµε ότι τα χρέη των νοσοκοµείων τον Δεκέµβριο του
2018 ήταν 294 εκατοµµύρια. 

Επιπλέον, µας είπε ότι υπηρετούν δέκα χιλιάδες παραπάνω
άτοµα, σε σχέση µε το 2019. Σύµφωνα όµως µε το Μητρώο του
Υπουργείου Εσωτερικών, τον Ιούλιο του 2019 υπηρετούσαν στο
ΕΣΥ εβδοµήντα εννέα χιλιάδες εκατόν είκοσι δύο µόνιµοι εργα-
ζόµενοι και έξι χρόνια µετά το µόνιµο προσωπικό στον τοµέα της
υγείας είναι εβδοµήντα δύο διακόσια τριάντα οκτώ άτοµα. Ποιες
είναι οι προσλήψεις µόνιµου προσωπικού που έχουν γίνει, κύριε
Υπουργέ; Να προσθέσουµε ότι µε στοιχεία από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»

από 1-10-2024 έως 31-3-2025 έγιναν διακόσιες είκοσι επτά προσ-
λήψεις και διακόσιες εξήντα οκτώ αποχωρήσεις. 

Για τα προβλήµατα το ΕΚΑΒ, λειτουργεί ένα ασθενοφόρο,
όπως είπε ο Υπουργός, στη Θήβα και τη Λειβαδιά λόγω έλλειψης
προσωπικού, επίσης ένα ασθενοφόρο στη Σπάρτη, κανένα ασθε-
νοφόρο στα κέντρα υγείας της Ροδόπης. Αν και πριν τις εκλογές
του 2023 ο Πρωθυπουργός έταζε δέκα χιλιάδες προσλήψεις
στην υγεία, από τις οποίες οι χίλιες θα ήταν για το ΕΚΑΒ, δυο
χρόνια µετά δεν έχει προσληφθεί ούτε ένας µόνιµος διασώστης
στο ΕΚΑΒ. Πόσα περιστατικά, όπως στη Θήβα, στη Σπάρτη, στην
Κω, στη Χαλκιδική και στην Παλλήνη πρέπει να ανεχτούµε; Πό-
σους συµπολίτες µας πρέπει να χάσουµε; 

Προσβλέπουµε, λοιπόν, στην οργανωµένη συζήτηση, όπως
πρότεινε ο Υπουργός, µε τη συµµετοχή και των συνδικαλιστικών
φορέων και των συλλόγων ασθενών, οι οποίοι θα µας παρουσιά-
σουν τις συνθήκες που επικρατούν στο ΕΣΥ, στο ΕΣΥ που σας
γύρισε την πλάτη, καθώς οι νοσοκοµειακοί γιατροί στέρησαν
στην παράταξή σας την πρωτοκαθεδρία έπειτα από είκοσι πέντε
χρόνια. 

Συνεπώς όταν σύσσωµη η Αντιπολίτευση, οι συνδικαλιστικοί
φορείς και το 61,1% των δυσαρεστηµένων πολιτών καταγγέλ-
λουµε την κατάρρευση του ΕΣΥ, να µε συγχωρείτε αλλά δεν είναι
«µπούρδα», όπως είπατε στην επιτροπή.

Αναφορικά προς τη συµφωνία, ψηφίζουµε «παρών». Διατη-
ρούµε επιφυλάξεις για την ασάφεια της σύµβασης αλλά και για
διακρατικές συµφωνίες µε χώρες που δεν τηρούν τα απαραίτητα
πλαίσια. 

Σας ευχαριστώ και καταθέτω στη Γραµµατεία της Βουλής τα
σχετικά έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οζγκιούρ Φερχάτ καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι ευχαριστούµε τον

κ. Φερχάτ. 
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή

να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ηλεκτρο-
νικής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων άρσης ασυλίας
των συναδέλφων Βουλευτών κ.κ. Παναγιώτη Δουδωνή και Οζγ-
κιούρ Φερχάτ. 

Για την πρώτη υπόθεση του κ. Παναγιώτη Δουδωνή ψήφισαν
συνολικά 263 Βουλευτές. 

Υπέρ της άρσης ασυλίας, δηλαδή ΝΑΙ, ψήφισαν 226 Βουλευ-
τές.

Κατά της άρσης ασυλίας, δηλαδή ΟΧΙ, ψήφισαν 37 Βουλευ-
τές.

ΠΑΡΩΝ ψήφισε ουδείς. 
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τη δεύτερη υπόθεση του κ. Οζγκιούρ Φερχάτ ψήφισαν συ-

νολικά 263 Βουλευτές. 
Υπέρ της άρσης ασυλίας, δηλαδή ΝΑΙ, ψήφισαν 227 Βουλευ-

τές.
Κατά της άρσης ασυλίας, δηλαδή ΟΧΙ, ψήφισαν 36 Βουλευ-

τές.
ΠΑΡΩΝ ψήφισε ουδείς. 
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία. 
Το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ηλεκτρονικής

ψηφοφορίας καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχει ως εξής:
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10268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επανερχόµαστε στη συζήτηση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας.

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας και ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώρ-
γιος Λαµπρούλης.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε το σχέδιο νόµου κύρωσης του Μνηµονίου Κατανόη-

σης και Συνεργασίας στον τοµέα της υγείας µεταξύ Ελλάδας και
Σαουδικής Αραβίας. Και στην επιτροπή αλλά και µε αφορµή τη
συζήτηση εδώ στην Ολοµέλεια το ερώτηµα που βάζουµε ως
κόµµα είναι ποιοι είναι οι στόχοι του συγκεκριµένου µνηµονίου,
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και ποιοι ωφελούνται από αυ-
τούς τους στόχους. Όπως αναφέρεται στο κείµενο του µνηµο-
νίου κατανόησης, στόχος –λέει- είναι η ενίσχυση αφενός µεν
γενικά της φιλίας µεταξύ των δύο κρατών και ειδικότερα στον
τοµέα της υγείας. 

Εµείς θεωρούµε πως δεν πρόκειται για µια ουδέτερη διαδικα-
σία. Έχει κοινωνικό, ταξικό περιεχόµενο που αντανακλάται από
τον προσανατολισµό και τα όσα εµπεριέχει το συγκεκριµένο µνη-
µόνιο. Και ακριβώς αναδεικνύουµε συγκεκριµένα σηµεία-στοιχεία
του περιεχοµένου του µνηµονίου αυτού, από τα οποία αποδει-
κνύεται πως από αυτή τη συνεργασία οι δύο λαοί δεν έχουν να
περιµένουν τίποτα, όσον αφορά τη βελτίωση έστω της ιατροφαρ-
µακευτικής τους περίθαλψης. 

Αντίθετα, πολλά έχουν να περιµένουν τόσο οι επιχειρηµατίες
της υγείας όσο και ο επιχειρηµατικός και εµπορευµατοποιηµένος
δηµόσιος τοµέας υγείας.

Πιο συγκεκριµένα, η εκτίµησή µας πρώτον -αναφέρεται και στα
σχετικά άρθρα- είναι ότι βασικό κριτήριο συµµετοχής της Ελλά-
δας είναι η πιστή εφαρµογή των κατευθύνσεων και των οδηγιών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή της διεύρυνσης της επιχειρη-
µατικής δράσης στην υγεία σε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, πε-
ριορισµό των κρατικών δαπανών στην υγεία και περαιτέρω
αύξηση των πληρωµών, άµεσων και έµµεσων, των εργαζοµένων,
οι λεγόµενες βέλτιστες πρακτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτή η εφαρµογή της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλήθεια δεν είναι που έχει τραγικές επιπτώσεις στους ασθενείς
και η οποία επιταχύνεται και θα επιταχυνθεί το αµέσως επόµενο
διάστηµα στο πλαίσιο της πολεµικής οικονοµίας, όπου τα θύµατα
θα είναι τα κοινωνικά δικαιώµατα και οι ανάγκες, µεταξύ των
οποίων και της υγείας, όπως εξάλλου ανοιχτά εξαγγέλλεται από
τα διάφορα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Συνεπώς, οι λεγόµενες φιλικές ανταλλαγές θα αφορούν τµή-
µατα που ακουµπάνε, υλοποιούν, προωθούν ακριβώς αυτούς
τους αντιλαϊκούς στόχους. Μάλιστα, κουβέντα δεν ακούστηκε
από όλα τα άλλα κόµµατα και ως τώρα, αλλά και στην επιτροπή
κυρίως, για αυτές τις κατευθύνσεις και οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, τις λεγόµενες βέλτιστες πρακτικές που αποτελούν βα-
σικό κριτήριο συµµετοχής της Ελλάδας και στο συγκεκριµένο
µνηµόνιο. 

Αντίθετα, εκφράστηκε έως και ανησυχία για την εφαρµογή του
θεσµικού ευρωπαϊκού κεκτηµένου από κάποιους, ως κριτήριο
υλοποίησης του µνηµονίου. Τόσος ζήλος πια πάει πολύ.

Δεύτερον, ιδιαίτερη αναφορά γίνεται στην επιχειρηµατικότητα
µε στόχο την περαιτέρω ενίσχυσή της. Αυτό εξάλλου, σηµατο-
δότησε και η επίσκεψη του Υπουργού Υγείας της µοναρχίας της
Σαουδικής Αραβίας στην Ελλάδα στην έδρα µιας φαρµακοβιο-
µηχανίας -όπως είπαµε και στην επιτροπή- µιας βιοµηχανίας, η
οποία δραστηριοποιείται στη Σαουδική Αραβία. Τώρα το Υπουρ-
γείο «εµπορίου» της Υγείας, τι επιδιώκει; Την περαιτέρω κρατική
στήριξη της λεγόµενης, όπως αναφέρεται, εξωστρέφειας, δη-
λαδή τη διεύρυνση της αγοράς και των κερδών του κεφαλαίου,
των επιχειρηµατικών οµίλων, του συγκεκριµένου αν θέλετε και
όχι µόνο, στο χώρο του φαρµάκου ή και της υγείας γενικότερα. 

Αλήθεια, πώς και δεν συνοδεύσατε τον Υπουργό της Σαουδι-
κής Αραβίας όταν ήρθε στη χώρα µας σε κάποια εφηµερία νο-
σοκοµείου ή σε κάποιο κέντρο υγείας για να κατανοήσει ο ίδιος
από πρώτο χέρι τα τεράστια επιτεύγµατα της Κυβέρνησής σας; 

Αλήθεια, αυτή η κατεύθυνση ενίσχυσης της φιλίας σε τι ωφελεί
τους ασθενείς που εξαναγκάζονται όλο και περισσότερο να βά-
ζουν το χέρι βαθιά στην τσέπη για τη φαρµακευτική τους περί-
θαλψη, αφού το φάρµακο-εµπόρευµα έχει µετατραπεί σε
φαρµάκι; 

Τρίτον, επιπλέον στοιχείο της επιχειρηµατικότητας που διέπει
το µνηµόνιο συνεργασίας είναι η κατοχύρωση της πνευµατικής
ιδιοκτησίας, δηλαδή της πατέντας. Σε τι θα ωφεληθεί ο λαός από
αυτό, όταν ως γνωστό, στο σύστηµα που ζούµε, τον καπιταλισµό,
το αποτέλεσµα της συλλογικής εργασίας όσων παράγονται -ανά-
µεσα σε αυτά και το φάρµακο- από την πνευµατική και χειρωνα-
κτική εργασία των διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων
εργαζοµένων, αποτελεί ατοµική ιδιοκτησία, µετοχική ιδιοκτησία
που πουλιέται και αγοράζεται µε ένα και µοναδικό κριτήριο; Ποιο
είναι αυτό; Του κέρδος. Και ακριβώς η σύγκρουση µε την πολι-
τική του κέρδους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Κυβέρνησης,
αλλά και όλων των κοµµάτων που το στηρίζετε είναι ο µόνος δρό-
µος για να κερδίσει ο λαός κάποιες ανάσες σήµερα, παλεύοντας
να ανατρέψει τη ρίζα του κακού, το σάπιο σύστηµα της εκµετάλ-
λευσης που είναι απειλή για την υγεία και την ίδια τη ζωή του. 

Με βάση τα ανωτέρω κριτήρια, κύριε Πρόεδρε, καταψηφί-
ζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Λαµπρούλη, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλο. 
Κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µίλαγα, αλλά η δευτερολογία του Υπουργού στην επι-

τροπή, µού επιβάλλει να πω δυο πράγµατα, διότι από όλη την ει-
σήγηση, ο Υπουργός σε έναν οίστρο που είχε ρητορείας, µας
είπε ότι λέµε βλακείες, µπούρδες µάλλον. Τώρα τι να απαντήσω;
Δεν απαντάω τίποτα, κύριε Υπουργέ, διότι χαµηλώνουµε πολύ το
επίπεδο του κοινοβουλευτικού λόγου. 

Βέβαια, ως Υπουργός Υγείας θα χαιρόµουν αν επιδεικνύατε το
ίδιο ενδιαφέρον που επιδείξατε για το «χακί» -και πήρατε πρώτος
Υπουργός τη τάξη τον λόγο για την υπεράσπιση- και για τις
άσπρες µπλούζες. Θα χαιρόµουν αν επιδεικνύατε το ίδιο ζωηρό
ενδιαφέρον και για τον ιατρικό, νοσηλευτικό και λοιπό υγειονο-
µικό κόσµο αλλά δεν το βλέπω.

Όσο και αν µας παρουσιάσετε στοιχεία από το σύστηµα επι-
χειρηµατικής ευφυΐας του Υπουργείου Υγείας, το BI, σχετικά µε
τα ποσοτικά δεδοµένα του ΕΣΥ και συγκεκριµένα των νοσοκο-
µείων, η αληθινή εικόνα του δηµοσίου συστήµατος υγείας δεν
κρύβεται, γιατί αυτήν τη ζει καθηµερινά ο ελληνικός λαός. 

Και, βεβαίως, χαιρόµεθα, να ικανοποιηθεί και το αίτηµά σας
για ειδική συνεδρίαση της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων µε
θέµα το ΕΣΥ, αλλά εκεί να κληθούν όλοι να καταθέσουν τις από-
ψεις τους και οι εργαζόµενοι στο ΕΣΥ και οι ωφελούµενοι από
αυτό.

Πάµε και στα στοιχεία που παραθέσατε. Απορώ πως είστε χα-
ρούµενος µε αυτά τα στοιχεία και έχετε έτσι κι αυτόν τον οίστρο
της ρητορείας. Μας αναφέρατε ως επιχείρηµα ευρωστίας του
ΕΣΥ, το γεγονός ότι µεταξύ 2024 και 2023 υπήρξε αύξηση των
περιστατικών που εξετάστηκαν στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ. Τα εί-
δατε τα νούµερα, το 2023 έως έντεκα εκατοµµύρια τριακόσιες
πενήντα εννέα χιλιάδες, το 2024 έντεκα εκατοµµύρια οκτακόσιες
τρεις χιλιάδες. Αναφέρετε και τα ποσοστά των µεταβολών κ.λπ..

Δυστυχώς, πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι τα νοσοκοµεία του
ΕΣΥ δεν είναι καταστήµατα λιανικής πώλησης, κύριε Υπουργέ,
όπου µας ενδιαφέρει η αύξηση του αριθµού των πελατών. Δεν
µας εκπλήσσει βέβαια αυτό, διότι συµπεριλαµβάνεται στη νεο-
φιλελεύθερη ιδεολογία σας, η οποία εκλαµβάνει τους ασθενείς
και ευρύτερα τους λήπτες των υπηρεσιών υγείας, ως πελάτες. 

Εποµένως, αυτή η αύξηση των εξετασθέντων στα νοσοκοµεία
του ΕΣΥ, µόνο ως αρνητικό δεδοµένο µπορεί να εκληφθεί, του-
λάχιστον από κάποιον ή κάποια που γνωρίζει στοιχειωδώς από
πολιτική υγείας. Πρώτον, γιατί αποδεικνύει ότι στη χώρα µας και
παρά τις επανειληµµένες προσπάθειες µεταρρύθµισής της, δεν
λειτουργεί αποτελεσµατικά η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, µε
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συνέπεια όλα τα περιστατικά να καταλήγουν στα νοσοκοµεία,
ασχέτως του αν τα περισσότερα εξ αυτών θα µπορούσαν και θα
έπρεπε να τα διαχειρίζονται στις δοµές της πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας. 

Άρα, σας ξέφυγε και µας δώσατε στοιχεία που αποδεικνύουν
την κατάρρευση του βασικού πυλώνα κάθε συστήµατος υγείας
απανταχού της γης, της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Συγ-
κλονιστικό πάντως είναι το γεγονός ότι το 2020, το βασικό αίτιο
της πανδηµίας, τα περιστατικά που διαχειρίστηκαν τα νοσοκο-
µεία καταποντίστηκαν στα οχτώ εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιά-
δες, απόδειξη του lock down υγείας που επιβλήθηκε,
αποκλείοντας ασθενείς από τη νοσηλεία τους υπό το φόβο της
αδυναµίας διαχείρισης του κορωνοϊού. Εδώ έρχεστε να µας οµο-
λογήσετε µια πάλι οικτρή αποτυχία σας. 

Ωστόσο και επειδή µας κατηγορήσατε ότι εµείς -αν είναι ποτέ
δυνατόν- στρέφουµε τον κόσµο στους ιδιώτες της υγείας. Το
ακούσαµε κι αυτό από τη Δεξιά που σύµφωνα µε τα λεγόµενά
σας πάντα είναι η παράταξη της λογικής, αλλά τα στοιχεία δεν
το επιβεβαιώνουν αυτό. Το στοιχείο του BI, βάσει του οποίου ο
αριθµός των περιστατικών που διαχειρίστηκαν τα νοσοκοµεία
του ΕΣΥ το 2024 είναι αρκετά χαµηλότερο σε σχέση µε το 2019,
όταν τα δηµόσια νοσοκοµεία είχαν διαχειριστεί δεκατρία εκατοµ-
µύρια εκατόν δεκαεννέα χιλιάδες περιστατικά, δηλαδή περισσό-
τερα κατά ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες περιστατικά σε
σχέση µε εκείνα του 2024. 

Το στοιχείο αυτό, κύριε Υπουργέ, καταδεικνύει τη µετακίνηση
ενός εκατοµµυρίου τριακοσίων χιλιάδων περιστατικών στα ιδιω-
τικά νοσοκοµεία, συνεπεία των νεοδεξιών πολιτικών σας και συ-
νεπεία συνολικά της πολιτικής που εφάρµοσε η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη της Νέας Δηµοκρατίας. 

Συνεπώς, µην ξαναπείτε ψέµατα και µη στρεψοδικείτε, κύριε
Γεωργιάδη. Ο ΣΥΡΙΖΑ, διαχρονικά και έµπρακτα, ακόµη και στα
σκοτεινά χρόνια των µνηµονίων που τόσο λατρεύετε και υπηρε-
τείτε και σήµερα, στήριξε το ΕΣΥ και την υγεία ως δηµόσιο και
κοινωνικό αγαθό, αντίθετα µ’ εσάς.

Μας είπατε για το προσωπικό του ΕΣΥ. Δε θα αναφέρω πολλά
εδώ ελλείψει χρόνου, αλλά να πούµε ότι το προσωπικό του ΕΣΥ,
κύριε Πρόεδρε, είναι κατά δέκα χιλιάδες λιγότερο σε µόνιµο προ-
σωπικό. Έχουµε αποµείωση του µονίµου προσωπικού. Γιατί;
Γιατί θέλετε να κρατάτε σε οµηρία µε διάφορες ελαστικές σχέ-
σεις εργασίας τους εργαζόµενους. Και για τους προϋπολογι-
σµούς των νοσοκοµείων µάς είπατε ότι για πρώτη φορά πέρυσι
ήταν όλοι τακτοποιηµένοι. Το είδα πόσο τακτοποιηµένοι ήταν,
κύριε Υπουργέ. Κόβατε τα λεφτά του Νοσοκοµείου Διδυµοτείχου
για να πάτε να καλύψετε άλλο νοσοκοµείο δίπλα, µη αναγνωρί-
ζοντας τις ιδιαιτερότητες, τις εθνικές, τις εδαφικές, τις δηµογρα-
φικές και τις άλλες των ακριτικών περιοχών. Και αντί να τα
ενισχύσουµε κοιτάµε πώς θα τα περικόψουµε.

Για τα ληξιπρόθεσµα χρέη τα στοιχεία τα δικά µου λένε εντε-
λώς διαφορετικά πράγµατα, ότι ήταν 1.318.000.000 και µε διά-
φορες αλχηµείες που έγιναν στο τέλος του 2024 άγγιξαν το 1,2
δισεκατοµµύριο ευρώ. Τώρα εσείς πώς τα βγάζετε τα νούµερα
και από πού προέρχονται αυτά, καλό είναι να µου το εξηγήσετε.
Και, βεβαίως, για την ιστορία όµως και την αποκατάσταση της
αληθείας, θέλω να σας πω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, παρ’ όλο που παρέλαβε
υπό κατάρρευση και υπερχρεωµένα τα νοσοκοµεία, τα παρέ-
δωσε στο τέλος µε ληξιπρόθεσµα µόνον 294 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τώρα, η δικιά σας η αισιοδοξία δεν ξέρω από πού προκύπτει.
Λέτε «πάντα γινόταν ένα περιστατικό σαν αυτό της Θήβας, να πε-
θάνει ένας στο δρόµο και να µην προλάβει το ΕΚΑΒ» και τα λοιπά
και τα λοιπά. Και αν γινόταν πάντα, πρέπει έτσι να συνεχίσει,
κύριε Υπουργέ; Νοµίζω ότι το να αναφερόµαστε κατ’ αυτόν τον
τρόπο στο παρελθόν ή στα κακώς κείµενα δεν µας απαλλάσσει
από τις δικές µας ευθύνες. Και σε τελική ανάλυση όλη σας η πο-
λιτική ποια είναι; Να γυρίσουµε πίσω ή να πάµε µπροστά; Να εκ-
συγχρονίσουµε αυτό το κράτος, να βάλουµε τις υπηρεσίες τις
κρατικές στην υπηρεσία αυτού του λαού, ναι ή όχι; 

Έχω και µια µελέτη εδώ του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου
που έκανε δηµοσκόπηση, όπως κάνει κάθε χρόνο. Για κοιτάξτε,
κύριε Υπουργέ, εδώ τι λέει το 50% των ερωτηθέντων, τι δήλωσε.
Είναι δυσαρεστηµένο. Και οι δυσαρεστηµένοι εκτοξεύονται για

το τρέχον έτος στο 61,1%. Θέλετε κι άλλα ποσοστά δυσαρέ-
σκειας; Κακή οργάνωση 73,5%. Όχι καλή αναλογία προσωπικού
ασθενών 68,3%. Όχι καλές κτιριακές εγκαταστάσεις 53,5%. Όχι
καλός εξοπλισµός 51,1%. Τέλος, στο ερώτηµα «κατά τα τελευ-
ταία δύο-τρία χρόνια κατά τη γνώµη σας η ποιότητα των παρε-
χόµενων υπηρεσιών υγείας έχει βελτιωθεί ή έχει χειροτερεύσει;»,
το 54,7% λέει ότι έχει χειροτερεύσει.

Τώρα, το συγκεκριµένο µνηµόνιο, το οποίο είπα και στην επι-
τροπή ότι ελάχιστα πράγµατα περιέχει µέσα, ελπίζουµε να απο-
βεί προς όφελος της εθνικής οικονοµίας, θα έλεγα, γενικότερα
και της καλής σχέσης των δύο χωρών, αν και υπάρχουν σκιές για
το καθεστώς της χώρας εκείνης όσον αφορά τη δηµοκρατία. 

Θέλω, επίσης, να πω ότι συµφωνώ -δεν θα τα επαναλάβω- ότι
έκανε ωραίες προτάσεις η κ. Λινού προχθές στην επιτροπή, τις
οποίες να τις λάβετε υπ’ όψιν σας, γιατί φαίνεται ότι είναι προς
βελτίωση της συµφωνίας αυτής και θα την κάνουν µάλλον απο-
δοτικότερη, κύριε Υπουργέ.

Να πω πάλι ότι τα «πετροδόλλαρα» της χώρας αυτής καλά
είναι αλλά δεν είναι βέβαια για την κοινωνία, είναι για συγκεκρι-
µένους οµίλους. Και, βεβαίως, να πούµε και για τη δικιά µας τη
δηµοκρατία. Η ρευστή δηµοκρατία µας, όπως την έχετε κατα-
στήσει επιτελικά και ο Μητσοτάκης αλλά και το Υπουργικό Συµ-
βούλιο του οποίου είστε µέλος, αποδεικνύεται ολοένα και πιο
επικίνδυνη για τους ανθρώπους, για την κοινωνία και για το δη-
µόσιο συµφέρον. Γι’ αυτό, κατά τη δική µας γνώµη και άποψη
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία πρέπει να επέλθει προοδευ-
τική πολιτική αλλαγή στη χώρα, µε κορυφαίο γεγονός αυτό της
πτώσης αυτής της ολέθριας και αλαζονικής Κυβέρνησης, όπου
ο πολιτικός της χρόνος έχει λήξει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να σας ευχαριστήσω

κι εγώ, αλλά έγινε πολύ µεγάλη υπέρβαση του χρόνου, αλλά δεν
πειράζει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δίκιο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω τώρα στο

Βήµα τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, τον κ.
Ιωάννη Τσίµαρη.

Ορίστε, κύριε Τσίµαρη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλού-

µαστε να συζητήσουµε την κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης
και Συνεργασίας στον Τοµέα Υγείας, το οποίο υπογράφτηκε µε-
ταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Υγείας του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας. Αυτή
η συµφωνία είναι ένα σηµαντικό βήµα προς την ενίσχυση των
σχέσεων µεταξύ των δύο χωρών µας ιδίως στον κρίσιµο τοµέα
της υγειονοµικής περίθαλψης. Σε µία εποχή που οι προκλήσεις
στον τοµέα της υγείας είναι πολλές, το παρόν µνηµόνιο δηµιουρ-
γεί προϋποθέσεις για την ανταλλαγή γνώσεων, εµπειριών και
καλών πρακτικών που θα ωφελήσουν και τις δύο χώρες. πόσο
µάλλον που οι διµερείς σχέσεις Αθήνας - Ριάντ βρίσκονται σε
αναβάθµιση. 

Ένα από τα σηµαντικά στοιχεία που θέλει να ωφεληθεί η χώρα
µας µε το παρόν µνηµόνιο είναι οι παροχές υγείας που µπορούµε
να προσφέρουµε σε Σαουδάραβες υψηλής εισοδηµατικής στάθ-
µης και αυτό γιατί ο εξερχόµενος ιατρικός τουρισµός σηµείωσε
κατακόρυφη άνοδο στη Σαουδική Αραβία την τελευταία δεκαε-
τία, καθώς οι ελλείψεις σε υποδοµές ιατρικής περίθαλψης και η
χαµηλή ποιότητα παρεχόµενων υπηρεσιών ιατροφαρµακευτικής
περίθαλψης είχαν ως αποτέλεσµα την αύξηση των νοσηλειών
στο εξωτερικό µε κρατική δαπάνη. 

Βέβαια, στην προσπάθεια να το ανατρέψει αυτό, το Βασίλειο
θα δαπανήσει µε την πρωτοβουλία Vision 2030 πάνω από 65 δι-
σεκατοµµύρια δολάρια µε ένα πρόγραµµα ιδιωτικοποίησης δια-
κοσίων ενενήντα πέντε νοσοκοµείων και δύο χιλιάδων
πρωτοβάθµιων κέντρων υγείας της χώρας, έτσι ώστε να επικαι-
ροποιήσει τις παρεχόµενες παροχές υγείας. Το θέµα είναι ότι µε
αυτήν την προσπάθεια υπάρχει πρόθεση του Βασιλείου και ψά-
χνει για τη στελέχωση του υγειονοµικού συστήµατος σαράντα
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τεσσάρων χιλιάδων γιατρών και ογδόντα οκτώ χιλιάδων νοση-
λευτών και γι’ αυτόν τον λόγο ο Πρωθυπουργός και Διάδοχος
της Σαουδικής Αραβίας Μοχάµεντ µπιν Σαλµάν ξεκίνησε µια πε-
ριοδεία στην Ευρώπη. 

Άρα, το παράθυρο ευκαιρίας που θέλουµε και στοχεύουµε για
τις θεραπευτικές υπηρεσίες από τις ιατρικές υποδοµές της
χώρας έχει έναν ορίζοντα συγκεκριµένο. Και από αυτήν τη δυνα-
τότητα το προφανέστατο είναι ότι θα ωφεληθεί η ιδιωτική υγεία,
γιατί η κατάσταση που επικρατεί στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν
αφήνει και πολλά περιθώρια για τέτοιους είδους προσδοκίες. Το
ΕΣΥ βρίσκεται σε πρωτόγνωρες συνθήκες. 

Οι αριθµοί, κύριε Υπουργέ, που παραθέσατε και κατά τη συ-
νεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής µπορούν να ερµηνευτούν ποι-
κιλοτρόπως. Η ποιότητα των υπηρεσιών υγείας στη χώρα είναι
χαµηλή και αυτό γιατί µε βάση την κυβερνητική σας πολιτική οι
δαπάνες ναι µεν είναι αυξανόµενες αλλά παραµένουν ελλιπείς.
Δεν έχουµε φτάσει ακόµα τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Προσφεύ-
γετε σε λύσεις όπως το πρόγραµµα που ξεκίνησε πριν από λίγες
µέρες, όπου µε τη βοήθεια του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού εί-
κοσι πέντε µέλη του, είκοσι πέντε εθελοντές θα βρίσκονται στα
τρία νοσοκοµεία της Α’ και Β’ Υγειονοµικής Περιφέρειας, δηλαδή
στο Νοσοκοµείο «Ευαγγελισµός», το Γενικό Νοσοκοµείο Αθηνών
«Γ. Γεννηµατάς» και στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο «Αττικόν»,
για να προσφέρουν, να βοηθήσουν και να καθοδηγήσουν τους
ασθενείς στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών. 

Παρ’ όλο που αυτό έχει µια εθελοντική βάση, δηλαδή συµφω-
νούµε για τον αλτρουισµό και το αίσθηµα αλληλεγγύης προς τον
πάσχοντα συνάνθρωπο, διαπιστώνουµε ότι έχει προβλεφθεί ένα
κονδύλι 2,2 εκατοµµυρίων ευρώ για τον Ερυθρό Σταυρό για εί-
κοσι τέσσερις µήνες, περίπου 91.000 ευρώ τον µήνα, 3.800 ευρώ
το άτοµο για τα είκοσι πέντε αυτά άτοµα. Θα θέλαµε διευκρινί-
σεις για το πώς γίνεται το συγκεκριµένο. 

Ακούσατε τους συναδέλφους. Θα αναφέρω κι εγώ ότι δεν είναι
τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας εµφανή, γιατί οι ίδιοι οι πο-
λίτες δηλώνουν δυσαρεστηµένοι, παρά το αντίθετο που διαβε-
βαιώνετε εσείς. 

Σύµφωνα µε την ετήσια έρευνα του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλ-
λόγου, το 61,1% απαντά ότι είναι δυσαρεστηµένοι από τις προ-
σφερόµενες υπηρεσίες, έχοντας σαν κυρίαρχο την κακή
οργάνωση κατά 73,5% και την όχι καλή αναλογία προσωπικού -
ασθενών κατά 68,3%. Και φυσικά, στο ερώτηµα αν έχει βελτιωθεί
ή έχει χειροτερέψει η παρεχόµενη ιατρική περίθαλψη και οι πα-
ρεχόµενες ιατρικές υπηρεσίες τα τελευταία δύο –τρία χρόνια, το
54,7% αναφέρει ότι έχει χειροτερεύσει. 

Και σε επίρρωση αυτού, έρχονται και οι δείκτες όλων των διε-
θνών οργανισµών, που δείχνουν επιδείνωση την τελευταία τριε-
τία. Δεν θα τους αναφέρω για χάρη του χρόνου. 

Άρα, είναι θέµα η επιλογή των πολιτικών και της στρατηγικής
κατεύθυνσης που θα πάµε το ΕΣΥ και πώς χειριζόµαστε όλους
αυτούς τους πόρους. Και φυσικά, θα πρέπει να τους αυξήσουµε.
Αντιλαµβανόµαστε ότι οι συνέργειες µε άλλες χώρες είναι επω-
φελείς αλλά απαιτείται πρωτίστως εξορθολογισµός στα του
οίκου µας. 

Στα υπόλοιπα πεδία όσον αφορά τη συνεργασία µε το Βασί-
λειο της Σαουδικής Αραβίας, έχουµε αναγνωρίσει ότι υπάρχει
δυνατότητα συνεργασίας στον τοµέα των φαρµάκων και σίγουρα
η προσπάθεια της Σαουδικής Αραβίας να τοπικοποιήσει τον φαρ-
µακευτικό της τοµέα δίνει ευκαιρίες στις ελληνικές επιχειρήσεις. 

Όλες αυτές οι πρωτοβουλίες µπορούν να είναι ωφελείς και για
την ελληνική οικονοµία και µέσω της εξαγωγής υπηρεσιών οικο-
νοµικής περίθαλψης να βελτιώσουν και τις δικές µας παροχές.
Όµως, θα πρέπει, εν κατακλείδι, η κάθε κύρωση µνηµονίου συ-
νεργασίας να έχει σαφώς πλεονεκτήµατα και για τις δύο πλευ-
ρές, ιδιαίτερα στον κρίσιµο τοµέα που είναι η υγεία. Και θα
πρέπει εµείς να διασφαλίσουµε ότι θα αποτρέψουµε τη διαρροή
πολύτιµου στελεχιακού δυναµικού το οποίο αποτελεί και τη µε-
γάλη πληγή του ΕΣΥ. Σας είπα ακριβώς τις ανάγκες που έχει ανα-
γνωρίσει το Βασίλειο σε γιατρούς και νοσηλευτές τα επόµενα
χρόνια. 

Επιπλέον, θα πρέπει να υπάρχει και συγκεκριµένο σχέδιο δρά-
σης και µια σαφής στρατηγική, έτσι ώστε οι Έλληνες πολίτες να

µπορέσουν να δουν άµεσα τα οφέλη αυτής της συνεργασίας και
όχι απλώς να είναι θεατές µιας διαδικασίας λήψης αποφάσεων
που δεν τους αφορά. 

Υπερψηφίζουµε το υπό κύρωση µνηµόνιο συνεργασίας, µε την
πεποίθηση και την προσδοκία ότι θα ενισχύσει τις διµερείς σχέ-
σεις µας και θα προάγει την υγειονοµική ασφάλεια και ευηµερία
των πολιτών και των δύο χωρών. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τσίµαρη. 
Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-

τίας, τον κ. Ευάγγελο Λιάκο. 
Θα σας διευκρινίσω ότι µετά θα πάρουν τον λόγο όσοι εκ των

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων επιθυµούν. 
Επίσης, ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Αλέ-

ξανδρος Καζαµίας, µε τον οποίον συνεννοήθηκα, βρίσκεται την
ίδια στιγµή στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων ως εισηγη-
τής. Καταλαβαίνετε ότι τα κόµµατα που έχουν µικρότερο αριθµό
Βουλευτών πρέπει να διευκολύνονται. Συνεπώς, θα µιλήσει
όποτε θα έρθει στην Αίθουσα, ανεξάρτητα αν θα µιλούν τότε Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ή όχι. 

Κύριε Λιάκο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε την κύρωση

του Μνηµονίου Κατανόησης και Συνεργασίας στον τοµέα της
υγείας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας. 

Το µνηµόνιο αυτό, το οποίο υπογράφηκε στην Αθήνα στις 26
Ιουλίου του 2022, αποτελεί ένα ακόµα βήµα τόσο στην ενίσχυση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας όσο και στην εξωστρεφή και πο-
λυδιάστατη εξωτερική πολιτική της χώρας µας και ειδικότερα
στη στρατηγική διπλωµατία στον κρίσιµο τοµέα της δηµόσιας
υγείας. 

Η συνεργασία των δύο χωρών, που αποτυπώνεται σε αυτό το
µνηµόνιο, περιλαµβάνει µεταξύ άλλων: Την ανταλλαγή τεχνογνω-
σίας και εµπειριών σε τοµείς όπως η πρωτοβάθµια και δευτερο-
βάθµια φροντίδα υγείας, η διαχείριση κρίσεων δηµόσιας υγείας
αλλά και η ψηφιακή υγεία. Την προώθηση της επιστηµονικής και
ερευνητικής συνεργασίας µέσα από κοινές δράσεις, προγράµ-
µατα κατάρτισης και εκπαιδευτικές ανταλλαγές. Τη συνεργασία
στον φαρµακευτικό τοµέα και την ιατρική τεχνολογία. Την κοινή
προσπάθεια βελτίωσης της πρόσβασης και ποιότητας των υπη-
ρεσιών υγείας, µε έµφαση στην προστασία των πνευµατικών δι-
καιωµάτων και στην ασφαλή ανταλλαγή πληροφοριών. 

Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά στα άρθρα για συντοµία χρόνου,
καθώς το κάναµε και στην επιτροπή. Θα πω όµως ότι το µνηµόνιο
αυτό, όπως αναφέρεται και στο κείµενό του, ενισχύει τις σχέσεις
φιλίας µεταξύ των δύο χωρών και αναπτύσσει τη µεταξύ µας συ-
νεργασία στον τοµέα της υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη µετά COVID εποχή που η
δηµόσια υγεία αναδεικνύεται σε κρίσιµο πυλώνα εθνικής ασφά-
λειας και κοινωνικής συνοχής, η ευθύνη µας είναι µία, να οικο-
δοµήσουµε ένα σύστηµα υγείας ανθεκτικό, σύγχρονο και δίκαιο,
ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας που στέκεται δίπλα στον πολίτη σε
κάθε γωνιά της πατρίδας και θα ανταποκρίνεται µε επάρκεια στις
προκλήσεις του σήµερα, αλλά και του αύριο. 

Σε αυτό το όραµα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εργά-
ζεται µε συνέπεια και σχέδιο. Και σήµερα είµαστε σε θέση να πα-
ρουσιάσουµε απτά αποτελέσµατα που αποτυπώνουν την
πολιτική µας βούληση για µια Ελλάδα µε ισχυρό και ανθρώπινο
δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Προφανώς και χρειάζεται να γίνουν ακόµα περισσότερα, όµως
πάνω σε αυτό το πλαίσιο έχουµε πετύχει ενδεικτικά έως σήµερα: 

Την αύξηση των δαπανών για την υγεία, καθώς ο προϋπολογι-
σµός για την υγεία για το 2025 είναι σχεδόν 7,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, αυξηµένος κατά 75% σε σχέση µε το 2019. 

Τις ανακαινίσεις και τον εκσυγχρονισµό νοσοκοµείων και κέν-
τρων υγείας σε ολόκληρη την Ελλάδα, καθώς µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης σε πάνω από διακόσιες µονάδες υγείας έχουν γίνει
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ενεργειακές και λειτουργικές αναβαθµίσεις. 
Την ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των υγειονοµικών

ως αναγνώρισης τη σπουδαία συνεισφορά τους, αλλά και για την
προσέλκυση νέου δυναµικού στο ΕΣΥ. 

Προχωρά µεθοδικά η αναδιάταξη του ΕΚΑΒ, µε σκοπό την τα-
χύτερη και ποιοτικότερη ανταπόκριση στα επείγοντα περιστατικά
σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας. 

Κλείνοντας, θέλω να αναφέρω πως στην ίδια ακριβώς κατεύ-
θυνση κινείται και το παρόν µνηµόνιο, το οποίο δεν είναι απλώς
µια τυπική διεθνής συµφωνία. Είναι µια πλατφόρµα υγειονοµικής
διπλωµατίας που ενισχύει τη θέση της Ελλάδας τόσο στην ευρύ-
τερη περιοχή µας όσο και στο παγκόσµιο γίγνεσθαι. Η κύρωσή
του δεν αποτελεί απλώς µία νοµική υποχρέωση, αλλά µία έµπρα-
κτη επιλογή εξωστρέφειας, ανάπτυξης και ενίσχυσης των εθνι-
κών συµφερόντων στον τοµέα της υγείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λιάκο και για την οικονοµία του χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στην οµι-
λία ορισµένων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, γίνεται γνωστό
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος»,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Κρύας Βρύσης Πέλλας. 

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο
και καλό Πάσχα. Και σας καλωσορίζει ιδιαίτερα ένας Βουλευτής
του νοµού σας, ο κ. Γιώργος Καρασµάνης. Δεν βλέπω άλλον από
την Πέλλα. Να είστε καλά και καλή επιστροφή στην ωραία Πέλλα. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Χρηστίδη, θέλετε τον λόγο; Όχι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα πάρω τον λόγο στο τέλος των
Κοινοβουλευτικών και περιµένουµε και τον κ. Καζαµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, αλλά δεν βλέπω
να θέλει κανείς εκ των Κοινοβουλευτικών. Δεν θα ξαναρωτήσω.
Αν κανείς εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων θέλει τον λόγο,
πρέπει να το πει τώρα. Κανείς δεν θέλει.

Κύριε Κόντη, επειδή τώρα µπήκατε µέσα, θέλετε να πάρετε
τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αµέσως µετά τον κ.

Καζαµία. Όποιος άλλος Κοινοβουλευτικός το ξανασκεφτεί, εδώ
είµαστε, να µου το πείτε.

Εποµένως, τον λόγο έχει ως ειδικός αγορητής ο κ. Καζαµίας,
όπως ήδη έχω προαναγγείλει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η διεθνής σύµβαση που έχουµε µπροστά µας υπεγράφη πριν

από τρία χρόνια περίπου, στις 26 Ιουλίου του ‘22 και εντάσσεται
στο πλαίσιο µιας σειράς συµβάσεων -θα έχουµε την άλλη εβδο-
µάδα πάλι µία άλλη σύµβαση µε την Σαουδική Αραβία- οι οποίες
υπεγράφησαν τον Ιούλιο του ’22 γύρω από το ταξίδι του πρίγκιπα
του θρόνου Μπιν Σαλµάν της Σαουδικής Αραβίας στην Ελλάδα,
τότε που επισκέφτηκε τη χώρα µας ως την πρώτη χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που επισκέφτηκε, αφού ήταν για µεγάλο διά-
στηµα αποκλεισµένος από τις Ηνωµένες Πολιτείες και τον δυτικό
κόσµο λόγω της εµπλοκής του στη δολοφονία του δηµοσιογρά-
φου της «Washington Post», Τζαµάλ Κασόγκι. 

Η σύµβαση αυτή υπεγράφη -και αυτό θα πρέπει να µη µας δια-
φεύγει- από τον κ. Καλίντ Αλ Φαλέχ, ο οποίος δεν είναι ο Υπουρ-
γός Υγείας της Σαουδικής Αραβίας, αλλά είναι ο Υπουργός
Επενδύσεων. Και αυτός ήταν την εποχή εκείνη ένας συχνός επι-
σκέπτης στη χώρα µας και είχε συναντηθεί πολλές φορές µε τον
κ. Μητσοτάκη. Στη δεύτερη συνάντησή του τον Μάιο του ‘22 είχε
αναφερθεί στο γεγονός ότι συνάντησε τον κ. Μητσοτάκη δύο
φορές µέσα σε λίγους µήνες και απ’ ό,τι φαίνεται έχει σηµαντικό
ρόλο στον τρόπο µε τον οποίον η χώρα µας συνδέεται τα τελευ-
ταία χρόνια µε το αυταρχικό καθεστώς της Σαουδικής Αραβίας,
ένα καθεστώς το οποίο παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώµατα µε

κατάφωρο τρόπο και συνεχίζει να εφαρµόζει µια στενή ερµηνεία
του ισλαµικού νόµου της Σαρία, βάσει του οποίου λαµβάνουν
χώρα περί τους διακόσιους αποκεφαλισµούς στη χώρα αυτή ετη-
σίως. Και βεβαίως είναι ένα κράτος το οποίο έχει βρεθεί στη
µαύρη λίστα του ΟΗΕ λόγω της εµπλοκής του στον εµφύλιο πό-
λεµο της Υεµένης µε έναν τρόπο ιδιαιτέρως βρώµικο και κατα-
στροφικό, δεδοµένου ότι το καθεστώς αυτό ευθύνεται για τον
θάνατο δεκάδων χιλιάδων παιδιών στην Υεµένη ως αποτέλεσµα,
σύµφωνα µε τα στοιχεία των διεθνών οργανισµών, στόχευσης
στη διάρκεια του πολέµου αυτού εγκαταστάσεων όπως είναι
σχολεία και άλλες εγκαταστάσεις όπου συνήθως φυλάσσονται
παιδιά, όταν γίνονται αεροπορικές επιθέσεις. 

Παρ’ όλα αυτά, η χώρα µας έχει επιλέξει να αναπτύξει στρα-
τηγική συµµαχία µε τη Σαουδική Αραβία, την οποία η Πλεύση
Ελευθερίας έχει καταγγείλει επανειληµµένως. Έχουµε µάλιστα
στείλει στρατεύµατα στη Σαουδική Αραβία και το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας πριν από µερικούς µήνες έφερε εδώ νοµοσχέ-
διο, µε τρία χρόνια καθυστέρηση, στο οποίο προέβλεπε για ένα
χρόνο αποστολή στρατευµάτων. Αυτά, ήδη, βρίσκονταν εκεί για
τρία χρόνια και εµείς εδώ το κυρώναµε στη Βουλή για ένα χρόνο! 

Και βεβαίως υπάρχει και ένα παράδοξο, ότι δηλαδή η Σαου-
δική Αραβία είναι µια πολύ πλούσια χώρα και συνήθως οι πλού-
σιες χώρες είναι αυτές που βοηθούν στρατιωτικά τις
φτωχότερες, και όχι οι φτωχότερες χώρες, όπως είναι η Ελλάδα
-µια χώρα η οποία έχει βγει από µακροχρόνια κρίση- οι οποίες
βοηθούν µε στρατιωτική παρουσία στις πλουσιότερες. Αλλά τι
να κάνουµε; Η Κυβέρνησή µας έχει µια εξαρτηµένη εξωτερική
πολιτική από τις Ηνωµένες Πολιτείες και οι Ηνωµένες Πολιτείες
επιθυµούν οι σύµµαχοί της στην περιοχή της Ανατολικής Μεσο-
γείου να έχουν στενές σχέσεις µε τους στρατηγικούς συµµάχους
της στη Μέση Ανατολή και οι συµφωνίες που έχουµε µε τη Σα-
ουδική Αραβία εντάσσονται σε αυτό το ευρύτερο πλαίσιο. 

Πρέπει να πω ότι η ίδια η σύµβαση είναι προβληµατική. Ενώ
υποτίθεται πως προσδιορίζει κάποιους τοµείς συνεργασίας στο
πεδίο της υγείας, στην πραγµατικότητα ζητά από τη Βουλή να
δώσει λευκή επιταγή στην Κυβέρνηση να διευρύνει αυτούς τους
τοµείς συνεργασίας όπως η Κυβέρνηση επιθυµεί.

Συγκεκριµένα, το πρώτο άρθρο προβλέπει συνεργασία στον
τοµέα της υγείας ιδίως στους ακόλουθους τοµείς. Αριθµεί τρεις
και στον τέταρτο λέει: «Κάθε άλλος τοµέας κοινού ενδιαφέρον-
τος». Όποιον θέλει η Κυβέρνηση! Κι εµείς όταν κυρώσουµε
αυτήν τη σύµβαση τώρα, είναι σα να έχουµε υπογράψει λευκή
επιταγή στον κ. Γεωργιάδη να πάει να συµφωνήσει την επέκταση
της συνεργασίας σε οποιονδήποτε τοµέα. Αυτά ως προς τον δη-
µοκρατικό έλεγχο των διεθνών συµβάσεων.

Το δεύτερο άρθρο λέει: «Η συνεργασία µεταξύ των δύο µερών
µπορεί να λάβει τις ακόλουθες µορφές». Αλλά µπορεί και να µην
τις λάβει. Μπορεί να λάβει και άλλες µορφές. Αυτή είναι µια πολύ
θολή ορολογία.

Ερχόµαστε στο άρθρο 10, το οποίο λέει ότι το παρόν µνηµόνιο
είναι πενταετές µνηµόνιο, µπορεί όµως –λέει- να ανανεωθεί αυ-
τόµατα για παρόµοιο διάστηµα, δηλαδή από εκεί που το ψηφί-
ζουµε τώρα για πέντε χρόνια, µπορεί να γίνει δεκαετές. Επίσης,
µπορεί να τροποποιηθεί –λέει- µε αµοιβαία γραπτή συναίνεση και
των δύο µερών, δηλαδή των κυβερνήσεων. Μπορεί να το αλλά-
ξουν όπως θέλουν µε βάση την ψήφο που αναµένεται να τους
δώσουµε τώρα. Δεν προχωρώ παρακάτω, αλλά καταλαβαίνετε
το είδος της θολής και πρόχειρης νοµοθέτησης.

Πρέπει επίσης να παρατηρήσω ότι ενώ προβλέπεται το κάθε
µέρος να καλύπτει τα έξοδα της αποστολής των εκπροσώπων
του που θα πηγαίνουν στο άλλο µέρος, τελικά η έκθεση του
Υπουργείου για τα έξοδα που προβλέπονται για τη σύµβαση
αυτή δεν τα προσδιορίζει. Και έχουµε άλλη µία µη κοστολογη-
µένη σύµβαση και ένα µη κοστολογηµένο νοµοσχέδιο από την
Κυβέρνηση που έρχεται εδώ και µας δίνει µαθήµατα για το ότι η
Αντιπολίτευση, που δεν κυβερνά, πρέπει να κοστολογήσει τις
προτάσεις της, αλλά η Κυβέρνηση που κυβερνά, δεν πρέπει να
κοστολογεί.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να επισηµάνω ότι η
Πλεύση Ελευθερίας καταψηφίζει το νοµοσχέδιο αυτό, τη σύµ-
βαση αυτή και γενικά καταδικάζει τη µακροχρόνια πολιτική της
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Κυβέρνησης Μητσοτάκη απέναντι σε αυταρχικά καθεστώτα που
παραβιάζουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα και που παίζουν ένα βρώ-
µικο ρόλο στην περιοχή της Μέσης Ανατολής, όπως η Σαουδική
Αραβία.

Θα πρέπει κάποια στιγµή όσοι ασκούν εξωτερική πολιτική
ιδίως µε τις χώρες της αραβικής χερσονήσου και της Μέσης Ανα-
τολής να λάβουν υπ’ όψιν σοβαρά το ζήτηµα της ηθικής διάστα-
σης. Αυτό το είδαµε πάλι να αγνοείται µε τραγικό τρόπο στην
πρόσφατη επίσκεψη του κ. Μητσοτάκη στο Ισραήλ, ένα κράτος
που διαπράττει γενοκτονία στη Γάζα και εν µέσω της γενοκτονίας
αυτής πήγε ο κύριος Πρωθυπουργός και αγκάλιασε τον κ. Νετα-
νιάχου, έναν Πρωθυπουργό που καταζητείται από το Διεθνές
Ποινικό Δικαστήριο. Αυτή η κατάσταση πρέπει πραγµατικά να
σταµατήσει.

Όταν κάνουµε αυτή την κριτική στην Κυβέρνηση, είναι ντροπή
να έρχεται ο κ. Γεωργιάδης και να κατασκευάζει ιστορίες οι
οποίες υποτίθεται πως εµπλέκουν την Πλεύση Ελευθερίας µε
διαδικασίες που στο τέλος ωφελούν κάποια καθεστώτα -γιατί
είναι και λίγο αυθαίρετη η όλη σύνδεση που είχε κάνει στην επι-
τροπή όταν αναφέρθηκε σε αυτό-, µε καθεστώτα όπως το καθε-
στώς του Πούτιν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα απαντήσω εγώ, κύριε Γεωργιάδη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Θα απαντήσει και η κ. Κωνσταντο-
πούλου.

Πάντως πρέπει να επισηµάνω για τα Πρακτικά ότι όλα όσα είπε
ο Υπουργός στην επιτροπή -το είπα και τότε, το λέω και τώρα-
ήταν ασύστολα ψεύδη και είναι ντροπή η Κυβέρνηση να υπερα-
σπίζεται την καταστροφική εξωτερική πολιτική της µε χώρες που
παραβιάζουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα, χρησιµοποιώντας ψέ-
µατα όπως αυτά που χρησιµοποίησε ο κ. Γεωργιάδης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ τον

κ. Καζαµία.
Θα καλέσω στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της

Κοινοβουλευτικής Οµάδος των Σπαρτιατών κ. Ιωάννη Κόντη.
Επιθυµεί µετά κανείς εκ των Κοινοβουλευτικών να πάρει τον

λόγο; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εσείς τελευταία, εί-

παµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να ετοιµάζεται ο κ. Γεωργιάδης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κόντη,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ο κύριος

Υπουργός λείπει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν θα αναφερθώ στη σύµ-

βαση αυτή γιατί λίγο πολύ τα είπαµε. Σήµερα αναλωθήκαµε σε
δύο άρσεις ασυλίας, άνοιξε µία συζήτηση και φθάσαµε στη δη-
µοκρατικότητα, στα πιστοποιητικά δηµοκρατικότητας που πρέπει
να µας δώσουν κάποια κόµµατα για να είµαστε Βουλή. Έφτασε
µάλιστα κάποιος εκπρόσωπος να πει ότι δεν πρέπει να µπαίνουν
άνθρωποι µε εθνικιστικές ή ακραίες αντιλήψεις ή πατριωτικές –
πώς το είπε- στη Βουλή. Θα πρέπει να µπαίνουν µόνο αριστεροί
ή όποιους θέλουν αυτοί. Να φτιάξουµε µια Βουλή µε αυτά τα δε-
δοµένα. Να υπάρχουν κριτήρια. Εµείς δεν έχουµε µιλήσει ποτέ
ούτε εναντίον αριστερών κοµµάτων. Κοιτάµε να καταγγέλλουµε
πράγµατα τα οποία είναι στην καθηµερινότητα. Πολλές φορές
εγώ έχω πει για το ΚΚΕ ότι έχει πει πράγµατα σωστά εδώ µέσα.

Το θέµα, όµως, είναι το εξής. Ποιος είναι ο καθένας που παίρ-
νει το δικαίωµα να λέει πράγµατα τα οποία µετά βλέπουν τα παι-
διά του καθενός από εµάς και πρέπει να αποδείξουµε ότι δεν
είναι έτσι. Με ρωτάει ο γιος µου για παράδειγµα, ή η κόρη µου,
«ποιος είναι ο φασιστικός λόγος ή ο ρατσιστικός που λέτε στη
Βουλή; Εγώ περιµένω, λοιπόν, από εσάς που το είπατε σήµερα
πάλι δυο-τρεις φορές -έχουµε λέει ρατσιστικό, οµοφοβικό και
οτιδήποτε άλλο τελειώνει σε «–κό»- να φέρει από τα Πρακτικά

οµιλίες που έχουµε κάνει. Να τις φέρει εδώ, να µας τις δώσει να
τις δώσω κι εγώ στον γιο µου. Το αν έχουµε αναφερθεί κάποιες
φορές σε παραµύθια τα οποία κάποιοι προσπαθούν να εκµεταλ-
λευτούν γιατί κάνουν πολιτική µέσω είτε του ναυαγίου της
Πύλου, είτε µε τους λαθροµετανάστες, είτε µε τα Τέµπη- έχουν
πιάσει όλοι τώρα και επεκτείνουν και φτιάχνουν µία ιστορία την
οποία πάνε να καρπωθούν- είναι άλλο θέµα.

Επειδή αναφέρθηκα στην Πύλο, κάποτε είπα ως πρώην πλοί-
αρχος -και νυν θεωρώ τον εαυτό µου- ότι δεν µπορώ να παρέµβω
αν δεν µε καλέσει µε SOS ένα πλοίο σε διεθνή ύδατα. Εδώ φτά-
σαµε να κατηγορούµε την Ελλάδα διεθνώς, επειδή δεν πήγε στα
οδγόντα µίλια σε ένα πλοίο το οποίο βούλιαξε, το οποίο βυθί-
στηκε µε τη µετατόπιση ανθρώπινου φορτίου σε δέκα δευτερό-
λεπτα και δεν πήγε ένα πλοίο να τους σώσει εκεί. Καθόµαστε και
απολογούµαστε, γιατί το SOS δόθηκε αφού είπαν οι Ιταλοί
«έχετε πρόβληµα;». Περνούσαν δίπλα. Έλεγαν «όχι, δεν έχουµε
πρόβληµα» και µόλις µπατάρισε και βούλιαξε πλέον δεν έδωσαν
ούτε SOS. Οι Ιταλοί ειδοποίησαν ότι πνίγεται πλοίο και έφυγαν
δικά µας ελληνικά ακτοπλοϊκά. Και τώρα είναι απολογούµενο το
λιµενικό µας δήθεν για έλλειψη ανθρωπισµού. Στα ογδόντα µίλια,
τα οποία µε τα σκάφη είναι τέσσερις ώρες. Είναι διεθνή ύδατα,
δεν είναι ελληνικά ύδατα, κύριοι. Μάθετε και τον κανονισµό της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που λέει ότι δεν είναι υποχρέωσή τους να
πάνε εάν δεν δοθεί SOS. Αν παραπλέω εγώ δίπλα και είµαι κα-
πετάνιος που το βλέπω στα πέντε µίλια, στα δέκα µίλια, εννοείται
ότι θα πάω. Και από τα είκοσι µίλια. Και αν µε φωνάξει από τα
πεντακόσια µίλια, θα πάω. Να φωνάξει SOS. «Σώστε µε» θα πει
όµως. Δεν θα πάω µόνος µου. Τα παραµύθια πώς τα µεταποιούν
κάποιοι; Γιατί άκουσα το όνοµα του εθνικού µηνυτή πριν ο οποίος
έχει κάνει κι αυτός τέτοιες µηνύσεις. Μηνύει όλο τον κόσµο. Έχει
µηνύσει και περιπολικό της αστυνοµίας κάποτε, ο κ. Δηµητράς.

Πάµε, όµως, παραπέρα. Γίνονται αναφορές σε δηµοκρατικές
αντιλήψεις. Είπε ο κ. Δουδωνής προηγουµένως ότι αισθάνεται
δικαιωµένος, πήρε παράσηµο –ελάτε να του δώσω κι εγώ ένα
παράσηµο αύριο- επειδή τον µήνυσαν οι Σπαρτιάτες. Αναφέρει
σαν επιχείρηµα ότι έκοψε το κόµµα µας ο Άρειος Πάγος από τις
ευρωεκλογές. Βεβαίως. Με ένα τεράστιο ψέµα-υπόµνηµα που
έκαναν τα δύο κόµµατα στα οποία αναφέρουν ότι όλοι εµείς οι
δώδεκα ήµασταν υποψήφιοι µε τον Κασιδιάρη την στιγµή που
δεν ήταν κανένας. Για το ψέµα αυτό κανονικά θα κληθείτε να δώ-
σετε εξηγήσεις κάποτε σε δικαστήρια. Γιατί όταν λέτε ότι ήµουν
υποψήφιος εγώ και δεν ήµουν, είναι ψέµα, συκοφαντική δυσφή-
µιση και οτιδήποτε επιφέρει αυτό. Εγώ θα εγείρω αιτήσεις απο-
ζηµίωσης. Βάσει αυτού ο Άρειος Πάγος εκλαµβάνει ότι επειδή
το λένε δύο κόµµατα, τα οποία µαζί κουµαντάρουν την Ελλάδα
χρόνια, είναι και αληθινό. Δεν έκανε καµία έρευνα ο Άρειος
Πάγος. Τα υποµνήµατά σας άκουσε και µας έκοψε. Το έχετε δει
αυτό; Έχετε διαβάσει;

Τώρα για µένα προσωπικά έχω πει και σε άλλους ότι καλό είναι
να µάθετε την ιστορία µου. Πηγαίνετε στη Θεσσαλονίκη να
δούµε ποιος είναι φασίστας, ποιος είναι ρατσιστής, οµοφοβικός.
Δόξα τω Θεώ, από τρεις οµάδες επικοινωνούν κάθε µέρα -και
από τον Άρη και τον ΠΑΟΚ και τον Ηρακλή- και µου λένε: «ό,τι
λες και ποδοσφαιρικά και πολιτικά το πιστεύουµε». Αυτό είναι το
παράσηµο το δικό µου. Ο κάθε χθεσινός που εµφανίζεται και έχει
δηµόσιο λόγο και λέει για µένα ότι είµαι φασίστας, συγγνώµη,
τον αποκαλώ χθεσινό, γιατί είναι χθεσινός. Δεν ξέρει την ιστορία
κανενός, πόσω µάλλον τη δική µου εδώ. Εγώ θίγοµαι προσωπικά
και καλώ τον κάθε τυπάκο που τα λέει αυτά -γιατί όταν είναι συ-
κοφάντης δεν τον θεωρώ ούτε συνάδελφο- να έρθει να τα φέρει
εδώ µε στοιχεία και να πει πρώτον, ότι είχα κατέβει εγώ και όλοι
οι συνάδελφοί µου στις εκλογές εκεί που λένε τα υποµνήµατά
σας. Και δεύτερον, ότι έχουµε ρατσιστικό, οµοφοβικό, ό,τι σε «-
κό» µπορώ να πω, λόγο. Να τα φέρετε εδώ να τα δείξουµε στα
παιδιά µας.

Είναι ντροπή να µιλάτε για δηµοκρατία να κόπτεστε για τα δι-
καιώµατα, ο ένας να µη θίξει τον έναν, µην πει το άλλο και να µην
ντρέπεστε να ξέρετε ότι τα παιδιά µας ακούνε αυτά που λέτε, τις
βρωµιές που ακούγονται από κάποιους, να µην ντρέπεστε να πη-
γαίνουν στα σπίτια µας. Γιατί είναι βρωµιές αυτές. Να λέτε κά-
ποιον, ο οποίος σε όλη του τη ζωή υπήρξε καθαρός, ρατσιστή,
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οµοφοβικό, ναζιστή κ.λπ.. Δεν δώσαµε δικαίωµα κανένα. Να πά-
ρετε τα Πρακτικά της Βουλής από εδώ. Τα Πρακτικά είναι εδώ.
Και να µας τα φέρετε να τα υπογράψω εγώ αν υπάρχει τέτοιος
λόγος και θα πω ότι έχετε απόλυτο δίκιο. Να σκέφτεστε πριν µι-
λήσετε. Εµείς σεβόµαστε τους πάντες και απαιτούµε να µας σέ-
βεστε και εσείς.

Θα κάνω µια αναφορά σε εσάς, κυρία Κωνσταντοπούλου, γιατί
αποφεύγω να κάνω προσωπικές αναφορές και ξέρετε ότι κάθο-
µαι και ακούω τον λόγο σας. Εµείς δεν είµαστε δεκανίκια κανε-
νός. Το έχετε πει πενήντα φορές. Και το βλέπετε. Το ξέρετε µέσα
σας ότι δεν είµαστε. Αν ήµασταν δεκανίκια -το είπα και σε άλλη
Ολοµέλεια και δεν µου απαντήσατε αλλά ίσως µπορείτε να µου
απαντήσετε σήµερα- αν µας είχε κόψει ο Άρειος Πάγος, όπως
έκοψε εσάς λόγω ελλείψεως δικαιολογητικών δεν θα άνοιγε στις
τέσσερις το πρωί για να περάσει, όπως άνοιξε. Αν λέω ψέµατα,
πείτε µου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ψέµατα λέτε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Εντάξει. Εγώ θεωρώ ότι είναι αλήθεια και
µπορώ να το αποδείξω. Δεν θα µας περνούσε. Θα µας έκοβε.
Αυτά είναι. Και όποιος έχει τα στοιχεία για τα άλλα που λέγαµε,
καλό είναι να τα φέρει εδώ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα ρωτήσω όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους µε

τη σειρά από το τέλος προς την αρχή.
Κύριε Οικονοµόπουλε, θέλετε τον λόγο; 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι.
Κύριε Τζανακόπουλε, θέλετε τον λόγο; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι. 
Κύριε Χήτα, θέλετε τον λόγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι. 
Ο κ. Καραθανασόπουλος δεν είναι εδώ. 
Κύριε Γιαννούλη, θέλετε τον λόγο; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι.
Κύριε Χρηστίδη, θέλετε τον λόγο; 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι.
Κύριε Λαζαρίδη, θέλετε τον λόγο; 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Άρα, τον λόγο τώρα

έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντο-
πούλου. 

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα τοποθετηθώ για το µείζον ζήτηµα που κρίνεται, από το

πρωί θα έλεγα, και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο αλλά και όλες
αυτές τις µέρες, όλο το τελευταίο διάστηµα. Η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη βλέποντας αφ’ ενός να καταρρέει δηµοσκοπικά, βλέ-
ποντας αφ’ ετέρου να έχει ξεκινήσει µια άλλη πολιτική στις
Ηνωµένες Πολιτείες και θέλοντας να καρπωθεί πολιτικά οφέλη
ενεργοποιώντας τα πιο σκοτεινά ένστικτα, τους πιο σκοτεινούς
µηχανισµούς, έχει επιδοθεί σε µία εξαιρετικά προβληµατική για
το κράτος δικαίου ρατσιστική, ξενοφοβική, συνολικά προβληµα-
τική τοποθέτηση. 

Είχε έµπνευση ο κ. Μητσοτάκης. Αποκεφάλισε µεν τον κ. Βο-
ρίδη από αντ’ αυτού µετά από τις επιδόσεις Βορίδη σε όλη τη
διάρκεια της συζήτησης για το έγκληµα των Τεµπών. Σας βλέπω
µε κοιτάτε µε αγωνία, κύριε Γεωργιάδη. Δεν ξέρω τα εσωτερικά
σας. Εσείς είστε και Αντιπρόεδρος στο κόµµα σας. Δεν ξέρω αν
µπορεί να σας αποκεφαλίσει τόσο εύκολα. 

Είναι, όµως, γεγονός ότι ο κ. Βορίδης αποκεφαλίστηκε από
δεύτερος τη τάξει Υπουργός που ήταν εδώ αντί του Πρωθυπουρ-
γού και τώρα του έδωσε -σαν να δίνει σε κάποιο παιδάκι για να
παίζει- το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου. Είναι βαθύ-

τατα προβληµατικό το γεγονός ότι ένας «…» διακηρυγµένος, ο
οποίος ουδέποτε δήλωσε προσβεβληµένος από αυτούς τους χα-
ρακτηρισµούς που κάποιοι τους διαγράφουν από τα Πρακτικά,
ουδέποτε δήλωσε προσβεβληµένος, ουδέποτε αντέδρασε ο
ίδιος, ένας «…», που το έχει και τιµή του και καµάρι του που είναι
«…», έχει αναλάβει έναν πάρα πολύ ευαίσθητο τοµέα, πάρα πολύ
σοβαρό για τα ανθρώπινα δικαιώµατα και για την ποιότητα της
λειτουργίας του κράτους δικαίου στη χώρα µας, που είναι ο το-
µέας της µετανάστευσης και του ασύλου.

Είναι βεβαίως τροµερά προβληµατικό ότι το έτος 2025 ένας
Πρωθυπουργός ανεβαίνει εδώ στο Βήµα της Βουλής και παρι-
στάνει ότι δεν υπάρχουν εν έτει 2025, µετά από δεκάδες συµβά-
σεις του ΟΗΕ, του Συµβουλίου της Ευρώπης, των διεθνών
οργανισµών προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, ότι δεν
υπάρχουν άλλοι τρόποι για να διαχειριστεί κανείς το προσφυγικό
και τις µεταναστευτικές ροές. Οι τρόποι κατά τον Πρωθυπουργό
είναι να πυροβολάτε και να πνίγετε όποιον δεν δικαιούται άσυλο.

Κύριοι, δεν είµαστε στον Μεσαίωνα. Είµαι δικηγόρος είκοσι
δυόµισι χρόνια σε λίγο, σας διαβεβαιώ αυτά τα θέµατα έχουν
λυθεί από τον πολιτισµένο κόσµο. Υπάρχουν διαδικασίες, υπάρ-
χουν δικαιώµατα. Σε µια χώρα που έχει ιστορία και στην αντί-
σταση σε απολυταρχικές και βίαιες και φασιστικές
συµπεριφορές και έχει επίσης και εµπειρία και παράδοση και στη
µετανάστευση και στην υποδοχή και στη φιλοξενία µεταναστών
και προσφύγων και έχει ιστορία αλληλεγγύης, δεν είναι ποτέ δυ-
νατόν να ακούγονται τέτοιες θεωρίες «ή τους πνίγεις ή τους
στέλνεις στην Τουρκία». Τι είναι το «θα κάνουµε ό,τι χρειαστεί
και ό,τι περνάει από το χέρι µας»; Τι θα κάνει, δηλαδή, ο Πρωθυ-
πουργός, θα ανασκουµπωθεί και θα αρχίσει να κάνει pushback;
Αυτό λέει;

Ακούστε, λοιπόν, ποια είναι η κατάσταση. Η κατάσταση είναι
ότι έχουµε εδώ Υπουργό Υγείας έναν ο οποίος έχει κάνει τη δια-
δροµή του στον ρατσισµό και στον αντισηµιτισµό, έχει διαφηµί-
σει και πουλήσει νοµίζω -δεν ξέρω αν τα διαθέτατε δωρεάν,
µπορεί- τα βιβλία του πατέρα του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που της Νέας Δηµοκρατίας, του Κώστα Πλεύρη, µε επιστηµονική
δήθεν ανάλυση για το ότι δεν υπήρξε το Ολοκαύτωµα, αρνητής
του Ολοκαυτώµατος. Αρνητής είστε νοµίζω, κύριε Γεωργιάδη -
θα µε διαψεύσετε αν κάνω λάθος- και των νεκρών του Πολυτε-
χνείου. Έτσι δεν είναι; Είστε από αυτούς που λένε ότι στο
Πολυτεχνείο δεν υπήρξαν νεκροί. Από αυτούς δεν είστε, που
λέτε ότι στο Πολυτεχνείο δεν υπήρξαν νεκροί και ότι όλα αυτά
είναι θεωρίες συνωµοσίας και εσείς αποκαλύπτετε την αλήθεια;
Θα µας πείτε, µήπως σας αδικώ και αυτό δεν το έχετε. Πάντως
το Ολοκαύτωµα ήσασταν σε αυτούς που το αρνούνταν και είναι
τροµακτικό.

Επίσης, ότι τολµήσατε εσείς, που πριν από λίγο καιρό είπατε
ότι το κράτος του Ισραήλ καλά τους κάνει που βοµβαρδίζει νο-
σοκοµεία, πήγατε στο Ισραήλ και είπατε «πολύ καλά κάνουν» και
είστε Υπουργός Υγείας και δεν ξέρετε ότι είναι έγκληµα πολέµου
και έγκληµα κατά της ανθρωπότητας η στοχοποίηση νοσοκο-
µείων και δοµών υγείας, είναι έγκληµα πολέµου και έγκληµα κατά
της ανθρωπότητας η στοχοποίηση υγειονοµικού προσωπικού.
Και ξέρετε πόσους γιατρούς και πόσους νοσηλευτές και πόσους
εργαζόµενους στον ΟΗΕ έχουν εκκαθαρίσει αυτοί τους οποίους
αγκαλιάζετε. Ήρθατε εδώ και τολµήσατε να πείτε εσείς εµένα
«αντισηµίτρια»; Εσείς εµένα;

Κύριε Γεωργιάδη, ακούστε, υπάρχουν κάποια βίντεο -δεν
ξέρω, θα τα έχετε δει- που είναι παιδιά που βάφονται κλόουν υπό
την υπόκρουση των λεγοµένων σας. Δεν ξέρω αν τα έχετε δει,
αξίζει να τα δείτε. Εγώ θα σας πω κάποια δεδοµένα. Ως δικηγό-
ρος, αυτή µου την ιδιότητα που την απεχθάνεστε, ήµουν εκείνη
που κατήγγειλε την αντισηµίτρια δικαστή, Μαριάνθη Παγουτέλη,
η οποία από το blog της, «marianaonice», αρθρογραφούσε υπέρ
του κ. Πλεύρη ενώ δίκαζε την υπόθεσή του, έγραψε τριάντα σε-
λίδες, µειοψηφία η κ. Παγουτέλη, ότι έπρεπε να αθωωθεί ο κ.
Πλεύρης, ενώ δίκαζε την υπόθεσή του και, ταυτόχρονα, έγραφε
αντισηµιτικά σχόλια στο διαδίκτυο, για το πώς θα έπρεπε να έχει
καθαρίσει τελείως τους Εβραίους ο Χίτλερ, µε δικηγόρο ο κ.
Πλεύρης Κωνσταντίνος τον υιό του κ. Αθανάσιο Πλεύρη, που
αποκηρύσσει τον πατέρα του κατά τις θέσεις του, αλλά τον υπε-
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ρασπίζεται στο δικαίωµά του να τα λέει αυτά, µολονότι ο αντιρα-
τσιστικός νόµος τα απαγορεύει.

Η καταγγελία η δική µου ήταν η µοναδική καταγγελία δικηγό-
ρου και η άλλη καταγγελία ήταν του Κεντρικού Ισραηλιτικού Συµ-
βουλίου για την κ. Παγουτέλη. Ξέρετε ποια ήταν η πορεία της κ.
Παγουτέλη, η οποία είναι κολλητή φίλη του κ. Αθανασίου Χαρά-
λαµπου, πρώην Υπουργού Δικαιοσύνης της κυβέρνησης Σαµαρά,
που εδώ τώρα περιφέρεται -δεν ξέρω- και παρεµβαίνει κάθε τόσο
ως νοµοµαθής; Ήταν πρώην αρεοπαγίτης, πρώην Πρόεδρος της
Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων, για να καταλάβει ο κόσµος
ποια είναι η διαπλοκή. Την κυρία αυτή, λοιπόν, που έγραφε αντι-
σηµιτικά και µε πολεµούσε κιόλας ως δικηγόρο, γιατί ως δικηγό-
ρος ενοχλούσα πάντα τις εξουσίες, εσείς την κάνατε
Αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου. Εσείς την κάνατε Αντιπρόεδρο
του Αρείου Πάγου. Και θα πείτε εσείς εµένα, που την έχω πολε-
µήσει αυτήν την επίορκη δικαστή, θα πείτε εσείς εµένα αντισηµί-
τρια, που επιβραβεύσατε µια δικαστή που έγραφε ότι έπρεπε ο
Χίτλερ να έχει καθαρίσει τελείως τους Εβραίους και αρθρογρα-
φούσε υπέρ του βιβλίου που λέει ότι δεν έγινε το Ολοκαύτωµα,
το οποίο εσείς διαφηµίζατε και διαθέτατε;

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω ότι ως Πρόεδρος της Βουλής το
2015, στις 10 Μαΐου, ήµουνα η πρώτη και µέχρι σήµερα η µόνη
Πρόεδρος της Βουλής που επισκέφθηκα το στρατόπεδο συγκέν-
τρωσης του Μαουτχάουζεν στην Αυστρία στα εβδοµήντα χρόνια
από το κλείσιµό του και την απελευθέρωση όσων είχαν επιζήσει,
µαζί µε τους εκπροσώπους της εβραϊκής κοινότητας, κύριε Γε-
ωργιάδη, µαζί µε τον Πρόεδρο των Απογόνων Θυµάτων Ολοκαυ-
τώµατος, τον Μάριο Σούση και µαζί του ανεβήκαµε αυτήν την
τροµακτική σκάλα, γολγοθά, που ανέβαιναν οι έγκλειστοι στο
στρατόπεδο συγκέντρωσης. Υπήρξα, ναι, η µόνη και η πρώτη
Πρόεδρος Βουλής που επισκέφθηκα και το µνηµείο των Ελλήνων
θυµάτων στο Μαουτχάουζεν, όπου υπάρχουν, επίσης, µνηµεία
και, επίσης, τα επισκέφθηκα για τα θύµατα που ήταν Ροµά, µαύ-
ροι, οµοφυλόφιλοι. Εσείς δεν θα µπορούσατε ποτέ να µαζέψετε
τα ένστικτά σας τα ρατσιστικά και να τιµήσετε τα θύµατα του να-
ζισµού, υπογραµµίζοντας ότι είναι θύµατα ακραίου ρατσισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Γιατί στον ρατσισµό ποντάρετε και στην οµοφοβία και στις δια-
κρίσεις. Έπρεπε να κάνετε ολόκληρες εξηγήσεις εδώ -όπως και
άλλοι εδώ προβεβληµένοι εσχάτως που αποζηµιώνονται για τις
υπηρεσίες τους στο έγκληµα των Τεµπών- γιατί θα ψηφίσετε τε-
λικά το νοµοσχέδιο για την ισότητα. Ο ένας υπέστη «µασάζ» και
πείστηκε, εσείς το ψηφίζετε γιατί είστε µέλος της Κυβέρνησης,
αλλά αναγνωρίζετε και το δικαίωµα στους άλλους να µην το ψη-
φίζουν και να αµφισβητούν την ισότητα. Αυτά είναι ακραία περι-
στατικά. Μην νοµίσετε ότι βρίσκετε µια ευκαιρία σε µία επιτροπή,
επιτίθεστε στους Βουλευτές µου και στον Κοινοβουλευτικό µας
Εκπρόσωπο και δεν θα πάρετε απάντηση.

Και επίσης, αυτή η πρακτική της αντιστροφής της πραγµατι-
κότητας, µε την οποία προσπαθείτε να ταυτίσετε τον σιωνισµό,
που είναι τι; Είναι η θεωρία ότι είναι περιούσιος και υπέρτατος ο
νόµος που επιτρέπει στο κράτος του Ισραήλ να εκκαθαρίσει τους
Παλαιστινίους από την γη της Παλαιστίνης. Τον σιωνισµό, ο
οποίος δεν έχει καµία σχέση µε τον εβραϊσµό. Και για να µην
απαντώ εγώ, αναφέροµαι -ήλπιζα λίγο να ενηµερωθείτε- στο ότι
είχαµε προσκαλέσει εδώ έναν προβεβληµένο Αµερικανοεβραίο
σκηνοθέτη, τον Ούντι Αλόνι που λέει δηµόσια -γιατί έχει εργαστεί
πάρα πολύ για τα δικαιώµατα των Παλαιστινίων, όπως όποιος
είναι άνθρωπος αγωνίζεται για τα δικαιώµατα όλων των ανθρώ-
πων και όχι µόνο των δικών µας ή αυτών που µας πληρώνουν,
κύριε Γεωργιάδη- ότι «εγώ δεν θέλω πια να λέγοµαι Ισραηλινός
και ας έχω την υπηκοότητα και το διαβατήριο. Είµαι Εβραίος και
ο εβραϊσµός µου δεν µου επιτρέπει να δεχθώ την εγκληµατική
πολιτική του κράτους του Ισραήλ, τα εγκλήµατα του κράτους του
Ισραήλ».

Τώρα µε αυτά τα επιχειρήµατα αντιστροφής της πραγµατικό-
τητας, µε τα οποία προσπαθήσατε να κολλήσετε σε εµάς, στην
Πλεύση Ελευθερίας, που είναι εδώ και µάχεται για τα δικαιώµατα
όλων, είναι το µόνο κόµµα που έχει στην διακήρυξή του και στις
προτεραιότητές του τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών, δη-

λαδή των οφειλών των ναζί, που εσείς τις χαρίζετε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
Αυτά τα επιχειρήµατα αντιστροφής της πραγµατικότητας χρη-

σιµοποιούν πάρα πολλοί στη θέση σας, σαν κι εσάς, για να πούνε
αντισηµίτη τον λαµπρό σκηνοθέτη Κεν Λόουτς, για να πούνε αν-
τισηµίτρια τη Σούζαν Σάραντον, για να πούνε αντισηµίτες µια
σειρά από διανοούµενους, καλλιτέχνες, ευαισθητοποιηµένους
ανθρώπους, κινηµατίες ακτιβιστές που ενεργοποιούνται κατά
των εγκληµάτων και κατά της γενοκτονίας που διαπράττεται
αυτή τη στιγµή σε βάρος του παλαιστινιακού λαού, µπροστά στα
µάτια της ανθρωπότητας, και κάποιοι παριστάνουν ότι δεν βλέ-
πουν. Και σε αυτούς τους κάποιους είστε εσείς που έχετε αυτήν
τη στιγµή -και είναι προφανές- συναλλαγή µε την κυβέρνηση του
Ισραήλ. Υπογράφετε deals και ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι ση-
µαίνουν τα deals µε απολυταρχικά καθεστώτα, µε εγκληµατικά
καθεστώτα, µε καθεστώτα τα οποία δεν εγγυώνται τα ανθρώπινα
δικαιώµατα και παραβιάζουν το κεκτηµένο και το διεθνές ανθρω-
πιστικό κεκτηµένο. Σοβαρά µιλάτε; Υπερασπίζεστε ένα κράτος
κατοχής; Υπερασπίζεστε ένα κράτος κατοχής, που θα έπρεπε να
υπερασπίζεστε τον λαό που υφίσταται την κατοχή; Η χώρα µας
καταγγέλλει την τουρκική κατοχή εδώ και πενήντα ένα χρόνια
στην Κύπρο. Εσείς υπερασπίζεστε το Ισραήλ που κάνει ανάλογα
και πλέον τα παροξύνει και είναι δύναµη κατοχής. Υπερασπίζεστε
δηλαδή αντίστοιχα αυτά που κάνει η Τουρκία στην Κύπρο και
αφαιρείτε τα επιχειρήµατα απόκρουσης αυτής της κατοχής.
Διότι δεν γίνεται µε δύο µέτρα και µε δύο σταθµά. 

Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στη σύµβαση που φέρνετε. Και
θα σας απαντήσω και σε αυτά που δεν µε άφησε ο άλλος Αντι-
πρόεδρος να απαντήσω. Διότι έρχεστε εδώ µε προνόµια, κύριοι.
Έχετε κάποιον να φροντίζει -υπάρχουν και κάποιοι που µας κά-
νουν έκπληξη όταν το φροντίζουν, αλλά συµβαίνουν αυτά- να µι-
λάτε εσείς ανενόχλητος και µετά να µην δίνεται ο λόγος να σας
απαντήσουν. Μιλάγατε εξίµισι λεπτά, συκοφαντώντας µε και κα-
τηγορώντας µε και από το πρώτο λεπτό που µου δόθηκε ο λόγος
να σας απαντήσω επικράτησε εδώ πανζουρλισµός. Ελπίζω το Κα-
νάλι της Βουλής να δείξει ποια ήταν η κατάσταση των Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας, σε ποια έξαλλη συνθήκη βρίσκονταν όρ-
θιοι, χειρονοµώντας και εσείς αντίστοιχα και σε ποια έξαλλη κα-
τάσταση βρισκόταν ο Αντιπρόεδρος της Βουλής για να µην
µιλήσω. Για να µην µιλήσω! Αυτό είναι ο φασισµός. Αυτό είναι ο
φασισµός, κύριοι και κύριε Γεωργιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μια διακοπή, κυρία
Πρόεδρε, να αναγγείλω τα παιδιά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα τρεις µαθήτριες και µαθητές
και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Γαζίου Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καλώς ορίσατε, παιδιά.

Εγώ αισθάνοµαι την ανάγκη να σας πω ότι λυπάµαι πάρα πολύ
που η Βουλή είναι άδεια. Δεν θα έπρεπε να είναι έτσι. Θα έπρεπε
να είναι γεµάτη και ελπίζω µεγαλώνοντας να φροντίσετε να
έχουµε µια γεµάτη Βουλή, µε ζωντανές συζητήσεις, µε αντίλογο,
µε διάλογο, µε Βουλευτές που είναι εδώ.

Επανέρχοµαι τώρα στην σύµβαση µε τη Σαουδική Αραβία. Δεν
είναι η πρώτη, τα είπε ο εισηγητής µας κ. Καζαµίας. Η σύµβαση
αυτή µε τη Σαουδική Αραβία τι αποκαλύπτει; Ότι συναλλάσσε-
στε. Συναλλάσσεστε µε ένα καθεστώς το οποίο στο διεθνές στε-
ρέωµα έχει καταγγελθεί, το οποίο διέπραξε, συνδέεται και έχει
αποδειχθεί ότι συνδέεται µε τη στυγερή δολοφονία του δηµοσιο-
γράφου της «Washington Post», Jamal Khashoggi ή Κασόγκι,
όπως τον γράφουν τα ελληνικά µέσα, του αντιφρονούντα ο
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οποίος κλήθηκε στο προξενείο της Σαουδικής Αραβίας. Κύριε
Γεωργιάδη, για όλα αυτά θα µου απαντήσετε και για τους εναγ-
καλισµούς µε τον Νετανιάχου. Κλήθηκε ο δηµοσιογράφος στο
προξενείο της Σαουδικής Αραβίας στην Κωνσταντινούπολη -στην
Τουρκία δηλαδή, την άλλη φίλη σας-, και δεν εµφανίστηκε ποτέ
ξανά. Και αποκαλύφθηκε ότι πράκτορες προσκείµενοι στον πρίγ-
κιπα διάδοχο της Σαουδικής Αραβίας, αυτόν που έχει δηλαδή την
ευθύνη της διακυβέρνησης, τον βασάνισαν άγρια, τον δολοφό-
νησαν, το πτώµα του εξαφανίστηκε -ξέρετε κάτι από αυτά εσείς-
και αποτέλεσε πάρα πολύ σοβαρό λόγο καταγγελίας κατά και
του προηγούµενου Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών, του
Μπάιντεν, ο οποίος κατήγγειλε τις σχέσεις µε τη Σαουδική Αρα-
βία επί Τραµπ, αλλά στη συνέχεια ως πρόεδρος επισκέφθηκε το
2022 τον Ιούνιο. Τότε περίπου που υπογράφατε. Τότε δεν ήταν
κύριε Καζαµία; Εγώ έτυχε να είµαι τότε στην Νέα Υόρκη ως από-
φοιτος του Κολούµπια, πιστεύω θα πείτε κάτι και γι’ αυτό. 

Στις 26 Ιουλίου, λοιπόν, εκεί το καλοκαίρι του 2022, λίγο αφό-
του είχε δώσει το πράσινο φως ο Μπάιντεν, εσείς υπογράφατε
µε τη Σαουδική Αραβία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Στις 22.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν θέλετε, κύριε συ-

νάδελφε, µην διακόπτετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Με διορθώνει ο κ. Λιάκος. Στις 22 Ιουλίου λέει ότι υπο-
γράφηκε. Εγώ διαβάζω στις 26 Ιουλίου. Δεν ξέρω. Έχετε άλλο
εσείς και άλλο εγώ; Τι να πω; Έχετε πολλαπλά; Υπογράφηκε
στην Αθήνα στις 26-7-2022.

Το καταθέτω και στα Πρακτικά γιατί εδώ το άσπρο-µαύρο…
Εγώ αυτό έχω στα χέρια µου. Εσείς αν έχετε άλλο, θα µας πείτε.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Στις 26 ήταν, έχετε δίκιο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τελικά είναι 26 Ιουλίου; Είχα δίκιο; Εντάξει, προς γνώση.
Η σύναψη σχέσεων µε ένα καθεστώς, το οποίο παραβιάζει τα

βασικά ανθρώπινα δικαιώµατα, µε ένα καθεστώς το οποίο επίσης
ευθύνεται για εγκλήµατα πολέµου και εγκλήµατα κατά της αν-
θρωπότητας, µε θύµατα παιδιά στην Υεµένη, είναι πάρα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα και σας το λέει ένας άνθρωπος που καταγγέλλει
όποιον διαπράττει ατοπήµατα. 

Εµείς είχαµε καταγγείλει και την προηγούµενη κυβέρνηση, την
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τον κ. Καµµένο, για να µην ξεχνάω,
διότι είχε συνάψει σχέσεις προµήθειας όπλων µε τη Σαουδική
Αραβία. Και ως Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, επικεφαλής
της πρωτοβουλίας µας, είχα καταγγείλει αυτήν την πρακτική και
µε βίντεο και µε αρθρογραφία, ενώ ήµασταν εκτός Βουλής.

Εσείς, βέβαια, δεν τα καταγγέλλατε αυτά και εσείς, όπως σας
θυµάµαι, δεν είχατε ποτέ πρόβληµα να χαϊδεύετε και την κυβέρ-
νηση Τσίπρα. Είχατε µάλιστα πάει να υποδεχθείτε τον κ. Τσίπρα
σε µια οµιλία του στον Άγιο Δηµήτριο, αν δεν κάνω λάθος; Περι-
χαρής ήσασταν. 

Εγώ, κύριε Γεωργιάδη, ούτε σας έχω επαινέσει ποτέ, ούτε σας
έχω χειροκροτήσει ποτέ, ούτε σας έχω ψηφίσει ποτέ. Εσείς και
µε έχετε επαινέσει κατά καιρούς και έχω αποκρούσει τους επαί-
νους σας. Θα θυµάστε ότι όταν συγκρούστηκα µε την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ και υπηρέτησα τον ελληνικό λαό και το δηµοψήφισµα, εί-
χατε επιχειρήσει να µε κολακέψετε και από το έδρανό µου σας
είπα ότι από ρατσιστές και ακροδεξιούς δεν δέχοµαι επαίνους
και µου απαντήσατε ότι δεν θα το ξανακάνετε και το ξανακάνατε
παρ’ όλα αυτά. Τώρα είστε σε µια δύσκολη κατάσταση, γιατί η
ελληνική κοινωνία έχει καταλάβει για τις επιλήψιµες συµβάσεις
που συνάπτονται και ότι αυτές, πολύ συχνά, είναι συµβάσεις δια-
φθοράς.

Το σκάνδαλο του Qatar Gate τα είπε όλα. Ένα κράτος, το
Κατάρ της Μέσης Ανατολής, που δεν είχε ούτε γήπεδα, κατά-
φερε µέσα από διαφθορά να πάρει το Παγκόσµιο Πρωτάθληµα
Ποδοσφαίρου, να αλλάξει ο χρόνος που παραδοσιακά γίνεται το
Πρωτάθληµα Ποδοσφαίρου και να γίνει τον χειµώνα αντί για το

καλοκαίρι και αποκαλύφθηκε ότι εξαγόραζε πολιτικούς και την
ώρα που στα κάτεργα των έργων πέθαιναν εργαζόµενοι, έφταναν
πολιτικοί να επαινούν την πρόοδο που έχει κάνει το Κατάρ στην
προστασία των εργασιακών δικαιωµάτων. Και είχαµε και την πε-
ρίπτωση της Ευρωβουλευτίνας κ. Καϊλή που πήγε επί τούτου να
µιλήσει σε επιτροπή του Ευρωκοινοβουλίου, της οποίας δεν ήταν
µέλος, για να πει καλά για το Κατάρ και αποδείχτηκε ότι αυτά
ήταν όλα και µε συναλλαγή. Άρα τα ερωτήµατα είναι πάρα πολύ
σοβαρά, όταν συνεργάζεστε µε τέτοια καθεστώτα, όχι µόνο για
τη δηµοκρατικότητά σας, αλλά και για τα ζητήµατα διαφθοράς.
Και το κάνετε δυστυχώς χωρίς καµία µέριµνα για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα. Στην προηγούµενη σύµβαση µε τη Σαουδική Αραβία
-έδωσα το κοµµάτι αυτό, αλλά δεν πειράζει- στην προηγούµενη
σύµβαση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, αν
θέλετε, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, ναι, θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. Θα δώσω τις
απαντήσεις στον κ. Γεωργιάδη και θα ολοκληρώσω, γιατί έχει πει
διάφορα πράγµατα και θα τον καλύψω και σε αυτά. 

Στην προηγούµενη σύµβαση, λοιπόν, µε τη Σαουδική Αραβία,
υπήρχαν και παρεκκλίσεις από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο και πα-
ραιτήσεις από τα δικαιώµατα ενός κατηγορουµένου και οργανώ-
νατε το πώς θα έρθουν τυχόν απώλειες, δηλαδή άνθρωποι των
Ενόπλων Δυνάµεων που τυχόν θα χάσουν τη ζωή τους στη Σα-
ουδική Αραβία πώς θα έρθουν εδώ οι σοροί τους.

Θα σας απαντήσω τώρα και σε αυτό που περιµένετε εναγω-
νίως γιατί, µετά από αυτήν την απάντηση, δεν ξέρω βέβαια τι θα
σας πει ο Πρωθυπουργός, αν θα σας πει: «Καλύτερα, Άδωνι, άσ’
το και µην το ξανακάνεις». Δεν ξέρω τι θα σας πει.

Ο Αλεξάντερ Βίνικ είναι ο Ασάνζ της ψηφιακής τεχνολογίας.
Βρέθηκε στη χώρα µας κρατούµενος για δυόµισι χρόνια, δύο
χρόνια επί ΣΥΡΙΖΑ και έξι µήνες στις δικές σας ηµέρες, χωρίς
καµία πραγµατική κατηγορία στο πλαίσιο του πολέµου πληρο-
φοριών µεταξύ της Ρωσίας και των Ηνωµένων Πολιτειών. Αυτός
ο άνθρωπος υπήρξε απεργός πείνας. Οι ελληνικές κυβερνήσεις,
και οι προηγούµενοι και οι δικοί σας, του συµπεριφέρθηκαν µε
τον πιο απάνθρωπο τρόπο, διότι διαρκούσης της κράτησής του
πέθανε η γυναίκα του, τριάντα τεσσάρων ετών από καρκίνο, έµει-
ναν ορφανά τα δύο παιδιά του µόνα τους στη Ρωσία µε τις για-
γιάδες, δεν υπήρχε κανένα στοιχείο εναντίον του και αντίθετα
υπήρχαν κρίσεις των ελληνικών αρχών ότι δεν έχει διαπράξει αδί-
κηµα και δεν διώχθηκε ποτέ στην Ελλάδα, εκδόθηκε στη Γαλλία,
και αυτό ήταν το µέγα αντάλλαγµα για το οποίο η κ. Σακελλαρο-
πούλου έγινε Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Μπορώ να τα επανα-
λάβω, τα έχουµε πει δηµόσια πάρα πολλές φορές. Ως Πρόεδρος
του Συµβουλίου της Επικρατείας παρενέβη στην υπόθεση δικα-
στικής προστασίας του Βίνικ, που του είχε χορηγηθεί από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας αναστολή εκτέλεσης της εκδόσεως για
ανθρωπιστικούς λόγους. Παρενέβη η κ. Σακελλαροπούλου και
είπε ότι δεν θα δικάσει το Δ’ Τµήµα στις 24 Μαρτίου, αλλά θα δι-
κάσει αυτή στις 10 Γενάρη. Ξέρετε πότε το είπε; Παραµονή Χρι-
στουγέννων του 2019 προς το 2020, λίγες µέρες πριν δηλαδή,
την ώρα που συζητούσε µε τον κ. Μητσοτάκη αν θα γίνει Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας. Έκανε στο γόνατο µια διαδικασία ντρο-
πιαστική, απέρριψε την αίτηση εξαίρεσής της, ενώ προσέφερε
υπηρεσίες στον κ. Μητσοτάκη, και πέντε µέρες µετά την ανακοί-
νωσε ο κ. Μητσοτάκης ως Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, προτεινό-
µενη από το κόµµα σας.

Ο Αλεξάντερ Βίνικ πρέπει να σας πω, επειδή τον υπερασπί-
στηκα και στη Γαλλία, ότι αθωώθηκε και από τις είκοσι µία κατη-
γορίες κακουργηµάτων, του άφησαν µόνο µια πληµµεληµατική
κατηγορία για να δικαιολογήσουν την κράτησή του. Αν θέλετε,
θα σας πω και πιο πολλά ακόµη αν θελήσετε να συνεχίσετε να
προσπαθείτε να εµφανίσετε την υπεράσπιση ενός ανθρώπου για
τα δικαιώµατά του σαν δήθεν σχέσεις µε το καθεστώς του Πού-
τιν. Σχέσεις µε το καθεστώς του Πούτιν;

Ακούστε τώρα αυτό και ενηµερωθείτε. Θα σας µαλώσει πολύ
βέβαια ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Φλωρίδης και ο κ. Γεραπετρίτης.
Εγώ υπερασπίζοµαι τους ανθρώπους που βάλλονται πολιτικά
από όποια πλευρά κι αν βάλλονται, υπερασπίζοµαι τα θύµατα.
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Και επειδή είπατε ψευδώς ότι δεν έχω πει κουβέντα για τα θύ-
µατα της 7ης Οκτωβρίου, σας διαψεύδω. Έχω πει ξανά και ξανά
ότι είµαστε µε τα θύµατα και καταδικάζουµε τα εγκλήµατα και
σταµατήστε να κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια, γιατί κρίνετε πάντα
τα αλλότρια µε βάση το δικό σας κριτήριο που είναι η τσέπη σας.

Είµαι, λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη, επίσης συνήγορος του Αρτέµ
Χένκινγκ, ενός ανθρώπου που υπήρξε βασικός υποστηρικτής του
Ναβάλνι, του Αρχηγού της Αντιπολίτευσης στη Ρωσία που φυλα-
κίστηκε από το καθεστώς του Πούτιν. Ο άνθρωπος αυτός, τον
οποίο υπερασπίζοµαι, ήταν επίσης εδώ κρατούµενος µε τη δική
σας Κυβέρνηση και παραλίγο να τον εκδώσετε στη Ρωσία. Το ξέ-
ρετε αυτό; Και χρειάστηκε να κάνω επανειληµµένα διαβήµατα
στον κ. Φλωρίδη που ήταν έτοιµος να υπογράψει για να εκδώσει
υποστηρικτή του Ναβάλνι στη Ρωσία. Για φανταστείτε! 

Και τελικώς πεισθήκατε όχι να πείτε ότι «δεν εκδίδω σε χώρα
που κινδυνεύουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα για πολιτικούς λό-
γους», αλλά πεισθήκατε να τον αφήσετε χωρίς καθόλου από-
φαση έκδοσης. Τόσο πολύ συγκρούεστε µε τα καθεστώτα που
παραβιάζουν τα δικαιώµατα, κύριε Γεωργιάδη! 

Αυτά γίνανε πριν πεθάνει ο Ναβάλνι στις φυλακές. Τη µέρα
που πέθανε ο Ναβάλνι στις φυλακές, συνεδρίαζε η Επιτροπή Δη-
µόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης και ήρθε η
είδηση ότι πέθανε. Πέθανε όπως πεθαίνουν στις δικές µας φυ-
λακές τόσοι άνθρωποι; Ήρθε η είδηση εκείνη την ώρα. Ξέρετε τι
ήρθε να µου πει ο κ. Φλωρίδης εκεί; Ήταν και άλλοι µπροστά.
«Λέω µέσα µου: Α ρε, Κωνσταντοπούλου, από τι µας γλίτωσες!».
Αυτά µου είπε ο κ. Φλωρίδης. Τότε, ήταν στις αρχές του 2024. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχω πολλά ακόµα που δεν θα
τα πω, αλλά ο κ. Γεωργιάδης µπορεί να συνεχίσει να δοκιµάζει
να µε συκοφαντεί, να µου επιτίθεται για να παίρνει τις απαντήσεις
του. 

Μην ψάχνετε, κύριε Γεωργιάδη, κίνητρα άλλα σε µένα και στην
Πλεύση Ελευθερίας. Μην ψάχνετε να µας βρείτε µπόσικους και
αντιφατικούς. Μην το κάνετε άλλο. Ξέρετε πολύ καλά ότι και τη
δική σας συνεργάτιδα, όταν υπέστη σεξιστική επίθεση, εγώ την
υπερασπίστηκα πρώτη. Η πρώτη ήµουν. Μην ψάχνετε άλλο. 

Επικεντρωθείτε στα δικά σας κακώς κείµενα. Καταλάβετε επι-
τέλους ότι ο κόσµος καταλαβαίνει. Καταλάβετε επιτέλους ότι ο
κόσµος επιζητεί δικαιοσύνη. Δεν θέλει άλλα ψέµατα. Καταλάβετε
επιτέλους ότι σας έχουν καταλάβει όλοι κι αναλάβετε τις ευθύνες
σας. Και εσείς προσωπικά και για τα Τέµπη, γιατί είστε ο αρµό-
διος Υπουργός που ο Υφυπουργός σας υπέγραψε τα 647.000
ευρώ για το µπάζωµα. 

Τα υπόλοιπα, αν συνεχίσετε, να είστε βέβαιος ότι θα λάβετε
ως απαντήσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ την

Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Τη συνεδρίαση θα κλείσει ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Το πιο εντυπωσιακό από όλα όσα άκουσα είναι ότι «φιµώ-

νουµε» την κ. Κωνσταντοπούλου, η οποία σε µια οµιλία που επί
της διαδικασίας είχε να µιλήσει πέντε λεπτά, µίλησε τριάντα
πέντε! Δεν ξέρω ποια είναι η αντίληψη της κυρίας Προέδρου της
Πλεύσης Ελευθερίας για το τι είναι η φίµωση ακριβώς, αλλά αν
αυτό εννοεί ως φίµωση, µάλλον έχει χάσει κάθε επαφή µε την
πραγµατικότητα. 

Πάµε να τα δούµε όλα µε τη σειρά. Πρώτα από όλα, φυσικά
και σας κατηγορώ για υποκρισία και θα το αναδείξω γιατί σας
κατηγορώ για υποκρισία. Κι επειδή είπατε αν σας έχω πει καλές
κουβέντες, και σήµερα θα σας πω. Εγώ προσωπικά σας παρα-
δέχοµαι. Σας παραδέχοµαι. Έχετε καταφέρει, µε όλες τις θεω-
ρίες συνωµοσίας µε τις οποίες έχετε δηλητηριάσει την ελληνική
κοινωνία, να συµπαρασύρετε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης στο δικό σας τέµπο, να κανιβαλίζετε τις ψήφους τους, να
τους συντρίβετε δηµοσκοπικά -και τους φίλους µου στο ΠΑΣΟΚ-
, ταυτόχρονα να αναδεικνύετε το Κόµµα σας σε δεύτερο κόµµα
σε όλες τις δηµοσκοπήσεις και όλα αυτά λέγοντας µόνο ψέµατα.

Αυτό είναι πολύ µεγάλο ταλέντο, αλλά δυστυχώς εξαιρετικά κα-
ταστροφικό για τη χώρα. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε ποια είναι η κ. Κωνσταντοπούλου. Δη-
µοσίευση του χρήστη Όλγα Δάλλα, 11 Μαρτίου, φέτος. «Σάλος
προκλήθηκε από το µισαναπηρικό σχόλιο του Οικονόµου και
µπράβο σας! Θα σας ενηµερώσω, λοιπόν, για µία µισαναπηρική
συµπεριφορά της οποίας έγινα αποδέκτης. Η αλήθεια είναι ότι
µέχρι σήµερα ντρεπόµουν να το οµολογήσω, καθώς δεν µπο-
ρούσα να χωνέψω ότι µια γυναίκα µε την οποία πίστεψα ότι θα
«Δίναµε ζωή στη Βουλή» και αγωνίστηκα γι’ αυτό πέρα και πάνω
από τις δυνάµεις µου, θα είχε τέτοιες απόψεις για µια γυναίκα
σε αµαξίδιο. Στις 6-6-2023, αφού είχε καταρτίσει εν κρυπτώ τη
λίστα της ντροπής πετώντας έξω είκοσι γυναίκες - οποία γυναι-
κεία αλληλεγγύη!-, για να βάλει τον σύντροφο, τον γυµναστή, τον
προσωπικό της διασκεδαστή κ.τ.λ.», στις θέσεις των εκλεγµένων
Βουλευτών στις πρώτες εκλογές είχαν εκλεγεί κάποιοι Βουλευ-
τές…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιων εκλεγµένων; Δεν είχε εκλεγεί κανείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, µη
διακόπτετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μη
µε διακόπτετε. Δεν σας διέκοψα, σε όλον τον οχετό σας, σε όλες
τις ύβρεις σας και σε όλες τις ψευτιές σας δεν είπα κιχ. Τώρα θα
κάτσετε και θα ακούσετε.

Λοιπόν, στις πρώτες εκλογές του Μαΐου του 2023 εκλεγήκαµε
κάποιοι Βουλευτές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν εξελέγη κανείς! Δεν µπαίναµε στη Βουλή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ, µη διακόπτετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
είχαν εκλεγεί γιατί δεν µπήκατε στη Βουλή. Ήταν όµως αυτοί οι
πρώτοι σε ψήφους, κυρία Κωνσταντοπούλου. Μην κάνετε ότι δεν
καταλαβαίνετε. Ήταν οι πρώτοι σε ψήφους Βουλευτές. Οι ψηφο-
φόροι σας αυτούς τους Βουλευτές είχαν εκλέξει, ούτε τον κ. Κα-
ραναστάση, ούτε τον κ. Μπιµπίλα, ούτε κανέναν από όλους τους
άλλους που βάλατε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ξανακάναµε εκλογές! Ξαναέγιναν εκλογές!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µη µε διακόψει άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, µη
διακόψετε άλλο σας παρακαλώ. Όση ώρα µιλούσατε δεν σας
διέκοψε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ
δεν σας διέκοψα καθόλου. Τώρα θα ακούσετε. 

Ξαναλέω, λοιπόν, για να ακούσει ο ελληνικός λαός. Σε όλα τα
κόµµατα, και όχι µόνο σε αυτά που µπήκαν στη Βουλή, αλλά και
στα κόµµατα που δεν είχαν µπει στη Βουλή, οι λίστες που κατα-
τέθηκαν για τις δεύτερες εκλογές ακολούθησαν τη βούληση των
ψηφοφόρων, δηλαδή του ελληνικού λαού. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι ψέµατα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ένα
µόνο κόµµα, µία µόνο αρχηγός, αποφάσισε να ξηλώσει τους αν-
θρώπους που είχαν ψηφίσει οι ψηφοφόροι της, η κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου. Αλλά ας µην τα πω εγώ, ας τα πει η πρώην
συνεργάτιδά της. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ήταν συνεργάτιδά µου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ! Μιλούσατε τόση ώρα, δεν σας διέκοψε. Αυτό είναι
αγένεια που κάνετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό που κάνετε εσείς είναι απαράδεκτο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): «Στις
6-6-2023, αφού είχε καταρτίσει εν κρυπτώ τη λίστα της ντροπής
πετώντας έξω είκοσι γυναίκες, για να βάλει τον σύντροφο, τον
γυµναστή, τον προσωπικό της διασκεδαστή κ.τ.λ., µε κάλεσε στο
γραφείο της για να µου ανακοινώσει µε χαµόγελο:
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-Σε έβαλα τρίτη µε πρώτο τον Μπιµπίλα!!! 
-Γιατί; της είπα εγώ.
-Τι εννοείς γιατί;;;
-Για ποιον λόγο έδωσες τη θέση µου;;;
Κωνσταντοπούλου: -Αχ γλυκούλα µου, δεν ήξερα ότι θέλεις να

κάνεις κοινοβουλευτικό έργο!!!
-………..??????
-Άλλωστε η εργασία αυτή απαιτεί ώρες δουλειάς και παρου-

σίας στα έδρανα! Εσύ µε την αναπηρία που έχεις είναι φύσει
αδύνατο να αντεπεξέλθεις. Γι’ αυτό σκέφτηκα να σου δώσω µια
κοµµατική θέση, όπου µε τη Γεωργία Μπατούνα θα ετοιµάζετε
τα θέµατα περί αναπηρίας και θα τα παρουσιάζει ο Μπιµπίλας!

-Ζωή, µε γνωρίζεις πολλά χρόνια και ξέρεις πολύ καλά ότι αν-
τεπεξέρχοµαι σε οποιαδήποτε δύσκολη κατάσταση. Άσε λοι-
πόν…» -δεν λέω τη λέξη που λέει, την αντιλαµβάνεστε- «…και
διόρθωσε το λάθος που έκανες». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-

ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι καταθέτει, λοιπόν, η πρώτη σε ψήφους της Πλεύσης Ελευ-
θερίας υποψήφια Βουλευτής στις εκλογές του Μαΐου; Ότι ο
λόγος που την έκοψε η κ. Κωνσταντοπούλου, αυτό που της είπε
τουλάχιστον, είναι ότι ήταν σε αµαξίδιο. Αυτή η γυναίκα κάνει σε
εµάς υποδείξεις περί ευαισθησίας ανθρώπου! Έλα, Χριστέ και
Παναγία!

Πρώτα απ’ όλα, το πόσα ψέµατα λέτε, τα ψέµατά σας είναι
βροχηδόν. Λέτε, ας πούµε, «Υποβάθµισε τον κ. Βορίδη, που από
εκεί που τον είχε εκπρόσωπό του στη Βουλή, τον έκανε Υπουργό
Μεταναστευτικής Πολιτικής». Εσείς τα ΦΕΚ δεν τα διαβάζετε;
Δεν ξέρετε ότι ο κ. Βορίδης έχει κρατήσει την εκπροσώπηση του
Πρωθυπουργού στη Βουλή; Δεν το γνωρίζετε; Το γνωρίζετε.
Γιατί το λέτε; Το λέτε για να ακουστεί στην τηλεόραση και να δη-
µιουργήσετε µια εικόνα ίντριγκας µέσα στη Νέα Δηµοκρατία.

Το ακόµα καλύτερο είναι που είπατε σε µένα: «Εσείς δεν εί-
χατε υποδεχθεί τον κ. Τσίπρα;». Ποια είναι η πραγµατικότητα;
Έχω σταλεί από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας να παραβρεθώ
σε µια εκδήλωση ενός δήµου που παρέλαβε ένα στρατόπεδο,
έτυχε η δήµαρχος να είναι στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ και ήρθε και ο
κ. Τσίπρας για να τιµήσει αυτήν τη δήµαρχο και εγώ ήµουν εκεί
ως εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Μιλάµε ότι πραγµατικά
αυτά τα οποία λέτε είναι άνω ποταµών. 

Λέω το ακόµα καλύτερο. «Για την κ. Καϊλή απεδείχθη ότι ήταν
προϊόν διαφθοράς». Πότε απεδείχθη, κυρία συνήγορε; Έχει εκ-
δοθεί καµία δικαστική απόφαση για την κ. Καϊλή και δεν το
ήξερα; Εδώ δακρύβρεχτα µάς είπατε την ιστορία τού κ. Βίνικ και
είπατε στο τέλος: «Και από τα κακουργήµατα από όλα απηλλάγη,
ένα µόνο του έµεινε, ένα πληµµέληµα».

Για την κ. Καϊλή που είπατε µετά βεβαιότητας ότι απεδείχθη,
έχετε να µου υποδείξετε κάποια δικαστική απόφαση; Γιατί από
ό,τι θυµάµαι η προφυλάκιση τελικώς έγινε αποφυλάκιση χωρίς
όρους και είναι στην Ιταλία και ζει και βασιλεύει και η δικαστική
διαδικασία στο Βέλγιο δεν έχει καν προχωρήσει. Θα δούµε τι θα
κάνουν οι Βέλγοι, θα κάνουν αυτό που νοµίζουν οι Βέλγοι. 

Εσείς απόφαση δικαστική έχετε ακούσει για την κ. Καϊλή; Η κ.
Καϊλή δεν έχει δικαιώµατα για εσάς; Επειδή είναι γυναίκα δεν
έχει δικαιώµατα για την κ. Κωνσταντοπούλου, επειδή είναι πολι-
τική σας αντίπαλος; Γι’ αυτό δεν την υπερασπίζεστε; Γιατί εσείς
προηγουµένως µας είπατε ότι υπερασπίζεστε όλους όσοι αδι-
κούνται. Εδώ γιατί κάνετε διάκριση και εκδώσατε και δικαστική
ετυµηγορία; 

Να σας πω εγώ γιατί. Γιατί είστε ένας µεγάλος υποκριτής. Υπε-
ρασπίζεστε µόνο ό,τι σας συµφέρει. Και τα Τέµπη για σας είναι
δουλειά, δουλειά είτε για λεφτά, δουλειά είτε για ψήφους. Τίποτα
άλλο δεν σας νοιάζει στα Τέµπη εκτός από το προσωπικό σας
συµφέρον παντός είδους. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι ντροπή! Ντροπή σας!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Και σιγά-σιγά χαίροµαι που το καταλα-

βαίνει κι ο ελληνικός λαός και σε αυτήν τη δηµοσκόπηση το 80%
επιτέλους απήντησε ότι τα κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως κυρίως
ασχολούνται για το πολιτικό τους συµφέρον και όχι γιατί πραγ-
µατικά τους ενδιαφέρει η υπόθεση των Τεµπών. 

Πάµε λοιπόν σε όλα τα υπόλοιπα τα οποία είπατε µε τη σειρά.
Πρώτα απ’ όλα, για να καταλάβει ο κόσµος τη ναζιστική λογική
της Κωνσταντοπούλου. Ναζιστική, το τονίζω. Τι έλεγε ο Γκέµ-
πελς; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς ξέρετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
«Λέγε-λέγε, πάντα στο τέλος κάτι θα µείνει.» Μάλιστα. Ακούστε
λοιπόν τι έκανε προηγουµένως η κ. Κωνσταντοπούλου. Όταν την
στρίµωξα –θα έρθω στον Βίνικ µετά, δεν τη γλυτώνετε- είπε
«Υπάρχει και η φηµολογία ότι ο Κορκονέας και ο άλλος αστυνο-
µικός πριν πάνε να σκοτώσουν τον Γρηγορόπουλο ήταν στο βι-
βλιοπωλείο σας».

Καλά, δεν ντρέπεστε; Θα µου πείτε: «Τι ρωτάτε;». Είναι ρητο-
ρικό το ερώτηµα. Αν ντρεπόσασταν δεν θα ήσασταν αυτοί που
είστε. Λοιπόν ακούστε κάτι. Το βιβλιοπωλείο µου στην οδό Σό-
λωνος 114, που δεν υπάρχει πια -και δεν υπάρχει γιατί µου το κά-
ψανε καµιά τριανταριά φορές οι φίλοι σας…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Φίλοι µου;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το
Σάββατο έκλεινε στις 15.00’ το µεσηµέρι, όπως όλα τα βιβλιοπω-
λεία. Όπως ίσως γνωρίζετε ο φόνος του Γρηγορόπουλου έγινε
στις 21.00’ το βράδυ. Και µόνο από αυτό, αν σας ενδιέφερε σε
οποιοδήποτε σηµείο η αλήθεια, θα ξέρατε ότι θα πείτε στη
Βουλή…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ότι ψώνιζαν βιβλία σάς είπα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα
πείτε στη Βουλή «υπάρχει η φηµολογία». Θα ήταν αρκετό για να
µην το κάνετε, για να µην αφήσετε να αιωρείται η λάσπη, αλλά
το κάνατε επίτηδες, γιατί έχετε ναζιστική λογική, Γκέµπελς. Είναι
αντίπαλός µου ο Γεωργιάδης, πρέπει να τον βλάψω και πρέπει
να τον βλάψω µε οποιονδήποτε τρόπο και χωρίς κανένα όριο.
Αυτός είναι ο χαρακτήρας σας. Το έχω δει κι άλλη φορά αυτό. Ο
ελληνικός λαός έχει λίγο ξεχάσει, δεν θυµάται ποια είστε. 

Διαφηµίζατε εδώ ως δήθεν µεγάλη σας επιτυχία για τη δηµο-
κρατία, είπατε: «Όταν συγκρούστηκα για το δηµοψήφισµα και τα
υπόλοιπα». Δεν συγκρουστήκατε για κανένα δηµοψήφισµα. Συγ-
κρουστήκατε µε όλη τη Βουλή τότε για να µείνει η χώρα µας
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εκείνο το βράδυ -το λέω για τα Πρα-
κτικά, για να τα θυµηθούν οι Βουλευτές που δεν ήταν εδώ- η κ.
Κωνσταντοπούλου, που είχε ήδη τσακωθεί µε τον κ. Τσίπρα, είχε
τον έλεγχο ορισµένων µελών της Διάσκεψης των Προέδρων.
Τότε ο κ. Τσακαλώτος είχε εισηγηθεί να ψηφιστεί το λεγόµενο
«τρίτο µνηµόνιο» µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, γιατί την
επόµενη µέρα η Ελλάδα έκανε default, πιστωτικό γεγονός, και
χρεοκοπούσε. 

Με τους φίλους της στη Διάσκεψη των Προέδρων είχε σταµα-
τήσει στις 3.30’ τα ξηµερώµατα τη διαδικασία και έδινε µάχη
µέχρι την τελευταία στιγµή για να βγει η Ελλάδα εκτός ευρώ. Αν
δεν άλλαζε στάση τότε ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Μητρό-
πουλος, η Ελλάδα θα είχε χρεοκοπήσει και οι Βουλευτές που ψη-
φίσαµε το µνηµόνιο Τσίπρα για να µείνει η Ελλάδα στο ευρώ
είχαµε πέσει και κοιµόµασταν στα πατώµατα απ’ έξω, γιατί η κ.
Κωνσταντοπούλου, µια άθλια Πρόεδρος, η χειρότερη που έχει
περάσει ποτέ από τη Βουλή των Ελλήνων, η πιο µισητή από τους
υπαλλήλους της Βουλής, κατάφερε να βάλει τους συναδέλφους
να κοιµούνται στα πατώµατα για να κάνει το κοµµάτι της.

Αυτή ήταν, κυρία Κωνσταντοπούλου, η µεγάλη σας µάχη για
τη δηµοκρατία. Καµία µάχη για τη δηµοκρατία δεν έχετε δώσει.
Είστε µία κυρία σε µια πλούσια οικογένεια, µε ένα σπουδαίο πα-
τέρα, µε καλές σπουδές στο εξωτερικό που τις πλήρωναν οι γο-
νείς σας, εξαιρετικά ευνοηµένη από τη ζωή και σταµατήστε να
υποκρίνεστε τον προστάτη των φτωχών. Διότι φτωχή δεν υπήρ-
ξατε στη ζωή σας ποτέ. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στα της εξωτερικής πολιτικής. Το να είναι
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κάποιος Πρόεδρος κόµµατος είναι µια προσωπική του επιτυχία.
Όµως, το να χρησιµοποιεί αυτή του την τύχη ή την επιτυχία για
να βλάπτει την πατρίδα του είναι τελείως διαφορετικής τάξεως
θέµα. Η συµµαχία της Ελλάδος µε το Ισραήλ, για όσους δεν το
έχουν καταλάβει ακόµα, αποτελεί έναν από τους κυριότερους,
αν όχι τον κυριότερο ακρογωνιαίο λίθο της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής. Το κράτος του Ισραήλ αποτελεί σήµερα τον µεγαλύ-
τερο φυσικό µας σύµµαχο. Το κράτος του Ισραήλ έχει βοηθήσει
την Ελλάδα να σταµατήσει µια σειρά ενεργειών υπέρ της Τουρ-
κίας διεθνώς. Το κράτος του Ισραήλ στηρίζει τα ελληνικά εθνικά
συµφέροντα σε όλα τα µήκη και τα πλάτη του κόσµου. Το να επι-
τίθεστε εδώ διαρκώς σε αυτό το κράτος, µε τον τρόπο που το
κάνετε, δεν είναι επίθεση κατά του κράτους του Ισραήλ. Είναι
επίθεση κατά της Ελλάδος.

Όσον αφορά την υποκριτική φράση που είχατε δηλώσει ότι
είστε µε τα θύµατα της 7ης Οκτωβρίου, αυτό είναι µόνο για γέλια. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για γέλια είναι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Την
τροµοκρατική οργάνωση Χαµάς την έχετε καταδικάσει, κυρία
Κωνσταντοπούλου; Έχετε πει ποτέ ότι η Χαµάς είναι τροµοκρά-
τες και ότι πρέπει όλοι να συλληφθούν; Ή δεν είναι τροµοκράτες
κάποιοι οι οποίοι εισέβαλαν σε µια χώρα, έπιασαν αθώους πολί-
τες, τους σκότωσαν µέσα στα σπίτια τους και πήραν όµηρους
και τους κρατάνε µέχρι σήµερα, µετά από τόσους µήνες, για να
διαπραγµατεύονται, για ανθρώπινες ασπίδες ή για οποιαδήποτε
άλλα πολιτικά ανταλλάγµατα;

Άρα, στην πραγµατικότητα τι έχετε κάνει; Έχετε κάνει µια δή-
λωση να υπάρχει, για να την έχετε εάν κάποιος σας κατηγορήσει.
Από την άλλη στιγµή, µε τον αντισηµιτισµό που έχετε βαθιά µέσα
σας, χτυπάτε το κράτος του Ισραήλ από το πρωί µέχρι το βράδυ.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Πλέον ο ρόλος σας έχει αποκαλυ-
φθεί -είµαι βέβαιος- και στην ελληνική εβραϊκή κοινότητα. Είµαι
βέβαιος ότι όσοι έχουν µυαλό από το κράτος αυτό, έχουν κατα-
λάβει ποιος είναι πραγµατικός φίλος και ποιος πραγµατικός εχ-
θρός εδώ πέρα µέσα.

Βίνικ! Δεν έχω ιδέα τι είναι ο κ. Βίνικ και ούτε και µε ενδιαφέρει,
να σας πω την αλήθεια. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος σας πληρώνει, έχετε ιδέα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Εµένα µε ενδιαφέρει ότι ο κ. Βίνικ ήταν ο πρώτος κρατούµενος
τον οποίο ζήτησε να πάρει ο Πρόεδρος Πούτιν από τις Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ήταν ο πρώτος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ο
µόνος µέσα σε αυτήν την Αίθουσα που ήξερε και είχε στενές σχέ-
σεις µε τον πρώτο κρατούµενο που ζήτησε να πάρει από τις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής και τον Πρόεδρο Τραµπ, ο
Πρόεδρος Πούτιν, είστε εσείς, όχι εγώ. Άρα, όλα τα υπόλοιπα
για το σόου που µου είπατε πάνε περίπατο. 

Αφήνουµε τώρα όλα αυτά. Να πω ένα τελευταίο για το µετα-
ναστευτικό θέµα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι έπαθε η φωνή σας;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι,
πάντα έχετε πολύ αρνητική επίδραση στους ανθρώπους. Τους
κάνετε κακό. Έτσι κάνετε και σε εµένα. Είστε η πηγή του κακού. 

Πάµε, λοιπόν, στο προκείµενο. Είναι σηµαντικό ότι αποκαλύ-
πτονται οι πολιτικές σας θέσεις, πλην Τεµπών. Είναι καλό για τον
ελληνικό λαό να πούµε για τις πολιτικές σας θέσεις εν γένει. Αυτό
είναι ένα βήµα προόδου για τη δηµοκρατία µας. Τι είναι αυτό που
µας λέτε εδώ και πολλές µέρες; Μας λέτε ότι είστε οπαδός φα-
νατικός των ανοικτών συνόρων. 

Τι είναι αυτό που είπατε; Είπατε ότι: «Η Ελλάδα πρέπει να είναι
ανοιχτή. Να κάνει αίτηµα ασύλου οποιοσδήποτε θεωρεί ότι δι-
καιούται άσυλο, ακόµα…», είπατε επί λέξει, «…και αν θεωρεί ότι
δικαιούται άσυλο για οικονοµικούς λόγους». 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …εφαρµόζει τις αρχές του κράτους δικαίου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δη-

λαδή, εσείς, κυρία Κωνσταντοπούλου, περίπου µας λέτε ότι εάν
υποθέσουµε ότι τον χρόνο µετακινούνται περίπου πεντακόσια
εκατοµµύρια άνθρωποι στον πλανήτη προς άλλες χώρες, κατά
την εκτίµηση της Πλεύσης Ελευθερίας και τα πεντακόσια εκα-
τοµµύρια έχουν το δικαίωµα να έρθουν να ζήσουν στην Ελλάδα. 

Όσοι τώρα από τους συµπολίτες µου αυτό το θεωρούν καλή
ιδέα, ας σας ψηφίσουν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς τα λέτε αυτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ανοησίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, µην

παρεµβαίνετε συνεχώς. Δεν είναι σωστό. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μην

κλαίγονται την εποµένη ότι δεν κατάλαβαν πάλι τι ψηφίζανε. Ψη-
φίζουνε µία Πρόεδρο κόµµατος που πιστεύει στα ανοιχτά σύ-
νορα. 

Η διαφορά µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη και αυτά που σας είπε
χθες και δεν τα καταλάβατε, είναι ότι εµείς δεν πιστεύουµε στα
ανοιχτά σύνορα. 

Αυτή είναι µια ιδεολογική διαφορά, µια πολιτική διαφορά που
καλό είναι να τη γνωρίζει ο ελληνικός λαός πριν τις επόµενες
εθνικές εκλογές. Εσείς πιστεύετε ότι πρέπει όλοι να µπορούν να
έρθουν στην Ελλάδα αδιακρίτως και ανεξαιρέτως, εµείς όχι. 

Φυσικά την επιλογή της σύνθεσης του Υπουργικού Συµβου-
λίου θα επιτρέψετε κυρία Πρόεδρε -έως ότου γίνετε Πρωθυ-
πουργός- να την επιλέγει ο Πρωθυπουργός της χώρας και όχι
εσείς, µε τα κριτήρια που ακούσαµε προηγουµένως περί αµαξι-
δίου και πώς επιλέξατε τους Βουλευτές που έχετε στο πλάι σας. 

Όπως είπε η κυρία Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας: Τον
σύντροφό σας, τον γυµναστή σας και τον διασκεδαστή σας.
Κατά την εκλεγµένη σας -που όταν µπήκατε στη Βουλή ήταν
πρώτη σε ψήφους Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας- το κρι-
τήριο της επιλογής σας –θα το ξαναπώ- ήταν αυτό του συντρό-
φου σας, του γυµναστή σας και του διασκεδαστή σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. Δεν µπορείτε να
µην µου δώσετε τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτή
είναι η Ζωή Κωνσταντοπούλου όταν παίρνει εξουσία. Ξεκινάει µε
καρδούλες και καταλήγει να διώχνει την κυρία µε το αµαξίδιο,
για να είµαστε συνεννοηµένοι. 

Πάµε και λίγο τώρα στην παρούσα κύρωση. Μία χώρα, αγα-
πητοί κύριοι συνάδελφοι, εξαιρετικά σηµαντική για την ελληνική
εξωτερική πολιτική, είναι και η Σαουδική Αραβία. Όσοι στοιχει-
ωδώς καταλαβαίνουν τη γεωπολιτική, αντιλαµβάνονται το να
µπορούµε να έχουµε στενές σχέσεις µε το Βασίλειο της Σαουδι-
κής Αραβίας και να έχουµε κοντά το Βασίλειο σε έναν άξονα Ελ-
λάδος Κύπρου, Ισραήλ, Αιγύπτου και Σαουδικής Αραβίας. Αυτό
για την Ελλάδα αποτελεί τεράστια πρόοδο για τα εθνικά της συµ-
φέροντα και τεράστια γεωπολιτική δύναµη. Αυτήν την πολιτική
µε συνέπεια ακολουθεί ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
εδώ και περίπου έξι χρόνια που ο ελληνικός λαός του έδωσε την
εµπιστοσύνη του για να τον κυβερνά. Αυτό το κοµµάτι της πολι-
τικής µας αποτελεί βασικό κοµµάτι της ελληνικής εξωτερικής πο-
λιτικής. Στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής µας συνεργασίας µε
το Βασίλειο της Σαουδικής Αραβίας έρχεται και η κύρωση της
παρούσας σύµβασης, η οποία επεκτείνεται στον τοµέα της
υγείας. Δεν την υπέγραψα εγώ. Την υπέγραψε η προκάτοχός
µου Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, κ. Γκάγκα. Σήµερα είναι η
ώρα της κυρώσεως. Η κριτική που ακούστηκε ότι δίνετε λευκή
επιταγή και υπογράφουµε ό,τι άλλη σύµβαση θέλουµε, είναι πα-
ραµύθια. Εδώ κυρώνουµε την παρούσα σύµβαση. Καµία άλλη
σύµβαση! Κάθε άλλη σύµβαση υπάγεται σε άλλους τοµείς. Εγώ
δεν έχω αρµοδιότητα να υπογράψω για άλλους τοµείς. Όσα εί-
πατε, κυρία συνάδελφε, µε συγχωρείτε δεν θέλω να τα χαρακτη-
ρίσω. 

Όµως, ξαναλέω, στην πραγµατικότητα αυτό που αποφασί-
ζουµε εδώ σήµερα είναι: θέλουµε να έχουµε στρατηγική σχέση
και µε το Βασίλειο της Σαουδικής Αραβίας ή δεν θέλουµε; Αυτό
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συζητάµε. Εµείς που φέρνουµε προς κύρωση αυτήν τη συµφωνία
λέµε ότι το Βασίλειο της Σαουδικής Αραβίας αποτελεί βασικό
σύµµαχο της χώρας για λόγους που δεν χρειάζεται να αναλύσω
στην Αίθουσα. Είναι ένα κράτος που έχει εξαιρετικά κακές σχέ-
σεις µε την Τουρκία. Η περίπτωση και η υπόθεση Κασόγκι έχει
παίξει ρόλο σε αυτό, γιατί αυτό από τη σκοπιά των Σαουδαράβων
αποτελεί βασικό λίβελο και συκοφαντία του καθεστώτος Ερντο-
γάν κατά του Πρίγκιπα διαδόχου της Σαουδικής Αραβίας. Εσείς
στην πραγµατικότητα εδώ υιοθετείτε ακρίτως την προπαγάνδα
της Τουρκίας κατά του Πρίγκιπα διαδόχου της Σαουδικής Αρα-
βίας. Αυτό κάνετε. Για άλλη µια φορά είστε απέναντι στα ελλη-
νικά εθνικά συµφέροντα, όπως και εδώ σε κάθε πράγµα που
συµβαίνει σε αυτόν τον τόπο. 

Πάµε και στο ΕΣΥ, κύριε συνάδελφε από το ΠΑΣΟΚ, κύριε Τσί-
µαρη, πρώτα απ’ όλα στο ΕΣΥ που «καταρρέει». Σήµερα ανέβασα
ένα βίντεο και αισθάνοµαι πολύ υπερήφανος γι’ αυτό. Θα σας
καταθέσω στη Βουλή µερικές φωτογραφίες χθεσινές µόνο και
µόνο για να καταλάβετε πόσο καταρρέει το ΕΣΥ. 

Οι πρώτες δύο φωτογραφίες είναι σήµερα ο έβδοµος όροφος
του κτιρίου «Πατέρα» του Ευαγγελισµού, όπως είναι σήµερα. Τις
καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας, κ. Σπυρίδων - Άδωνις
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Πριν από µερικούς µήνες ήρθε ο κ. Νικόλαος Πατέρας και µου
πρότεινε το εξής: Ο ίδιος να αναλάβει το µισό κόστος της συνο-
λικής ανακαίνισης του κτιρίου «Πατέρα» και των οκτώ ορόφων
εάν καταφέρει το νοσοκοµείο να καλύψει το άλλο µισό. Εξοικο-
νοµήσαµε πόρους από τον προϋπολογισµό του νοσοκοµείου, ξε-
κινήσαµε το έργο και χθες επισκέφθηκα τον όγδοο όροφο που
είναι σχεδόν έτοιµος. Μένουν κάτι µερεµέτια. Θα τον εγκαινιά-
σουµε -καλώς εχόντων των πραγµάτων, την υγεία µας να έχουµε-
το µήνα Μάιο.

Θέλω να σας δείξω –είδατε πριν τι φωτογραφίες του εβδόµου
ορόφου- πως έχει γίνει ο όγδοος όροφος και πώς θα είναι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα χρόνο και οι οχτώ όροφοι του
κτιρίου «Πατέρα» που θα είναι το κεντρικό, το µεσαίο του Ευαγ-
γελισµού. 

Δείτε πώς γίνεται το ΕΣΥ που καταρρέει! Δείτε λίγο. Τέτοιος
όροφος δεν υπάρχει ούτε σε ιδιωτικό νοσοκοµείο στην Ελλάδα.
Και αφού το κάνουµε, κύριε Τσίµαρη, -σας δείχνω τις φωτογρα-
φίες να τις απολαύσετε, υπάρχει και βίντεο στα social media να
το δείτε που περπατάµε, να µη νοµίζετε ότι είναι ψεύτικες-, το
δίνουµε προς χρήση του ελληνικού λαού σε ένα από τα µεγαλύ-
τερα νοσοκοµεία της χώρας, για να απολαµβάνει δωρεάν υπη-
ρεσίες στο ΕΣΥ σε εγκαταστάσεις εφάµιλλες και καλύτερες του
καλύτερου ιδιωτικού νοσοκοµείου της χώρας! Αυτό είναι το ΕΣΥ
που καταρρέει κατά όλη την Αντιπολίτευση, που αναπαράγει
διαρκώς το ίδιο αφήγηµα της κλάψας και της µιζέριας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φω-
τογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Στην πραγµατικότητα, σήµερα που µιλάµε ενενήντα τρία, το το-
νίζω ενενήντα τρία νοσοκοµεία του ΕΣΥ ανακαινίζονται πλήρως!
Όταν θα τελειώσουν τα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης µέχρι το κα-
λοκαίρι του 2026, το ΕΣΥ θα είναι ένα καινούργιο ΕΣΥ, µε καινούρ-
για κτίρια, καινούργιες κλινικές από τη µία άκρη της επικράτειας
µέχρι την άλλη και στα νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας, όπου
εκεί ανακαινίζονται περίπου εκατόν εξήντα από τα τριακόσια. Πρό-
κειται περί του µεγαλυτέρου έργου κτιριολογικής αναβάθµισης
από την ίδρυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και δεν έχει βρε-
θεί ένας από εσάς -ένας!- να πει µια καλή κουβέντα.

Για να καταλάβουµε τώρα τι αντιµετωπίζω και τι θα πει µιζέρια,
θα δώσω µερικά στοιχεία και θα εξηγήσω το πρόγραµµα του
«Ερυθρού Σταυρού».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν θέλετε, ολοκληρώ-
στε, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό
θα πω και κλείνω, κύριε Πρόεδρε -τα άλλα τα είχαµε πει και στην
επιτροπή-, γιατί έχει µια κάποια σηµασία.

Ήρθε ο κ. Τσίµαρης εδώ, που τον θεωρώ καλόπιστο άνθρωπο
και το αναφέρω γιατί θεωρώ καλόπιστη την ερώτησή του -το το-
νίζω, δεν το θεωρώ κακό που µε ρωτήσατε, αντιθέτως, καλό-,
γιατί µου δίνει την ευκαιρία να τα πω. Προχθές βρέθηκα στις
εφηµερίες στα Νοσοκοµεία «Ευαγγελισµός» και «Αττικόν» όπου
ξεκίνησε το πρόγραµµα µε τους εθελοντές του «Ερυθρού Σταυ-
ρού». Το πρόγραµµα το είχα ανακοινώσει πριν µερικές µέρες στο
Υπουργείο Υγείας, όπου είχαν έρθει αυτοί οι είκοσι πέντε εθε-
λοντές που έχουµε βάλει στο πρόγραµµα. Βγάλαµε και µία ωραία
φωτογραφία, κάναµε και δηλώσεις ο Πρόεδρος του «Ερυθρού
Σταυρού», εγώ, ο κ. Θεµιστοκλέους, πολλοί από τους εθελοντές,
έπαιξε στα κανάλια και ανέβασα τις σχετικές αναρτήσεις στα so-
cial media. Αν δείτε τα σχόλια από κάτω, πλην των θετικών, είναι:
«Δεν ντρέπεσαι, ρε Γεωργιάδη; Βάζεις τους ανθρώπους να δου-
λεύουν δωρεάν;» «Με εθελοντές θα φτιάξεις το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και δεν ντρέπεσαι;». Αυτά έγραφαν. Εγώ δεν απαντούσα,
γιατί όταν βλέπω πάντα αυτές τις κακεντρεχείς, πικρόχολες -ας
µην πω περισσότερους χαρακτηρισµούς- κατηγορίες, αντιλαµ-
βάνοµαι πάρα πολύ καλά πως ό,τι και να κάνεις, υπάρχει κόσµος
που θα σε βρίζει, γιατί θέλει να βρίσει. 

Τζάµπα δουλεύουν αυτοί οι εθελοντές; Όχι. Θα πείτε ευλόγως
«Τότε γιατί είναι εθελοντές;». Μα είναι εθελοντές του «Ερυθρού
Σταυρού», δεν είπα εθελοντές του ΕΣΥ. Εθελοντές του «Ερυθρού
Σταυρού» σηµαίνει ότι είναι από αυτούς τους ανθρώπους που
πήγαν στον «Ερυθρό Σταυρό», πράγµατι εθελοντικά, πέρασαν τα
πολυετή προγράµµατα εκπαίδευσης που έχει ο «Ερυθρός Σταυ-
ρός», συµµετείχαν σε διάφορες δράσεις του «Ερυθρού Σταυ-
ρού» που φρόντιζαν ασθενείς ή ανθρώπους σε δύσκολες
συνθήκες -πληµµύρες, καταστροφές, σεισµούς κ.λπ.-, απέκτη-
σαν εµπειρία από την επαφή τους µε τους ανθρώπους, οι περισ-
σότεροι πήραν πιστοποίηση αυτής της εµπειρίας που έχουν.
Αυτοί ονοµάζονται εθελοντές του «Ερυθρού Σταυρού». Είκοσι
πέντε από αυτούς τους εθελοντές, δηλαδή άνθρωποι µε πολύ
µεγάλη εµπειρία στο να φροντίζουν τους συµπολίτες τους, τους
προσλάβαµε σε ένα πιλοτικό πρόγραµµα για το ΕΣΥ. Εµείς τους
προσλάβαµε, σε εµάς δεν είναι εθελοντές. Εθελοντές είναι στον
«Ερυθρό Σταυρό». Σε εµάς είναι αµειβόµενοι άνθρωποι, που ερ-
γάζονται σε εφηµερίες. Πολύ ωραία. 

Αφού βγαίνει ότι, πράγµατι, αµείβονται, γιατί βγήκε το πρό-
γραµµα -και θα έρθω µετά στα νούµερα-, τα σχόλια άλλαξαν.
Από εκεί που µου έγραφαν κάτω από την ανάρτηση «Δεν ντρέ-
πεσαι, ρε Γεωργιάδη, που πήρες τους ανθρώπους να σου δου-
λεύουν τζάµπα στο ΕΣΥ», άλλαξαν τα σχόλια: «Καλά δεν
ντρέπεσαι, ρε Γεωργιάδη; Τι τους δίνεις, 7.000 τον µήνα, για να
πηγαίνουν στις εφηµερίες;».

Πάµε λοιπόν: Το πρόγραµµα έχει -το τεχνικό δελτίο σας λέω
τώρα- συνολική ένταξη 2,2 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν είναι για έναν
χρόνο, όπως γράφεται, αλλά για δύο χρόνια. Δεν είναι τα 2,2 εκα-
τοµµύρια ευρώ για τη µισθοδοσία. Για τη µισθοδοσία είναι 1,4
εκατοµµύριο ευρώ. Τι θα πει αυτό; Ότι µε τα δώρα που παίρνει
ο καθένας τους, αµείβεται 1.170 µε 1.300 ευρώ τον µήνα -ξανα-
λέω, 1.170 µε 1.300-, περίπου 2.000 ευρώ µικτά τον µήνα, για να
προσφέρουν κάθε βράδυ τις υπηρεσίες τους στις εφηµερίες των
τριών µεγάλων νοσοκοµείων της Αττικής, στο «Αττικόν», στον
«Ευαγγελισµό» και στο «Γ. Γεννηµατά».

Είναι, κύριοι συνάδελφοι, πλουσιοπάροχη η αµοιβή για κά-
ποιον που κάνει αυτήν την εργασία τα 1.170 έως 1.300 ευρώ κα-
θαρά στην Ελλάδα το 2025; Αυτή είναι η σπατάλη που
αναφέρεστε; Τα υπόλοιπα χρήµατα έχουν ως εξής: 100.000 για
να γίνει µετά η µελέτη στο κοινό κατά πόσο το σύστηµα λειτούρ-
γησε, αν ήθελαν κάτι άλλο, αν έπρεπε να τα ξοδέψουµε κάπου
αλλού, άλλες 100.000 γιατί έχει µέσα τη δηµοσιότητα που έχουν
αναγκαστικά όλα τα προγράµµατα και έχει και την αµοιβή του
«Ερυθρού Σταυρού» για τη γραµµατειακή υποστήριξη. Δεν θα
φτάσει 2,2 εκατοµµύρια. Αυτό θα φτάσει όλο µαζί στη διετία υπο-
λογίζουµε 1,7 µε 1,8. Άλλο είναι η ένταξη, άλλο είναι η τελική δα-
πάνη. Αυτά τα ξέρει όποιος έχει κυβερνήσει.

Άρα µε πολύ χαµηλή αµοιβή έχουµε προσλάβει είκοσι πέντε
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ανθρώπους που είναι εξειδικευµένοι, που κάνουν αυτήν τη δου-
λειά στις πιο δύσκολες συνθήκες, υπό τη µεγαλύτερη δυνατή
πίεση, που έχουν περάσει ειδική εκπαίδευση, που έχουν περάσει
όλες τις πιστοποιήσεις και έρχονται από προχθές σε όλες τις
εφηµερίες των τριών µεγάλων νοσοκοµείων και τι κάνουν; Εξυ-
πηρετούν τους ασθενείς στη δύσκολή τους ώρα, τους δίνουν ένα
ποτήρι νερό, τους λένε πού θα βρουν τον γιατρό που ψάχνουν
κ.λπ.. Δεν µπαίνουν στο ιατρικό κοµµάτι, προς Θεού. Είναι εκεί
για να κατευθύνουν τον κόσµο σωστά, να ελαφρύνουν τη δου-
λειά των νοσηλευτών και του λοιπού προσωπικού, που θα έπρεπε
να κάνει αυτό αυτήν τη δουλειά την ώρα που τρέχει για να κάνει
τα κανονικά του καθήκοντα µέσα στον χαµό της εφηµερίας και
είναι ένα από τα µέτρα που είχαµε ανακοινώσει, για να κάνουµε
την κατάσταση στις εφηµερίες των δηµοσίων νοσοκοµείων λίγο
περισσότερο ανθρώπινη για τους χιλιάδες ανθρώπους που πη-
γαίνουν κάθε βράδυ εκεί.

Γιατί επιλέξαµε αυτά τα τρία νοσοκοµεία, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Ε, τώρα εσείς ειδικά που είστε γιατροί, δεν πρέπει να
ρωτάτε. Γιατί αυτά τα τρία νοσοκοµεία έχουν τη µεγαλύτερη
πίεση στην εφηµερία. Γι’ αυτό επιλέξαµε αυτά τα τρία νοσοκο-
µεία. Σιγά τη µεγάλη εφεύρεση που κάναµε.

Αντί να πείτε όλοι «Ενδιαφέρον πρόγραµµα, να δούµε πώς θα
λειτουργήσει» και να θελήσετε να µου κάνετε µετά από µερικούς
µήνες και µια συζήτηση στη Βουλή να δούµε τι λέει ο κόσµος -
γιατί το πρόγραµµα έχει που ρωτούν τον κόσµο πώς του φάνηκε,
αν θέλουν κάτι άλλο, αν τον βοήθησαν κ.λπ.-, να αποτιµήσουµε
το πρόγραµµα και αν µετά θα µας συνέφερε αυτό να το επεκτεί-
νουµε σε όλο το ΕΣΥ σε επόµενο χρόνο, µε επόµενο Υπουργό
προφανώς, αρχίζετε πάλι όλη τη συνωµοσιολογία «Αµάν, τι έγινε;
Πού πήγαν τα λεφτά; Ο Γεωργιάδης, 7.000…».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι,
αµέσως.

Ρε παιδιά, να σας ρωτήσω κάτι; Δεν έχετε βαρεθεί να γκρινιά-
ζετε για όλα; Εγώ ειλικρινά έχω κουραστεί. Δεν έχετε βαρεθεί να
γκρινιάζετε για όλα;

Στον κ. Παναγιωτόπουλο τι να απαντήσω; Μα τι να απαντήσω;
Σας έφερα τα νούµερα και ζήτησα να γίνει ειδική συζήτηση στη
Βουλή, στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, για να τα φέρω
µέσα από το ηλεκτρονικό σύστηµα, γιατί, όπως ξέρετε, πλέον
κάθε πράξη σε όλα τα νοσοκοµεία καταγράφεται σε ηλεκτρονικό
σύστηµα. Τι πράγµα σας είπα; Είπατε, παραδείγµατος χάριν,
κύριε Παναγιωτόπουλε, «µε διάφορες αλχηµείες κατεβάσατε τα
ληξιπρόθεσµα από 1,3 σε 1,2». Είπατε «1,17».

Μα σας έχω εξηγήσει δεκάδες φορές, σε αυτό το νούµερο
που βλέπετε, πρέπει να αφαιρέσετε το clawback που καταλογί-
ζεται στο τέλος του χρόνου. Το clawback πέρυσι, το 2024, ήταν
500 εκατοµµύρια. Άρα στο ποσό που είπατε θα αφαιρέσω τα 500
εκατοµµύρια, που σβήνονται µε το πάτηµα ενός κουµπιού, όταν
κλείσει η χρόνια. Βλέπετε, λοιπόν, 1,17 ή 1,2 -πόσα είπατε- µείον
500 εκατοµµύρια, φτάνετε στο νούµερο που σας λέω. Δεν υπάρ-
χει καµία µαγική αλχηµεία. Το ίδιο κάνατε και εσείς όταν ήσασταν
κυβέρνηση, γιατί τον νόµο του clawback εγώ τον είχα ψηφίσει
και από εµένα τον βρήκατε και τον εφαρµόζατε. Άρα, ναι, είναι
το νούµερο που είπατε µείον το clawback που καταλογίζεται αυ-
τόµατα στο τέλος του χρόνου από µία υπηρεσία, που ονοµάζεται
ΔΑΠΥ. Έτσι έχουµε µεγάλη µείωση των ληξιπρόθεσµων το 2024.

Θυµίζω για όσους τους ενδιαφέρει η αλήθεια ότι το καλοκαίρι
στην ανάλυση του Eurogroup για την πορεία της ελληνικής οικο-
νοµίας υπήρχε ειδική παράγραφος που συνέχαιρε τις ελληνικές
αρχές για τη µεγάλη πρόοδο της µείωσης των ληξιπρόθεσµων

του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Υπήρχε ολόκληρη παράγραφος
στα συµπεράσµατα: «Μπράβο στην Ελλάδα που κατάφερε µε
αυτόν τον τρόπο να µειώσει τα ληξιπρόθεσµα». Δεν περιµένω να
µου πείτε εσείς µπράβο. Δεν έχω τόσο µεγάλη αφέλεια στη ζωή
µου.

Οφείλω, όµως, να σας πω ότι θα περίµενα πάντα µια πιο δίκαιη
κριτική. Δεν µπορεί το Eurogroup να λέει µπράβο στην Ελλάδα
που πάει καλύτερα και εσείς να λέτε ότι πάµε χειρότερα, γιατί
είναι σαν να θέλετε να διαστρεβλώσετε όλη την πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ξα-
ναλέω, λοιπόν, κύριε Τσίµαρη, τι καταφέραµε το 2024. Καταφέ-
ραµε, τηρώντας τους προϋπολογισµούς µας να παραγάγουµε
περισσότερο έργο στο ΕΣΥ και να µειώσουµε και τα χρωστού-
µενά µας. Αυτό στη δική µου γλώσσα λέγεται νοικοκύρεµα και
είναι επιτυχία. 

Στη δική σας γλώσσα πείτε το όπως θέλετε. Στο τέλος, ο κό-
σµος θα µας κρίνει όλους.

Σας λέω, όµως, για να ξέρετε, όταν θα λήξει η θητεία µου στο
Υπουργείο Υγείας, ότι θα είµαι πάρα πολύ υπερήφανος, γιατί θα
έχω παραδώσει ένα ΕΣΥ πολύ καλύτερο από αυτό που έχω πα-
ραλάβει και αυτό µου δίνει πολύ µεγάλη υπερηφάνεια, γιατί στο
τέλος, στην πολιτική, µπαίνουµε για να κάνουµε το καλό στους
συνανθρώπους µας. Θέλετε να βοηθήσετε να κάνουµε το καλό;
Έχει καλώς. Δεν θέλετε; Μείνετε µε την καινούργια σας, την κ.
Κωνσταντοπούλου και κάντε και συµµαχία και όπου σας βγάλει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Μια ανακοίνωση στο Σώµα περί άδειας απουσίας συναδέλφου:
«Παρακαλώ όπως µου χορηγήσετε από 2 έως 20 Ιουνίου 2025

για προσωπικό µου ταξίδι στο εξωτερικό, άδεια. Με εκτίµηση,
Μανώλης Χριστοδουλάκης».

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης και
Συνεργασίας στον Τοµέα της Υγείας µεταξύ του Υπουργείου
Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας
του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας» και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης και Συνεργασίας στον
Τοµέα της Υγείας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας του Βασιλείου της Σα-
ουδικής Αραβίας

Επί της Αρχής ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο πρώτο ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Επί του Συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατα-
νόησης και Συνεργασίας στον Τοµέα της Υγείας µεταξύ του
Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Υγείας του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης και Συνεργασίας
στον Τοµέα της Υγείας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας
του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο πρώτο Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης και Συ-
νεργασίας
Μνηµόνιο Κατανόησης και Συνεργασίας στον Τοµέα της

Υγείας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας
Άρθρο 1 Τοµείς συνεργασίας
Άρθρο 2  Μέθοδοι συνεργασίας
Άρθρο 3  Επιβάρυνση εξόδων επισκέψεων

Άρθρο 4  Προϋποθέσεις πραγµατοποίησης δραστηριο-
τήτων
Άρθρο 5  Συναντήσεις εκπροσώπων των µερών
Άρθρο 6  Μέτρα προστασίας πνευµατικών δικαιωµάτων
Άρθρο 7 Αµοιβαία ανταλλαγή πληροφοριών
Άρθρο 8 Διατήρηση ισχύος δεσµεύσεων των µερών από

άλλες συµφωνίες
Άρθρο 9 Επίλυση διαφορών
Άρθρο 10 Έναρξη ισχύος, διάρκεια, ανανέωση, καταγ-

γελία, τροποποίηση συµφωνίας
Άρθρο δεύτεροΈναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης και Συνεργασίας

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρ-
θρου 28 του Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης και
Συνεργασίας στον Τοµέα της Υγείας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Υγείας του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας, που
υπογράφηκε στην Αθήνα, στις 26 Ιουλίου 2022, το πρωτό-
τυπο κείµενο του οποίου στην ελληνική και αγγλική
γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή
του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου
Κατανόησης και Συνεργασίας που κυρώνεται από την πλή-
ρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του άρθρου δέκατου
αυτού.

Αθήνα,...........................2025

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.45’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 4 Απριλίου 2025 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΥΓΕΙΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

5. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


